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Este o toamnă frumoasă în România. De lingă oamenii țării, reporterii noștri transmit, cu 10 zile înaintea

deschiderii lucrărilor Congresului al Xlll-lea al partidului, despre starea la zi a vieții și a muncii
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Cu exigență și responsabilitate comunistăîn. atmosfera de entuziasm și puternică mobilizare a întregului nostru popor în muncă pentru obținerea de noi și. mărețe realizări pe calea făuririi societății socia- . liste multilateral dezvoltate — atmosferă ce caracterizează aceste zile premergătoare marelui forum al comuniștilor români —, tp 18 orașe reședință de județ s-au desfășurat, miercuri, lucrările conferințelor de dare de seamă și alegeri ale organizațiilor județene de partid. Au luat parte membrii comitetelor județene de partid și ai comisiilor de revizie ale organizațiilor respective, delegații aleși la conferințele organizațiilor de partid comunale, orășenești și municipale. Au luat parte, de asemenea, membri și membri supleanți ai Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R., membri ai C.C. al P.C.R. și ai guvernului, reprezentanți ai unor instituții centrale, ai organizațiilor de masă și obștești.La conferințe, au participat : tovarășa Elena Ceaușescu — la Argeș ; tovarășii Ion Radu — la Arad ț llie Verdeț — la Bacău ; Ion Stoian — la Bihor ; Constantin Dăscălescu — la Brașov ; losif Banc — la Buzău ; Alexandrina Găinușe — la Călărași: Gheorghe Oprea — la Cluj ; Ion Dincă — la Constanța ; Petru Enache — la Covasna; Emil Bobu — la Dolj ; Nicolae Constantin — la Galați ; Ion Coman — la Hunedoara ; Lina Ciobanus— la Iași ; Ludovic Fazekas — la Neamț ; Constantin Olteanu — la Olt ; Ștefan Andrei — la Teleorman ; Miu Dobrescu — la Vîleea.Din partea secretarului general al partidului, președintele Republicii, tovarășul Nicolae Ceaușescu, participanților la conferințe, tuturor comuniștilor și oamenilor muncii din județele respective le-au fost transmise un salut fierbinte, felicitări pentru contribuția adusă la marile realizări obținute în înfăptuirea hotărîrilor Congresului al XH-lea și Conferinței Naționale ale partidului, in îndeplinirea planului pe acest an și pe întregul cincinal, precum și urări de noi și mari succese în opera de edificare a societății socialiste multilateral dezvoltate, în îndeplinirea hotărîrilor și orientărilor ce vor*fi adoptate de cel de-al XIH-lea Congres.Dînd glas voinței neclintite a comuniștilor, a tuturor oamenilor muncii din patria noastră, participanții Ia conferințe- și-au exprimat, într-o atmosferă, de puternic entuziasm, de vie satisfacție, totala adeziune față de hotărîrea Plenarei C.C. al P.C.R. privind realegerea tovarășului Nicolae Ceaușescu, la Congresul al XIII-lea al partidu-
(Continuare în pag. 6)
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Sfîrșitul săptărninii trecute a consemnat ea eveniment politic de scamă 
vizita de lucru a tovarășului Nicolae Ceaușescu în unități economice și de 
cercetări din Capitală, vizită care se înscrie armonios în dialogul permanent 
și rodnic pe care secretarul general al partidului, președintele republicii, îl 
poartă nemijlocit cu făuritorii bunurilor materiale și spirituale în toate pro
blemele privind prezentul și viitorul patriei. Ca de fiecare dată, vizita a pri
lejuit o analiză aprofundată a modului în care se realizează prevederile de 
plan pe anul în curs și pe întregul cincinal, orientările de mare însemnătate 
privind promovarea progresului tehnic, realizarea exemplară a producției fizice 
și a sarcinilor de export, sporirea tot mai accentuata a productivității muncii, 
înnoirea producției, reducerea consumului de materii prime, combustibil și 
energie, diminuarea cheltuielilor materiale, ridicarea calității produselor și a 
eficienței întregii activități economice, aplicarea noului mecanism economico- 
financiar. Pe baza examinării aprofundate a posibilităților existente în fiecare 
unitate, au fost stabilite noi măsuri menite să asigure îndeplinirea cu succes 
a sarcinilor ce revin acestor unități industriale și de cercetare bucureștene din 
programul de muncă prefigurat în Proiectul de Directive ale Congresului al 
XIH-Iea al partidului, program care stabilește direcțiile și orientările de bază 

ale dezvoltării patriei în viitorul cincinal, perspectivele accelerării construcției 
socialiste in România.

Noul dialog de lucru at tovarășului Nicolae Ceaușescu cu reprezentanți ai 
unor cunoscute colective muncitorești, desfășurat în aceste zile de puternic 
avint, cind oamenii muncii din Capitală, asemenea întregului nostru popor, 
își mobilizează intens energiile pentru a întîmpina cu noi și tot mai mari reali
zări apropiatul forum al comuniștilor români, se constituie într-o nouă și 
vibrantă mărturie a unității de gind și faptă a muncitorilor, tehnicienilor, 
inginerilor și cercetătorilor din întreprinderile și institutele vizitate, a dra
gostei lor nemărginite față de partid, de tovarășul Nicolae Ceaușescu, eare 
întruchipează în modul cel mai strălucit înaltele virtuți ale poporului român, 
năzuințele sale fierbinți de pace și progres. înflăcărate de luminosul exemplu 
de dăruire patriotică, revoluționară a conducătorului partidului și statului 
nostru, colectivele de oameni ai muncii din Capitală și-au reafirmat și cu 
acest prilej hotărirea fermă de a întări prin noi fapte de muncă voința una
nimă a întregului popor ca Ia cel de-al XIH-lea Congres tovarășul Nicolae 
Ceaușescu să fie reales în funcția supremă de secretar general al Partidului 
Comunist Român, văzînd în aceasta garanția sigură a obținerii unor noi și 
mărețe izbînzi in înfăptuirea Programului partidului de edificare a societății 
socialiste multilateral dezvoltate și înaintare a României spre comunism.

Simboluri ale noii viețiîntre 1966—1970, în întreprinderea de confecții Dacia au fost investiți 91,5 milioane Iei, investiția însemnînd o nouă etapă de dezvoltare a finisajului, ceea ce a dus la o creștere a producției cu 15 la sută față de cincinalul precedent, întreprinderea produce fire și țesături. Peste 80 la sută din producție este destinată exportului direct și prin confecții. Cu ocazia celor două vizite anterioare ale secretarului general al partidului s-a dat indicația să se diversifice articolele 
de modă, producția în general, să se pună accent pe reducerea consumurilor de materii' prime și materiale prin realizarea unor articole cu masă redusă, să se valorifice superior materia primă (bumbacul) prin aplicarea -unor tehnologii de 

finisare superioare, să se ridice permanent nivelul tehnic și calitativ al produselor eare să te. dea competitivitate pe piața externă. Cu ocazia recentei vizite, tovarășul Nicolae Ceaușescu s-a oprit și 
a analizat posibilitățile de realizare a unor țesături pe actualele războaie, a indicat să se realizeze țesăturile care, la ora actuală, sînt foarte solicitate ne piața externă. Secretarul general al partidului s-a mai oprit asupra posibilităților pe care le are întreprinderea de a extinde prelucrarea materialelor recuperabile și «folosibile.Maria Diaconu, secretar al comitetului P.C.R. pe întreprindere, a propus ca in următoarea adunare generală a oamenilor muncii să se analizeze posibilitățile, căile și metodele de trecere în viață a sarcinilor care au fost trasate. I-au fost prezentate tovarășului Nicolae Ceaușescu rezultatele pe primele 10 luni ale acestui an, cit și ceea ce este posibil să se realizeze pe întregul an 1984, Apoi, conducerea superioară de partid a poposit in secția țesătorie, echipată cu ’150 războaie S.T.B. și 50 războaie Jaquard eare realizează o producție de 7 500 000 mp anual.A mai fost vizitată secția finisai, in cadrul căreia au fost prezentate atelierele vopsitorie, apretură si expoziția întreprinderii.Da plecare, tovarășul Nicolae Ceaușescu a felicitat colectivul de oameni ai muncii pentru rezultatele obținute.„Am început deja în laboratorul de cercetare să experimentăm noi tehnologii și noi metode de introducere a pro

gresului tehnic. Vom reuși chiar pînă la sfîrșitul anului să introducem soluții tehnice de reducere a consumului de energie, combustibil, materii prime. Vom reuși, de asemenea, să diversificăm producția. Așteptăm cu emoție al XIH-lea Congres al Partidului Comunist Român, AURELIAN TITU DUMITRESCU ■

0 insomnie frumoasăSeară de simbătă, pe la ceasul când locuitorii Capitalei urmăresc Teleenci- clopedia. în halele și atelierele întreprinderii „Vulcan", schimbul doi. lucrează în ritmul obișnuit. Multe încăperi luminate și în clădirea destinată birourilor. La inginerul-șef al întreprinderii, Ion Bogdan, are loc, după toate aparențele, o ședință : sînt strînși în jurul unei mese cîțiva oameni eare discută aprins. „Dă, îi putem zice și ședință, dacă nu avem un cuvînt mai potrivit — spune inginerul-șef. în fond, ne-ăm adunat pentru a ne pune de acord, pentru a 

alegerea tovarășului Nicolae Ceaușeseu, adevărate simboluri ale procesului de reconstrucție pe care l-am început cu a- proape 20 de ani în urmă, al n^ij vieți-'. 
(Vasillca Betcea. inginer).

găsi ceie mai nune soluții in vederea aplicării imediate în practică a indica țiilor oferite de tovarășul Nicolâe Ceaușescu în cadrul vizitei de lucru efectuate în întreprinderea noastră ieri 2 noiembrie, adică acum 33 de ore“. în tr-adevăr, nu e vorba de o ședință în sensul strict al cuvîntului. Cei prezenți intră și ies — aducînd ba o hîrtie (pe eare se află înscrise niște calcule, niște soluții tehnice), ba niște proiecte atent desenate, care se mai verifică o dată. Șeful secției turnătorie, inginerul Mihai Drosu, explică: „Atunci cînd a vizitat sectoarele calde, secretarul general ne-a spus că turnătoria trebuie să se dezvolte și să 
se modernizeze în continuare, prin intro-

Ședința Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R.In ședința de luni a Comitetului Poliție Executiv al C.C. al P.C.R.-, ținută sub președinția tovarășului Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului Comunist Român, a fost dezbătut și aprobat Programul privind autoconduce- rea și autoaprovizionarea pentru asigurarea bunei aprovizionări a populației cu produse agroalimentare și bunuri industriale de consum pe perioadă 1. octombrie 1984 — 30 septembrie 1985. La dezbateri ■-a subliniat faptul că programul, -elaborat pe baza indicațiilor, și orientărilor date de tovarășul Nicolae Ceaușescu, prevede măsuri necesare, pentru o bună aprovizionare a populației cu produse agroalimentare și industriale, în concordanță cu creșterea producției : agricole și 
a bunurilor de larg consum, precum și cil sporirea contribuției. județelor la constituirea fondului de stat. în același timp, la elaborarea programului s-a avut în vedere creșterea veniturilor populației ea urmare a încheierii acțiunii de majorare 
a retribuției personalului muncitor și a pensiilor, potrivit obiectivelor stabilite de Congresul al XII-lea și de Conferința Națională ale partidului în ceea ce privește ridicarea nivelului de trai al întregului popor.Comitetul Politic Executiv a apreciat 
că desfacerile din program corespund indicatorilor aprobați prin planul de stat, prevederilor din : Programul de autocon- 

ducere și au toapro vizionare teritorială pentru perioada 1983—1985, precum și cerințelor Programului de alînjpntație științifică a populației, asigurînau-se creșteri față de perioada 1 octombrie 1983 — 30 septembrie 1984. La dimensionarea cantităților , propuse s-a ținut seama de necesitățile unei alimentații echilibrate, diferențiate in funcție de structura populației, de ramura de activitate, de locul de muncă și de domiciliu, în localități urbane sau rurale. Atît sporirea volumului desfacerilor la toate grupele de produse, cit și diversificarea sortimentală și îmbunătățirea nivelului calitativ al acestora reflectă preocuparea constantă a conducerii partidului și statului, a tovarășului Nicolae Ceaușescu personal pentru creșterea permanentă a bunăstării întregii națiuni, pentru ridicarea nivelului de trai și a calității vieții întregului popor. în vederea îndeplinirii măsurilor stabilite, s-a indicat forurilor de resort să acționeze: cu hotărîre pentru realizarea producțiilor vegetale și animale, a livrărilor la fondul de stat, precum și pentru valorificarea disponibilităților din gospodăriile populației. S-a hotărît ca Programul să fie supus dezbaterii Plenarei C.C. al P.C.R.în aceeași ședință, a fost prezentată o Informare cu privire la activitatea delegației române care a participat la lucrările ședinței a 39-a a SesiuniiConsiliplui 

de Ajutor Economic Reciproc, desfășurate la Havana în perioada 29—31 octombrie 1984. Comitetul Politic Executiv a apreciat că, potrivit mandatului încredințat, delegația română a acționat pentru perfecționarea activității C.A.E.R., pentru creșterea rolului acestui organism în dezvoltarea economiei fiecărei țări, membre și intensificarea colaborării : economice dintre ele, pe baza principiilor de deplir nă egalitate, de conlucrare internațională echitabilă, reciproc, avantajoasă. Reafir- mînd poziția partidului și statului nostru, Comitetul Politic Executiv a arătat că, în spiritul înțelegerilor convenite- la întîl- nirea la nivel înalt in probleme economice de la Moscova, România socialistă este hotărîtă să-și aducă în continuare întreaga contribuție la dezvoltarea și perfecționarea activității C.A.E.R., la ridicarea pe un plan superior a colaborării și conlucrării în cadrul acestei organizații, astfel îneît ea să asigure întărirea puterii economice a fiecărei țări membre, să deschidă noi perspective de accelerare a progresului lor economic și social, de sporire a bunăstării și a gradului generai de civilizație ale popoarelor lor, să ducă la creșterea forței și prestigiului socialismului în lume.Arializîndu-se, în continuare, modul In care decurg lucrările de pregătire a Congresului al XIH-lea al partidului, s-a apreciat că ele șe desfășoară in bune 

condiții. Comitetul Politic Executiv a apreciat că adunările de dări de seamă și alegeri ale organizațiilor de bază, conferințele comunale, orășenești și municipale s-au desfășurat - într-o atmosferă de puternică unitate și angajare revoluționară, au prilejuit o amplă analiză a activității desfășurate și au reafirmat angajamentul hotărît al comuniștilor, al tuturor oamenilor muncii- de a întîmpina cel de-al XIH-lea Congres cu realizări tot mai însemnate în toate domeniile de activitate, voința întregului partid și popor de a face totul pentru îndeplinirea exemplară a hotărîrilor și orientărilor ce vor fi adoptate de Congres. S-a stabilit ca în cursul acestei săptămini să aibă loc conferințele organizațiilor ■ județene de partid, precum și conferința organizației de partid a Capitalei și s-a indicat ca acestea să pună în centrul , dezbaterilor documentele ce vor fi adoptate la Congres, măsurile de unire a forțelor și mobilizarea largă a comuniștilor, a tuturor oamenilor muncii pentru îndeplinirea în cele, mai bune condiții a prevederilor acestor documente, fapt ce va asigura înaintarea neabătută a României pe calea socialismului și comunismului, ridicarea nivelului general de viață șl d« civilizație al întregului nostru popor.
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ducerea de tehnologii moderne și fluxuri tehnologice continue, compliet mecanizate și chiar automatizate. A apreciat în mod i deosebit metoda de turnare în forme vi- «date, cerîndu-ne să găsim căi pentru creșterea cantităfilor de piese turnate prin această metodă, de la 250 la 400 de tone lunar. Asupra acestui aspect își concentrează în prezent atenția toți membrii comisiei tehnice. în plus, noi avem o hală nouă de turnătorie, cu adevărat modernă, dar și o altă hală, veche, unde condițiile de muncă sînt ceva mai grele și producția este și ea destul de mică. Tovarășul Nicolae Ceaușescu ne-a ascultat, ne-a înțeles și a hotărît ca în locul halei celei vechi să se construiască o hală asemenea celei noi. Dar, pentru a răspunde acestui ajutor substanțial oferit muncii noastre și. dezvoltării generale a întreprinderii, noi dorim să creștem capacitatea de producție a halei celei noi, astfel incit planul pe anul viitor să fie realizat și chiar depășit în condițiile cînd la vechea hală nu se va lucra. Pe lingă succesele în muncă realizate de. colectivele . de muncă ale secției turnătorie, noi vrem să dedicăm Congresului al XHI-lea al partidului și aflarea soluțiilor celor mai eficiente la aceste probleme."La fel se prezintă lucrurile și în biroul Secției a H-a mecanică. Inginerul Petrică Baciu — om care muncește la „Vulcan" de cînd a terminat facultatea (adică de 22 de ani), fiind. în același timp, și șef de secție încă din 1905 — tocmai se pregătește să facă un tur de ateliere, prin locurile unde se produc unitățile de pom- j. oare pentru industria petrolieră. Aflăm, 3 isoțindu-1, că în ultimii trei ani a fost Reînnoită toată producția, că — în chiar aceste zile — se pregătește expedierea unor loturi de asemenea unități de pompare în India, S.U.A. și U.R.S.S., că sondele de la Leordeni, Suplacu de Barcău sau Horești tot unități de pompare realizate la Vulcan folosesc și că nimeni nii-și .duce aminte să fi existat vreodată probleme în ceea ce privește calitatea, utilajelor livrate. In anii de cînd este șef

„Convinși că vom alege 

viitorul firesc al țării"— Vizita de acum cîteva zile este a paisprezecea vizită de lucru a tovarășului Nicolae Ceausescu la I.U-.C. privita Roșie, a doua vizită în acest an, după cea din aprilie. Există o motivație foarte serioasă, Pînă în 1961. uzina a făcut reparatii capitale la locomotive. Din 1961, a început să realizeze utilai tehnologic oent.ru industria chimică si petrochimică. Majori-' tateâ utiiâielor sînt de performantă. Nu a fost ușor ca aceia care reparau locomotive, care din tată în fiu erau demon- tatori. să devină în scurtă perioadă creatorii unor tehnologii de performantă mondială. In ultimii 20 de ani. întreprinderea a fost complet reutilată. S-a.făcut un efort foarte mare pentru pregătirea și specializarea forței de muncă. Anual Se face o reciclare a întregului personal muncitor. Azi producem schimbătoare de căldură, coloane de sinteză, cisterne pentru amoniac, valturi pentru roluit tablă, prese de vulcanizat anvelope, prese de resapat anvelope, rezervoare pentru stocare. utilaje pentru programul nuclear. Trimitem la export aparate tip coloană, discuri rotative din otel aliat si înalt 

de secție, ing. Petrică Baciu a văzut cu ochii lui cum producția secției — asemenea aceleia a întregii întreprinderi — a crescut de șaȘe ori, . cum „Vulcanul" a devpnit o. unitate modernă, bine dotată..Nu mai este mult pînă la ora cînd și schimbul II va părăsi întreprinderea. Aflat aici încă de dimineață, directorul fabricii, inginerul Constantin Obreja, se pregătește și el de plecare. „Știți, ce m-a impresionat în mod cu totul deosebit în cadrul vizitei pe care ne-a făcut-o secretarul general al partidului ? Marea grijă cu care .privește problemele omului, ale ușurării muncii acestuia. Toate indicațiile date au, în fond, un același obiectiv. —. sporirea și modernizarea producției în aceeași măsură . cu reducerea . efortului . fizic, al oamenilor muncii, cu îmbunătățirea condițiilor în, care aceștia își deș- . tașoară activitatea. Ne- preocupăm, în . consecință — mai ales în secția cazange- rie — de extinderea sudurii în mediu protector și a celei automate și semiautomate — Care să înlocuiască munca manuală —, de înlocuirea efortului fizic uman cu efortul gîndirii tehnice, de a găsi mijloace mecanizate de creștere a productivității muncii. Am realizat multe în această direcție, am îmbunătățit considerabil condițiile de lucru din cazan- gerie și prin. luminarea naturală a halelor, prin realizareâ unui pavimeht'mo- dern, cu șine pentru instalațiile de sudat și pentru transportarea recipientelor mari, am introdus, în urma indicațiilor date de tovarășul Nicolae Ceaușescu la i precedenta vizită făcută aici, fluxul de fabricație. Dar sînt încă multe de făcut. Să. știți însă un lucru — pe care-1 spun fără nici un fel de exagerare sau dorință de a rosti vorbe frumoase : frămîntîn- du-ne pentru găsirea celor mai bune soluții, avem parte de ceea ce noi, vul- caniștii, am numit o insomnie frumoasă". E liniște pe străzile din jurul marii întreprinderi, iar locuitorii Capitalei urmăresc ultima ediție a Telejurnalului.
DAN MUCENIC H

aliat, de toate dimensiunile, întreaga gamă de schimbătoare de căldură, făcătoare de aer cu aripioare, după breVe»! întreprinderii. încălzitoare si răpitoare cu diferite utilizări etc. V-am spus toate acestea pentru a face înțeles fapt,UI că destinul nostru s-a clădit în ultimii douăzeci de ani. că îl datorăm secretarului general al Partidului Comunist Român, ță noi. grivitenii. cum sînțem numiti si cum ne place să ne spunem, am făcut întotdeauna din indicațiile dumnealui scopul nostru suprem. Anton Dobrin, Erou al Muncii‘Socialiste, maistru la secția a doua mecanică, atelierul prese.Grivitenii sînt convinși că pot realiza azi o lucrare orieît de area ar fi si simt că întotdeauna la greu este alături, de ei conducerea superioară de partid, este tovarășul Nicolae Ceaușescu.în timpul vizitei, secretarul general s-a interesat in primul cînd de introducerea progresului tehnic prezent la toate locurile de muncă vizitate, s-a interesat de felul în care au fost si sînt asimilate produsele noi si noile tehnologii, de stadiul realizării sarcinilor de plan ce anul 1984, cil prioritate la export. Conducerea întreprinderii a primit indicații să extindă mecanizarea si automatizarea pentru a creste calitatea producției ti pentru a fi ușurat efortul oamenilor, să generalizeze procedeele de sudură automată si, șemi- aiitohiaia cu deosebire in iâbricareâ 1 sat*' 

velor. M.I.M.-ul si C.S Galați, prin minister. să caute soluții pentru fabricarea unor foi de tablă cu tipodimensiuni mai mari. Să, se scurteze ciclul de fâbricătie‘ a utilaiuhii tehnologic. Indicațiile au fost primite în holul blocului turn, unde existau panouri cu indicatori privind transformările apărute; în întreprindere de la vizita din aprilie si indicatori de plan pe anul în curs. Pe ..Aleea fruntașilor", aleea principală, un culoar de peste 2 000 de oameni au scandat.; „La al XIH-lea Congres. / Ceausescu reales,!“ Brigadierii, în coâtiime albastre, au întîmpinat pe secretarul general la intrarea în prima hală. Aici s-au Prezentat într-o microexpozitie aparatură, forme și metode de control modern, fluxul de fabricație al unor sub-

„Timpuri Noi", 

un pas înainte!Se povestește că în urmă cu 120 de ani, plimbindu-se cu o trăsură pe la marginea Bucureștilor și văzind femeile cum își spălau rufele în Dîmbovița, un franțuz, Lemaître, s-a gîndit să deschidă o spălătorie, avînd să spele mai întîi ru- făria de prin cazărmile și de prin spitalele orașului. Cu vremea, pe același loc s-a înălțat un atelier unde se reparau locomotive. Intr-o turnătorie au fost fă- cuți, în acele vremuri vechi, și. stîlpii pe care au fost așezate ’ felinarele Bucureștilor. După naționalizare, întreprinderea a trecut la fabricarea motoarelor semi-dleșel, cu două motoare de acest (el, de cîte 25 . CP. muncitorii au defilat la 1 Mai 1949, și de-atiinci a pornit faima lor de constructori țje motoare diesel și de compresoarc. Și dacă vrem să avem o imagine cuprinzătoare, semnificativă, despre ceea ce s-a petrecut, la „Timpuri Noi" de vreo cîteva zeci de ani, putem nota ceea ce ne spune Justinian Opres- cu, secretarul Comitetului de partid al întreprinderii : din ’49 pînă astăzi, producția, a crescut de peste 50 de ori ! Și ar mai fi de reținut : ritmul. în care s-a pro-; du? această creștere, a cunoscut în anii din' urmă o accelerare ce este, prin ea însăși, semnificativă : de fapt, producția s-a dublat în ultimii zece ani !Ca urmare a vizitei de lucru întreprinse de secretarul general al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, în 1980, întreprinderea a intrat ,într-un vast proces de modernizare. Inginerul Ionel Radu, șeful serviciului plan și secretarul cu probleme economice ăl Comitetului de partid, recapitulează cîteva dintre argumentele care ne îngăduie să afirmăm că „Timpuri Noi" a devenit, în ultimii. cîțiVa ani, o întreprindere de înaltă productivitate, în care cele mai ' bine de 60 de tipuri de motoare și compresoare fabricate aici prezintă, incontestabil, calități tehnice superioare. întreprinderea exportă, de altfel, în 21 de țări și nu a primit nici o reclamație eu privire la calitatea produselor ei, cum nu a primit reclamații de acest fel nici despre com- presoărele destinate industriei 'naționale. O astfel de performanță tehnică se explică însă prin faptul că în urma vizitei de lucru pe care a Întreprins-O aici, în 1980, tovarășul Nicolae Ceaușescu, s-a trecut la prima etapă, de exemplu, a modernizării turnătoriei de fontă și neferoase, unde, prin crearea unor spații noi de producție s-a impus și reorganizarea liniilor tehnologice; A fost înlocuită în bună parte munca manuală iar consumurile de metale, în primul rind de aluminiu și de aliaje de aluminiu, au scăzut foarte mult prin montarea unor ma- șitiV dd ‘turnat-sub ; - L 

ansamble ale platformei marine de extracție a petrolului.— Noi, oamenii muncii, sînteni convinși de interesul pe care îl are conducerea superioară de partid pentru studierea la fata locului a procesului de producție, a condițiilor în care lucrăm si trăim. Sîn- tem hotărîti să transpunem în viată ho- tărîrile de partid și de stat, în asa fel Incit, la sfîrsitul anului 1984, să fim din nou distinși cu Ordinul Muncit clasa I. devenind întreprindere Erou al Muncii Socialiste. Noi, cei 5 000 ai acestei uzine, vom alege -prin reprezentantii noștri la Congresul al XIII-lea pe tovarășul Nicolae Ceaușescu, fiind, convinși că alegem viitorul firesc al tării. Dumitru Gir- 
leanu, cazangiu. •

AURELIAN TITU DUMITRESCU M

însă la „Timpuri Noi" se poate spune că noutățile se succed cu repeziciune : dacă in prezent se poate vorbi despre o autentică mecanizare a muncii, în.cursul anului viitor întreprinderea va face un pas înainte, trecind la automatizarea operațiilor de turnare a pieselor, Cit privește alte două importante sectoare ds producție, adăugăm că tot în urma vizitei pe care a efectuat-o aici secretarul general al partidului în urmă cu patru ani, secțiilor de montaj și de prelucrări ; mecanice, care pînă atunci se aflaseră în aceeași hală, li s-au creat spații corespunzătoare, pentfn secția de montaj ; fiind construită între timp o hală cu i trei niveluri iar pentru secția de prelu- j crări mecanice fiind aduse mașini-unelte î dintre cele mai perfecționate, apte să J execute mai multe operații.Acestea fiind; fără îndoială, tot atîțea 1 dovezi că, pe măsură ce trec anii între- 1 prinderea întinerește tot mai mult. Ope- J rația de revigorare este, de altfel, continuă și ea va urma în anii viitori, pe măsura sarcinilor ce revin întreprinderii în dezvoltarea producției de compresoare, în lumina Proiectului de Directive ale celui de-al XIIl-Tea Congres ăl partidului.Aceste sarcini, ca și. mijloacele de a Ie Înfăptui, au rezultat eu deosebită1 pregnanță în urma recentei vizite- pe care ' tovarășul Nicolae Ceaușescu a efectuat-o vineri, 2 noiembrie,, la întreprinderea „Timpuri Noi".în cadrul unei cuprinzătoare expoziții, tovarășului Nicolae Ceaușescu i-au fost înfățișate stadiul îndeplinirii sarcinilor de plan și a angajamentelor asumate în întrecerea socialistă, măsurile adoptate în vederea sporirii productivității muncii, reducerii consumurilor de metal și energie, ridicării nivelului tehnic și caii-, tativ al produselor. Au fost prezentate noile tipuri de compresoare navale, cele pentru locomotive, pentru comprimarea gazului metan, motorul diesel de 140 C P pentru excavatoare, toate acestea fiind adevărate premiere pe plan național Apreciind măsurile tehnice adoptate da către colectivul întreprinderii, tovarășii! Nicolae Ceaușescu a indicat, în urrna vizitării secțiilor de prelucrări mecanice și turnătorie, să se continue acțiunea de dotare cu mașini perfecționate și de modernizare a procesului de producție, potrivit perspectivei care vă aduce o creștere a gradului de specializare a întreprinderii în fabricarea unei game mat largi de compresoare. La „Timpuri Noi", timpul se grăbește, așadar, și oamenii știu ce au de făcut.
1DUMITRU ELlADE S
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• 200 000 de ceasuri made în România ® Robotronica la Aversa

inteligență și putere 

de-a anticipaDimineață de început de săpțămînă la întreprinderea de confecții și . tricotaje București. Greu, foarte greu de prins cineva din conducere. Este. ședință de. plan, toată lumea gîndește viitorul întreprinderii — mi se spune de către purtătoarea de cuvînt a celor 6 000 de tineri, o trei- tne din numărul oamenilor muncii de aici, secretara organizației U.T.C. ,—•. Aneta Stan. Dar de. aflat, se pot afla multe și repede. Recenta vizită efectuată de către secretarul general al partidului a produs o puternică impresie,, a mobilizat energiile întregului colectiv. Atît în fabricile de confecții, cit; și în cea de iricoiaje, primele măsuri care au fost luate imediat după vizita de vineri au constat. în sporirea eforturilor muncitorilor (mai exact spus '— muncitoarelor) și specialiștilor pentru onorarea sarcinilor de plan pe a- cest an, mai .ales în domeniul exportului.înțelese ca modalități de întâmpinare

mai sus căutind să văd, pe est se poate, ■cu ochiul liber, ce înseamnă,' în aceste : momente, efort încordat și — mai ales efort inteligent, .ce știe utiliza toate cu- ceririle tehnice, toate efectele modernizării .și automatizării unor propeș'e, pentru a căror efectuare era nevoie, pînă nu demult, de munca fizică a multi; oameni, în vreme ce acum s-a atins faza. robotizării unor operații, cum ar fi aceea de ambalare a produselor în pungi de polietilenă. Astfel s-a ajuns ca I.C.T.B. să producă anual mărfuri care ar putea asigura necesarul de confecții si tricotaje al.. întregii tării, astfel s-a ajuns la onorarea tuturor contractelor făcute cu parteneri din 34 de țări, tot astfel s-a ajuns și la găsirea de soluții care să pepmjta folosirea fiecărei bucăți de material,. bucăți -ce devin, apoi, coaiponehte ale unor confecții elegante, tinerești. , .Pentru, că a venit vorba de tinerețe, trebuie, spus că' toate indicațiile trasate de către secretarul general al- partidului cu prilejul vizitei efectuate la I.C.T.B.,vizează, în fond, întinerirea; întinerirea producției, concomitent cuaceea a oamenilor. Fără această tinerețe,; fără această prospețime de gîndire nu s-ar putea realiza nimic din ceea ce se preconizează aici. Fără această tinerețe: n-ar. fi posibilă nici continua înnoire- a producției, nici depășirea constantă a indicatorilor de plan,' nici extinderea robotizării, nici' alte proiecte ale oamenilor întreprinderii, proiecte ivite în urma îndemnurilor ele insele pline de o riesfîrșită tinerețe de gîndire — ale tovarășului Nicolae Geaușescu.întreprindere aflată în permanență în atenția secretarului general al partidului .— care a mai vizitat-o în cursul acestui cincinal, coca ce este pe deplin vizibil ih' rezultatele prezente ale aoestrf unități de vîrf a industriei noastre 'ușoare ■ —, I.C.T.B. reprezintă un spațiu ai competenței și încrederii în forța inteligenței.

prin rezultate de muncă deosebite a Congresului al XIII-lea al partidului, toate acțiunile care au loc în această. perioadă în întreprindere vor conduce la, obținerea — pînă la data deschiderii marelui Forum al comuniștilor — unei valori a producției marfă suplimentară de 50 milioane lei, ă unei jumătăți de milion de metri pătrati de stofă tricotată și a unor economii la cheltuielile totale de 52 milioane lei.

Planurile de măsuri . care se elaborează In aceste zile, intensitatea cu care se muncește pentru a se da viață angajamentelor asumate în cinstea apropiatului Congres, dorința de a răspunde așa cum se' cuvine sarcinilor trasate cu prilejul vizitei de lucru a -președintelui țării — toate acestea determină dorința firească a reporterului de a revedea această întreprindere atunci cînd oamenii săi anticipează că proiectele de astăzi vor prinde

tarea unui comparator cursă, de 80 mm. Ne-a zîmbit tuturor și he-a îndemnat să dovedim o cit • mai mare grijă pentru calitate, pentru lucrul bine făcut. Ascul- tîndu-1, ne-am simțit fiecare și mai mobilizate, am înțeles că . trebuie să depunem eforturi și mai mari în. munca noastră de fiecare zi.Maistrul Ion Damian, lin tînăr de 32 de ani, ne-a mărturisit, la rîndu-i, că, vizită de joia trecută a tovarășului Nicolae Geaușescu le-a umplut . tuturor inimile de bucurie, mai ales atunci cînd au auzit, chiar din spusa dumisale, că peste doi ani, revenind la „Mecanică fină", vrea să vadă producția de ceasuri elee-. ironice și mecanice ureînd la două sute t de mii de bucăți anual și o producție sporită de plăcuțe 'dure și scule diaman- tate. Chiar, din prima'zi — ne-a asigurat tîhărul maistru, și m-am convins de aceasta — întregul colectiv al întreprinderii a pornit cu avînt revoluționar să dea viață indicațiilor și îndemnurilor conducătorului partidului și statului nostru., Atît la secția, prelucrări mecanice. Ia automate eît și la orologerie, în aceste trei sectoare de bază ale marii unități numărînd circa șapte mii de lucrători de înaltă calificare, între care peste șapte sute de ingineri și tehnicieni, am văzut cu ochii și am înțeles că și aici se lucrează cu neobosire, cu avînt și răspundere comunistă. Am înțeles, o dată în plus, eă; recenta Vizită de lucru a secretarului general ai partidului, vizită efectuată în preajma ■ apropiatului forum comunist. Congresul ai XIII-lea al P.C.R.; S-a do- ■ Vedit, ca întotdeauna, de cel mai bun augur. Tovarășul Petre Dobrescu, directorul întreprinderii ele mecanica fină, referindu-se Ia noile sarcini trasate, și-a ' reamintit cu bucurie, cu mîiidrie nediși- mulată, de cuvintele conducătorului partidului și statului : „„.Vreau . ea, in ’8S, eînd voi reveni aici, la mecanica fină, să-mi arătâți ceasurile de mină șl produsele originale, aparate de măsură și control cu un înalt grad de pricepere și tehnicitate, pe care nu Ie fac alții*'. ' Șînt sarcini mari, deosebit de mobilizatoare, a căror înfăptuire ne obligă la mobilizare totală. Ia ejeșterea răspunderii în tot ceea ce facem. Ia aplicarea întocmai a indicațiilor și îndrumărilor primite. Și drept o primă consecință a efortului unanim, harnicul colectiv de Ia I.M.F. va raporta înaltului forum comunist eă pe perioada anterioară și-a reali

zat și chiar depășit planul la toți in i- catorii. Numai pe nouă luni încheia, e, producția marfă a fost îndeplinită în proporție de 102,7 la sută, la producția netă — 105 la sută, iar producția fizică șl sortimentală înregistrează o depășire de 35 milioane lei.Nici Ia surata de alături, la „AVERSA** lucrurile nu stau , mai prejos. Și a! imediat după vizita de lucru a șeîu. statului, eforturile s-au întețit, au do- bîndit noi dimensiuni. Sîmbăta trecută i-am văzut la lucru și pe cel care fi, “ țării un variat sortiment de pompe cec- trifugale, pe cîțiva dintre specialiștii care și-au concentrat și își concentrează eforturile în direcția realizării pompelor pentru energetica . nucleară, ridicării, în continuare, a calității, produselor și extinderii tipizării. Așa cum am foșt informat de ing. Andrei Pănoiu, director adjunct, și Paraschiv Stănescu, președintele C.O.M., întregul colectiv, de la primul muncitor și pînă Ia director, a pornit hotărit să înfăptuiască întru totul noile indicații și sarcini primite direct de Ia tovarășul Nicolae Geaușescu : îmbunătățirea nivelului calitativ al. tuturor pompelor fabricate,, robotizarea și . auto- • matizarea atelierului de turnare a pieselor de. .serie mare, organizarea, unul atelier separat de fabricare a pompele pentru energetica nucleară.Am zăbovit îndelung prin secțiile turnătorie, montaj greu și energetică nucleară. Am văzut la. muncă și am discuta* cu turnătoarea fruntașe Elena Vănghe miezuitoarea Florica Mușat, cea care, 36 de ani ai ei, se pare că-'a descifrat aproape toate secretele meseriei, cit ir ginerul șef de secție Dinu Petre, cu țîi rul lăcătuș mecanic Constantin Bah.. sau eu Gheorghe Anghel, sudor de precizie, de înaltă clasă Regret' sincer că nici spațiul și nici timpul nu mi-au per- mis să abordez mai în detaliu preocupările, munca lor, adesea eroica, pentru a da . viață complicatelor și pretențioaselor pompe atît de necesare economiei. noastre naționale. îmi revăd atent notițele fugare și abia acum îmi dau seama că am scris prea puțin despre oamenii de la „Aversa", despre entuziasmul și av,n tul revoluționar al acestui minunat colectiv capabil să realizeze eu succes deplin chiar și foarte complicatele pompa pentru energetica nucleară î
M1HAI STÂNESCU ■După ce notez secțiile fruntașe (secția 5 de la Confecții bărbați, secțiile : 1 și 3 de la Confecții damă și secția 7 de la Tricotaje), după ce transcriu angajamen- . tul organizației de tineret de a lua toate măsurile ce se impun în vederea punerii în practică. a.. tuturor . indicațiilor și ț sarcinilor trasate de către tovarășul Nicolae Ceausescu în cadrul vizitei efectuate. străbat cîteva din secțiile amintite

viață. Și, cum puterea de a anticipa a lor, ca și puterea de a trece de la anticipație la realitate' sini direct proporțio- . nale cu tinerețea de spirit și acțiune a celor de aici, asia înseamnă ca, în foarte scurt timp, vor fi . multe ddSspus, în do-meniul noului și. al marilor reușite, despre întreprinderea de confecții și trico- . Platforma electronicii

taje București.
DAN MUCENIC ■ românești

Centrul de cercetare științifică si ingi-

Iile de puternic avînt 

revoluționarPlatforma industrială Obor. Aici, vizavi de renumita piață, își înalță siluetele pastelate ,. întreprinderea . de pompe „A- versa" și întreprinderea de mecanică fină; două din unitățile reprezentative • ale construfcției 'de .mașini românești cars au avut recent privilegiul de a primi vizită de lucru a conducătorului parti-' dulur și 'statului nostru.Sîmbăta trecutăj: lâ nilmăl O zi după rizita tovarășului Nicolae 'Geaușescu, ie-am treCut și eu pragul, mînat de tre- .buri diurne, reportericești. Peste tot, în secții și ateliere, am îritîlnit oameni mun- * eind eu patos, cu rîv.nă și neobosire,. spre

a înfăptui cu un ceas mai devreme indi nerie tehnologică pentru semiconductoar® e așezat intr-un peisaj. pastelat, de toamnă. în vecinătatea Pădurii Bănoasa. Aici, tovarășul Nicolae..Ceauș eseu a fost întîm-, cațiile și sarcinile date de Omul cel mai pinat ca un oaspete de seamă dar si cadrag și cel mai iubit dintre noi. Strun- tm oaspețe familiarizat cu problemelegărița Aurelia Vartenuc, una dintre, sutele de fete de la secția orologerie a întreprinderii de mecanică fină, tocmai lucra o bridă la strungul ei minuscul, ceva mai mic decît o servietă. Blondă, cu ochi albaștri ca peruzeaua, ea . m-a
un oaspete familiarizat cu ____________  electronicii de vîrf, deoarece secretarul general al partidului se află Ia origineaideii acestui centru. Tovarășul Nicolae Ceausescu a fost îhtîmpihat sărbătorește dar și în haine de lucru. Acest centru decercetare din nrima .linie a st.iintei si tehnicii contemporane a fost vizitat - în ne-uimit prin rapiditatea, și precizia eu care _r„ ____________ . ____ ____ _strunjea cea de-a 1 000-a piesă din ziuă numărate rînduri de secretarul general si aceea. într-un moment de răgaz, tînăra .. ' de fiecare dată indicațiile sale S-au dove- mira mărturisit emoția pe care a trăit-o ctit -fundamentale pentru dezvoltarea cer-mai ales atunci cînd, însoțit de directe- cetării în domeniul atît de complicat alrul. unității, tovarășul Nicolae: Ceâușescu semiconduetoârelbr, diodelor, tranzistoă-

noastră. îiitr-o lume în care foamea de semiconductoare a crescut enorm, într-o lume care se tranzistorizează, intr-o. lume în care automatizarea si robotizarea cucerește procesele tehnologice cele mai variate si mai complicate, secretarul general al partidului cere specialiștilor, oamenilor de știința si ' tehnicienilor de la Centres 
de cercetare științifică si inginerie teh
nologică neutrii semiconductoare să nună un accent sporit oe microproductia de elemente solicitate de industria noastră nentru a elimina importul si pentru a Ie elabora la nivelul tehnicii mondiale. In esență, după spusele tovarășului Dănuț Olteanu. secretarul Comitetului de Partid, indicațiile exprese destinate centrului de cercetare, dar si de microproductie. se- rezumă la introducerea acordului global în sfera cercetării, nu numai în aceea a producției', ceea ce va duce automat si la o exigentă ridicată fată de valoarea si calitatea coeficientului de inteligentă si da aptitudini învestit de lucrătorii din sectorul de creație, factor mobilizator pentrues cercetare intensivă, legatăs-a apropiat de locul ei de muncă, vădit relor, circuitelor integrate, componentelor de necesitățile I ordine de idei, încolo 'e» o. api upu» Awu-tAX ci tre tuiul, vutuikcivi uitugiatc, : vwiixpujsitJxx'vcAGJâ.interesat să vadă cum lucrează. Colega , optoelectronice, -componentelor pentru ei, lăcătușul montator Elena Bucur, de la microunde necesare economiei naționale, secția A.M.C., atelierul 654, a avut inspi- Interesîndu-se-de nivelul atins de cerce-rați^ și i-â oferit secretarului general o tare si de proiectare, tovarășul Nieola®-------- --------- -- — Ceausescu a dus un accent deosebit, ea 'arătat foarte 'mulțumit de ceea -’ee'făcfeam. ■ • "si - Ih'alte rîhduri. ne microproductia de "‘ floare. Dumnealui ~ zice făta — s-a

Eu . tocmai, lucram, ca - §1 acum, la mem-. . element® electronice- pentru industris
acum tanții numai
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.UvS vizionară, pînă în anul 1990. pînă in imul 2000. Pe lingă asigurarea componentelor electronice si a utilaielor electronice necesare industriei noastre, secretarul general al partidului a indicat ca toate . acestea să fie executate cu mijloace proprii. fără importuri. trasîndu-se sarcina întregului colectiv de a aborda teme de cercetare, din domeniul biotehnicii, bioelectronicîi. al teledetectiei. în zilele următoare vizitei, colectivul centrului de cercetări de la Băneasa a trecut la măsuri energice pentru ridicarea coeficientului de calitate si la .sporirea micropro- ductiei pentru a răspunde imediat exi- gentelor secretarului general. în deplină consonantă cu cerințele industriei noastre. Unele planuri se reconsideră, se modifică în funcție de această vizită importantă pentru destinele cercetării si producției noastre de elemente semiconductoare. dar și ale industriei noastre în viitorii ani.
l,a întreprinderea de piese radio si se- 

miconductnare aflată pe aceeași platformă di la Bănoasa, secretarul general al partidului a analizat împreună cu specialiștii probleme legate de modul în care se a- olică rezultatele cercetării în producție, cum se acționează pentru _ promovarea progresului tehnic, diversificarea si modernizarea producției, creșterea calității si competitivității produselor, sporirea eficientei întregii activități.Ne aflăm. — după cum ne declară Anton Vătăsescu. directorul întreprinderii — intr-o uzină care produce 400 milioane
Tara așteaptă

maî mult de la noi!Nu puține sînt locurile unde, sîmbăta la ora amiezii, nu ai nici un moment sentimentul că a sosit sfîrșitul de săp- tâminâ. Nici străzile nu te lasă, parcă, să te gindești că urmează o zi de odihnă. Bulevardul Muncii din Capitală prezintă permanent această trepidație a neconte- . niței activități.Am avut ocazia să petrec cîteva astfel de ore în caro, numai privind calendarul și ceasul mi-aș fi putut aminti că este simbălă, la amiază. în rest, totul îmi dădea senzația de „foc continuu".în așteptarea directorului Paul Blaier de la întreprinderea „23. August", plecat eu treburi la „sectoarele calde", am simții mișcarea uriașei uzine care se dorește și trebuie să fie o unitate etalon în domeniul construcțiilor de mașini. Ingineri, tehnicieni, maiștri de la secția de prototipuri, de la secția mecanică, secția de utilaje complexe sau secția de montaj a locomotivelor, au trecut prin preajma mea, toți cu probleme ce se cereau rezolvate neîntîrziat, — și se rezolvau toți cu graba celor care nu au de pierdut nici un minut. Am surprins frînturi de discuții despre locomotive, motoare și agregate cu motor, despre compresoare și mo.tocompresoare, despre prototipuri și despre economisirea metalului. .Cînd directorul Paul Blaier și-a găsit clipa de răgaz necesară unei scurte dis- cUții, i-am spus impresiile mele. Nu mă aflam pentru prima dată la întreprinderea „23 August" dar am avut senzația că la două zile dupg vizita de lucru a tovarășului Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului Comunist Român, in acest colectiv de muncă, viața este aici mai plină de o anumită încărcătură ■ tensională, oamenii se vor și sînt mai încordați în neîncetata lor bătălie pentru Obținerea unor rezultate mai bune . în producție, din ce în ce mai bune, pe care să le poată raporta Congresului al XIII-lea al Partidului Comunist Român. Oamenii înțeleg că țara întreagă așteaptă mai mult de la ei. Inginerul Paul Blaier -«mi-a răspuns :— Vizita secretarului general al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, în 

componente, electronice în 10 000 tipuri I O unitate ale cărei produse au intrat ațît de adînc în viata noastră de toate zilele. îneît le întîlnim peste tot, în case, pe stradă. în oraș. în uzine. în fabrici si chiar pe ogoare. O întreprindere în care cea mai mare Parte a activității se consumă în domeniul invizibilului, lucrul sub microscop fiind deja simplu în comparație cu modalitățile de realizare a structurilor electronice componente. Sarcina ■principală trasată specialiștilor si tehnicienilor de la I.P.R.S. Băneasa este de a dezvolta capacitatea de producție prin fabricarea unor echipamente performante cU.sprijinul si în sprijinul altor industrii. Apoi s-a indicat ca. pînă în 1990 baza de materii prime de înaltă puritate să fie asigurată din resurse proprii, pentru a elimina importul. De asemenea, s-a - indicat creșterea producției de semifabricate mecanice, căreia îi va fi destinată o secție ce trebuie construită cît mai repede. De fapt, sectorul de semifabricate de precizie a si demarat de cîteva zile, semn că indicațiile secretarului general al partidului au prins viată imediat.Pretutindeni, be platforma de la Băneasa a electronicii românești se lucrează în aceste zile la transpunerea în viată a sarcinilor trasate de tovarășul Nicolae Ceausescu pentru realegerea căruia. în funcția supremă de conducător al partidului nostru, se exprimă cu totii. într-o impresionantă unanimitate.
ARON DOMIDE H

întreprinderea noastră a fost pentru noi toți un prilej de a ne manifesta adeziunea, aderarea noastră comună, a celor peste 18 000 de oameni ai muncii de pe această importantă platformă industrială, la hotărîrea Plenarei Comitetului Central, al P.C.R., privind realegerea la cel de al XIII-lea Congres al partidului, în funcția de secretar general, a celui mai iubit fiu al națiunii noastre.Desigur. în dialogul purtat au rezultat și unele lipsuri în activitatea noastră. Dealtfel, in domeniul modernizării producției am fost în măsură să raportăm că întreaga producție de compresoare, locomotive și motoare se va. înnoi pînă la sfîrșitul acestui cincinal, sarcină trasată îh vizitele de lucru anterioare, o parte din aceste produse noi fiind, deja, executate ca prototip, unele introduse în fabricație, altele proiectate și în curs de execuție. în ceea ce privește modernl- zarea tehnologiilor de fabricație, în special în fabricația de/motoare și , in sectoarele calde, aici am , acționat timid, în unele situații . chiar am bătut pasul pe loc. Și-pentru aceasta, pe bună dreptate, arătîndu-ni-se căile pe care trebuie să acționăm, criticîndu-ne acolo unde nu ne-am concent ral , ef orturile pentru creșterea productivității muncii, mecanizarea lucrărilor grele, în special din turnătorii, hi s-au dat prețioase indicații, ca pe baza revederii programelor existente in perioada imediat, următoare, să materializăm atit în turnătoria de oțel,cît și în turnătoria de fontă, niște linii complet mecanizate, comparative cu cele mai moderne existente pe plan, internațional. Acționăm, deja, pentru reorganizarea unor fluxuri tehnologico, .am elaborat programe concrete. pentru ca în cel mai scurt timp să putem raporta conducerii partidului, personal tovarășului Nicolae Ceaușescu, faptul că indicațiile date au fost materializate in termenele stabilite și la pretențiile Pe care domnia-sa le are de Ia colectivul nostru.Marelui forum al comuniștilor, Con- -> greșul al XIII-lea ai Partidului Comunist Român; oamenii muncii de la întreprinderea „23 August" raportează îndeplinirea principalilor Indicatori pe primele zece luni ale anului. Sîntem con- știențl că se așteaptă mai mult de la noi, iar munca noastră va fi pe măsura așteptărilor t
MANA MOLNAR H

Oricând e loc de mai bine
Institutul de cercetare științifică si teh

nologică pentru electronică are vîrsta majoratului și este rodul gîndirii îndrăznețe și novatoare a secretarului general al partidului pentru dezvoltarea ramurilor de vîrf, purtătoare în cel mai înalt . grad ale progresului tehnic. Totodată in- ’ stitutul poartă amprenta tinereții si prin * amplasarea lui pe una din cele mai noi platforme industriale ale Bucureștiului — Pipera. Vizitele repetate și pline de învățăminte ale tovarășului Nicolae Ceaușescu au crescut prestigiul și mîndria colectivului de oameni ai muncii din institut care, ori de cîte ori au fericita ocazie de a-1 avea în mijlocul lor pe primul om al țării sînt bucuroși să raporteze prin fapte felul în care s-a răspuns la indicațiile prețioase primite, în așa fel incit perspectivele de cercetare să devină certitudine. Modul in care, au fost transpuse în practică sarcinile trasate de secretarul general al partidului au fost sintetic cuprinse în panouri și grafice și prezentate într-o expoziție reprezentativă chiar la intrarea în institut. într-o discuție purtată cu secretarul comitetului de partid, inginerul Dragomir Teodor, imediat, după vizita întreprinsă de secretarul general la institut, aflu că toate indicațiile date cu prilejul vizitei precedente, din iunie 1983, au astăzi acoperire în obiective concrete. „Anul trecut, șeful statului ne trasa ca orientare generală intensificarea activității de cercetare si punerea în fabricație, din domeniul electronicii în special, â produselor destinate exportului. Pîpă la. recenta vizită am reușit să realizăm omologarea și transferul în producție a 179 de produse. Dintre cele destinate exportului amintesc betono- scopul în Italia, nivostâiul capacitiv In Sudan, meteoșatul în R.D.G. și rețelele de radio comunicații în Irak. Concomitent cu dezvoltarea exportului urmărim și activitatea de microproductîe, creată tot la indicația tovarășului Nicolae Ceaușescu. Față de anul 1983 secția de microproduc- ție a .înregistrat o creștere de 50 la sută, îndeosebi la seria de echipamente realizate prin tipizare, Ca să scurtăm ciclul de introducere in fabricație a produselor cercetate ții se indica dezvoltarea capacităților de execuție a sculelor. Secția de scule întemeiată a avut în acest an un procent de creștere cu 15 la sută față de anul trecut, posibilă printr-o intensivă utilizare a dotărilor din vechile spații, prin policalificarea personalului muncitor și prin constituirea unui colectiv specializat în proiectarea de scule specifice industriei electronice". De asemenea. activitatea de cercetare a institutului este orientată spre abordarea unor direcții noi de activitate pentru îndeplinirea programelor speciale și prioritare necesare economiei naționale, direcții incluse în planul de cercetare pentru perioada 1984— 1985 și în perspectivă.Vizita secretarului general al partidului s-a dovedit și de această dată a fi un rodnic și permanent dialog cu făuritorii
Un mstftut-mtreprindereE ora 7,30 și la Institutul de cercetare 
științifică, inginerie tehnologică și pro
iectare pentru sectoare calde — București Ziua de muncă începe „fierbinte" — cum ne spune directorul institutului, Mircea Drăgulin. Intr-adevăr, în toate laboratoarele de cercetare și producție stăruie o atmosferă in același timp febrilă și de maximă concentrare. Creată în urmă cu. 11 ani,, din. inițiativa personală a secretarului general al partidului, această unitate, cu filiale la Iași, Brașov,. Cluj-Napoca, Sibiu, Ti pișoara și Reșița, a reușit să devină un prestigios reper al. inventivității tehnice românești. Rezultatele obținute o dovedesc cu prisosință. De pildă : documentația elaborată pentru dezvoltarea de noi capacități în sectoarele calde a asigurat creșteri ale producției de 2,5 ori la piese turnate din. oțel, de aproape 2,5 ori la piese turnate din fontă și de 2,2 ori la piese forjate și ma- trițate. S-a realizat de asemenea, pe baza unor tehnologii proprii de călire a pis- toanelor pentru motoare navale, dublarea prin nitrurare ionică a duratei de utilizare a matrițelor sub presiune și producerea experimentală prin matrițare a pieselor pentru centrale nuclearo-electrice. Sistema de mașini pentru turnătorii este compusă în prezent din familii tipizate și. modulate acoperind aproape toate, necesitățile industriei. Acestea sînt numai cîteva din numeroasele realizări de marcă ale institutului.De altfel, în recenta sa vizită, tovarășul Nicolae Ceaușescu a apreciat experiența pozitivă acumulată în special în planul modernizării și a indicat ca. ea să. fie extinsă și ridicată la cote mai înalte, în atmosfera de puternică emulație cu care specialiștii acestui institut întîmpină apropiatul forum al comuniștilor români, indicațiile secretarului general al partidului reprezintă un mobilizator și concret : program de acțiune. .Am reținut din discuția cu interlocutorii mei din această dimineață, în care cuvintele „modernizare", „automatizare", „performanță", „creație tehnică originală", „legătura cu producția" revin mereu ca un laitmotiv, că una din principalele cerințe' formulate de către .tșvarășțil Nicolae, Cpgușescu a . 

de bunuri .materiale, oamenii bucurtndu-se sincer de aprecierile făcute și indicațiile primite* asigurîndu-1 . totodată că ele vor fi teaduse în fapte de muncă.-0 altă unitate reprezentativă pentru-, imlfistria noastră și vizitată de tovarațul Nicolae Ceaușescu este întreprinderea de calcu
latoare electronice. Motivația rezidă în faptul, subliniat și de directorul întreprinderii, Florea Tănase, că nu poate fi concepută o industrie modernă fără mijloace modeme, ceea ce implicit duce ia promovarea tehnicii de calcul în toate ramurile economiei naționale. Realizarea calculatoarelor destinate conducerii proceselor industriale, specifică directorul, ește materializarea unei indicații de mare viziune, făcută de președintele țării cu prilejul unei vizite de lucru precedente. „Ceea ce ne-a determinat să ne concentra m toate eforturile de elaborare și producție reușind în final să realizăm peste 2 000 de echipamente complexe de calcul pentru conducerea proceselor din metalurgie. la Combinatul de oțeluri Galați, Tîrgoviște, la întreprinderea de prelucrare a aluminiului de la Slatina, la marile combinate chimice, cum este cel de la Rîmnicu Vîloea, în sistemele de producere și distribuție a energiei electrica precum și în cete de prognozare și avertizare a inundațiilor. Si, în această ordine de idei, plecînd de la dezvoltarea sistemei de calcul pentru conducerea proceselor industriale am continuat să realizăm și alte echipamente în colaborare cu institutele de învățămint superior. Astfel că am avut ca parteneri Institutul politehnic București, catedra . de'matematică'și calculatoare, catedra de electronică aplicată. Facultatea de electronică și telecomunicații. Rodul acestei colaborări au fost echipamentele prezentate în cadrul expoziției organizate cu prilejul vizitei tovarășului Nicolae Ceaușescu și care s-au bucurat de aprecieri din partea conducătorului nostru. Nota dominantă a acestor mijloace moderne de tehnică de calcul constă în apropierea performanțelor realizate de noi cu cele existente pe plan internațional, un motiv în plus, zic cu, ca să fim mîndri de rezultatele noastre și să purtăm fruntea sus în competițiile externe". Așa. cum se știe aplicarea largă a informaticii în organizarea și desfășurarea proceselor de conducere și producție are implicații in reducerea consumurilor materiale, de combustibil si; energie, la o .folosire mai bună a capacităților, la obținerea unor sporuri de producție, la. scurtarea duratei .de pregătire a fabricației, la ridicarea calității produselor și creșterea productivității muncii. Schimbările petrecute în structura organizatorică a întreprinderii, fluxurile tehnologice, noutățile realizate de la precedența vizită pînă în prezent au constituit motivele dialogului sincer și direct pe care cercetătorii, inginerii și muncitorii l-au purtat cu tovarășul Nicolae Ceaușescu. Indicațiile și orientările stabilite sînt axate îndeosebi pe o creștere substanțială a calității produselor, care să asigure realizarea unei producții competitive și eficiente.

MARIA BOGDAN ■

fost aceea ca institutul biftmreștean să devină un „institut-întreprinderc".— Ce înseamnă practic această sarcină, tovarășe director ?— Concret ea se traduce prin realizarea a două module de turnătorii mecanizate și automatizate la cel mai înalt nivel al tehnicii, module care urmează să fie exemple în dezvoltarea și exploatarea unor asemenea unități. Ideea de bază rămîne aceea de a lega cercetarea, proiectarea de producția efectivă, obligația noastră fiirid de a crea unități model pentru economie. Vom fi puși astfel mal mult decît pină acum în tripla ipostază de cercetători, proiectanți și producători efectivi. Cele două module' vor avea o capacitate de formare șl turnare de 5 000 tone pe an fiecare, ceea ce, dintr-o dată, va da alte dimensiuni producției institutului care în prezent se ridică la numai cîteva sute de tone.— Evident că aceasta va însemna o nouă etapă calitativă în activitatea unității dumneavoastră.— Fără doar și poate. Va trebui să acordăm o țnai mare atenție execuției șl finalizării proiectelor pentru sectoarela calde. De altfel am și trecut la elaborarea unei strategii de acțiune pentru a atinge cît mai repede acest stadiu. Sîntem pe cale de a găsi soluțiile cele mai bune pentru amplasarea modulelor de turnătorii.— Desigur, atîț pentru institut cît și pentru toți cei ce beneficiază de creația tehnică de aici, punerea în practică a acestui proiejet va determina o valoare economică ridicată a activității.— Pentru institut, mai mult decît dublarea, ca volum, a producției, iar pentru economia națională cîștigarea unei experiențe în domeniul tehnicii de vîrf, a întreținerii, controlului și conducerii proceselor tehnologice, ceea ce va conduce implicit la o generalizare mai operativă a noului în acest domeniu. Noi știm pă spiritul revoluționar trebuie dovedit prin fapte. Ne vom mobiliza întreaga capacitate de muncă și putere de creativitate pentru punerea în practică a prețioaselor indicații primite din partea secretarului . general al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu.
ALEXANDRU ȘERBAN 3



Reconstrucția pămintuluiUn obiectiv

al veșniciei noastre
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• Extinderea irigațiilor @ Dispariția crovurilor S Arăturii de noapte >

PROIECTUL DE DIRECTIVE ALE CONGRESULUI AL 
XIII-LEA AL P.C.R. PREVEDE :

• In concordanță cu prevederile Programului național' de 
îmbunătățiri funciare în perioada 1986-^-1990 se vor amenaja pen
tru irigații 1,8—2,3 milioane hectare, ajungîndu-se, astfel, la sfîrși- 
tul cincinalului, la 5,5—6,0 milioane hectare. Vor fi efectuate 
lucrări de desecări pe 1,5 milioane hectare • Combaterea eroziunii 
solului pe 800 mii hectare • Suprafața agricolă a țării se va ma
jora cu peste 500 mii “hectare, ajungînd, în 1990, la 15 500 mii hec
tare prin introducerea în cultură a unor terenuri neagricole și în
deosebi neproductive. Va crește în mod prioritar suprafața arabilă

Există o independență față de natură
Cît de mănos este pămîntul acesta drept care se întinde dincolo de periferiile Bucureștilor ? Un om de la munte ar zice că în asemenea locuri ajunge să azvîrli semințele și să te întorci toamna cu remorcile goale ea să iei cadoul pe care ți l-a făcut natura. Multă vreme am trăit și eu o prejudecată, pînă în aceste zile, cînd nu departe de Corbeanca, pe un pămînt drept ca asfaltul, am văzut douăzeci de tractoare cum se opintesc și în loc să are rupeau bolovani mari, de o jumătate de metru dintr-o scoarță groasă și tare ca betonul. Din jumătate în jumătate de oră cîte un tractorist trăgea - pe dreapta și demonta cîte ceva și' venea cu șuruburi forfecate, cu cîte o piesă ruptă, cu cîte o conductă spartă. Inginerul șef Constantin Ivan zice, de 16 ani de agricultură n-am mai prins o toamnă grea ca asta. în fiecare zi trebuie să schimbăm fierele de plug, Se tocesc, de parcă am ara în stîneă". Primarul Nicolae ' Marin urcă și el pe un tractor și-1 lasă pe un băiat mai tînăr să se odihnească. De atîta tras de „covrig" băiatul își simte mîinile ca două cîrpe. Un praf subțire 

se ridică în urma tractorului. La o primă privire parcă ar fi numai țarină moale, făinată. Dar dedesubt e spinarea osoasă și tare .a. pămintului pe care ploile _ de primăvară și lucratul pe vremea cit încă era umed l-au făcut tare ea un zid de cetate. Douăzeci de tractoare ară și se rup, se opintesc șt o iau de la capăt și o țin așa pînă noaptea tîrziu. De cum se înserează și se lasă răcoarea opt scre- pere și 9 buldozere încep lucrul la amenajări de crovuri. și «calificări de pămînt. în preajma Bucureștilor, oricît ar părea de curios, pămîntul nu e unt și hu e gața să-ți dea oricît. Dacă e secetă, se întărește și aratul devine o luptă cu bolovani enormi. Semănatul într-un asemenea pămînt este o aventură pe care n-o trăiesc decît țăranii de aici șl oamenii curajoși, în această toamnă, pentru semănătură s-a muncit pămîntul cu o înverșunare cum greu se poate închipui. Tot ce-a fost putere, mijloc mecanizat și forță umană a pus mina la această campanie de transformare a cîmpului cu bolovani într-un pat pentru semințe. Cînd plouă prea mult, pămînturile din această zonă se satură repede de apă și încep să contureze oglinzi sub care plantele se sufocă în cîteva zile. Nu numai la Corbeanca, dar pe toate pămînturile care se întind pe o zonă de 30-—40 de kilometri de București ploile au născut zeci și sute de crovuri din care localnicii nu puteau să recolteze nici măcar o căruță cu papură, De cîțiva ani în zona București Nord funcționează un vast program de ameliorări de terenuri, o adevărată oră a reconstruirii pămintului românesc. Mii de hectare au fost redate agriculturii. La fel și la Corbeanca, prin programul național de reconstrucție a pămintului, numai în această toamnă 200 de hectare de crovuri au fost desecate și searificate. In curînd, ultimul hectar de pămînt va intra în circuitul agricol. Peste cîteva săptă- mîni ultimul crov va fi șters din suprafețele arabile. Mai mult, tot pămîntul rezultat de la săparea canalelor de irigații a fost nivelat și astfel au mai_ fost cîș- tigate cîteva hectare de teren în folosul plinii. Oamenii vor rpamenaja drumurile, le vor îngusta, și asta numai și numai ca să mai cîștige puțin pămînt. Am asistat Ia o discuție fugară în care cei trei bărbați care organizează rostul pămintului in această comună încercau să contureze un plan de bătaie pentru recuperarea unei jumătăți de hectar, un petic de pă

mînt acoperit cu roșcovi, unde odinioară fusese un castel părăsit.' O echipă de oameni de bine, alcătuită din președintele cooperativei, Alexandru Matei, din inginerul șef Constantin Ivan și din primarul comunei, Nicolae Marin a încercat să schimbe raportul cifrelor de recoltă. Pe aceste pămînturi oamenii aroape că terorizau- țărîna ca să le dea 2 000 de kilograme de grîu la hectar, ca acum la Cor- beanea să iasă 4 800 de kilograme de grîu iar pentru anul viitor să se pună problema unei producții de 8 000 de kilograme de grîu la hectar de pe sole irigate, a unei recolte de 20 000 de kilograme de porumb la hectar, ceea ce, trebui© să recunoașteți, pe un pămînt capricios și sărac este enorm. Și iese ? l-am întrebat pe Constantin Ivan. Iese, pentru că în anul trecut am avut suprafețe de pe care am strîns aceeași recoltă, și fără să fi irigat. Din acest an a intrat în funcțiune un sis-, tem de irigații construit de I.E.L.LF. București și el acoperă 580 de hectare. Lui i se adaugă încă 4 sisteme mai mici, de tip local, acestea acoperind o suprafață de încă 480 de hectare. Jumătate din suprafața agricolă a cooperativei din comuna Corbeanca este irigată.. în scurt, timp toate suprafețele vor fi independente de secetă. „E o perioadă în care ai sentimentul că natura s-a întors puțin împotriva noastră, spunea inginerul Ivan. Pămîntul e încă îngăduitor, dar este capricios și trebuie, să-1 lucrăm repede și bine. Aici dacă nu-1 ajuți la timp, dacă îl bruschezi și îi distrugi textura nu mai ai pentru ce să aștepți toamna. Noi încercăm sări îngrijim cît mai bine, să-i dăm în fiecare an zeci de tone de gunoi de grajd, să-1 irigăm, și să-1 lucrăm la timp. Numai așa putem fi independenți, să nu mai stăm la cheremul capriciilor timpului".
BOGDAN NIS1POIU Hla Plopșor cresc și plopi, dar și arbori fructiferi

Nu se fălește cu rodnicia lui pămîntul Plopșorului, nu-i deloc faimos pentru recolte, deși acest sat aflat la vreo 30 km de Craiova, sediu al C.U.A.S.C.-ului cu același nume, îți pune în față un peisaj frumos eu o surpriză a reliefurilor care incintă. Pe cele vreo 20 000 de. hectare ale consiliului se află de toate : șesuri, dealuri și măguri, rîuri și iazuri, pășuni și livezi. Numai munții lipsesc. Peisaj ispititor, dar „soluri grele", cum zic agro

nomii, ciorchine de „soluri grele" de toate structurile, ca o pulpă de fructe de diferite culori. Fructe se fac, dar grilele mai eu țîrîita, podzolul și brunul roșcat de pădure fiind, cum spuneam, „soluri grele", adică slabe și reci, neînstare să încălzească viața gingașelor plante. Pămînt sărac în humus, ca, din nefericire, destule din pămînturile acestei țări. Aici, ne spune vechiul director al S.M.A.-ului. I. Barbu, puținătatea humusului nu pro-, vine din abuz de îngrășăminte chimice, ca în alte părți, ci din simplul fapt că așa-i pămîntul, sărac în humus. Cîndva, Se pare, era mai bogat, dar s-a întim- plat și aici ce. s-a întîmplat în destule locuri, adică șesurrle și măgurile au fost deseuamate de stratul fertil de deasupra, care strat a fost încărcat în căruțe și vîndut unor „franțuji" ori „talieni", ce-1 foloseau ca îngrășămînt. Pleca humusul țării ca să îngrașe pămîntul altora. Isprava au desăvîrșit-o pîraiele, care-s cu zecile pe aici, mai rupînd și ele din coaja de humus și prefăcind pămîntul în rîpe și grohotișuri.Și oamenii Plopșorului asta fac, adică lucru concret, nu abstracțiune. Mii și mii de tone de bălegar au îngrășat pămîntul cel slab. peT 300 de hectare s-au făcut în anul ăsta „amendări", 1 100 hectare eu pomi au fixat pămîntul cațe fugea ta vale, eu toate ale lui, înțr-un declin obscur. Torenții care „spălau" pă- miniuL luîndu-i pielea pînă la os, au fost cumințiți ici-colo prin mici baraje. Locurile sînt în prada secetei endemice, patru luni din vara și toamna asta n-a căzut strop de ploaie, drept care plopșo- renii s-au apucat să fabrice apă. Izvoare sînt, dar apa se află la mari adâncimi, trebuie să sapi pînă la 15—20 de metri ca să dai de răcoarea ei. Oamenii celor 10 C.A.P.-uri ale C.U.A.S.C.-ului au captat pîraie, au stropit «u ele grădinile și livezile, s-au bătut cu pămîntul și cu timpul ca să le-aducă la nevoile lor. Re- coHtele din ’84 ar stirni .poate zîmbetui celor ce stau pe cernoziom (nu chiar al tuturor 1), dar aici ele i-au mulțumit pe oameni, dacă nu pe toți măcar pe multi.Toate astea au dus la slăbirea degra dării, a modificării nocive a solului, â eroziunii, adică a stricării pămintului. La începutul veacului, ne amintește Virgiliu Nicoli, inginerul șef al consiliului, doctorul Victor Babeș avertiza asupra degradării fondului biologic uman prin subnutriție și maladii. Acest adevăr, opiniază Interlocutorul, e valabil și pentru pămînt Dacă nu-i dai ce-i trebuie, nU-i sănătos.Și iată, pămîntul cel sărăcit al Plopșorului. începe să se refacă. Nu peste noapte, nu prin explozive salturi, n-a devenit din podzol ciocolată, dar lucrările de în- grășare, de amendare, de fixare a -solurilor ce fug, ca și apa adusă prin pompe, fac ca plantele să nu se mai simtă ca într-o carceră, să-și poată întinde în voie rădăcinile. Parcă-parcă începe să prindă coajă și humusul. Cam așa stau lucrurile la Plopșor, unde omul s-a angajat în fața pămintului să-1 înnobileze, iar pămîntul, la rîndu-i, să-1 răsplătească.
ILIE PURCARU ■

Conferințe ale organizațiilor județene
(Urmare din pag. 1)lui, în suprema funcție de secretar general al Partidului Comunist Român, exprimîndu-și convingerea fermă că acest act politic fundamental reprezintă cea mai sigură garanție a înfăptuirii neabătute a politicii interne și internaționale a partidului și statului nostru, a hotărîrilor istorice ce vor fi adoptate de marele forum al comuniștilor români, a țelurilor luminoase ale socialismului și comunismului în patria noastră — Republica Socialistă România.Cu entuziasm și voință unanimă, conferințele au adoptat în acest sens hotă- rîri proprii prin care delgațli la apropiatul Congres al partidului au printit mandat să susțină realegerea tovarășului Nicolae Ceaușescu, cel mai iubit fiu al națiunii noastre, în funcția de secretar general âl partidului.Conferințele au dezbătut, cu exigență și responsabilitate comunistă, modul în care organele și organizațiile de partid își îndeplinesc rolul ce le “revine în conducerea întregii activități —politice, economice, sociale și educative — din județele respective, adoptînd măsuri corespunzătoare în vederea creșterii capacității pOlitico-orgănizatorice și politico- educative a organizațiilor de partid, angajării ferme a fiecărui comunist în unirea forțelor pentru realizarea exemplară a sarcinilor de plan pe anii 1984 și 1985 și pregătirea condițiilor necesare înfăptuirii obiectivelor ecqnomico-sociale pe perioada 1986—1990. a politicii partidului în toate domeniile de activitate.Lucrările conferințelor județene s-au caracterizat printr-un puternic caracter de lucru, prin spirit analitic, critic și autocritic, punînd pe prim plan .problemele prioritare ale dezvoltării economi- co-sociale a județelor, modul în care sînt îndeplinite hotăririle partidului, legile, țării. în centrul dezbaterilor s-a aflat analiza, profundă și responsabilă, a în

deplinirii hotărîrilor Congresului al XII-lea și Conferinței Naționale ale partidului, relevîndu-se justețea acestor hotărîri, puternic confirmate de viață, rolul lor în înflorirea tuturor localităților, a județelor respective, în dezvoltarea generală a țării în perioada care a trecut de la ultimul Congres.Conferințele au dat o înaltă apreciere rolului hotărîtor al tovarășului Nicolae Ceaușescu în elaborarea și transpunerea în viață a întregii politici a partidului și statului, a programelor de dezvoltare și înflorire multilaterală a patriei noastre socialiste, în întărirea rolului conducător al partidului, în dobîndirea succeselor istorice ale poporului român, în perioada dintre cele două congrese.Delegații la conferințele județEne au dezbătut și aprobat proiectul de Directive ale Congresului al XIII-lea al partidului, document programatic ce prefigurează ample perspective ale dezvoltării patriei, dînd o înaltă apreciere contribuției nemijlocite, de inestimabilă valoare a tovarășului Nicolae Ceaușescu la elaborarea și fundamentarea acestui document, care trasează în mod științific coordonatele înaintării ferme a patriei noastre pe calea progresului economic și social, asigură condițiile necesare pentru trecej rea României socialiste într-o etapă nouă, superioară de dezvoltare.Analizind activitatea desfășurată de organele și organizațiile de partid pentru îndeplinirea exemplară a obiectivelor ce le-au stat în față, precum și sarcinile ce decurg din planul de dezvoltare econo- mico-spcială a județelor în cincinalul 19â6—1990, conferințele au stabilit măsuri concrete menite să ducă la perfecționarea activității economice și sociale, la îndeplinirea tuturor indicatorilor de plan și â angajamentelor asumate, la folosirea eficientă a tuturor posibilităților și resurselor materiale și umane existente în fiecare județ. O atenție deosebit^ s-a

de partid
acordat, în timpul lucrărilor, ridicării permanente ă nivelului tehnic și calitativ al produselor, sporirii productivității muncii, realizării planului de investiții și â producției pentru export, utilizării cu randament superior a capacităților de producție, economisirii stricte și valorificării depline a materiilor prime, combustibililor și energiei, recuperării și re- folosirii materialelor rezultate din procesele de producție și consum, reducerii costurilor de producție, cu deosebire a cheltuielilor materiale, creșterii substanțiale a eficienței economice în unitățile industriale și agricole din județe, în toate ramurile și sectoarele economiei naționale,în cadrul dezbaterilor, un loc important l-au ocupat problemele dezvoltării și modernizării agriculturii, ramură de bază a economiei naționale, exprimîn- du-se hotărîrea fermă de a se acționa pentru transpunerea integrală în viață a programelor naționale elaborate _ din indicația <și sub conducerea nemijlocită a secretarului general al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, pentru obținerea unor recolte sigure și stabile, precum și pentru încheierea în cel mai scurt timp a tuturor lucrărilor agricole din toamna acestui an.O atenție deosebită s-a acordat, în cadrul dezbaterilor, problemelor privind creșterea nivelului de trai și ridicarea continuă a calității vieții, perfecționarea continuă a -activității desfășurate de in- "stituțiile democrației noastre muncitorești, întărirea ordinii și disciplinei, intensificarea muncii politico-ideologice, a activității politico-educative pentru creșterea spiritului de combativitate al comuniștilor, a conștiinței revoluționare, patriotice a tuturor oamenilor muncii.Conferințele au exprimat totala adeziune și aprobare a comuniștilor, a tuturor cetățenilor, fără deosebire de na

ționalitate, la politica externă a partidului și statului, care corespunde întru totul intereselor fundamentale ale națiunii noastre socialiste, servește cauzei generale a socialismului, păcii și progresului în lume. S-a dat o înaltă apreciere roiului deosebit al secretarului general al partidului, inițiativelor și acțiunilor concrete ale tovarășului Nicolae Ceaușescu, ale României socialiste, consacrate dezarmării, și in primul rînd celei nucleare, securității pe continentul european și în întreaga lume, dezvoltării libere a tuturor popoarelor, colaborării egale între statele lumii. Datorită acestei politici, activității neobosite a tovarășului Nicolae Ceaușescu, România se bucură astăzi de un mare și binemeritat prestigiu internațional.în conformitate cu prevederile Statutului partidului și criteriile stabilite de Plenara Comitetuiui Central, conferințele organizațiilor județene de partid au ales noile organe conducătoare ale organizațiilor respective-, delegații pentru Congres și au desemnat candidați! pentru organele centrale de partid.în încheierea lucrărilor, conferințele au adoptat, într-o atmosferă de puternic entuziasm, telegrame adresate secretarului general al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu. Telegramele dau glas, cu profund respect și înaltă considerație, deplinului atașament al comuniștilor, al tuturor oamenilor muncii la politica științifică, clarvăzătoare a partidului și statului nostru, adeziunii totale la hoță- rîrea Plenarei C.C. al P.C.R. cu privire la realegerea tovarășului Nicolae Ceaușescu, la al XIII-lea Congres, în funcția supremă de secretar general al partidului. Telegramele exprimă angajamentul ferm al comuniștilor, al tuturor oamenilor muncii de a acționa cu înaltă răspundere, cu dăruire și abnegație revoluționară pentru transpunerea în viață a hotărîrilor ce vor fi adoptate de Congres, pentru înfăptuirea mărețului program al partidului de dezvoltare multilaterală a patriei, pe calea socialisrrftilui și comunismului. (Agerpres)



Reconstrucția pămîntului Un obiectiv

al veșniciei noastre
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Arahide românești • întilnirea cernoziomului cu apa
■ • • - ' ' . . ■ . . -

lilțdept^ÎHtelept e cel care îndrăznește
Lecția despre pămînț ar trebui predată copiilor noștri odată cu lecțiile despre* părinți și despre patrie. Dar, cum se în- țîmplă adeseori la lucrurile cu adevărat importante ale existenței, importanța lor ni se dezvăluie întreagă în conjuncturi critice. Sesizăm importanta realitate a aerului pe care-1 respirăm, abia după ce. îl poluăm într-atît, incit devine presant să îl cunoaștem și să-l prețuim ca bogăție. La fel cu apa, la fel cu pămîntul, la tel cu focul. Lecțiile despre pămînt, predate. bine și la timp, au, ca investiție, acoperire în aur. Un pămînt care trebuie reconstruit consumă cu mult mai multă muncă și griji decît unul care trebuie pur și simplu construit ori numai exploatat rațional.Iată, spre exemplu, o solă de două-trei. hectare acoperită cu apă. O baltă ivită. în plin cîmp și pe care destui o privesc cu aerul că bălțile acestea, răsărite peste an, pe acolo pe unde e mai curînd secetă, decît umezeală sînf o fatalitate. Multe din miile de hectare de bălți — mii de hectare rezultînd din însumarea a mii de ochiuri de apă stătută și moartă — sînt consecința, totuși, a unei activități inte- resînd tocmai* reconstrucția pămîntului, și anume irigațiile. Orice inginer agronom și, la; urmă urmei, oricare muncitor al pămîntului cunoaște că irigațiile făcute nerațional dau probleme : loessul se tasează și chiar dacă nu apar bălți, se. întîmplă totuși ceva ce aduce pagubă. Șe. . constată astfel că pe terenurile irigate rău, și unde s-au produs tasări în straturile ce comportă lucrări agricole, puterea la cîrlig a tractorului crește și chiar se dublează. Asta înseamnă că e nevoie de un dublu al forței pentru o treabă care, altfel, ar cheltui mai economic forța mașinii.Discutăm cîteva din chestiunile reconstrucției pămîntului la Direcția agrjcolă județeană Brăila — și în mod special pe acelea rezultînd dintr-un mare bine : irigațiile — deoarece județul e irigat cam 70 de procente. Cum moșia urmează a fi irigată toată, se procedează complex : in sistemul lalomița-Călmățui, și în celelalte ce vor închide sistemul, deodată cu rețeaua pentru irigații se edifică și aceea pentru desecări și ameliorarea suprafețelor sărăturate.Pămînturile Brăilei au această caracteristică, de a fi harnice, deși nu-s de cea mai bună calitate. Și cum harnicului i se cere întotdeauna să fie și mai harnic, lată momentul în care trebuie ameliorate consecințele unor altor momente, de grabă și chiar de pripeală. O seamă de gospodari — ai C.A.P.-urilor din Roșiori, Tudor Vladimirescu, Grădiștea, Movila Miresei, Cazasu — au revenit, ceva mai ințelepțiți după ani de abuz cu ' îngrășăminte chimice, la cele de grajd. Cam o treime din îngrășămintele împrăștiate de ei pe cîmp sînt naturale. Brăila avea ‘munți de gunoi de grajd, dar fiindcă se pierduse tradiția se aștepta totul de la îngrășămintele chimice. Inginerul Ion Dubi ea, de la Oficiul de cadastru, organizarea teritoriului și asolamente,, spune că o cultură bine amplasată dă un plus 

ele 20 la sută recoltă fără cheltuieli suplimentare. Numai că pentru asta era nevoie să șe stabilească, ia nivelul fiecărei unități agricole,, âsolameritele, în funcție de zonele de fâvorabiHțate. „E o treabă foarte serioasă, de care depind multe. Un paradox al Brăilei e că recoltele cele maj man de grîu șj de orz le-ău dat anul ' acesta zonele de luncă, > mai compacte și mai sărăturate, și nu acelea cu pămînt. mai bun. Pămîntul mai rău s-a dovedit mai bun. Cațtza e că aici sămînța. a încolțit în momentul prielnic. Cînd spunem că pămîntul e ceva viu, avem tendința să ne gîndim la un tip id soi, ori ide- alul e să prinzi elementele de favorabi- 
litatp ale pămîntului de care dispui. Pămînturile sărăturate, pe care rnulți au , avut tendință să Ic soebteăscă moarte, au pe ele cele rn.ai . bune’ orezării din țară. La Stăncuța Șe poate vorbi ele niște maeștri ai așdlameAtelor. Directorul I.A.S.- uiui Stăncuța, inginerul Viorel Coșereanu. a probat aici. în condițiile unui teren, dificil, și nu pe o palmă de pămînt, ci pe 6 000 de hectare, că recoltele mari le: obții cu .îndrăzneală, nu riscând. Iar îndrăzneala presupune să știi să pui oa- menii la treabă și, de asemenea, să știi să pui pămîntul la treabă. Orezul are o anume toleranță la salinitate. El reactivează solul în primii ani. După ăsta, trebuie făcute asolamente. In județ, se au în vedere alte 3 000 de hectare pentru orezării. De fapt, suprafețele ce trebuie reconstruite sînt de cîteva mii de hectare. în cea mai mate parte acoperite cu bălți, consecință a irigațiilor făcute fără a fi puse la punct și sistemele • de desecări. Acum e o mare problemă să faci desecarea unei bălți de cîteva hectare. E o investiție în toată regula : pompe, canale etc. Nu poți să spui, gata, dese- cați balta așta ! Pămîntul trebuie readus la viață. în sistemele de irigații, care vor asigura irigarea în întregime a județului s-au prevăzut, cum ar fi trebuit șă facem încă de la început, lucrări complexe, pentru a putea controla chimia pămîntului, pentru a putea interveni pe parcurs. Vreo 40 000 de hectare de pămînt sînt cu potențial de sărăturare, ca urmare a chimizării și a irigațiilor excesive. E un pămînt care are nevoie să fie ajutat. Se înțelege că irigarea întregului teren agricol este o realitate, care schimbă optica despre munca pămîntului la toți lucrătorii lui, că țăranul care lucrează un cîmp irigat trebuie să știe o seamă de lucruri despre chimia solului, despre procesele intime ale recoltei. De fapt, e vorba de un alt țăran“.

TUDOR OCTAVIAN- ■lonalhaii și arahide
în miezul acestei toamne nemaipomenit de frumoase l-am întîlnit pe ing. Constantin Maghcrcscu, directorul Stațiunii de cercetare și producție pomicolă Dolj, un om distins și volubil, care m-a invitat să-i cunosc mai îndeaproape stațiunea; preocupările, gîndurile și împlinirile celor cu care, conlucrează întru mai buna valorificare a pămîntului din zonă. Am acceptat, firește, și. în drumul nostru spre Cernele, acolo unde unitatea își are de peste șase ani sediul, mi-a spus că producerea a peste un milion pomi altoiti și a 20 milioane stoloni de căpșuni anual constituie obiectivul principal . al' stațiunii.

Din vorbă in vorbă, am ajuns, iată, la Ferma nr. 2 Cernalc; aflată peste drum de sediul stațiunii. Aici, pe un nisip fin ca dc plajă, ne-a întîmpinat, surprinzător, o superbă livadă de meri în plin rod. Pe aproape 150 de hectare se răsfață șiruri- întregi de : meri încărcați din soiurile Goldepspur, Starkinson. Alături, în plantații compacte, ne fac parcă cu ochiul, și ne ademenesc, lonathanul cel roșu înflăcăraț, supranumit regele merilor, și Frumosul de Voinești, un- nou ..soi de. măr eu fruct mare, roșu sîngeriu, cu dungi omii... - - ■ ,Priveliștea e de-a dreptul fascinantă. Ispitit de aromele toamnei, mușc pe loc și cu voluptate dintr-un măr mare de lonathan.Știți dumneavoastră ce a fost,, doar cu cîțiva ani- în urmă, pe acest loc ? mă întreabă tehnicianul ; pomicultor Viorel Baciu, un bătrînel simpatic, ieșit parcă din pămînt. Și tot; el răspunde, văzînd încurcătura în care mă aflam : a fost un teren neproductiv ; au fost hirtei nisipuri sterpe. Doar iarba răzleață și boscheți de saleîm mai. cutezau să crească pe ele, Era ca un fel de depozit de gunoaie in aer liber. Resturi de betoane, moloz, fiare vechi, mortăciuni și fel de fel de lepădături se aruncau aici...— A fost muncă grea, nu glumă, să înlăturăm toate astea ! — intervine directorul. Atunci, la înființarea stațiunii, în ’79, a trebuit să eliberăm întîi terenul de toate gunoaiele posibile și imposibile. Am lucrat luni de zile la nivelarea nisipului, la introducerea conductelor de irigații. apoi am plantat, primele hectare cu pomi. Acum; sîntem abia în al doilea an de rod, practic e primul an de pro- . ducțic,; dar vedeți și dumneavoastă, singur ce pot să dea nisipurile astea din coasta Craiovei; Cred că, în toamnă aceasta, depășim planul la mere de consum cu cel puțin cinci sute de tone.— Văd că ați avut și ceva culturi intercalate printre pomi.— Da, am semărtat furaje și chiar legume pentru stabilitatea și fertilizarea terenului nisipos.— Dar acolo, alături, în marginea: de, vest, ce cultură aveți ? Este vreun soi de mazăre necunoscut mie, care se pre- ' tează la nisip ?!— Ei, cu cultura aceea e cu totul altă poveste — răspunde rar directorul, în timp ce ne îndreptam spre rîndurile ciudate de verdeață. Se apleacă cu grijă, și, șmulgînd cu ușurință cîțiva arbuști pitici descoperi privirii mele curioase, niște rădăcini încărcate parcă de gogoși mici de mătase. Mă dumirii însă degrabă. Erau alune.— Da, zice inginerul Constantin Ma- gherescu, sini chiar alune de pămînt, chiar arahide.Am încercat cîteva între măsele și mi s-au părut tare gustoase.— Păi, merg și de-astea aici, la dv. î— Merg foarte bine, de ce să nu meargă ?! Se infirmă astfel o prejudecată, cum că alunele de pămînt ar merge numai în țările calde. Iată Doljul dovedește nu o dată, și nu numai aici, că arahidele se pot cultiva și pe nisipurile noastre. E drept că noi le-am cultivat, deocamdată, doar experimental, să vedem cum se comportă. Măi ales cînd toamna e mai lungă și călduroasă, culturile de alune ajung la maturitate si se coc. Firește că e vorba de o tehnologie mai aparte pe care producătorii noștri n-o .stăpînesc încă bine. Cu eforturi însă, depășind concepțiile învechite ale fatalității, iată că se poate :. — Nu le recoltați? Că piața abia așteaptă...— Răbdare, mai trebuie încă puțin să se coacă.
MÎHAI STĂNESCU g

Unde înțepe împărăția griului
Acolo unde se intilnese cernoziomul cu apa începe impărapa griului. La Draga- lina, în inima Bărăganului, așa a fost, așa este. Insă nu este chiar atît de demult pe cit ar puica sa creadă unii mai gră- biți. Adevărul fiind că, de cînd se știe, pumintul Bărăganului ș-a( tot zbătut intre seceta și norocul adus dc o ploaie căzută la timp pină pe la începutul anilor ’70, cînd a început sa: se construiască un sistem de irigații aici. Ia întretăierea drumurilor da la r.ebliu la lelișii și de la Slobozia la Călărași. Si W c deloc greu de înțeles bucuria celor de la Dragttlina care au știut că șe vor elibera ea de o povară de temerea, intoțtieauna Înfrățită cu o speranță, cuid norii fumegau ca niște năluci peste cimpia încinsă; de arșiță Șii se lăsau minați de vini înspre linia Dunării. Pămîntul, irigat, a produs mai mult șî recolta a început să fie mai sigură, Insă bucuria, din păcate, ă fost întrucîtva um- brită, cițiva ani mai lîrziu, cind s-a văzut ce consecințe poate avea faptul că pe lingă canalele prin care ■ se aducea apa de la Dunăre nu fuseseră săpate si așa- numitele canale de desecare. Cu vremea, pinza de apă freatică a crescut îngrijorător. Apa s-a ridicai în fîntîni că puteai s-o atingi cu mina. Pe sute, de hectare au apărut bălți care n-au mai. secat nici în mijlocul verii. Aflyla la 16 kilometri, de cel mai apropiat rîu, de Ialomița, comuna a avut dc luptat, în cîteva primăveri, cu inundațiile provocate de ploile căzute pe un păiriînt îmbibat de apă; Cîteva case, mai vechi, s-au prăbușit. Incit n-a mai încăput nici o amînare, la începutul anului 1982 a fost săpat de jur-împrejurui comunei un canal îndeajuns de lat și de. adine, lung de aproape 20 de . kilometri, căruia i s-a deschis drțlm 'de scurgere către Ialomița, Cei din Dragalina au ajutat și ei, după puterile lor. Și apa s-a retras, în sflrșit, și oamenilor li s-a luat o piatră de pe inimă și s-au putut întoarce, . tih-, niți, la rosturile vieții lor, în primul rînd la lucrul celor 17 000 de hectare de pe seama cărora predau în fiecare an, la fondul de stat, multe zeci de mii de tone de cereale, rotunjind. astfel veniturile ă-, cestei comune.: La urma urmei, hi se pare că Nicolae Bănică de la Oficiul de cadastru al județului Călărași are perfectă dreptate atunci cînd, luînd în discuție cele ce s-au întîmplaț într-o vreme la Dragalina, zice că „astea au fost posibilitățile de atunci", însă în vată ahuliii trecut, cum se știe, a fost adoptat un program național de asigurare a unor producții agricole sigure și stabile, iar amploarea lucrărilor preconizate presupune, fără îndoială, posibilități tehnice de a țe înfăptui întocmai. Și argumentele, în această privință, ne stau la îndemînă. De. fapt, nu avem decît să ascultăm ce are de spus Nicolae Bănică, tehnician fond funciar, care împreună cu colegii săi Petre Jelcșcu, Elena Năbîrgeac sau Nicolae Idniță, este un om autorizat,, desigur, să vorbească despre pămîntul Bărăganului, fie și numai despre acea parte a Bărăganului ce aparține, județului Călărași. Pămîntul acesta fiind, cum ne așteptam șă aflăm, printre cele mai bune, din țară. Intr-adevăr, spune Nicolae Bănică, posibilitățile au. crescut odată cu vremea și cea mai bună dovadă că este chiar așa o reprezintă,' între altele, lucrările de modernizare a sistemelor de irigații. Astfel de modernizări aii fost executate pe terasa Călărași, la Dichiselii, Roseți și, parțial, Modelu, pe 6.000 de hectare, iar în perspectivă,. în următorii doi ani, pe alte 6 000. în viitor se va moderniza și sistemul , Pietroiu—Ștefan cel Mare, cu 15 000 de hectare. Și pot fi notate și altele, în curs de execuție. în zona Dragoș Vodă, Vîlcele, Vlad Țepeș, Nicolae Bălceșcu, pe 10 000 de hectare, și pe alte 63 000 de hectare în sistemul Mostiștea 2, pe teritoriile consiliilor unice agroindustriale Frăsinet, Budești, Fundeni, Ileana. La fel, mai spune Nicolae Bănică, se vor face amenajări, în viitor, pe 10 000 de hectare în zonele Greaca și Chirnogi și Ra- dovanu. Acolo unde se fac amenajări noi, sistemele de irigații cuprind și executarea unor lucrări de desecare iar la sistemele de irigații mai vechi, în sistemul Gălă- țui—Călărași, de exemplu, care se întinde pe 90 000 de hectare, modernizările includ și operațiile dc executare a drenajelor.în totul, de-a lungul și de-a latul a- cestui mare sistem de irigații care urcă apa de la Dunăre pină în inima Bărăganului, aproape de Slobozia, mai mult de jumătate din lucrările de desecare au și fost executate iar aceasta e o veste de-a dreptul îmbucurătoare. Aceste lucrări vo'r continua, împlinind astfel unul dintre factorii cei mai importanți de care dispune agricultura noastră pentru realizarea unor recolte sigure, stabile, și la nivelurile stabilite în Proiectul de Directive ale celui de-al XIII-lea Congres al partidului.Pentru că în locul unde își dau întîlnire cernoziomul cu apa, începe, întt-adevăr, împărăția griului.

DUMITRU ELIADE H
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Delta Dunării - exploatată altfel deeît alte delte ale lumii
Europa avea, încă în acest secol, mult mai multe delte deeît are în prezent. Dar - oamenii, înmulțindu-se și preocupați tot mai mult de existență, au modificat creațiile naturii. Delte mari ale lumii, printre care și cele ale Ronului, Padului, Vis- tulei. Mississippiului și altele, au fost transformate în terenuri întinse pentru agricultură. E bine că omul a modificat aceste echilibre ecologice întemeiate în secole și milenii ? Unii specialiști, martori oculari, implicați în aceste confruntări temerare ale omului cu natura, au semnat documente favorabile. Deltele au fost Îndiguite, desecate, defrișate, desțelenite și împinse circuitelor agricole.- Procedîn- du-se însă pe alocuri exclusivist, iată că nu s-a scurs âtîta timp cit încape într-o viață de om și unele semne au apărut : sărăturări, mlăștinări, refulări ale armoniei zdruncinate a Universului. Să facem delte la loc ?— Noi, ne liniștește de la început tovarășul Marin Nițu, directorul general al Centralei Delta Dunării, avem o concepție aparte despre. felul în care trebuie exploatat întregul spațiu al deltei. înainte 

de a ne apuca de orice fel de lucrări, un colectiv de specialiști a văzut și a examinat urmările modificărilor din toate deltele mari ale lumii. Apoi ei au gîndH și au întocmit studii pentru cea mai bună variantă.— Care este aceasta ?— Delta Dunării va rămîne în continuare deltă. Dar sînt unele terenuri, în delta fluvială "mai ales, care deocamdată nu sînt folosite. Ele se pot folosi ca pășuni, altele pentru agricultură, pe altele se pot planta păduri. Delta Dunării are acum 442 300 hectare. Din acestea, 144 000 hectare vor l'i folosite pentru agricultură și pentru pășuni in regim natural (50 000 hectare). Pășunile nu se vor îndigui^ ele . se situează pe unele grinduri, dar le vom supraînsămînța, pentru a spori cantitatea de masă verde la hectar. în deltă vom crește deci un număr sporit de animale : 20 000 de bovine (acum sînt 15 000). Dorim să creăm o rasă autohtonă, a deltei, care să reziste și să se aclimatizeze condițiilor de aici, nu prea comode. In deltă sînt multi țînțari, tăuni. Vor apărea deci ferme cu- vaci pentru lapte, unități pentru produse lactate pentru consumul local, dar și pentru consumul altor județe; Vom crește 350 000 de oi și capre (acum numărul lor nu depășește cifra de 20 000), 350 000 de păsări — rațe și gîște mai ales, care folosesc mai bine condițiile locale ; vom construi patru complexe mari, a cîte 30 000 de porci, ,așa îneît delta să devină și o mare crescătorie de animale și păsări domestice, nu numai sălbatice. Reziduurile organice ale acestor animale vor îngră- șa terenurile și le vor creste potențialul biologic, ,— Vorbeați însă și de agricultură : unde și tn ce condiții se va practica agricultura în deltă ?— Vă spuneam că în zonele din delta fluvială există terenuri apte pentru agri- ctiltură pe circa 94 000 hectare, din care sînt îndiguite pînă acum 32 000 hectare. Vom îndigui și ceea ce a mai rămas, le vom amenaja și le vom însămînța cu grîu, orz, orez, soia, in pentru ulei, porumb și floarea-soarelui. Anul acesta, pe astfel de terenuri incă nestructurate (cu plauri, suhatufi etc.), am obținut rezultate bune aș spune eu : 3 552 kilograme orz la hectar, 3 507 kilograme griu, porumb și alte produse.— Este cum ziceți. Dar ce se va întîm- pla cu păsările ?— Păsările nu cuibăreau aici, în această zonă mai severă din punct de vedere al vegetației. Gîsca va trăi in continuare, Va veni la griu ; celelalte păsări vor continua să trăiască pe canale. Iar pelicanii, subiect viu disputat, nu vor avea deloc de suferit, Cea mai mare colonie de pelicani din delta noastră și din Europa este la 

Matița, altele se mai găsesc la Merhei și Rusca. Matița este rezervație naturală, iar celelalte zone sînt și ele protejate. Deci, pasajul de toamnă și primăvară nu e tulburat.— Dar toată această activitate nu poluează delta ? Atîtea animale, atîtea păsări, tratamentele, substanțele chimice de fertilizare, erbicidare si altele nu vor oroduce dezechilibre în microuniversul deltei ?— Prin toate măsurile pe care le vom lua și care sînt prevăzute a se lua, noi nu vom polua delta, nu vom produce dezechilibre. în zonele îndiguite vom păstra canale de scurgere naturală a apelor — la Pardina, Păpădia, Fortuna și în toată zona deltei maritime care rămîne rezervație naturală. Noi ne îngrijorăm de ceea ce vine de la izvoare !— Ce vine de la izvoare ?— Agenți puternici poluanți în apele Dunării. Anul trecut am trăit niște zile cumplite : ne-am trezit cu tot peștele din Dunăre, la vărsare, cu burta în sus. Mort ! Și oamenii îl adunau, deși era un mare pericol !— De unde deversau acești agenți poluanți ?— De la combinatele chimice din amonte. Toți trebuie să veghem la păstrarea echilibrelor deltei și nu numai ale deltei, ci și a celorlalte ape.— Dar delta înseamnă mai înainte de toate pește ? !— Dezvoltăm piscicultura în suprafețele ce rămîn în regim natural și care însumează 170 000 hectare, dezvoltăm fauna și flora de fund și în raport cu acestea sperăm să ajungem să obținem o sută de kilograme de pește de pe un hectar de luciu de apă, față de 35—50 kilograme cîte obținem acum. Vom colmata unele canale, cele de pe vremea lui Antipa, și vom draga altele,' așa îneît unele bălți să devină sisteme închise : lacurile Razelm și Sinoe vor deveni, de pildă, sisteme închise, controlate îndeaproape. încă de anul acesta vom începe regularizarea brațului Sf. Gheorghe, în urma căreia se va scurta mult timpul de parcurs al acestui drum pe apă.— Ce se prevede pentru dezvoltarea pescuitului costier ?— In prezent pescuim cu două vase : Chefalu 1 și 2. în viitor vom avea 27 de nave costiere și vom ppseui în Marea Neagră, în zona Deltei Dunării.— Ce specii de pești și păsări vor dispărea din deltă ?— Nu va dispărea nici una dintre specii, nici de pești, nici de păsări. De ce să dispară dacă menținem 170 000 hectare numai cu apă ? Din care 41 500 hectare numai rezervații naturale, ocrotite prin lege și care euprind ecosistemele ■ cele mai însemnate din întreaga deltă. ,

— Sînteți convins că faceți o treabă 
bună ?— Eu, da ; și toți cei care ne-am angajat la treaba asta. La elaborarea acestui Program de valorificare eficientă a întregului potențial al Deltei Dunării au participat specialiști ai Academiei R.S.R., ai Academiei de Științe Agricole și Silvice, ai altor 37 de institute de cercetare, ai unor universități din țară. Ei au studiat, au comparat, au sintetizat.— Șitiți de ce vă întreb ? Fiindcă, dacă mergi cu trenul prin Bărăgan, vei observa de o parte și alta a liniilor ferate, lacuri ca în deltă, populate de pescăruși mereu înfometați, de lișițe și corcodei, de rațe sălbatice și poate și de pești (nu sînt sigur, n-am pescuit în ele). Unii oameni spun că lacurile astea sînt cele care erau în Balta Brăilei... Dumneavoastră ce spuneți ?— Dacă au apărut astfel de fenomene în Bărăgan, înseamnă că pe undeva, ori în incinta îndiguită, ori in Bărăgan, nu s-a respectat programul de desecări. Eu nu cunosc adevăratele cauze, n-am cercetat acest fenomen, dar cred că e vorba de ridicarea pinzei de apă freatică. Noi, aici alături avem un program de valorificare a resurselor naturale din deltă. Și acest program are 10 subprograme. Iar primul subprogram se numește : Cercetări de ecologie și protecția faunei, florei și ecosistemele specifice Deltei Dunării,— Da, dar acestea sint programe ! Depinde și de felul în care ele vor fi aplicate în practica deltei !— Vom ști unde să ne oprim, dacă e cazul !— Ce modificări vor aduce aceste lucrări în viața omului ?— Să vedem unde e omul. Că a cam plecat. Delta s-a cam depopulat. Industria a chemat oameni și din deltă. Și oamenii s-au tot dus și au rămas cîți au rămas : puțini. Inundațiile din ’70 și ’75 i-au scos și ele. Sarcina noastră e să stabilizăm și să atragem populația în deltă. Delta trebuie să fie populată ! ,— Cum ?— Problema fundamentală e ca o dată, cu aceste activități, să sistematizăm localitățile, dar mai ales să construim obiective social-culturale. La Chilia, de pildă, se construiește sediul politico-administra- tiv, liceu, cinema, casă de cultură, peste 500 de locuințe. Retribuția celor care lucrează în deltă e cu 10 la sută mai mare deeît în alte locuri din țară, pentru condiții deosebite de muncă. Asta din octombrie 1983. Cazarea și transportul sînt gratuite. Delta trebuie dezvoltată și trebuie privită ca un mijloc de exploatare normală și echilibrată, să o poată moșteni și cei care vin după noi. .

N. GRIGORE MÂRĂȘANU ■

Opinia unui alegător

Treptele țăriiîn fiecare toamnă fac un drum care mi-e foarte drag, din inima Bucureștilor pînă în inima dealurilor vilcene' ocrotite de munții Căpățânii și în fiecare an drumul e, parcă, mereu altul și de fapt este mereu altul, arama bătută a anotimpului cînd se culeg roadele pămîntului dă luminii necontenit o înfățișare nouă, dar și peisajul e necontenit nou și vreau să vă spun că eu însumi am mereu sentimentul că urc treptele țării. Nu e prea demult, însă cum am mai spus noi uităm repede sau ne obișnuim prea repede cu înnqjrile, nu e prea demult de cînd drumul spre Pitești nu cunoștea autostrada care nu ne mai mulțumește azi și ni se pare firească, nu e prea demult de cînd ieșirea din București spre, orașul cunoscut doar ca tîrg al țuicii de Argeș începea din Piața Chibrit iar Podul Constanța ni se părea un capăt al lumii. Azi nimeni nu-și mai imaginează Piteștiul în afara Uzinei de automobile cunoscute fii toată lumea și a puternicului centru petrochimic care se desfășoară la intrarea lui ca o uriașă navă cutezătoare șl iarăși ni se pare firesc că industria noastră e astfel reprezentată ca și cînd de cînd lumea ar fi fost așa. Urbea care nu avea deeît o Stradă mare și cîtevă. zeci de' prăvălii cu hamuri și pasmanterie și cîrciumi sordide unde se puneau la cale negoțuri cu porumb și mere crețești nu mai poate fi recunoscută de nimeni, centrul el traversat de patru benzi de circulație aprigă și străjuit de lampioane ultramoderne și de blocuri pe care le poate invidia orice oraș european e azi un autentic model de arhitectură racordată Ia exigențele civilizației celei mai pretențioase și, implicit, ale unui standard de viață superior presupunînd o lume nouă, si ea pretențioasă, care știe să trăiască bine, și care știe că fiind stăpînă la ea in țară are dreptul să-și facă viața așa cum dorește șl visează. încă mai tin minte ieșirea din Pitești spre Rîmnicu Vîlcea, o biată răscruce înecată în praf șl apoi șarpele prafu

lui prin sate sărace cu case chinuin- du-se să se ridice curate, măcar,, deasupra nevoii, iar azi cînd fac drumul care îmi este atît de drag nu mă mai' satur mirîndu-mă cum Știri țăranii să facă concurență arhitecți- lor noștri și mai ales cum pot să le facă concurență, pentru că ambiția lor de a clădi atît de frumos și de boierește înseamnă și putere materială și ea este reală, dincolo de toate greutățile care mai sînt. Intrînd in Rimnic pe podul care m-a făcut dintr-o dată să uit cit de mult mă minunam, copil fiind, ce mare era Oltul vilcean, cum o salbă de lacuri de acumulare oglindind un oraș orgolios atît de străin de liniștea locurilor unde cu adevărat nu se-ntîmpla nimic, mi-am dat seama că și mie îmi trebuie nițel timp ca să reconstitui o lume căreia îi eram dator întreaga adolescență. Am văzut într-o carte mai veche de amintiri fotografia fostului centru care m-a fascinat în cei dinții ani ai liceului. Parcă era mai ieri. Sînt mai puțini de cinci ani de cînd Rîmnicul a explodat pur și simplu sub raport urbanistic, iar toamna asta mi s-a părut mai îndrăzneț ca oricînd în dorința lui de a demonstra că toate unitățile de măsură care pînă de curînd mi se păreau la locul lor pentru o capitală de ^h- deț au rămaj străine de anvergura lui. Iată de ce drumul acesta pe care îl fac în fiecare toamnă cu atîta dragoste îmi dă necontenit sentimentul că urc treptele țării. L-am făcut din nou în urmă cu cîteva zile ; arama toamnei scălda lumina dimineții în- tr-o baie de blîndete senină, pe dealurile Argeșului și Vîlcii curgeau parcă faguri de miere topiți de un soare ‘copilăros, în fața porților coșuri cu mere roșii ca focul ne îndemnau să oprim, un prieten care și-a făcut din meseria de constructor de case o patimă și pe care îl iubesc pentru hărnicia cu care își iubește țara și pentru răspunderea judecată cu care își face datoria mă însoțea pîndin- du-mă cu ochi luminoși cum descopăr iar bucuria de a ști că toamna bogată a acestui an 1984 e și ea o treaptă a drumului nostru spre ziua de miine mai bună.LUmea românească e, înt'r-ade- văr, azi, nouă și frumoasă, iar viitorul ei are o temelie trainică.
DINU SÂRARU S

Macină mai iute, 
moară!Aici, în cîmpia Burnasului, sub ferestrele morii Brîncenilor, griul s-a culcat de’ mult sub talpa combinelor, e acum tocmai bun să se facă pîine. Și porumbul a căpătat, de mai mult timp, o energie subită, zvîcnind în sus pe o invizibilă verticală, alergînd spre întilnirea eu cuptorul toamnei, de unde a căzut în mina o- mului. Moara macină de zor și va măcina și mai de zor.E una dintre cele mai mari mori ale țării. Și din 1923 și pină azi, moara asta, zisă.încă ,.a lui Colțatu", după numele celui ce-a stăpi nit-o cîndva, n-a stat niciodată degeaba. Pînă azi, mașinile fabricate în ’21 de iscusiți meșteri nemți bat din plin. Iile Petre, zis Petrică Țene, șeful morii și maistru mecanic, e gata să parieze oricînd că mașinile astea mai pot bate măcar 50 de ani. Totul e, zice el, să stai cu ochii pe ele, să le știi dichisurile, să nu lași să se filtreze comod nerăbdarea sau graba printre parametrii încurcați ai unei tehnici sexagenare, teafără încă dar cu hibele virstei. Și cei 205 lucrători ai morii asta fac, stau zi și noapte cu ochii pe mașini și mașinării, nu numai îngrijmdu-le eu atenție, dar și injectîndu-le, cînd și cînd, noi puteri. Tehnologii moderne, dispozitiv de înalt randament, multe din ele născocite și făurite aici, făc ca moara să macine, cum spune cîntecul, iute, mereu mai iute, nelăsînd ca sacii cu griu să se adune afară și nici ca mușteriii fâinei să doarmă somn lung lingă urdiniș. Pe vremea patronului se măcinau 70—80 de tone pe zi. Astăzi se macină 160. O mină de meșteri bătrini, unși cu toate făinurile, au pregătit cu zel aspru, cu aspre tatuări de inițiere, morari și chiar morărițe ale căror nume umplu astăzi panourile Întrecerii. Un astfel de meșter, Florea Drăgan, a trudit aici vreo 54 de ani. Ajunsese, deși n-avea deeît patru clase primare, șef de secție și „director de studii" al tuturor generațiilor ce călcau pragul morii. Inginerul Șt. Pleșa, actualul director al întreprinderii județene de morărit, de la Florea Drăgan a învățat meserie.E totuși ciudată această moară, care n-are nimic din imaginea-clișeu, epuizată prin repetiție de o întreagă literatură, a morilor de cîmpie, adormite și aromite în uruitul molcom al pietrelor și al timpului, cernind anotimpurile și anii ca pe-o făină. E o moară fără poezie și pitoresc, e o moară-combinat industrial, uriașă, complexă, agitată, diversă, plimbînd bobul de 

grîu, pînă a-1 preface în pulbere, de-a lungul a vreo șase kilometri de benzi, circuite, trepte, escalatoare, scări de pisică, abisuri și punți întrerupte mereu de utilaje-gigant. E totuși o moară calmă, incredibil de calmă,- deși întrecerea în cinstea celui de-al XIII-lea Congres a) partidului bate din plin. Marile mișcări epice ale muncii, zgomotul, tumultul, bubuiturile se petreo în culise, în acele mașini închise etanș, ca niște ouă ermetice în care se urzește din cosmică protoplasma materia pentru piinea de toate zilele. In rest e tăcere. Oamenii par că oficiază. O femeie care aduce din laborator, într-o eprubetă, o probă de grîu umectat poartă cu indicibilă grijă un lichid parcă mistic. Pașii sînt discreti, respirația e filtrată prin tifon. Nicăieri nu se văd acei morari albi de făină, pe care-i .știm de cînd eram copii, se văd numai inși în halate imaculate, cu înfățișare de farmaciști. Nu le lipsesc mănușile. Mina omului, impură și terestră, nu trebuie să atingă laptele cast, șuvoiul alb și aerian al făinurilor care se prelucrează în acele instalații închise etanș și . acoperite cu straturi izolatoare, cu un intangibil de cale lactee. E grija față de sănătate, îață de viață. Preocuparea pentru calitate domină, ceea ce nu exclude randamentele ridicate. Din 100 kg de grîu se obțin 82 kg de făinuri, procent în care intră și făina integrală, repusă în drepturile-i de nutriție sănătoasă și consistentă. Doar cînd e vorba de făină de prăjituri, care se cere a fi albă ca neaua, procentul scade la 50 kg. Se lucrează deci mai puțin cu mina, mai mult cu capul, oameni ca tehnologul Petre Bușe. morarul-șef de echipă Ilie Ciupercă, vălțarii Ion Stănescu, Alexandru Găvănescu și alții fiind niște morari cu cunoștințe de mecanică, de chimie, și, ni se spune^ niște morari cu imaginație. Nu prea înțelegem ce caută imaginația în- tr-un proces de producție atît de mecanizat, de strict „tehnic", dar ne lămurim imediat. Este vorba de găsirea unor „soluții din mers" în fața surprizelor provocate de materia primă. Recolta de grîu de anul trecut a fost mai slabă, inclusiv sub raport calitativ, căci griul, cules precoce sub presiunea unor factori climatici capri- cioși, a fost uscat forțat în silozuri, drept care s-a șiștăvit, silindu-i pe morari la o seamă de eforturi neprevăzute. 'Rinduițî în punctele-cheie ale celor șase kilometri ai procesului tehnologic, cei două sute de morari ai Brîncenilor par niște sentinele ale pîinii, pururea treze la datorie.
ILIE PURCARU ■



Reconstrucția pămîntului Un obiectiv

a! veșniciei noastre

• Cursa producțiilor record ® Fetești redivivus ©La marginea Bărăganului, sub destinul apei
Pe la Fetești, Bărăganul, cunoscut ca o cîmpie leneșă și cuminte se cam vă- lurește necontrolat, dîndu-și sufletul în brațul Borcei și, lăsînd de cealaltă parte a lui. balta lalomiței ca pe un copil vitreg. Apa reprezintă aici necesitate, dar și calamitate, pentru că fără ea agricultura abia supraviețuiește, dar și eînd se înfurie, capricioasă, rade totul în cale. Fe- teștiul ar fi astfel un oraș la îndemîna hazardului, și chiar așa a și fost, alter- nînd împliniri însă șl necazuri nemeritate. Mai întîi, calea ferată, podul lui Saligny si halta de aici l-au făcut să ridice capul semeț peste satele din jur. Așa a și devenit oraș pe la începutul secolului. Mai in vremurile noastre, cînd s-a făcut împărțirea administrativă pe regiuni, el a fost cînd la București, cînd la Constanța, și tot nebăgat în seamă a rămas.- Apoi, revenindu-se la județe, capitală a devenit Slobozia și industria s-a tras acolo. Cîteva viituri l-au lovit zdravăn, ultima prin ’75. Iar de curînd, înființarea județului Călărași, l-a lăsat fără „cheile" sistemului de irigații. Feteștiul a rămas destul de mărunt, s-a resemnat spre agricultură, și a - fost nevoit să ia multe de la capăt. Orașul arată și acum ca c floare sălbatecă.Important e că, așezat cu privirea spre Borcea, Feteștiul a fost un avanpost în bătălia pentru recuperarea bălții lalomiței. Inginerul Ion Călin, localnic, unul dintre „pionierii" acestei lupte, actualmente director adjunct al I.E.E.L.I.F., își amintea de sătucul de acum 30 de ani, avînd cîteva căsuțe, după care începea cîmpul. Balta' era folosită spontan, cultivîndu-se pe grinduri. Se întîmpla ca în urma plugului să iasă la suprafață scoici și melci. Lupii și urșii nu se sfiau să dea iama, în amiaza mare, în turmele de oi. Nu era nevoie să fii pescar, căci zona era atît de bogată, încît peștii săreau singuri în „leagăn". Bătălia a început manual și pentru noi, cei de acum, pare ridicolă ca un război medieval. Mai întîi s-a început construcția digului. Se lucra cu niște căruțe care aveau un cui și puteau fi basculate. Ele erau încărcate, bineînțeles, cu sapa. Pîinea însă se aducea cu elicopterul. Prin ’62 a început desțelenirea. Un fierar a bătut niște cosoare cu care se tăia stuful. Tot atunci, au sosit și primele forțe mecanice. Niște tractoare pe șenile care nu aveau faruri. Totuși, de lucrat se lucra. Se lucra și noaptea, la lumina lămpilor cu gaz. Iar, uneori, ploua năpraznic și nu aveai unde să te adăpostești, iar apa băltea prim-prejur nemiloasă. Și oamenii erau mai primitivi, potriviți să lupte cu natura vitregă, fabuloasă. Brigadieri au devenit cîțiva inși care aveau 5—7_ clase. 

Era nevoie de multă muncă, de înțelegere și convingere. Un activist ta, de exemplu, Răducanu Toma sau un director de I.A.S., cum era atunci Ion Călin, care mergeau în baltă alături de oameni, erau mai puțin șefi, ci mai curînd un fel de stăpîni ai ploilor pe acele meleaguri. Cert e, cu trudă și amarnic se înainta inexorabil și, prin ’65, se cedaseră agriculturii vreo 50 000 de hectare. Iar munca a fost recompensată pe deplin. Cîțiva ani s-au realizat producții de 7—8 mii kg porumb la hectar, ceea ce era un adevărat miracol. Atunci au apărut și eroii, cum a fost celebrul Dumitru Dumitru și alți oameni care s-au atașat de locuri și n-au 

mai părăsit balta, ca Vasile Ghiauru care și-acum mai lucrează sau Nicolae ' Luca care a ieșit la pensie de aici. Munca era insă de-âbia pe la jumătate. Digul nu era încă terminat, fețeaua de canale se contura greu, mal erau necesare, despăduriri și denivelări. Se ajungea la situații paradoxale. DesecîndU-se un lac de 1 200 ha,; stratul de humus nu avea decît 30 cm. Plantele au ajuns la argilă și și-au curbat rădăcinile pe orizontală. Recolta, părea compromisă. S-a încercat, in extremis, o scarificare manuală a solului, îmbibîn- dii-se substanțe active și plantele au crescut bine. Peste cîțiva ani însă, pă- mîntul a obosit. De-acum erau necesare ierbicidări și îngrășăminte. Totodată, cum însămînțatul corespundea cu viiturile și digul nu era terminat, apele își mai fă-' ceau de cap. Practic, de-abia în ultimii ani, ținînd cont de forțele tehnice și materiale, balta a fost supusă, realizîndu-se producții sigure și stabile. O rețea unitară de canale, pornind de la un ax, cu aducțiuni secundare și terțiare, prevăzută cu stații de pompare pentru stabilizarea nivelului hidrografic, se întinde pe aproape 500 km. Digul, terminat prin ’80, a avut unele probleme, dar prin consolidări și supraînălțări, s-a finalizat. De altfel, și oamenii s-au schimbat. Foștii brigadieri au urmat școli și acum sunt tehnicieni sau ingineri. Dacă acpm 30 de ani, în baltă erau doar 6 ingineri, acum sunt 60. Pentru că pămîntul ascultă, oamenii s-au atașat de el. Ei locuiesc în Fetești sau în satele adiacente, iar în campanie se mută în baltă unde au condiții moderne : dormitoare cu grupuri sociale, cantine etc. Pe recolte sigure și banii sunt siguri, așa că nu au a se teme că munca e în zadar.Mai tristă ar fi situația terasei Fetești. Și asta ne-o relata Iulian Ștefan localnic și el, acum fiind directorul I.A.S.-ului omonim. Pe vremea cînd se începea atacul bălții, terasa era o stepă săracă, cu pîrloage. Oamenii beau apă din Dunăre, căci o fîntînă, la care se săpa peste 80 de metri adîncime, nu își permitea oricine și nici nu făcea mare lucru cu ea. Totul stătea la îndemîna ploii și nici pămîntul nu era din cele mai grozave. Au fost ani cu recolte de 500 kg porumb la hectar. Prin ’77 au început lucrările de irigații la terasă. S-a construit o stație fixă pe Borcea, de la care s-a executat un canal axial cu rețeaua adiacentă. Aceasta va asigura o suprafață irigată de 30 000 ha intre Fetești și Vlădeni. Ea va fi gata la sfîrșitul anului următor. Se lucrează intens cu militari și muncitori, iar darea în folosință va avea multe semnificații. Ca să ne facem o idee, la Fetești pe 1 noiembrie, nu plouase de 99 de zile, iar apa e vitală aici. De exemplu, în același I.A.S., la ferma Fetești-gară s-a obținut o _ singură coasă la lucerna, iar la Lățești, cu irigații, cinci coase. Sfecla furajeră dă 100 t la hectar la Lătești, iar la Fetești- gară numai 35. Secretul îl mai constituie și un agronom de talia ing. Ioan Aurelian. Diferențele sunt vizibile cu ochiul liber. Acum, după ce s-a semănat griul, acolo unde au ajuns iriga; țiile, cîmpul este deja verde, în alte părți, solul are culoarea zgurei. Și chiar dacă oamenii sunt capabili și energici,, reușind o mare performanță, prin rotirea culturilor, sa asigure totalitatea _ furajelor, ceea ce va însemna o iarnă fără griji, el nu pot face miracole. Cum o mare parte din terenuri sunt alimentate de sistemul Pietroiu — Ștefan cel Mare, cu dispeceratul aflat acum în Călărași, fe- teștenii ajung să privească neputincioși cum cei de acolo. își trag apa, firește, mai întîi pentru ei. iar la vecin ce mai rămîne. De aceea spuneam că Feteștiul, la marginea Bărăganului, este* sub hazardul apei, prea multă în baltă, și prea puțină în terasă, zbătîndu-șe să depășească contingența naturii.

Dobrogea, pămint fericit
Fericit, și firesc, se întîmpla ca. fără să-i caut anume, să întilnesc între marii dărulțl ai pămîntului, intre cei dedicați sănătății lui, să l'ie fii de țărani, să fie plecați (și întorși) din locuri bintuițe de secete aspre ori de eroziuni milenare, de smircuri ori ape stătute întinse ca pecinginile peste ogoarele piinii, condamnin- du-le la puținătate și umilință. La Galați, i-am întîlnit astfel pe inginerul Gheorghe Popa și subinginerul Valerică Galben . acaparați, preocupați, responsabili de Terasa Covurlui, una din cele mai mari lucrări de îmbunătățiri funciare ale tării și tot astfel, l-am întîlnit, la Constanța, pe inginerul Gheorghe Bratu, inspector de specialitate la întreprinderea județeană de execuție și exploatare a lucrărilor de îmbunătățiri funciare. Este fiu de țăran din Cumpăna, comună aflată la 10 km de mare, mare pe care, cum spune, a văzut-o tîrziu, cînd ieșise demult din copilărie ; în luptă cu pămîntul și cu apriga lui sete în stepa dobrogeană, copiii țăranilor n-aveau timp de vacante și de răsfățul plajelor. Căldurile toride, zilele binecuvîntate de soare pentru vilegiatu- riști erau pentru ei veritabile suferințe și chiar umilințe. Seca apa pînă și din cele mai adinei fîntîni, ceea ce făcea imposibil să uzi chiar și o minusculă grădină de legume de pe lîngă casă.Cu sufletul marcat de aceste stări esențiale, cu adolescența fericită de zodia socialismului, însemnînd pentru copilul de țăran posibilitatea de a ajunge pe băncile unui liceu, după ce îl absolvă se îndreaptă spre Facultatea de îmbunătățiri funciare, aflată peLatuhci la Galați și pe care o termină în 1956. Se reîntoarce acasă unde noile deschideri de politică agrară ale partidului și statului nostru inaugurase un nou destin pămîntului dobrogean. Visul său de suflet și de speranță de a aduce ploi fertile peste pămîntul de dor al copilăriei se întrupa. Se poate numi chiar printre cei norocoși, spune, printre cei care n-au așteptat mult pentru a se realiza pe sine în proiecte sociale grandioase, de a se confunda cu ele, de a-și construi biografia,* ca om și ca specialist, din participările la acte fundamentale, opere cu reflex în viața noastră a tuturor. Dobrogea a fost, o știm cu toții, prima școală a marilor sisteme de îmbunătățiri funciare. îndiguirile și desecările din Balta Borcei, smulgînd apelor un perimetru de 11 000 hectare pentru o insulă a pîinii („incinta Pietroiu"), apoi grandiosul proiect de irigații al Văii Carasu. Sistemul început în 1966, finalizat în 1972 și cuprinzînd 192 000 hectare, a fost totodată și universitatea, laboratoarele, „standurile de probă" unde s-au elaborat, testat, verificat, . finalizat soluții și tehnologii moderne și adecvate platoului dobrogean, solurile existente sub el. dar nu numai pentru el. „Investițiile de bani și inteligență, spune interlocutorul nostru, au meritat din plin, pămîntul dobrogean avînd un- potențial de fertilitate foarte ridicat, dar este devastat de 2—3 perioade de secetă pe an care îl reduc extraordinar. Fără irigații în Dobrogea nu se poate vorbi de recolte mari, oricît de bine ar fi lucrat pămîntul, de mecanizat și îngrășat. în anii cei mai buni nu se 

depășeau 2 500 kilograme de grîu Ia hectar și cam tot atita la porumb. Fără apă nu poate să valorifice substanțele minerale existente ori administrate". Studiile specialiștilor ridicate la rangul politicii economice de. stat fac din țara de piatră, de foc și de pămint, un țărm fericit peste care plouă mărunt la voința omului, peste care unduiesc mări de 'grîu, de porumb, de vil și livezi, mări verzi de pajiști și pășuni. După 1973 au urmat alte și alte sisteme. Sinoe, cu 50 000 ha„ o lucrare monumentală unde o altă experiență s-a săvârșit, pentru îndulcirea apei din Complexul de lacuri Razelm— Golovița—Sinoe invadată de unda sărată a mării. Cordonul natural al Litoralului de nord a fost consolidat, închizînd la Gura Portiței, loc mirific prin care marea comunica nevăzut dar intens cu apele dulci ale lacului, împinse pe canale ca să ude holdele a zeci de mii de hectare. Terasa Hîrșova (cu 31 000 ha) și Terasa Topalu (cu 12 000 ha.), Sistemele Lip- nița—Ostrov—Oltina, Rasova—Vederoasa, apoi Terasa Smeieni... Supus unui vast șantier, șantier care n-a împiedicat o clipă ogoarele să-și vadă de rosturile lor esențiale, de 20 de ani încoace Platoul dobrogean s-a remodelat, practic, și-a schimbat geografia și destinul. In prezent, numai în județul Constanța — același lucru petreeîndu-se și pe spațiul celeilalte jumătăți de nord, în județul Țulcea — există amenajată pentru irigații o suprafață de peste un sfert de milion hectare, adică 70 la sută din terenul său arabil. Numeroase uzine-stații de pompare, sute de canale magistrale și de aducțiune ce realizează distanțe impresionante — de peste 1 830 kilometri —, pe care ai putea ajunge în îndepărtate capitale europene. conducte îngropate totalizând 6 860 kilometri, lacuri de acumulare ce oferă satelor și orașelor alt indicator de civilizație, baraje, ateliere și utilaje de întreținem și de service a acestei noi geografii industriale a pămîntului care a adus și noi meserii si profesii în universul agriculturii și satului românesc. Recoltele medii la hectar sînt, în anii din urmă, dublate și chiar triplate, sînt de peste 5 000 kg Ia grîu, de peste 15 000—18 000 kilograme știuleți la porumb. Și totuși, inginerul Gheorghe ^ratu, ca unul care a fost și s-a implicat în acest travaliu de două decenii, afirmă că_ nu s-a ajuns la nivelul potentelor pămîntului irigat, ferit de eroziuni și excese de umiditate, stăpînit sub aspectul regimului de apă. „Complexele noastre de irigații mai ridică încă probleme, vin însoțite de un paradox. Mecanizăm și chimizăm agricultura și pentru a-i reduce necesarul de forță de muncă, pentru a reduce cheltuielile de producție pe hectar printr-o înaltă productivitate a muncii, dar iată că, irigațiile aduc nevoia de brațe de muncă, de tot mai multe brațe de muncă. Pentru suprafața irigată în județul nostru, ce va fi la nivelul cincinalului următor pînă aproape de o jumătate de milion de hectare, avem nevoie de 18 000—19 000 muncitori, . lucrători care să deplaseze utilajele de udare, ca să nu mai vorbim de toți cei necesari pentru deservirea sistemelor. Rezolvarea problemelor de mecanizare, și automatizare a udării ca și de control a normelor de udare, așa fel încît să se evite situațiile provocate de aceia care nu-și fac datoria, lăsînd să curgă prea multă apă într-un loc cu pagube și pentru culturi ca și pentru structura solului, nu depind numai de specialiștii agriculturii, de specialiștii în îmbunătățiri funciare. Aportul industriei ne este vital și aici și mai ales urgent".
C1CI iordache-adam HIULIAN COSTANDACHE O
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Inteligența românească 

in acțiune

• O Igmpâ gen petromax care funcționează cu biogaz •

Cheia biegaiului este țotuș 
creșterea animalelorDespre biogaz. această sursă neconvențională de energie. se cunosc, fiind verificate in instalații mai mici sau mai mari, numeroase date. Gunoiul de grajd, produsele secundare ale crescătoriilor de animale, alte substanțe biodegradabile pot «leveni după o tehnologie naturală nu numai o sursă sigură și ieftină de energie, dar și o excelentă metodă de apărare a mediului înconjurător împotriva poluării. In același timp, pe lingă biogaz, în urma procesului tehnologic, instalațiile produc un ingrășămînt natural de cea mai bună calitate. Această scurtă introducere a fost destinată celor care iau contact pentru prima oară ou aceste aspecte. Nu numai în paginile revistei noastre, în ultimii ani au apărut numeroase relatări despre biogaz : metode de producere, utilizări, planuri de perspectivă concretizate în programe naționale sau locale, inițiative particulare sau ale unor unități economice și consilii populare, ddșpre rețineri și inerție în receptarea noului etc.Unul din tehnicienii care s-au preocupat constant, cu pricepere și entuziasm și bineînțeles cu rezultate din cele mai bune în domeniul biogazului este și in

ginerul Petre Bulebi din Brăila. Instalațiile concepute, proiectate și urmărite in exploatare de Petre Buleci funcționează, unele din ele de citiva ani buni, produc biogaz și îngrășăminte folosite ,în agricultură. Modelele inițiale au fost perfecționate pe parcurs. Experimentată la început în cîteva instalații mici, realizate în gospodării individuale ale unor oameni 
cu mintea ascuțită șl receptivă la ce e nou și bun, metoda a fost extinsă la scară industrială în cîteva unități. Deși n-a trecut prea mult timp do la pornirea unor instalații, rezultatele excelente permit inginerului Petre Buleci să propună în etapa actuală cîteva modele de instalații, verificate in practică, pentru o largă generalizare atît în gospodăriile cetățenilor, cit și in unități. Cu voia dumneavoastră vom încerca să subliniem unele aspecte. Să sugerăm multiplele valențe ale acestei tehnologii și felul cum poate fi generalizată japolind nu numai la opiniile specialistului, ci mai ales la cele ale beneficiarilor.
Țăranul Petre Băluță : „Sîntem 
datori să progresăm"Dăm mai jos lista instalațiilor de biogaz realizate de Petre Buleci pînă astăzi in gospodării individuale, în care specificăm anul punerii în funcțiune, modelul, numele și adresa beneficiarului.

1. 1981, MBP 3—15, Marin Niță, Movila — Brăila
2. 1982, MBP 3—35, Ilie Răcuci, Palazu Mare — Constanța3. 1983, MBP 2—35, Victor Ghidănac, Tuzla — Constanta4. 1983, MBP 3—25, Miroea Moroșanu, Cumpăna — Constanța5. 1983. MBP 3:—35. Constantin Dumitra- che, Constanța km 5
6. 1983, MBP 2—10, Nicolae Caraghios,i Babadag— Tulcea1983, MBP 3—65, Dumitru Dumitrele, Băneasa — Constanța •8. 1983, MBP 3—12, Aurică Simedrea., Băneasa — Constanța
9. 1983, MBP 3—15, Sică Alexandrescu. Palazu Mare — Constanța

10. 1983, MBP 3—15, Constantin Burcea, Palazu Mare — Constanta'11. 1984, MBP 240, Mi nea I. Popa, Colo-nești Vlaici — Olt
12. 1984, MBP 3—10, Albert Lucaci, Șiret — Suceava13. 1984, MBP 3—40, Gheorghe . Sărățeanu, Ovidiu —. Constanta
14. 1984, MBP 3—40, Ion. Tătaru, Movila — ialomița15. 1984, MBP 3—10, Petre Băluță, «Jijila — Tulcea

Am înșirat aceste date pentru ca cei 
care intenționează să-și construiască instalații similare să le poată vedea și eventual să-și spulbere astfel îndoielile sau nehotărirea, să se lămurească asupra a- vantajelor și a -costului redus, materiale și manoperă. Agn 'mai făcut-o și pentru a face publice numele unor oameni cu gîndire vioaie și receptivă la nou. Se mai impune o. lămurire privind modelul instalației. MBP reprezintă inițialele cuvintelor Model Biogaz Prototip, iar cifrele arată^ prima . forma fermentatorului (2 — formă de ou ; 3 — formă de sferă) iar a doua capacitatea acestuia în metri cubi. i Și acum să detailăm una din ele și a- nume pe cea pe care . Petre Buleci o consideră mai reușită șFpe care o recomandă îndeosebi, oea a lui Petre Băluță din 
Jijila. Fiind construită. de curînd are înglobată experiența acumulată în timp la celelalte instalații, soluțiile constructive au fost simplificate la maximum fiind accesibile oricui, e ieftină si ușor de exploatat.Materialele folosite au fost : 950 cărămizi, 350 kg ciment, 1 mc nisip, 3 saci cenușă, 400 kg var și 25 metri furtun de cauciuc necesar transportului biogazului 
de la instalație la bucătărie. Manopera necesară unei astfel de instalatii a fost 

de 20 ore săpături, 28 ore zidărie, 40 ore tencuieli și 40 ore lucrări de etanșare. Instalația a fost executată in totalitate de membrii familiei. Băluță : Petre și Elena, părinți și . țărani, Nicu, fiu, maistru instructor la școala din localitate, Niculina, noră, muncitoare la Fabrica de tricotaje din Macin, Petre Radu, fiu, student la Facultatea de aeronave, venit în vacantă.Ajungem în gospodăria lui Petre Băluță în ziua de 1 noiembrie, cu puțin timp înainte de a se însera. Instalația a fost pornită în ziua de 26 august. La o jumătate, de oră de la amorsare, la aragazul din bucătăria gospodăriei s-a aprins prima flacără. dată de biogaz în comuna Jijila. De atunci, instalația funcționează continuu. Cantitatea de gaz, apreciată, e normal ca Petre Băluță să nu-și pună contor doar pentru a-și satisface o simplă. , curiozitate, se ridică la 3—5 butelii pe lună.. Elena Băluță, gospodina șefă să spunem așa, a aprins aragazul de cite ori. a avut nevoie, fără să fie stingherit în această acțiune de necesitatea de a face economie. La Jijila, buteliile de aragaz aproape că nu mai ajung, procurarea uneia împlinind o îndemânare scoasă din comun, calități și defecte deosebite.Instalația este amplasată în imediata apropiere a grajdului și a coeinei. Gunoiul de. grajd, dejecțiile sînt dirijate spre fer- mențator prin cădere liberă, prin canale. WC-ul este si el un punct de alimentare directă al fermentatoruiui. Deci, alimentare automată. Nici un efort în exploatare. Din când întcînd, ta cîteva zile, gos- - podarul . trebuie . să aibă grijă să care cîteva găleți din nămolul fermentat, un ingrășămînt de cea mai bună calitate, in grădina și via de alături, tn eventuali^ tatea că. va prisosi, va fi depozitat intr-o cuvă specială șl dus la cîmp. Am îi. fotografiat instalația dar ea se află sub pământ. Nici n-ai ce să fotografiezi.. Intrăm în casă. Intre' timp s-a făcut noapte. Curentul electric e oprit și Petre Băluță iși cere scuze pentru lumina chioară dată de 

O parte din familia Băluță din Jijila. Constructorii și beneficiarii unei instalații 
de biogaz gospodăreștio lampă alimentată eu motorină. Cît să ne vedem in timp ce stăm de vorbă și bem un pahar de vin ajunge.Petre Buleci : Luna aceasta va fi omologată de către Centrocoop o lampă gen , petroniax care funcționează cu biogaz, Una din primele exemplare o vom^monta aici. La Tiiryșoara se fabrică un radiant de. gaze cu placă ceramică, cu care se poate încălzi ușor o cameră.Petre Băluță : Sîntem datori să progresăm, spune și toarnă vin în pahare. Eu am o convenție, cu domnit’ inginer, să învăț încă zece oameni să-și facă instalație. La rândul lor și ci trebuie,să facă la fel.— S-.a interesat . cineva de instalația dumneavoastră ?Petre Băluță : Cum să nu ? La început oamenii se uitau sub pat dacă n-avem ascunsă acolo o butelie. De unde butelie ? Nu se mai aduc la noi, la țară. Oricum eu nu mai am nevoie de așa ceva.— Primarul, sau cineva de la consiliul popular au venit s-o vadă ?— Nu. Dînșii ri-au venit.Cîteva observații : Instalația lui Petre Băluță, ca de altfel și celelalte realizate în-gospodăriile individuale de către Petre Buleci, nu au nici un gram de fier-beton sau de metal. Este ieftină, realizată din materiale locale și poate fi făcută cu forțe proprii. Alimentarea este continuă, nu este nevoie de surse energetice suplimentare, ajutătoare. Pe lîngă avantajele biogazului, din procesul tehnologic rezultă o importantă , cantitate de ingrășămînt de cea mai bună calitate. (Vom argumenta mai tîrziu afirmația noastră.) Deci : cine 

crește animale avînd alături o instalație de biogaz, are hrană, căldură și a rezolvat și problema îngrășămintelor. O instalație ca a lui Petre Băluță nu trebuie practic întreținută. N-are ce să se defecteze la ea.
Oamenilor le place să 
experimenteze, sau o idee aduce 
după sine alte ideiLa UJECOOP Brăila, .Cooperativa de producție, achiziții și desfacerea, mărfurilor, Ferma legumicolă funcționează o instalație de biogaz, MBP 3—50 din septembrie 1983. La construcția instalației nu s-au folosit metal și fier-beton. Principalele materiale de construcție au fost lutul, varul, pietrișul și ceva ciment, cu care s-a obținut un beton de loess bătut. De la data intrării în funcțiune, merge continuu, fie vară, fie iarnă. Este alimentată cu' compost mixt — frunze, paie, dejecții. Instalația a costat, în regie proprie, 20 000 lei. Are un debit de 10—15 metri cubi de biogaz pe zi, ceea ce este echivalent cu 15 butelii pe lună. Instalația este omologată de. Centrocoop, care a difuzat documentația tuturor unităților din țară in vederea generalizării ei. Pentru informații suplimentare, semn că sînt pe cale să pornească la treabă în propriile județe, s-au deplasat la Brăila delegați din Vran- cea, Prahova și Iași. Maistrul Iustin Stan, cel care a realizat instalația de la Brăila, s-a deplasat la Dolj pentru a-și împărtăși experiența colegilor de acolo.Sîntem însoțiți de Ștefania Orzan, vicepreședintă a UJECOOP Brăila, și do Virgil 
Dumitrescu, președintele C.l’.D.A.M. Bră
ila. Vrem să scoatem în evidență cum poate fi explqatață cit mai eficient b instalație de biogaz. îl rugăni pe tovarășul Dumitrescu, care nu duce lipsă de idei, să ne împărtășească din experiența coope-, ratiVei de la Brăila.— Cu ajutorul biogazului, . în toamna aceasta am fiert două tone de bulion. Am folosit biogazul ca sursă de. căldură în mi- croproducția de brînză a fermei. Iarna am încălzit camerele în care creștem iepuri. Pînă acum întrebuințări obișnuite. Deasupra instalației, care este îngropată în pă- mînt', am construit 6 seră pe care am încălzit-o tot cu ajutorul biogazului. în seră am cultivat răsaduri, ridichi, salată, tomate. După ce s-a încheiat. acest ciclu, în ră-

sadnițe am crescut ciuperci — 4 recolte. Numai prin cultivarea răsadurilor am e- conomișiț aproape 300 000 lei. Am mai încălzit un solar de aproape 200 metri pă- trați. Cu nămolul rezultat din procesul tehnologic am îngrășat un hedtăr de solarii. Am făcut o experiență —- am udat o parte din cultură cu apă obișnuită și o parte cu apă din fermentațor. Intre cele două loturi am constatat o diferență evidentă. Cred că folosind ea îngrășămînt nămolul fermentat șe obțin recolte aproape duble.(O experiență asemănătoare a făcut și Ilie Răcuci din Palazu Mare — Constanța, Vinetele îngrășate cu nămol fermentat au fost mari cît un pepene iar ardeii grași cît vinetele.)Deci, iată un mod de exploatare intensivă, complexă a unei instalații de biogaz.♦E ușor de imaginat ce ar însemna ca în majoritatea gospodăriilor să existe un complex asemănător cu cel pus în practică la Ferma legumicolă de la Brăila. în jurul unei instalații de biogaz să fie grupate o seră, folosită din plin, un solar, un sector de microproducție. La nivelul gospodăriilor individuale el ar fi dimensionat proporțional cu puterea lor economică, cu mărimea instalației. Exemplul există.
O rugăm pe inginera Ștefania Orzan, vi

cepreședintă a UJECOOP Brăila, să ne spună în cîteva cuvinte ce acțiuni se de rulează în județ, ce planuri de perspectivă s-au conturat în problema folosirii biogazului.— După modelul celor două instalații de biogaz care deservesc brutăriile de la Băneasa de Ostrov și Seorniceșți — prima 

este omologată de Centrocoop — intenție năm să construim cît de curînd una asemănătoare la însurăței. Deși știam ce rezultate vom obține, în urma studiului teh- nico-economic de transformare a brutăriei de pe cărbune pe biogaz, ele au. constituit, totuși, o surpriză. Capacitatea brutăriei este de 2,5 tone pe zi. Cărbunii pe care reușim să-i aprovizonăm vin de re ■ gulă cu impurități, ceea ce nu permite ridicarea temperaturii la cuptoare pînă la 250—280 grade, necesară speciaUtăților Pentru o tonă de pline sînt necesare 335 kilograme de cărbuni. în primele 9 luni ale anului am consumat 116 tone cărbuni, a căror valoare este de 666 700 lei. Cu toate acestea, nu am reușit să producem decît 1,7 tone pîine pe zi. Ei bine, pentru producerea a 2,5 tone de pîine pe zi, cheltuielile necesare coacerii eu ajutorul biogazului se ridică la 32 400 lei. Ele reprezintă transportul gunoiului. Cum să nu faci instalații de biogaz în aceste condiții ? Instalația de la însurăței o vom con- strui în regie proprie, avem deja o bună experiență, în maximum 6 luni. (Instalația de biogaz de la Seorniceșți, construită de o antrepriză specializată, a fost terminată într-o lună.) Pentru anul viitor avem in vedere construcția a 10 instalații de 50 metri cubi. Urmărim extinderea tipodi- mensiunilor pentru populație prin execuția instalațiilor cu echipe specializate atît în județ, cît și în țară.-î-: Tovarășe inginer Petre Buleci, ce instalații tip industrial realizate după modelele dumneavoastră mai sînt în funcțiune sau în execuție în țară ?— O instalație de 100- metri cubi la Consiliul popular Tudor Vladimireșcu. Vara deservește un bloc de 8 apartamente, furnizînd gaze la bucătării, iar iaina încălzește căminul cultural. La I.S.C.I.P. Brăila, din februarie 1981 funcționează o instalație care furnizează, gazele necesare pentru 5 focuri la cantină și care produce între 40 și 100 de metri cubi, în funcție de anotimp. Tn construcție, la Viziru și la Aclunații Copăceni, sînt trei instalații de 50 metri cubi. La C.P.D.A.M. Mangalia funcționează o instalație MBP 3-200 cu rezultate foarte bune. Trebuie remarcat faptul că Centrocoop a dat dovadă de receptivitate în această problemă a noilor energii. A preluat modelele și prin uniunile județene din Brăila și. Constanța a experimentat o gamă corespunzătoare cerințelor populației. O parte din modele au fost omologate și difuzate în județe pentru generalizare. Mai mult, anul acesta, în aprilie, a organizat un curs de inițiere cu specialiști mecano-energetici din județe, ceea ce va contribui la o mai rapidă informare în acest domeniu.
Nevoia de energie ne-a obligat 
să gindimDupă cum s-a constatat, densitatea cea mai mare a instalațiilor de biogaz. executate după modelele preconizate de in ginerul Buleci este întîlniță în județele Brăila și Constanța. Una din explicați: ar putea fi că drumurile lui Petre Buleci , sînt mai dese prin aceste locuri, însă ea nu e suficientă. .în aceste județe, organele de partid și de «stat au sprijinit mai cu deosebire aceste acțiuni și tot aici, cel puțin deocamdată, cooperația, prin factorii de decizie, a fost mai prompta in a sesiza eficiența instalațiilor de biogaz. Să ne adresăm deci tovarășului Ion 
Popescu, președintele UJECOOP Con
stanța pentru a ne explica mobilările acestei receptivități, pentru a pleda pentru cauza biogazului.— Apariția unor instalații dc biogaz mai devreme cu un ceas în județul nostru se explică în primul rînd prin ne ceșitatea firească. Cerințele județului ne-au obligat să ne gîndim și la altceva, nu numai la petrol, mai ales în condițiile crizei energetice. Instalațiile de biogaz; ca și altele din genul energiilor ne convenționale, fac în ultimă instanță parte din industria energetică. La început, programul nostru a fost modest. Am verificat soluțiile, zonele, cerințele oamenilor și ale unităților economice. Ne a îndemnat în primul rînd nevoia do energie, de combustibili. Județul Constanța a fost de multe ori printre primele în căutarea și găsirea unor resurse energetice neconvenționale. Nu avem nici petrol, nici gaz metan. Biogazul rezolvă atît problema combustibilului cît și cea a îngrășămintelor naturale. Poluarea prin reziduurile provenite din zootehnie își capălă rezolvarea cea mai fericită. După ce am văzut în funcțiune instalațiile de biogaz de la brutăria din Băneasa și de la C.P.A.D-M. am întocmit un .program bogat. Multe din brutăriile sătești din.j««ic{ sînt la distanțe mari de calea ferată și transportul cărbunilor pînă la ele e foarte costisitor., Vom generaliza instalațiile la toate brutăriile din județ, la unitățile de alimentație publică. Vom capta să extindem aceste instalații, în gospodăriile populației. în județ sînt 90 000 de gospo dării. Doar o treime din ele contribuie la fondul-^de stat. Instalațiile de biogaz vor duce la stimularea creșterii, animalelor. Modelele pe care le-am testat sînt ușor de construit, ieftine și îndeplinesi toate condițiile pentru o largă și rapidă răspîndire. Am încercat și soluțiile omologate cu clopot. Nu funcționează tot timpul, sînt scumpe, au consum de metal, montarea și demontarea clopotului necesită un dispozitiv de ridicare.

OPREA GEORGESCU K



in veșnicia existenței umane Depinde de noi

• O expoziție și un simpozion de înalta ținută ®

Ciocănești <-1984în decor de toamnă tîrzie, duminică 28 octombrie, vestitul plai de munte Ciocănești, set al comunei lacobeni, situat în apropierea orașului Vatra Dornei, județul Suceava, pe valea Bistriței Aurii, a îmbrăcat haine sărbătorești.Acest minunat meleag bucovinean cunoscut și admirat pină dincolo de granițele țării, mai ales datorită frumuseții și bunului gust al modului de ornamentare a exterioarelor caselor, al exploziei florale, amplificate de frumusețea și autenticitatea costumelor naționale și a întregului cadru natural de excepție, a devenit și locul unei premiere pentru istoria proprie : O EXPOZIȚIE COMUNALA 
DE ANIMALE...Pentru oamenii locului, harnici prin firea lor de munteni, mulți muncitori minieri și forestieri, ocupația de bază este creșterea animalelor, mai ales a bovinelor și ovinelor.Zi de zi, fără întreruperi, fie vară sau iarnă aspră, agricultorii acționează intens pentru asigurarea celor mai bune condiții de adăpostire, hrănire, îngrijire și exploatare a celor circa 4 000 de bovine, 3 000 ovine, altor animale aflate în gospodăriile proprii ale celor două localități vecine, participante la expoziție : laco- beni și Cârlibaba;Gospodarii acestor locuri nu cresc animalele oricum sau numai din interese materiale, ci și cu dragoste și blîndețe și de aceea arată bine hrănite, sănătoase și cu bune producții. înțelegîndu-și menirea lor de agricultori de munte, crescătorii de animale, sprijiniți și îndrumați îndeaproape de conducătorii și specialiștii comunei lor, pot raporta cu mîndrie că în cinstea celui de al XIII-lea Congres aj partidului, au îndeplinit prevederile Programului unic de creștere a producției agricole în gospodăriile populației, pînă la finele anului : preliminîndu-se chiar depășiri la produsele carne și lapte' și a altor indicatori, acesta fiind răspunsul lor concret, patriotic, pentru asigurarea fondului de stat cu produse agroalî- montare.Cu astfel de rezultate, la inițiativa Comitetului comunal de partid, a Comisiei comunale a producătorilor individuali și asociației crescătorilor de animale. cu sprijinul Comisiei județene a producătorilor agricoli din zonele necooperativiza- te și sub directa îndrumare a instructorului teritorial ăl comitetului județean de partid Suceava, a fost organizată această primă expoziție de animale a comunei.O inițiativă remarcabilă mai ales prin 

demonstrarea faptului că o expoziție comunală de animale — manifestare profund stimulativă, cu. efecte directe ta încurajarea dezvoltării zootehniei în zona de munte —, se poate realiza cu forțele comunale, atunci cînd factorii de răspundere ai comunei,. împreună cu membrii asociației crescătorilor de animale, se implică, fără a-și precupeți eforturile în mobilizarea latențelor locale la participare utilă, organizată.Cei peste 2 000 de participanti, crescători de animale, specialiști agricoli din zona montană, în prezența reprezentanților comitetului județean de partid Suceava, ai comisiilor locală, județeană și centrală, a producătorilor agricoli individuali din zonele necooperativizate, reprezentanți ai unităților contractante, au avut posibilitatea să cunoască și să aprecieze la concret valoarea animalelor, potențialul și caracteristicile zootehniei și agriculturii de tip montan, să realizeze un fruttuos schimb de experiență.Au fost prezentate vaci de lapte din rasele Brună de Maramureș și Pinzgau de Transilvania, cu producții de peste 4 000 litri lapte pe lactație, tineret bovin în greutăți de peste 400 kg, boi de muncă, ovine din rasa Țurcană, cai de tracțiune din rasa Huțulă și metiși, iepuri de casă, nutrii, precum și impozante exemplare din rasele de cîini „ciobănescul carpatin" și „ciobănescul mioritic".în expoziție a fost organizat și un colț agricol, cu unelte, mică mecanizare și mecanizarea asigurată de S.M.A.-monta- nă, precum și exponate vegetale, cartofi, gulii, legume și alte plante agricole ce pot fi realizate în cadrul micii agriculturi, a grădinăritului gospodăresc, în zona de munte.Dintre premiati îi consemnăm pe Tă- ranu Leontina, pentru o vacă Brună cu o producție de 4 570 lîtri/lactație, premiul I la categoria ’ „vaci cu lapte", Rusu M. Aurel, Dumitru Ciornei, Grigore Coca, Mihai Berla, Alexandru Coca, Gheorghe Nacu, pentru bovine ; Nichifor Șcheul și Dumitru Șcheul, pentru ovine ; dr. medic veterinar Petru Dulgherii. Ilie V. Ciocan, Octavian Hîrceag — pentru cabaline ;Merită consemnat faptul că satul Ciocănești deține o „gazetă a crescătorului de animale", ca mijloc de îndrumare a producătorilor și de popularizare a rezultatelor din domeniul agriculturii locale.Un aport cu totul deosebit la realizarea expoziției l-au avut tînărul și inimosul primar al comunei lacobeni, loan Cornețchi, vicepreședintele consiliului popular Gheorghe Tomoioagă, medicul veterinar Dumitru Busuioc și profesoara Eeaterina Busuioc, alțî colaboratori, pre-, cum și instructorul comitetului județean de partid. Roman Stenic.

„Expoziția de animale Ciocănești — 1984“ oferă și posibilitatea extragerii u- nor învățăminte folositoare : deosebit de expozițiile județene sau republicane; unde obișnuit nu pot fi deplasate decît cî- teva animale și un număr restrîns de producători agricoli din satele de munte, datorită mai ales distanțelor, — o expoziție comunală deschide posibilitatea participării unui mare număr de animale, precum și a masei producătorilor agricoli.Este și motivația pentru care considerăm eă expoziția de animale de la Ciocănești reprezintă un exemplu și un imbold pentru alte localități montane, de a-și organiza pe viitor, anual, astfel de manifestări care îmbogățesc în conținut activitatea asociațiilor crescătorilor de animale, reprezentînd totodată o formă a cunoașterii, a propagării cuceririlor științei și în acest domeniu, a înțelegerii mai aprofundate a realităților și aspirațiilor agricultorului muntean, ale satelor noastre de munte.
Turismul pentru tineretOrașul de munte Cîmpulung Moldovenesc, județul Sticeava, a găzduit în perioada 29—31 octombrie. a.C„ în cadrul acțiunii „Zilele turismului pentru tineret", simpozionul cu tema „forme și metode de promovare a turismului pentru tineret".Timp de câteva zile reprezentanti a! Biroului de Turism' pentru Tineret (B.T.T.), președinți ai cercurilor de turism din mari întreprinderi din toată țara, au dezbătut cu sobrietate și competență, o largă paletă a problematicii actuale a turismului destinat tineretului, modalitățile de. perfecționare a activităților în acest domeniu, posibilitățile de dezvoltare. <în centrul preocupărilor participantilor s-a situat latura educativă a turismului, modalitățile prin care poate fi mai bine organizată petrecerea timpului liber, ca și - metodele prin care poate fi cizelată atitudinea omului tînăr, în formare, față de grup, comportamentul social în diverse situații noi, atitudinea față de natură.O altă latură a dezbaterilor a constituit-o cea educativ-informațională, posibilitățile de sporire prin intermediul turismului a nivelului de cultură, educația turistică fiind considerată o acțiune complexă care începe de timpuri», încă în perioada școlară și cere continuitate.între subiectele expunerilor prezentate de invitații simpozionului, specialiști în diverse domenii ce au legătură directă 

sau pot dobîndi tangențe cu turismul pentru tineret, pot fi consemnate :• „Influența pregătirii și a preocupărilor profesionale pentru practicarea turismului." (C. Schifirneț, Centrul de cercetări pentru problemele tineretului, București).• „Excursia literar artistică, formă e= sențială de cunoaștere și comunicație". (Dr. R. Bagdazar, Muzeul literaturii române, București).• „Posibilități de implicare a turismului pentru tineret în sprijinirea dezvoltării agriculturii, a vieții social-culturale din satele de munte". (Dr. R. Rey, Universitatea Montană, Vatra Dornei).• Expuneri deosebit de interesante, ilustrate, pe teme de ecologie, geografie și turism montan. (Dr. T. Seghedin, Cf. dr. I.. Popescu-Argeșel, Suceava).Din conținutul expunerilor și dezbaterilor ce au avut loc pe marginea acestora s-au desprins necesități de ameliorare a formelor de practicare a turismului pentru tineret și metodele prin cane pot fi realizate, precum și unele propuneri pentru atribuirea unor noi sensuri mișcării turistice destinate tinerilor. .A rezultat necesitatea intensificării preocupărilor pentru organizarea nu doar a manifestărilor turistice ci și a formelor’ educative însoțitoare, antrenării mai active a tineretului în organizare, amplificarea educației patriotice prin programarea de vizite la muzee și locuri istorice, acordării unei atenții sporite — cu forme noi de organizare — turismului pentru tinerii familiști cu și fără copii, precum și necesitatea sporirii volumului și conținutului educativ și informativ al publicațiilor turistice și emisiunilor radio și de televiziune, altor forme de propagandă pentru turism.• O temă amplu dezbătută a fost și cea a relației tînăr turist-munte, impor- , tanța educației preparatorii pentru înțelegerea noțiunii și formelor posibile de organizare și practicare a agroturismului montan, de dezvoltare a turismului pentru tineret și pe această coordonată.în perioada desfășurării lucrărilor simpozionului a fost organizată vizitarea u- nor obiective cultural-istorice și turistice din Bucovina precum și manifestări educative desfășurate în cadrul modernei baze B.T.T. din pitorescul oraș-motan turistic, Cîmpulung-Moldoveneșc.Simpozionul „Forme și metode de promovare a turismului pentru tineret" se înscrie printre manifestările reușite, de înaltă ținută, destinate educației, formării complexe a tineretului patriei noastre.
Dr. RADU REY H

Așa cum sublinia, cu îndreptățit temei, conducătorul partidului și statului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, omenirea . parcurge acum cea mai frămîntată perioadă din istoria prefacerilor sale, caracterizată, în primul rînd, prin explozia celei de a doua revoluții tehnico-științifice. Dacă prima revoluție a științei și tehnologiei a permis omului pătrunderea în cosmos, vizitarea directă a Lunii, dialogul automat cu planetele și stelele apropiate, amplificarea uriașă a puterii sale de calcul, de analiză și .optimizare cu ajutorul celor patru generații de calculatoare electronice, a îngăduit eradicarea totală a unor boli cumplite, comunicații rapide prin radio, telefon și televiziune — inclusiv prin sateliți — a permis depistarea infinitelor energii din interiorul materiei și al cîmpu- lui fundamental, zicem, așadar, dacă toate acestea au fost posibile în mai puțin de un secol, pornindu-se de la o bază inițială, tehnică și științifică, destul de săracă, sc naște fireasca întrebare : ce va aduce noua revoluție tehnico-șțiințlfică care se construiește astăzi și se dezvoltă- decolînd de pe platforma înaltă a tot ceea ce a acumulat societatea omenească pînă în prezent ? Și cum se pregătesc națiunile lumii, tot mai conștiente de ceea ee le așteaptă în viitorul apropiat, pentru încrîncenata confruntare și competiție a valorilor umane ?Toate analizele de fond, făcute pînă azi, la nivelul unor prognoze, scenarii sau extrapolări riguroase, arată, fără putință de tăgadă, că nici unui popor nu-i va fi ușor în anii următori. Nici .o națiune nu se mai poate culca 'pe laurii trecutului, sptinîndu-și că ea a făcut destul și poate merge oricum înainte. Dimpotrivă, viitorul se prefigurează extrem de complex, intrucît nici un model al trecutului nu mai rămîne valabil, totul șe. înnoiește necontenit și devine mult mai complicat, așa după cum firea și sufletul, viața și cunoștințele omului civilizat se îmbogățesc fără oprire, constituind un univers ce se lărgește neîncetat, pînă Ia limite care ar fi fost de neimaginat în trecutul apropiat.România socialistă nu se poate desprinde din mersul ascendent și spiralat al omenirii contemporane, nu poate face o partidă separată, intrucît aceasta nu a fost nicicînd în firea poporului român. Proiectul de Directive stipulează limpede un astfel de deziderat național, de cea mai mare importanță : „Structura și

In spiritul și litera Directivelor:

Munca și inteligența națională
înaltul nivel tehnologic al economiei 
noastre naționale vor asigura o partici
pare tot mai intensă a României la divi
ziunea internațională a muncii, la coope
rarea in producție, în știință și tehnică, 
pe baze stabile și de lungă durată... Va 
spori și mai mult participarea României 
la schimbul de valori materiale și spiri
tuale, la eforturile de făurire a unei lumi 
a păcii, înțelegerii și colaborării intre 
popoare". Capătă astfel, putere de lege, pentru tot ce urmează în viitor, acțiunile politice concrete și strălucite promovate de conducerea partidului și a țării, personal de tovarășul secretar general Nicolae Ceaușescu — personalitate de frunte a istoriei contemporane și ctitor recunoscut al României de azi și de mîine.Așadar, pe noi românii nu ne îngrijorează complexitatea viitorului, necunoscutele sale sau dificultățile/impuse de marile salturi ce se vor înfăptui în structura și idealurile civilizației viitoare. Motivul acestei încrederi ? înțelepciunea, inteli
gența națională cu care patria noastră și-a construit și prefigurat scenariul dezvoltării sale în deceniile ce vin -ț scenariu cu rădăcini adinei în viitorul apropiat și îndepărtat, care a fost . supus atenției întregului popor, în mod deschis, urmîiid 
a fi analizat și investit cu putere de lege de către cel de-al XIII-lea Congres al partidului. Iar forța imensă și de neînfrînț care susține această inteligență, națională se întemeiază, in întregime, pe munca și creația de excepție a poporului român, pe ceea ce, istoric vorbind, definește acest popor și îl va defini și pe viitor în raport cu orice altă națiune a lumii : tenacitate, răbdare, pasiune, calm impresionant în clipele sale grele și, poate mâi presus de orice, neînchipuit de multă inteligență națională ! Șihtetizînd. în chip minunat, marile prefaceri ale muncii în viitor, subliniind astfel chintesența inteligenței noastre naționale cu care construim coordonatele ; și pîrghiile viitorului, conducătorul partidului și statului, tovarășul Nicolăe Ceaușescu, ni se adresează astfel : „Munca constituie factorul ho- 

tărîtor al dezvoltării societății noastre, ca 
dealtfel, al oricărei societăți. Numai că 
munca se transformă și ea continuu — de 
la munca simplă, la munca complexă, ba
zată pe o tehnică înaltă, care trebuie cu
noscută și ștăpînită,. pe înalte tehnologii 
și cunoștințe profesionale și tehnice". Prin urmare, plecăm cu toții de la un principiu esențial — munca nu este o activitate cu canoane statice, ea se transformă continuu, profesiunile își schimbă necontenit conținutul și aria de cuprindere, ceea ce ieri era încă în căutare, mîi
ne devine depășit. Tehnologiile viitorului, compresate de puhoiul noilor invenții și descoperiri, au durate de viață tot mai scurte,. produsele și rodul creației și al muncii în general înfruntă tot mai greu ,atît examenul funcționalității sigure și al calităților încorporate, cit și criteriul —.devenit tot mai important de aici înainte — al frumosului, al armoniei și al esteticului-functional sau al designului.Investițiile tot mai mari, pe care le face economia noastră națională în scopul amplificării inteligenței naționale — în creații de mare valoare, în invenții și descoperiri științifice, în frumos și durabil — sînt absolut firești, ele se înscriu în spirala mondială a competiției pentru Întîie- tatea valorilor. Să ilustrăm acest adevăr cu un exemplu. Acum doi . ani, mai precis la 14 aprilie 1982, in Japonia a fost lansat programul național de dezvoltare a celei de-a cincea generații de calculatoare electronice — generația calculatoarelor deosebit de inteligente, capabile să converseze direct cu omul. Este un program cu. limi-,. ta în anul 1992 și al cărui cost se ridică la un miliard de dolari. Asemenea programe costisitoare vom întîlni la toate țările care doresc să se mențină în cursa pentru dezvoltarea celei mai bogate, active și eficiente inteligențe naționale, Căci, oare cum ar putea face față competiției mondiale a valorilor, materiale și spirituale, o societate care ar neglija rolul primordial al inteligenței sale naționale, bogăția care a devenit mai valoroasă chiar decît resursele materiale !

în prezent, volumul descoperirilor științifice, al invențiilor tehnologice, al creației de orice fel și al informațiilor de eficiență, aplicat în producție, a devenit substanța cea mai scumpă' prin care se determină conținutul și eficiența unei inteligențe naționale. Munca, la nivelul întregii națiuni, nu mai poate face abstracție de-înnoirile sale permanente, de mutațiile produse prin confruntarea inteligențelor naționale, la scară mondială. De aceea, prin Proiectul de Directive, un rol uriaș se acordă creației științifice și tehnologice românești, coordonată astăzi cu înaltă competență de Consiliul Național pentru Știință și Tehnologie, în fruntea căruia se află tovarășa academician doctor inginer Elena Ceaușescu — reputat om de știință al lumii contemporane. Iar din sistemul coordonat de C.N.S.T., considerăm că, împreună cu creatorii inteligenței naționale, trei instituții, aflate în plină evoluție, capătă un rol de prim rang 4n sporirea continuă a acesteia, în amplificarea necontenită a eficienței muncii la nivelul țării și al ramurilor Este vorba de Oficiul de Stat pentru Invenții și Mărci — deținătorul și valorificatorul tezaurului tehnologic național ; de Institutul național de informare și documentare, care, împreună cu oficiile de ramură, asigură substanța de mare valoare — informațiile tehnico- științifice — prin care se adapă neîncetata sete de cunoaștere și informare a economiei naționale, extrase din cele peste 200 000 de reviste și publicații din întreaga lume cît și din alte surse de mare importanță ; în sfîrșit, ne gîndim la Institutul român de standardizare prin care economia națională își poate compara și defini valoarea tehnicilor utilizate și nivelul atins de produsele realizate, în raport cu valorile cele mai înalte atinse pe plan internațional.Mai este' oare vreun motiv pentru a ne . îngrijora la gindul confruntărilor dure și al salturilor complexe din viitor ? Nu numai optimismul meu incorigibil mă determină să spun Un categoric nu avem de ce, ci, îndeosebi, uriașa rezervă de inteligență națională, mobilizată cu chibzuință în viitoarea grandioasei epopei pe care o durează întreaga noastră națiune socialistă, cu cutezanță, cu deplină convingere că acesta este drumul către împlinirile majore ale ființei sale eterne, în veșnicia existenței Umane.
Prof. univ. dr. ION MANZATU



Martor ocular
Caii putere ai Dunării

• Promoția Porțile de Fier II • Canalul București — Oltenița •

înfăptuiri de seamă in cinstea Congresului

La Porțile de Fier II se apropie 
momentul producerii primilor kilowațiPe insula Ostrovul Mare, cei 7 000 de constructori și monturi ai Sistemului hidroenergetic și de navigație Porțile de Fier II vor trăi mîine, 10 noiembrie 1984, un moment de înaltă emoție și satisfacție. După șapte ani de muncă serioasă, responsabilă ; după ce zeci de mii de oameni și-au pus semnăturile în uriașa carte a acestui șantier ; după ee s-au turnat un milion și jumătate de metri -cubi de betoane speciale, avînd în componența lor 75 000 tone de fier și oțel ; după ce s-au executat lucrări de mare complexitate și precizie, care au solicitat din plin competența și inventivitatea specialiștilor și muncitorilor ; după ce această construcție — ale cărei începuturi au fost marcate de prezența în mijlocul primilor șantieriști a secretarului general al partidului — a strîns în jurul ei tineri brigadieri ce se consideră, cu firească mîndrie, a fi deschizătorii de drum al unei noi promoții de constructori de hidrocentrale — promoție ce s-ar cuveni numită 

„Porțile de Fier 11“ ; după toate acestea și după încă multe dovezi de veritabil eroism, multe clipe de tensiune și multe de intensă bucurie, mîine, 10 noiembrie 1984, va începe inundarea incintei 
amonte și aval a centralei române, a ce
lei iugoslave și a barajului, in vederea 
Punerii în funcțiune a primelor grupuri 
energetice.Ce înseamnă acest lucru ? întîi de toate, faptul că ziditorii de lumină din Ostrovul Mare dovedesc încă o dată că știu să întîmpine, așa cum se cuvine, marile evenimente ale istoriei contemporane, ei dedicînd succesul lor de mîine apropiatului forum al comuniștilor. Apoi, această inundare marchează începutul probelor în urma cărora — după- ce Dunărea va fi închisă timp de o lună — hidrocentrala va începe să producă (în cursul lunii decembrie) primii kilowați, în sfîrșit, evenimentul pe care vi l-am semnalat în aceste rinduri va însemna și

intrarea sub apele fluviului a unei impresionante construcții (la a cărei ridicare au muncit zi și noapte brigadierii Șan
tierului național al tineretului, alături de oamenii muncii de la Antrepriza de con
strucții hidroenergetice și de la Antre
priza Electromontaj „Porțile de Fier

II“), ceea ce înseamnă că fotografii alăturată — făcută în urmă cu puține zile —- va deveni, începînd de mîine, document de arhivă. Un document despre truda ce se va vedea încununată de lumină.
DAN MUCENIC B

Oltenița, dreptul la timpȘeful portului, Teodor Georgescu, plecase eu o șalupă pînă la kilometrul 445w unde lucra o macara plutitoare. La înapoiere, în drumul lui s-a așternut ceața. Pe Dunăre, ceața se întinde uneori cu atîta repeziciune că parcă ar năvăli pe o ușă deschisă brusc. Și cum barca este mereu întoarsă și răsucită de curenți și dusă la vale cu viteza apei, este imposibil, neavînd un reper, să-ți mai dai seama atunci încotro ar trebui să ții . cîrma. Unii au bîjbîit așa mult și bine, eu apa la două palme sub ochi și hâituiți de sirenele răgușite ale remorcherelor pe ale căror radaruri apăreau ca un punct luminos. în dreptul Olteniței, Dunărea are o pantă de scurgere de 4 centimetri pe distanța unui kilometru iar viteza medie a apei este de 8 kilometri la oră. Din capcana în care nimerise, Teodor Georgescu s-a desprins aruneînd mereu niște bucățele de hîrtie. Așa a aflat direcția apei și a știut unde e malul spre care trebuia să tragă. A ieșit intr-un zăvoi de sălcii și a crezut că ajunsese acasă. ,Orașul, la urma urmei, ar avea să spună o poveste asemănătoare. De multe ori a crezut că și-a găsit direcția și de multe ori a pierdut-o. Aflarea ei nefiind deloc, în general, o operație mai ușoară pe uscat decît pe apă. Pînă la mijlocul veacului trecut, Oltenița a fost un sat oarecare, pe o moșie oarecare. Lîngă acel sat a fost înființat orașul, la 23 aprilie 1853, și de. atunci și pînă astăzi chiar așa se numește o stradă din Oltenița, „23 Aprilie". După încă șase luni, la 23 octombrie, s-a desfășurat aici prima luptă din episodul dunărean al încleștării care mai tîrziu, luînd amploare și părăsind teritoriul românesc, avea să intre în istorie cu numele de războiul Crimeii. Pe-atunci, se zice, ar fi călcat la Oltenița și tînărul locotenent de . artilerie Lev Tolstoi. La puțină vreme după aceea un tablou celebru al lui Theodor Aman, „Bătălia de la Oltenița", era elogiat de- cîteva ziare franțuzești iar exemplare din albumul cu imagini de luptă al lui Carol Popp de Szathmary erau dăruite împăratului Napoleon al îll-lea și reginei Victoria a Angliei. Oltenița își trimisese numele în. lume ca pe o bucată de hîrtie, pentru a afla direcția. Și orașul abia după aceea a pornit să se înalțe, pe urma numelui lui.Pe la 1868—1870 își făcuse niște cheiuri de lemn, la malul Dunării, apropiindu-se astfel de rosturile pentru care fusese înființat. Orașul comercial și de meseriași începea să fie căutat. Veniseră să se stabilească aici, ca și în, alte orașe dunărene, destul de 'mulți ardeleni, în special din Mărginimea Sibiului, dacă pe la 1875 Gh. Barif. scria că întîlnind „cete întregi de familii mergînd ca să-și vadă fii, fiice, surori măritate în țară", între- bînd cura o duc rudele lor i se răspundea așa : „Bine, mulțumim, au de toate ce le trebuie, numai le-a fost greu o țîră, un an, pînă s-au dedat cu apa". Mai tîrziu, cînd la cheiurile portului care între timp ajunseseră a fi construite din piatră se încărcau în fiecare an peste 100 000 de tone, mai mult cereale, bineînțeles, un călător scria despre Oltenița că e „tîrgulețul tihnit dintre două praguri de ape", cu „ulițe pietruite cu bolovani de rîu", cu „șoseaua de sălcii bă- trîne spre port", cu „căsuțe albe unde la ferestre rid mușcate roșii". Plin de vigoare și de înțeles apărea, cu siguranță, în acel peisaj, numai Monumentul Eroilor de pe soclul căruia ostașul arată cu degetul linia Dunării. Altfel, doar cu mușcate la fereastră nu prea se întruchipa imaginea rîvnită la întemeierea orașului, cînd se zicea că vor fi aspru 

pedepsiți cei ce vor construi case fără „un cat". Ar fi fost prea mulți ca să fie pedepsiți. Iar cei bogați construiau case la București, nu la Oltenița. Doar unuia singur, boier cu moșii, cu păduri, pesemne că i s-a făcut milă de orașul lui și a construit o frumoasă clădire, liceul, pentru care i se poate zice mersi. în rest, chiar, dacă altui călător oamenii îi apăreau „neastîmpărați, dîrji, întreprinzători", adevărul este că în lipsa unor gesturi constructive de seamă, pînă lâ urmă și oameni și așezări parcă ies din atenție, din viață, din timp. Iar la Oltenița chiar asta se cam întîmpla. în bună măsură, orașul își ducea zilele ca o barcă încolțită de ceață pe Dunăre. Și că în astfel de cazuri gălăgia din barcă nu ajută la nimic s-a văzut prea bine atunci, în urmă cu vreo jumătate de secol, cînd' „Gazeta Olteniței", național-țărănistă, se lupta din răsputeri cu „Viitorul Olteniței", publicație liberală, iar un glumeț găsea nimerit să apară și, el eu foaia • umoristică „Ulcica noastră", anunțînd că abonamentele nu se fac numai. pe bani ci și pe servicii de avocați la proces, pe grîu, mălai, găini, haine.în ’45 a luat ființă, lîngă portul Olteniței, Șantierul naval. Prin ’64, pe strada care duce, la gară, a fost ridicat primul bloc de locuințe, eveniment de-a dreptul epocal pentru localnicii care au înțeles că prestigiul edilitar- al Olteniței nu are de ce să se mai întemeieze hotărîtor pe vechiul castel de apă al orașului, de care ei fuseseră atît de mîndri. Pentru cei 34 000 de locuitori s-au construit, între timp, 7 000 de apartamente. Iar industria orașului s-a dezvoltat în ultimii ani cu o turnătorie de fontă și oțel, cu încă o turnătorie de metale neferoase, cu o fabrică de zahăr. în douăzeci de ani, valoarea producției industriale a crescut de șapte ori și atinge în acest an 3,5 miliarde lei.Astfel, orașul a fost pregătit pentru a primi vestea cea mare : canalul' Bucu- rești-Dunărg va fi, de fapt, canalul București-Oltenița.
„Urmașii vor stăpini"Orice șef de port își are șefii lui și cînd Teodor Georgescu a împlinit 62 de ani șefii i-au spus că aprobă, Sesigur, dosarul de pensionare, dar nici nu vor să audă că el ar avea de gînd să plece cu adevărat. Era un fel de a-1 ruga să ră- mînă mai departe ca șef de port la Oltenița și a rămas. Pentru munca lui primește lunar 400 de lei mai mult decît ar fi putut să ia ca pensionar, fără să miște un deget, stînd acasă. Așa că nu pentru bani a rămas, e limpede, chiar dacă o amintire din copilărie, nu prea veselă, mai' fulgeră și-acum prin sufletul lui : avea încă trei frați și a văzut bine ce înseamnă ca patru copii și doi părinți să se reazime pe-un singur salariu cum era acela al tatălui lui. Șase oameni se înfruptau din salariul acela ca dintr-o bucățică de zahăr împărțită eu grijă.După ce-a venit de pe front, după ce o vreme a tot dus pe umeri sacii cu care încărca șlepurile, în ’55 a fost numit șef de port. încă se mai muncea ca în timpurile cele vechi, eu sacul și roaba, și nu-i vorbă că portul nici nu avea prea mult de lucru, poate din această pricină ivindu-se și ideea de a se construi chiar pe platforma lui o fabrică de nutrețuri combinate pentru o crescătorie de porci care ar fi urmat să fie ridicată în apropiere dar pînă la urmă a fost făcută mai departe, la Ulmeni. în felul acesta, perimetrul portului se strîngea, lingă oglinda Dunării, ca un măr pus la păstrare și în- 

chircindu-se pe pervazul unei ferestre.Dar în 1966, în octombrie, Teodor Georgescu își aduce, bine aminte, ă fost montată prima macara de 5 tone. Cu ea s-a putut lucra într-o zi cit înainte într-o lună. Iar după aceea au fost aduse încă două, tot de cîte 5 tone, și montate după ce platforma fusese înălțată și ea cu vreo trei metri, ca să nu mai fie inundabilă. Cu aceste utilaje moderne, mînuite de oameni de nădejde precum Nicolae^ Jay leș, Nicolae Stanimir, Gheorghe Lăprui " sau Tudor Dumitrescu, portul Oltenița și-a adus o contribuție însemnată, alături de celelalte porturi dunărene, la ' construirea Canalului Dunăre — Marea Neagră. Un astfel de șantier gigantic a avut nevoie de cantități enorme de materiale de construcție iar balastul scos de pe albia Dunării a fost trimis, desigur, în primul rînd pe calea apei, cit putea primi portul de la Cernavodă, dar și pe calea ferată, prin mijlocirea celorlalte porturi. A fost o vreme, spune Teodor Georgescu, cînd numai din portul Oltenița plecau în medie, pe zi, cîte trei trenuri. între Ciulnița, Cernavodă, Constanța se întindea de fapt o garnitură nesfîrșiță de vagoane și, linia feratăera, probabil, fierbinte. între timp, după ce-a fost deschisă navigația pe canalul de la Cernavodă la Agigea, transportuVpe C.F.R. în direcția Dobrogei a mai scăzut, dar tot mai pleacă și acum, în anumite perioade, cîte două trenuri pe zi numai din portul Olteniței. Portul are plan de 800 000 de tone, pînă la 1 noiembrie a realizat 900 000 și desigur că pînă la sfîrșitul anului va izbuti, ca și anul trecut, să depășească substanțial milionul. între .acestea, cam 20 la sută sint mărfuri de export, superfosfat de la Valea Călugărească pentru Austria sau nitrocalcar de la Tîrgu Mureș și laminate de la Roman pentru R.F.G. în fiecare an, zice Teodor Georgescu, portul avînd să primească prin cabotaj, ’ adică din alte localități românești de pe malul Dunării, ceva mai mult de 25 000 de tone de cereale pe,care le trimite la moara numită chiar „Dunărea", aflată într-o margine a orașului, unde se macină făina nu numai pentru Oltenița ci și pentru București.Astfel îneît, cu mărfuri care vin și cu mărfuri care pleacă, în rada portului de la kilometrul 433 se află întotdeauna vreo 10—12 vase care așteaptă să fie aduse pentru a fi descărcate ori sa treacă vreun remorcher care să le ia în convoiul lui. De acolo și pînă la kilometrul 430, în port, le duce și le aduce remorcherul de manevră Luncavița 3, al cărui comandant, Matei Chiracu, recunoaște că se simte cîteodată năpădit de treburi și că răspunderea îi apasă pe umeri, ș-ar zice, cum l-a mai apăsat odată în viață o șubă enormă, cînd el ședea pe puntea unui vas pe care se încărca stuf, în deltă, la Mila 21, și un tip a dat peste el din greșeală cu un balot și l-a trînțit în apă. Nici nu știe cum a ieșit deasupra și cum s-a cățărat pe un sloi de gheață ducînd în spinare șuba mai grea ca o piatră de moară, l-au aruncat ceilalți o frînghie, o banduiă cum ii spun marinarii, că altfel nu mai ședeam noi acum de vorbă.De pe puntea remorcherului de manevră se poate zări cel mai bine locul unde, ceva mai sus de port, se varsă Argeșul în Dunăre. Canalul dinspre București va coborî încoace, pe firul Argeșului, iar portul Olteniței, zice Teodor Georgescu, se va muta și el la locul acela de întîlnire a apelor. Va fi un port nou. Și dintr-o dată, mi se pare, Teodor Georgescu vorbește cu sfiala omului vîrstnic ce-ar vrea din toată inima dar nu are cum să știe sigur că va putea să se alăture pasului prin care lumea, eu el sau fără el, va merge înainte. Și zice doar atît : M-aș bucura să mai lucrez și pentru canalul ăsta și să. apuc ziua săyl văd terminat. Urmașii vor stăpîni...

Neptun la kilometrul 430Portul abia fusese redeschis, amil trecut, pentru cursele internaționale de pasageri și asta însemna că 10 000 de turiști, de-a lungul unui sezon, aveau în program escală la Oltenița pentru a face excursii de, o zi la București. Ca să nu coboare pe o pasarelă de lemn hîrbuită, la cheiul lîngă care opresc motonavele Oltenița și Carpați a fost construită la repezeală o pasarelă metalică. Era o dovadă că nu întotdeauna graba strictă treaba și se cuvinte să știm că inițiativa a aparținut căpitanului șef al portului, Constantin Brahnea. Dar pasarela aceea, și apoi încă una la fel, spune Constantin Brahnea, au fost lucrate de muncitorii care au ridicat alături de port, înspre șantierul naval, turnătoria de fontă. Iar la ei, adică în primul rînd la directorul lor, Mihai Tătaru, și la inginerul Adrian Tomescu, a găsit atîta înțelegere că se poate spune că latura în care se află căpitănia din portul Oltenița apare acum ca o imagine ilustrată într-un album cu imagini alb-negru. In toată această strădanie Constantin Brahnea fiind ajutat și de soția sa, Lidia, care a lăsat apartamentul din București, din Berceni, și Ia Oltenița a descoperit, pe bucata do pâmînt de lîngă clădirea căpităniei, că munca pământului face să te usture palmele dacă nu ești învățat cu ea, dar că merită să o înveți.Și mai adăugăm că la 6 august, de Ziua marinei, căpitandl Brahnea a produs Olteniței o surpriză de proporții. împreună cu primarul Victor Cojoacă și cu Nicolae Gheorghișan, secretar al comitetului orășenesc de partid, a hotărît sărbătorirea acestei zile așa cum de mult, la Oltenița nu s-a mai întîmplat. Proiectului i s-au alăturat, entuziaști, ofițerul 2 de port, Valentin Tărtăreanu, și Mihai Drăgușin, motorist pe șalupa căpităniei. Defilarea a fost deschisă chiar de șalupa căpităniei. A urmat așa-zisa balenă, o șalupă îmbrăcată în pînză de sac și prelate deasupra cărora trona, cu tridentul în mină, însuși zeul Neptun. Apoi au trecut navele mari. în ziua aceea se aflau în port cinci nave mari și cînd au arborat marele pavoaz și au trecut prin fața mulțimii șuierînd din sirenele lor desigur că a fost impresionant și că toți copiii s-au hotă- rît, pe loc, să se facă marinari. Dacă mai tîrziu măcar unul sau doi dintre ei chiar vor ajunge marinari, tot va fi un câștig. Apoi s-a trecut la concursurile de înot, de canotaj, de bărci de sport. Prinderea purceilor, a rațelor, au făcut ca lumea să clocotească de rîs, ea și atunci cînd pc un bac a trecut prin fața oamenilor nunta din regia căreia nu fuseseră uitați, bineînțeles, nici lăutarii. Nunta a fost atacată de pirații care s-au apropiat într-o barcă, au furat mireasa și, după regula spectacolului, au scăpat-o pînă la urmă în apă. Spectacolul a durat-de la 10 la 13,30. Iar pînă spre seară s-au făcut plimbări pe Dunăre. în același timp, echipele artistice din oraș au împînzit malul Dunării de ■ cîntece. Iar cei care n-au mai încăput în restaurantul portului, unde s-au făcut în ziua aceea încasări considerabile, și-au întins masa la iarbă verde, din capătul de sus al. pory tului, prin pădurea Alimăneștcanu, pînă în locul unde se varsă Argeșul în Dunăre. în oraș s-ar fi zis că n-a mai rămas nimeni, Oltenița părea pustie. Iar aici, la malul Dunării, era om lîngă om. Să fi fost, cu toții, vreo 20 000, așa se zice. Poate chiar mai mulți. Aici, în. unghiul dintre Argeș și Dunăre, de care se leagă un îndrăzneț proiect de viitor ce va însemna pentru Oltenița, mai mult decît oricînd și mai mult decît orice, dreptul la viață, dreptul la istorie, dreptul Îs timp,
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Vineri, 9 noiembrie 1984

O secvență dintr-un film tulburător care a avut de curiud premiera : Horea (scenariul — Titus Popovic! ; regia — Mir
cea Mureșan ; în rolul principal — Ovidiu luliu Moldovan)

In aceste zile premergătoare Congresului al XIH-Iea, cînd întreaga țară, iși prospectează viitorul și își apropie cu un ceas 
mai devreme orizonturile către care năzuiește, este firesc să ne întrebăm și cum va arăta chipul culturii române de miine. E 
drept, ne aflăm într-un domeniu ai imponderabilului, în care e greu să programezi cu exactitate ceea ce se va întîmpla. Totuși, 
nu se poate să nu se întrezărească încă de pe acum direcțiile fundamentale ale culturii anilor ce vor veni. Pornind de la aceas
tă convingere ue-am adresat cîtorva dintre reprezentanții de sea mă ai fenomenului cultural contemporan, fipiniile lor conturează, 
cu responsabilitate Și optimism, o posibilă hartă a viitorului culturii române, o cultură care va fi o și mai fidelă oglindă a 
timpului, o cultură ce-șî propune a fi cit mai complex deschisă problemelor omului din țara noastră, și evident, ale omului de 
pretutindeni (pag. 14—15).

Pe dealul furcilor
In biruință se răzbună 
cel neștiut de-nvingători, 
ne căutat pe vreme bună, 
adeveritul uneori 
în miez de noapte prin comună.
EI n-are loc între morminte, 
nu-i unul în același preț, 
tăinuitorul din cuvinte 
în fața judelui măreț, 
adus în lanțuri la județ 
să steie umbrei înainte.

Și nici zăpada nu-i să spuie 
de semnul unui drum ascuns 
pe care cel bătut în cuie 
de șapte veacuri a ajuns, 
și totuși nu e, totuși nu e 
acel pe care l-au ajuns.»

Cu osul sfîrtecat sub roată, 
cu trupiil pus pe cruci, la ciori, 
de-ar fi împărăția toată 
și n-ai avea cum să-l măsor! 
din lacrimă și din sudori 
pe ultimul rămas din gloată 1
Durerea lui în două rînduri 
s-a ridicat în legături, 
și nu se mai vedea pe scîndur! 
cînd încercai și tu să-nduri 
celei din urmă lovituri 
încremenirea ei de gînduri.
...Și săbiile-au fost lăsate 
cu vîrfurile în pămînt 
ca niște blesteme uitate. 
Țăranii martori nu mai sînt 
și vestea, ca peste-un mormini 
au dus-o-nfiorați prin sate.
Din răsvrătiri și îndurare, 
pe chipul lui insîngerat 

■parcă un semn de foc apare, 
parcă un nor a fulgerat, 
și el e cel adevărat, 
întors din morți, peste altare !

ION HOREA g|

A doua carte cu prieteni Strâllilll CâlâtOF Fragmente criticeMlădios intr-o sută de nuanțe. Mihnea Gheorghiu umblă prin lume, de eînd îl cunosc, îmbrăcat numai din grandilocvență de mătase neagră sau albastră. Rănit, si de cite ori n-a fost 1. Mihnea Gheorghiu e învierea Superstiției că nu merită să-ti arăți rănile, nici măcar pudrate, fată de dușmani. Cu toate că am aflat de curind că e născut în orașul București, eu. continui să ini-l închipui fiu al Craiovei oînă-n vîrful unghiilor — al vechii Craiove, cetatea cufundată în legendă, colindată de boieri în trăsuri purtate de cai albi, cu moșieri nosedînd palate cu acoperișuri de aur. cu hotelul Minerva al balurilor unde se intra cu sania, cu cinci urni Orientale si băcănii de mare rafinament. cu munți de pepeni si reviste literare celebre, cu hoți de talie Internațională si licee de mare prestigiu, cu biblioteci uriașe si lăutari nemuritori. în cele 30 de cărți pe care le-a publicat - pînă acum. începind cu poemele înmănunchiate sub titlul Anna Mad si isprăvind cu Flori de tutun, Mihnea Gheorghiu strălucește ca eseist, traducător, dramaturg și profesor. Ca poet e mai mult un faun cu întinse lecturi. Dar versul său. care si el e mai mult măsura studiului are si-o aripă muiată-n nestematele istoriei si-n azurul firului de iarbă al lui Whitman sau mai. bine-zis în podgoria de sare oceanică si catran dospit, a americanului. Dacă ar fi trăit în alt timp, cred că Mihnea Gheorghiu ar fi fost pașoptist si adeptul ideilor lui Heliade. Spun asta, fiindcă Mihnea Gheorghiu, mi se dezvăluie a fi mereu invitatul la O cină de taină, cu bucate puține dar alese, cu băuturi scumpe, si ele puține, si cu nici-o vînzare. într-o casă de demult. într-un salon al ei luminat cu luminări albe, aur alb. splendori de argint și cristale (dincolo de peretele înalt si învelit în marochin, biblioteca). în care nu se mai află nimeni, nici gazde, nici oaspeți, nici servitori, nimic. Doar închipuirile lui livrești. Gustă din bucate. încearcă si vinul si pleacă mulțumind — cui ? Nu știu, dar el e convins că cineva îl va fi privit din peretele învelit în mahochin. în același timp, Mihnea Gheorghiu e uimit cînd descoperă pescăruși, pe Dîmbovița Bucureștilor si de-a dreptul încîntât cînd află în cimpiile Spaniei o ceată de țigani. Dar să-1. lăsăm să povestească : .....Din ceață s-a desprins o gitană intre două vîrste. învesmîntată intr-un număr exagerat de ffuste crete si pe cap cu un tulpan pestriț, ca florăresele noastre din Piața Universității bucu- restene. S-a apropiat de mine cu un zîmbet îmbietor. întinzîndu-si palma In care am recunoscut o scoică de mare alb-gălbuie. mă întrebă dacă nu vreau să-mi ghicească norocul :— Suerte, senor ?...
Am iscodit-o dacă nu știe să ghicească si-n palmă, să ..dea cu bobii ori să descînte de dor. Vorbeam limba locului, ca și dînsa, dar cu alt accent. Atunci s-a întors către căruța aceea , cu coviltir lingă care ardea un foc mol- com si a strigat pe cineva. A strigat pe românește :— Mărioară, vino fă-ncoa că am un boier care Vrea dă dorȘatra străbătuse, smulsă de apasă de tragediile războiului, mai bine de jumătate din Europa și-și trăia acum destinul nomad lîngă talazurile Atlanticului.Mihnea Gheorghiu e un- straniu călător prin lume dar mai ales prin suprastructurile ei de corabie, cele care se întîlnesc întîi cu furtuna si fulgerul si tot cele dintîi cu moartea. Ca orice distins cărturar el nu vede din viată, stând mereu numai în clar de lună, decît. un oraș în depărtare, buimăcit. orașul, de aceeași lună .pedepsitoare si pe care el trebuie să-1 cucerească. E un oraș al grandorii si al .cinelor de taină? E veșnicul oraș al năzăririlor, e lumea bănuită a se petrece altfel în imensele depărtări ale gîndului. Mă întreb : acest oraș al lui Mihnea Gheorghiu merită cucerit sau cercetat în toate clipele numai de la distantă ?— Straniul călător tot zboară
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Romanul ca mozaic 

policromCostache Olăreanu, ajuns Ia a șaptea sau a opta carte, face parte din familia prozatorilor caligrafi pe care unii critici simpatizanti o numesc Școala, de la 
Tirgoviște. Radu Petrescu și Mircea Horia Simionesc.u sînt șefii spirituali ai acestui mic grup literar care‘ face din scriitură plăcerea și datoria existenței sale. Toți au debutat tîrziu în literatură și manifestă un interes special pentru jurnal ca roman indirect pe care, după modelul . Gide, îl introduc în interiorul romanului. Costache Olăreanu, sosit se pare mai tîr- ț ziu decît toți, are fată de prietenii săi, o : atitudine de pioasă simpatie. Se consideră eternul lor ucenic. Iată ce scrie în . noua sa carte (Cvintetul melancoliei *)  despre autorul Ingeniosului bine tempe
rat : „e un scriitor pe care îl invidiez pentru originalitatea lui. Are darul de povestitor al lui Ghica, stilul Odobescu- lui, imaginația unui Urmuz. Și ce prieten ! Tu înțelegi mai bine decît oricine cînd spun că e un prieten modelator. Ca și Radu, dealtfel. Am învățat de la ei mai multă artă literară decît dacă aș, fi citit sute de cărți !“ (pag. 221). Nu vreau' să tulbur acest frumos sentiment de admirație, destul de rar între scriitorii de aceeași vîrstă, dar trebui spus că o sută de cărți bine alese pot da, totuși, o idee superioară despre arta literară.

*) Cârtea Romanească, 1984

(Continuare în pag. 18)
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Cvintetul melancoliei este o carte inteligent gîndită și scrisă cu talent, după un program pe care, în parte, autoțul îl prezintă în jurnalul ce însoțește operă de ficțiune propriu-zisă. Sînt cinci naratori care se exprimă și fiecare susține o partitură (o istorie) a sa. Istoriile sînt la rîndul lor fragmentate, se suprapun, se adună și se confundă de mai multe ori, pînă ce Intervine autorul și le lămurește. Dar le lămurește ? Tehnica este a nu spune nimic precis. Mai mult, există în interiorul unei confesiuni (istorii) o fugă continuă în alt plan temporal și existențial. Domnul bătrîn, adus de spate, care ascultă cvintetul lui Schubert și își rememorează viața, trece fără să ne avertizeze (nici el, nici autorul) din prezent în trecut și din 

nou în prezent. O cronologie a memoriei, deci, ceea ce înseamnă o anulare a granițelor temporale și o unificare a vîrste- lor. Procesul are o justificare psihologică și toți prozatorii moderni îl folosesc. Romanul, în totalitatea lui,. a devenit o memorie infidelă care amestecă glasurile și confundă planurile. •Din cele , cinci voci ale romanului Iul Costache Olăreanu (Leontin, fetița cu clinele, domnul înalt, adus de spate, tî- năra întîlnită ia etajul 5 și autorul) se . exprimă, în fapt, trei : autorul, /Leontin (sub forma unei confesiuni scrise, reproduse și adnotate de autor) și autorul care apare ca personaj. și, anume, personajul autorului care scrie un roman (Cvintetul 
melancoliei) și ține în acest timp un jurnal inclus în interiorul textului. Celelalte două sînt .episodice, rolul lor este să întrețină dialogul și să stimuleze confesiunea naratorilor cu o existență mai bogat^ și o disponibilitate de a povesti mai mare. Cea mai coerentă și .mai obiectivă din aceste istorii este aceea a lui Leontin. Ea este relatată în modul narațiunii tradiționale : prezentarea familiei, amintiri din copilărie, anii de școală, studiile universitare, viața lui ca magistrat, evenimentele post-belice... O existență normală și o biografie (autobiografie) fără culoare și semnificație. Este, desigur, vocea banali
tății, simbolul existenței modeste și oneste într-o istorie care unește dramaticul cu derizoriul. Figura lui Leontin este ștearsă și faptele lui nu se rețin la lectură. Rămîne sugestia, de data aceasta semnificativă, fină, de ordinul creației. Să recapitulăm faptele : un scriitor - pregătește un roman și, îritr-o zi, întîlnește pe Leontin, un om fără destin. Ce face scriitorul? Introduce, desigur, omul fără destin în carte șl caută să facă din viața lui fără semnificație o semnificație a existenței individului comun. Mișcarea epică este bine gîndită și, pînă la un punct, faptele vin în sprijinul acestei idei. Ar fi trebuit, totuși, să existe mai multă exnre- sivitate (în sensul creației) în această existență inexpresivă.Al doilea narator (bătrînul înalt, adus de spate) este fixat asupra a trei momente (stări, imagini, obsesii) : audierea în condiții precare a cvintetului lui Schubert, imaginea bulboanei din copilărie și

bina .«.țușaw
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Viitorul culturii române

— Mircea Sîntimbreanu ați 
pledat in numeroase ocă
rii pentru recunoașterea unui 
statut de independență pentru li
teratura destinată copiilor. în 
acest moment de bilanț și, în 
același tirnp, de prefigurare a 
unor direcții de viitor, ce credeți 
că merită a fi continuat dintre 
achizițiile certe ale acestui do
meniu ?— Resping atît ideea literaturii pentru copii ca o ramură a artei, congenital damnată (la subdezvoltare), cit și pe aceea, nu mai puțin lichidawristă, că a- ceastă literatură „ori place tuturor vîrstelor ori nu există". Mai mult, copilăria însăși nefiind de- cît conceptual o singură vîrstă — căci între 2 și 14 ani orizontul psihic al copiilor cunoaște considerabile mutații — literatura destinată celor mici nu trebuie și nu poate să placă nici măcar tuturor... copiilor. Intre „Cățeluș eu părul creț" sau „Un pitic atît de mic făcea baie-ntr-un ibric" 
și Cei trei mușchetari sau Cire- 
șarii există o seajă de... neesca- ladat. (Ce. să mai spunem atunci de aglutinarea aproape automată a întregii literaturi hărăzite secțiunii de vîrstă pînă la 18 (!) ani sub genericul „literatură pentru copii și tineret" ?!). îmi îngădui să cred că tocmai acest mod globalist și expeditiv de a privi literatura pentru copii constituie, întocmai unui corset de gips, principalul obstacol în calea expansiunii, sale firești. Un. curent critic aplicat, expurgat de dogme și prejudecăți, lămurind legile accesibilității, emoționali- tății și instrumentajității literaturii pentru copii la toate orizonturile de vîrstă, ar avea efecte nu numai teoretice, ci oferind vocației naturale de a se adresa copiilor instrumentarul adecvat, într-adevăr, febra paternalist» a condus mulți scriitori talentați spre acest gen, unii cu performanțe notabile, dar singulare. Aceasta deoarece în abordarea unor limbaje particulare,, instinctul singur nu ajunge. Și nu ajunge pentru că genul este dificil, dificultatea principală provenind din însăși facilitatea lui 
aparentă. Or, în realitate, este vorba de o artă sui generis de care nu te poți apropia manufacturier, prin mimetism și copilărie, ci compuisînd trudnic și în plină cunoștință de cauză anumite 'categorii estetice : fabulosul, grațiosul, Indicul, umorul, duioșia, suspansul etc. Sînt convins ca punerea în lumină a acestor „secrete de fabricație", a 

artei poetice proprii acestui gen, ar duce în cîmpul acestei literaturi, pe lingă fidelii ei slujitori —cei mai mulți veterani — noi și strălucite forțe scriitoricești. Am insistat și de această dată asupra acestei probleme (— primul condur al Cenușăresei —) ceea ce nu înseamnă că redresarea și impunerea genului nu ar fi susceptibile de alte unghiuri de atac. Mă gîndesc ăe pildă la valorificarea curentă- a operelor existente, naționale și —universale, prin reeditări și traduceri. Tipărirea sistematică a acestui „fond de aur" al literaturii infantile, în condiții grafice și tipografice seducătoare — potrivit succesiunii atît de rapide a generațiilor de copii, căci din 6 în 6 ani aVem cu totul alți... cititori — ar avea efecte considerabile pe multiple planuri : al prestigiului și relansării sale valorice nu în ultimul rînd. Ar fi al doilea condur al Cenușăresei.

— Cum credeți că va arăta 
teatrul de mîine Mireea Albu- 
lescu ?— Nici una din „făptuirile" artistice ale Omului nu este atît de legată ca Teatrul de locul în care trăiește și mai ales de timpul în care trăiește. Interpelația între mediul socio-cultural specific (deopotrivă locului și timpului) și activitatea teatrului contribuie în mod dinamic la dezvoltarea ambilor ; termeni în conformitate cu aspirațiile lor cele mai legitime.Dacă am încerca să anticipăm, acum, în preajma marelui eveniment care este al XIII-lea Congres al partidului, o a- numită trăsătura specifică a Teatrului de mîine, ei bine, credem că această trăsătură nu poate fi decît capacitatea de a ține pasul cu tempoul tot mai alert de transformare a societății și chiar, de ce nu ?, să-l determine. Caracterul specific al lumii noastre este „schimbarea", mutația și în nici un caz „permanența", înțeleasă ea o rigidă impermeabilitate la ritmul accelerat al vieții însăși. Strategia și tactica dezvoltării ulterioare a Teatrului atît sub raport axiologic, organizatoric cît și al relației cu publicul trebuie să fie deosebit de elastică, receptivă (în timp util) și mai ales capabilă să găsească de fiecare dată limbajul adecvat cu care să se adreseze Publicului, limbaj care trebuie să fie în deplină consonanță cu toate cele- 1

lalte modalități de expresie cu care Universul Informațional înconjurător ne „bombardează", solicitîndu-ne, cu mult peste limitele cele mai optimiste preconizate abia acum un deceniu.In aceste condiții intensitatea „semnalului" actului artistic teatral trebuie să se distingă autonom fără să-și piardă . nimic din atributele esențiale care l-au făcut să supraviețuiască de mii de ani. Iată de ce considerăm că singura cale, care dintot- deauna a purtat destinul Teatrului către izbîndă, a fost și ră- mîne valoarea.Dar nu trebuie să uităm că această viață (de pe scenă) se adresează altei vieți, celei de dincolo de rampă. Și pentru ca „interrelația* la care ne refeream anterior să. poată activa plenar este necesar, poate mai mult ca oricând, ca Teatrul (și nu numai el) să se ocupe cu foarte multă insistență, spirit pedagogic și talent de „formarea" noilor generații de spectatori. Nevoia perpetuă de educație nu se mai pune în discuție ; dar iată că în condițiile în care această educație trebuie făcută neignorînd nevoia de plăcere artistică (pe care spectatorul o dorește și trebuie să i se ofere), modalitățile de satisfacere a acestui nobil deziderat cer mijloace pe cît de mobile pe atît de ingenioase. Publicul, rațiunea noastră de a fi ca artiști datorită modului sincronic, de realizare și receptare a „faptului" teatral, trebuie supravegheat îndeaproape, „păzit" cu deosebită atenție pentru ca valoarea lui (prin asta înțelegem atît nivelul cît și caracterul dorințelor lui) să reprezinte pentru, noi un țel pe care să-l avem mereu în față și a cărui îndeplinire (niciodată pe ■ deplin realizabilă, dacă e să-i dăm crezare lui Zenon), să fie mobilul tuturor căutărilor noastre.Pentru Teatru trebuie făcut totul, mereu ! Deoarece și dincolo de pragul celui de al treilea mileniu al erei noastre va continua să răsune orgoliosul adagiu :
„Omul este măsura tuturor lu

crurilor !“ ..

— Valeriu Râpeanu, sînteți 
un specialist de frunte în do
meniul istoriei și criticii lite
rare. ,Care credeți că au fost 
împlinirile acestui domeniu în 
ultimii ani și ee ar mai trebui 
făcut pentru înflorirea lui ?

— Fiind'implicați în desfășurarea cotidiană a evenimentelor, luînd cunoștință de fiecare fapt de cultură pe1 măsura apariției lui, riscăm nu numai o dată să nu sesizăm trăsăturile caracteristice ale unei anumite perioade; Tocmai, de aceea se cade să spunem ăcum că ultimii cinci ani reprezintă în cultura română una din perioadele ei faste prin faptul că în acest răstimp au reintrat în circuitul vieții noastre spirituale opere și nume de o mare importanță. Din acest punct de vedere am putea să o numim epoca aboji- rii unor tabuuri, epoca in care îndrăzneala lucidă, spiritul creator și-au demonstrat efi- ’ciența prin restituirea unor opere capitale, despre cate pînă atunci se discuta aducindu-se argumente pentru reedi tarealor. Altele erau pur și simplu uitate, citate cînd și când de unii specialiști, ce aveau deopotrivă scrupul științific, căruia îi este implicat, bineînțeles, și unul moral. Nu s-au realizat numai acte de curmare , a unor nedreptăți flagrante, nu s-au împlinit numai acte de circumstanță editorială. Prin cărțile șl autorii care au apărut pentru prima dată după 1944 în acești cinci ani, a sporit încrederea noastră în plurivalenta culturii românești, în vitalitatea ei, în creativitatea sa pluridisciplinară, în aptitudinile ei de a. aspira șî realiza, sinteze, de ’ ă-și pune întrebări sincronice cu marea cultură universală, și în același timp capacitatea de a avea o atitudine originală, inedită asupra fenomenelor spirituale.Faptul că acești cinci ani au fost marcați de reapariția, după multe decenii, care se apropie și chiar trec de o jumătate de veac, a volumelor XI și XIV din opera lui Eimenscu, a Isto
riei literaturii române de G. Călinescu, a Geticei lui Pârvan, 
a Istoriei literaturii românești 
în veacul al XIX-lea de la 1821 
înainte de N. lorga, a volumului Geneza formelor Culturii de P.P. Negulescu, ca și de apariția pentru întîia oară după 1944 a unor nume precum Pompiliu Eliade, Gheorghe I. Brătianu, Alexandru Mareu, Alice Voi- nescu, Victor Papacostea, Charles Drouhet, Ion Sava, Olănes- cu-Ascanio, că a văzut lumina tiparului primul volum din Jurnalul Ity Liviu Rebreănu, iar în curînd va apărea prima selecție din C; Rădulescu-Motru, atestă un fapt asupra căruia se cuvine să medităm : maturitatea criticii și istoriei noastre literare. în momentul de față, avem în toate domeniile culturii românești oameni apți să abordeze cu competență, cu înaltă probitate intelectuală, dintr-o perspectivă multidis- ciplinâră, ceea ce pînă ieri ni șe părea a sta sub zodia neputinței de a fi tratate. Reușitele sînt evidente și discuțiile care au urmat apariției acestor cărți au prilejuit nu numai pioase rememorări, ci și dezbateri de idei, fertile nu numai pentru a 

descoperi ceea ce a fost, ei pentru drumurile de viitor ale culturii noastre.Tocmai de aceea, acum In pragul celui de-al XII 1-lea Congres al Partidului Comunist Român, ne exprimăm încrederea că acest curs are să fie continuat pe multiple planuri : cel dinții este adînci- rea cercetării pentru a aduce la lumină toate operele și numele care de decenii au intrat în conul de umbră al uitării, opere și nume ce ne vor da adevărata dimensiune a gîndirii și simțirii românești. De asemenea, se impune continuarea edițiilor critice (să nu uităm că tot acum au început să apară edițiile Lucian Blaga și Eugen Lovinescu) care au fost începute mai de mult sau de curînd, în așa fel îneît ele să constituie un adevărat patrimoniu al culturii naționale. Trebuie aflate modalitățile de ă începe noi ediții critice ale tuturor marilor scriitori și gînditori, pentru ca ideea de patrimoniu național să nu rămână doar o metaforă, ci să devină o realitate, prin eliminarea tuturor îngrădirilor și suspiciunilor birocratice pe acest tărîm. Este necesară apoi angajarea unor dezbateri în legătură cu publicarea volumelor cu un caracter personal (jurnale etc.) care nu trebuie confundate cu tratatele de istorie, ci cu expresia unor reacții instantanee la fenomenele cotidiene. Ca urmare a acestui proces de clarificare, vo? fi aflate probabil posibilitățile de a tipări cele șapte volume de Me
morii ale lui N. lorga și a Jur 
naiului lui Liviu Rebreănu.Ceea ce am realizat în acești cinci ani pe tărîmul istoriei culturii românești, reprezintă garanția progreselor viitoare.

— Dumneavoastră, Petre Săi- 
eudeanu, sînteți un romancier 
cu o largă deschidere spre so
cial. Ce credeți : romanul ro
mânesc va mai continua aceas
tă direcție ?— Nu trebuie să mire pe nimeni că romanul actual, și cînd spun actual, mă refer la romanul ultimilor patruzeci de ani, este un roman politic. Un scriitor este un om politic,-iar scriitorjjl intrat conștient în vîltorile sociale, participant activ la prefacerile unei lumi, nu putea să nu reflecte în scrierile sale parte din sinuoasele' fră- mîntări ale epocii lui. Scrhto-

• Primul colocviu de 
poezie tinără.Recent a avut loc în- ' tr-o Moldovă . îmbogățită. de lumina sadpvehianăa acestei toamne fabuloase o manifestare culturală transformată de inspirata inițiativă a Casei, de cultură- din Tîrgu-Neamț în- tr-un adevărat eveniment al poeziei tinere. întîlniri . de acest gen s-au mai desfășurat în anii din urmă, de cînd plutește în aerul literaturii pașnica „amenințare" a unei noi generații poetice. Dar se întîmplă pentru prima.. dată, cred, cînd s-ău adunat Ia aceeași masă a dialogului reprezentanți ai aproape tuturor grupurilor- literare și direcțiilor importante ale literaturii tinere, din toate colturile țării : Gellu Dorian din Botoșani, C. Severin din Suceava, Lucian Vasiliu, Niehita Danilov și Dan Giosu din Iași (afirmați la rev. „Dialog" si „Opinia. studențească"). Liviu Ioan Stoiciu din Focșani, Dumitru Chioara din Sibiu (rev. „Echinox"), Matei Vișnioe si Mariana Marin, de la ..Cenaclul de Luni". Dan David afirmat la „Luceafărul", Mădă- lina Canură, de la „Su

plimentul literar al Scânteii tineretului". etc. Impresionantă a fost, în acest sens, luarea de cuvânt a poetei Mariana Marin care a reafirmat că generația tinără are cea măi mare nevoie de asemenea întîlniri în care diversele formule și căutări poetice să se confrunte direct, cu firescul și spontaneitatea proprii vârstei poetice, înafara oricăror strategii si inte- . rese literare manifestate pe deasupra sau dedesubtul fenomenului. Invitați de organizatori, neobositii cri tici Lauren țiu Ulici și Mireea Martin (cei cărora le datorează debutul editorial . o bună parte dintre vocile poeziei tinere de azi), au sporit eficiența colocviului cu discreția și inteligența pedagogică specifică tuturor acelor profesori pe care-i interesează . destinul elevilor lor. și după ce au părăsit băncile școlii. Cu totul semnificativ mi se pare faptul că acest colocviu n-a .fost organizat în- tr-unui din marile centre culturale ci la Tîrgu- Nbamț, intr-un județ în care există, la ora actuală, una dintre cele mai vii și interesante grupări poetice din țară:

Daniel Corbu (sufletul manifestării, autor al unei lucrări de licență despre generația ’80), Nicolae.. Sava, Aurel Dumitrașcu, Adrian Aluigheorghe, Radu Florescu, sprijiniți cu tot entuziasmul și competența de forurile culturale, locale — e absolut necesar să amintim pe Maria Bidiuță, directoarea Casei de jfultură din Tg. Neamț și pe C. Alupuluț, directorul Centrului de îndrumare a creației artistice. Tocmai această colaborare fructuoasă între forurile cul-: turale și. poeții' tineri din- tr-un județ oarecare al. patriei dovedește, o dată în pluș, că spiritul gene-, rației tinere este o necesitatea obiectivă a unei adîn'ei structuri a culturii; . noastre și că această no cesitate de. înnoire orga-. nieă se face simțită în- mod egal în puncte di- , verse ale tării, fie că se numesc București, Tg. Neamț, Borșa, Beclean pe Someș, Arad sau Timișoara. în timpul colocviu-;, lui a avut loc un amplu recital de poezie în cadrul căruia, alături de poeții deia consacrati ai . generației 80, aflati la a doua carte : Liviu Ioan Stoiciu, Matei Vișniec,

Niehita Danilov. Lucian Vasiliu, au avut posibilitatea să se afirme mai tinerii Sever Avram, Ovidiu Verdeș, Ramona Fotiade, Dorin Popa, Ștefan Damian. Daniel Daniel, Ion Cârnu, Ion Lețu, Gh. Simon, Maria Ste- fanca. însă dincolo de discuțiile purtate, de recitalurile și întâlnirile avute în, școli și întreprinderi, a reieșit cît se poate de limpede în evidență realitatea că generația 80, uneori „trasă de urechi", demonstrativ, , alteori supralicitată, există ca prezentă de șine stătătoare în cîmpul viu al literaturii române actuale și e dornică să-și evalueze forțele în confruntarea cu sine șl cu ceilalți. Deplina reușită a acestui; prim colocviu a . demonstrat, dacă mai era nevoie, că tinerii- creatori sînt ei înșiși cei mai în măsură să conteste sau să consolideze dinăuntrul mișcării un fenomen eare. are în primul rînd nevoie de climatul firesc de existentă și evoluție al oricărui organism viu.N-aș putea încheia această consemnare fără să mai amintesc un singur fapt : organizatorii au avut inspirația să pre

zinte pe același perete două expoziții de carte ; pe jumătate de perete au expus toate volumele de versuri ale generației 80, iar pe cealaltă jumătate, ediții rare (aflate în colecția prof; D, Grumă- zescu) din cărțile spiritului tutelar al limbii române, Mihai Emihescu. E un gest aproape istoric ce nu mai necesită absolut nici un comentariu. 
(Ion Zubașcu).• O importantă restituire în bibliografia textelor fundamentale din domeniul filosofiei culturii ne oferă Editura Emi- nescu prin retipărirea volumului Geneza formelor 
culturii de P.P. Negulescu. Ediția este prefațată și îngrijită de Z. Ornea. Cităm din temeinicul studiu introductiv : „P.P. Negulescu este, fără îndoială, unul din alesele spirite românești ale timpului său, cu o profun- ditate în cugetare — pe linia de forță a raționalismului —. indiscutabilă. A-i restitui opera generațiilor mai noi, de astăzi, și a o integra în circuitul valorilor și al dezbaterilor de idei ale actualității imediate este nu numai un act de justiție, ci o necesitate spirituală stringentă".

• Spectacole la Operă. Mihaela Agâchi si Elena Grigorescu (Carmen '. și Michaela) cu Ahatol Co- vali si Dan Zancu (Don Jose și Escamillo). susțin spectacolul Carmen, marți 13 noiembrie (ora 18). Dirijor Constantin Petrb- vici. • Traviata interpretată de Victoria Be- zetti împreună cu Florin Georgescu (Alfredo) și Emil Iurașcu (Ger- mont) o puteti urmări miercuri 14 noiembrie (ora 18). • Joi 15 noiembrie (ora 18). Bărbierul 
din Sevilla cu Silvia Voi- nea, Lucian Marinescu, Stefănită Lasou, Constantin Gabor, sub bagheta lui Cornel Trăilescu. ® 
Cavalleria rusticană și 
Paiațe, vineri 16 noiembrie (ora 18). Sub conducerea muzicală a lui Constantin Petrovici vor susține rolurile principate Mariana Stoica, Constantin Ene, Dan Zancu, E- lena Simionescu, Anatol Covali, Nicolae Urzicea- nu. Ionel Voineag. • Ma
dame Butterfly cu Victoria Bezetti în rolul titular si Florin Diaconeseu în Pinkerton, sîmbătă 17 noiembrie (ora 18). • Du-, minică 18 noiembrie. în matineu (ora 11) un spectacol pentru cei mici, povestea Motanului încălțat.



.Tscăra pag. 15 ■cui socialist este deosebit, in primul rând, prin comparație cu alți confrați de aiurea, tocmai printr-o viziune implicată în epocă și în demersurile ei. De aceea, cred, și cred sincer, viitorul prozei este al scriitorilor din. țările pentru care această lume socialistă, cu tot zbuciumul ei, reprezintă lumea lor. Intr-un univers ce se dorește și este nou cu toate neîmplinirile lui, nu se poate scrie oricum. Adevărul și apropierea de adevărul oamenilor simpli, în primul rînd, reprezintă una din numeroasele chei ale acestui nou roman, născut din politic și cu viitorul aflat tot îq perimetrul structurii lui intime. Suferim de obsesia politicului și 
nu numai de obsesia unui deceniu, cum s-ar putea crede și cum unii chiar o și cred. Fiecare ne apropiem de ceea ce știm mai bine și am fernia convingere 'că scriitori, scriitori care evident au ceva de spus, își vor iubi și judeca epoca lor. Romanul românesc contemporan a cunoscut adevărata înflorire după Congresul al IX-lea al Partidului Comunist Român. Congres, după otita se știe, și el politic de la prima pînă la ultima literă. Un popor capabil să-și privească judicios propriile lui fapte, chiar și atunci cînd unele ar putea fi trecute din raționamente de calm aparent sub -tăcere, este un popor mare și are toate virtuțile de partea sa. Despovărările sînt necesare ca aerul și apa dacă vrei, cu cugetul limpede și fortificat, să aspiri la ceva înalt. Romanul politic este opera politică a a- cestor ani eliberați de dogme. Temperatura propice scrierii lor a dat-o un spirit revoluționar aflat, acum, în preajma celui de-al XIH-lea Congres al Partidului, la fel de tînăr ca și cu două decenii în urmă.

— Sânteți, stimate Ștefan Câl- 
ția, un pictor eare, împreună cu 
întreaga sa generație, a cunos
cut o puternică afirmare în 
timpul din urmă. Care credeți 
eă sînt, in continuare, șansele și 
perspectivele artei plastice con
temporane.— Fac parte dintr-o generație 
de plasticieni a căror afirmare a coincis cu redeschiderea spre lume a artei si culturii românești. cu restabilirea acelui atât 
de important și necesar dialog * cu toate valorile autentice ale 'lumii, perioadă care. începând 
de la cel de-al IX-lea Congres, □oate fi numită, pe drept cuvânt. epoca renașterii României. Statem. deci, beneficiarii directi ai acestui moment de devenire continuă și e firesc să ne preocupe calitatea actului nostru artistic. mesajul acestui act. modul în care el continuă o tra

diție recunoscută și pretutindeni respectată, sau. dimpotrivă, adaugă noi valențe, noi perspective și viziuni, noi atitudini. Din punctul meu de vedere și-al câtorva dintre colegii mei de generație, aceste probleme. aceste aspirații . interioare, aceste necesare delimitări oe tin 
de ceea ce se numește conștiin
ță artistică, au fost în bună parte formulate și, ca să spun așa, rezolvate. Rezolvate nu? neapărat ca o problemă de opțiune cât mai ales ea o problemă interioară a actului artistic în suie. Ca să. fiu cît mai limpede. voi spune că am avut numeroși profesori cu. o. profundă și excepțională . putere de analiză privind evoluția în timp a unui artist, a artei' sale. Unul din acești profesori îmi spunea că. atingînd o anume altitudine în evoluția sa. altitudine pe . cane foarte simplu o putem numi maturitate artistică, pictorul sau șculptorpl va purta1 în el însusi. în arta sa. ca pe o matrice de neșters, de neînlăturat. pământul pe care tălpile sale l-au călcat pentru prinu? dată, aerul pe careplămînii săi l-au aspirat pentru prima dată-. Nu știu dacă e,cazul să mă exn plic, dar o. voi face, totuși. Cele două elemente., pămîntul si aerul. ar îi la un loc. meleagul, natal, tradiția din * care faci parte. : timpul istoric si social ne care-1 reprezinți. Atingînd acea altitudine și-ayînd si talentul presupus si confirmat, nu ne cămine decât să pictăm, să ne apropiem pe cât mai mult posibil de ceea ce este înălțător în ființa umană, să surprindem și să învesnicim clipa de frumusețe ce i șe oferă omului, clipa de taină si adevăr, clipa în care omul, tulburat sau cutremurat de propria sa ființă, de complexitatea si -profunzimea sa. se descoperă a fi obiectul si subiectul lumii înconjurătoare. 

Dar stau și mă întreb: oare nu acesta a fost dîntotdeâuna idealul artistului?! Pictorul sau sculptorul, poetul sau muzicianul n-au tins ei oare. în cele mai înalte culmi ale artei lor. să-i ofere omului noi date despre mereu tulburătoarea si în- noitoarea sa simțire?! Nu vreau neapărat să relationez aceste gînduri, să le actualizez, cum șe spune, pentru că fiecare mare pictor a fost expresia plastică a omului timpului său. dar arta românească nu-si poate propune altceva deeît. să fie. ca si .pînă acum, aceeași mereu altă oglindă a timpului in care se zămislește, iar oglinda cea ma> adevărată a acestui timp este, fără doar si poate, omul.

— Eugen Uricaru, sînteți 
un bun cunoscător al pro
zei românești contempora

ne (șs nu numai) — o do
vedesc intervențiile dumnea
voastră în presă pe această 
temă. De această dată v-aș in
vita ia o operațiune de „pros
pectare" : încotro credeți că se 
va îndrepta proza următorilor 
ani ? în ce fel va prelucra ea 
achizițiile prezentului ?De obicei anchetele literare sânt preocupate de starea prozei. întrebarea. asta nouă : încotro proza ? mă face să-mi pun o altă întrebare, doar mie : există, mai există tacă loc pentru ceva nou în proza românească ? Răspunsul la această întrebare „personală" constituie o promisă. Cred că ta ceea. ce privește noutatea nu ne putem aștepta la mare lucru. Experiențele în acest domeniu sânt fatalmente limitate, iar atonei când depășesc limita de inteligibili- tate artistică ele stat deja inutile. Proza românească a secolului nostru (cît. mai este oare al nostru acest secol ?) a străbătut sau a fost străbătută toate noutățile, manierele, șabloanele și libertățile prozei în general. Dacă veți face un inventar al formulelor epice de . . optzeci de ani veți include desigur și; experimentele literaturii S.F. de la începutul veacului, proza absurdă, avangarda ; fantasticul propriu-zis, romanul psihologic excesiv,. naturalismul de la Zda la Malaparte; expresionismul sui generis etc., etc. Toate aceste îndrăzneli coexistând, ba chiar sprijinind și sipri- jinindu-se pe tTadlițiâ realistă a prozei românești, uri realism cu deschideri ^spre toate celelalte modalități 'de apropiere a realității, inclusiv către un utopism- ab.yurd-.ma.gic came. încerca să acționeze asupra lumii prin descripții încântătorii cu efect taumaturgic. Și aceste scrieri „pedagogice" au rostul lor, așa oum bondarii au un mare roi în sporirea șepteJiUiui. Totul ' este să fie ținuți sub supravegherea bunului simț, pentru a pcâesniza pe mai departe trifoiul, nelă- sîndu-i să contabilizeze turmele. Problema deci nu e aceea ; a noutății in viitorii ani, ci a deplasării centrului de greutate, a selectării prin gusibui public a anumitor tipuri de narațiune. Iar lingă aceasta apare cu un zîimbat indulgent-sarcastic, calitatea. Calitatea artistică, calitatea gîndirii conținute. Să îndrăznesc pare Să prevestesc ? Casan- drele n-au fost iubite și nici măcar ascultate. Dar există o consolare : inspirau îngrijorare. Deci, încep cu nu : nu cred că se vor- mai scrie romane politice despre așa zisul „obsedant decenta". Deja statem în fața unei teme compromise de o puzderie de încercări nefericite. Nu cred că se va mai scrie roman istoric în sensul acoperit de termenul Heimat roman. După cum nici reconstituiri istorice de dragul reconstituirii nu se vor mai încerca. în această direcție câștigurile sânt prea ‘ evidente pentru a putea fi ignorate. Nu se Vor mai scrie romane despre cai și problema cailor in societatea românească postbelică Avem în față evidenta problemă a oamenilor. Nu se vor mai scrie romane în care problema unică este viața particulară a celor care administrează și exercită puterea. Nu pentru că nu sînt personaje interesante, ci pentru că oricum re- 

prezântă o infimă minoritate față de cei asupra cărora își exercită puterea. Nu se vor mai ■scrie povestiri, pentru că mai toți prozatorii au „uitat" câ există și acest gen, iar cei care n-au uitat, consideră că „nu se plătie". Nu se vor mai scrie romane despre acari, geamgii,, țărani, croitori de dame, armurieri — tatii pentru că sânt pe cale de dispariție și în al doilea nînd pentru că nu e bine ca dta ■ cauza umili copac șă nu vezipădurea și invers. Multe feluri de roman ■ nu se vor mai scrie in viitor, vor trece ta uitare, iar din. uitare se vor întoarce, altele.. Și închei cu da. Da, se vor scrie neapărat romaine nemaipomenite, altfel deeît cele de până' acum, pentru Că realitatea de mîine va fi atît de : complexă încât, cu sau fără voia ei, literatura o va urma. Cred .că șchwer-punkt va cădea pe un nou realism, un realism ai idei
lor, nu doar al faptelor. Faptele vor fi dintre cele obișnuite. sau neobișniiite, fantastice ori ; derizorii, adevăratul realism va fi cuprins în structura ideatică, intimă- a romanului. Nu terna este ■ importanta, di intenția, s*:hsul. Cit despre arta literară, nădăjduiesc că va atinge din noii vîrsta maturității. Șanse stat, pentru că tocmai uitasem, de ea. Și mai nădăjduiesc în ' viițor la o revenire a literaturii la obiectul ei, lăsînd istoriei, ziaristicii, Agerpres-uitai, televiziunii ceea ce este dreptul și noblețea lor. Literatura este un vehicul delicat, antume făcut pentru o povară delicată — sufletul omului, simțirea sa. Naivă, d.âr frumoasă 1 perspectivă, ca o sticlă de Picu Pătruț. A- propo, pictura pe sticlă -este valoroasă pentru că este neperisabilă Sau pentru că este casa- bilă ?

— Vă invităm, stimate Mihai 
Bandac, să' vă exprimați păre
rea despre raportul dintre tra
diție și modernitate în arta 
plastică românească.— Luat așa, oarecum prin, surprindere, voi începe prin a spune că numai Talentul și Școala serioasă și Munca, istovitoare, numai ele pot promite și garanta condiția de modern. Orice bilanț al artei ultimelor decenii, fie festiv, fie pui' și simplu de lucru, constată în genere o cantitate și o calitate de excepție la nivelul picturii, sculpturii și-al celorlalte arte. Explicația trebuie de fiecare dată în fugă de analiza superficială, de ceea ce toată lumea știe și pricepe. Explicația este existența' însăși a talentelor, ce se manifestă. Cum se manifestă și cum există talentele, iată 

un. lucru mai greu de înțeles, mai greu de analizat. Socialismul, adică societatea pe care o construita, a invehtat și va inventa multe lucruri la nivelul Organizării sociale și-al relațiilor sociale, al relațiilor și-al climatului artistic în general și așa mai .departe, dar. nu. poate inventa și talente. Mă opresc pentru a aduce în discuție o altă . idee : baza inaierială .creată ds so'cialișm, șânselp sporite acordata împlihirii condiției artiști- ' ce, șanse hemaiîntilriițe oferite, totodată, poporului, adevăratu- : lui destinatar, de-a se întâlni' și-a beneficia de arta pe care o merită și pe care, e bine să a spunem și eu acest prilej, 0 plătește generos, la propriu și la figurat (uneori se mai uită acest profund adevăr !), toate aceste lucruri și încă multe altele definesc finalmente ceea ce numim îndeobște condiția și caracterul aparte al artei timpurilor noastre. Școala propriu-zisă, în sensul mai vechi de academie de arte frumoase, în măsura în care vom reuși să ne preocupăm și să rezolvăm cîteva mari sau mici neconcordanțe cu realitatea, sau cu necesitatea, — mă gîndesc, de exemplu,-la durata școlarizării care s-a comprimat de la șase ani la patru ani, — va asigura în continuare schimbul de rriîine,, artiștii pe care poporul îi va cere mereu, artiștii la care are dreptul. Culmea este, și asta explică multe dedesubturi și subterfugii atunci cînd se discută despre tradiție și modernism, culmea ‘este că to-mai cei fără o bază școlară solidă, cei care printr-un institut cu profil pedagogic, nu neapărat artistic, desființat ulterior, în care institute se mal puneau, totuși, din cînd în cînd șl probleme de meserie tocmai ei vintur.au în permanentă, prin cenacluri și reviste, ideea unui modernism cu orice preț, sePreocupau pînă la obsesie de probleme pe care n-aveau cum să le înțeleagă, n-aveau cum pătrunde, în speță, relația sacră dintre tradiție și modernitate, adevăr confirma’t din plin ulterior. Din aceeași perspectivă, afirm de fiecare dată, cu toată responsabilitatea, faptul că Congresul al IX-lea, la care ne referim și ne vom referi mereu, a refăcut, finalmente, podul năruit între arta unei epoci, a acesteia, și direcția- majoră a artei românești ' dihtoțdeauna. Ca să fiu mai clar : după cum cel mai bine cunoșteam not, artiștii, și documentele de partid precum și ' intervențiile unor ilustre personalități au explicat, arta deceniilor șase—șapte (pro- cedîndu-se prin dogmă și haș- cemeuri !) își pierduse în totalitate caracterul național, își propunea un bizar caracter „internațional", și, prin poncife și decaloguri de tristă amintire, îndepărta, pas cu pas, arta și spiritul ei de spiritualitatea adevărată a poporului pe care trebuia să o servească. Podul refăcut de Congresul al IX-lea, peste fluviul ce se poate numi revoluția noastră națională, a unit cele două maluri. în eternitate.
CAP LIMPEDEîn rolul titular soprana Elena Simionescu alături de Cornelia Pop, Corneliu Fânățeanu. Dan Zan- cu. Ionel Voineag si mulți alții. Dirijor Lucian Anca. • Sub bagheta lui Cornel Trăilescu. Nunta lui 

Figaro de duminică seara (ora 18) cu o distribuție din care notăm pe Nicolae Urziceanu, Sanda Sandru, Gerda Radier, Marcel Roșea, Lucia Ti- buleac. Adina Iurașcu, Nicolae Andreescu, Cristian Mihăilescu, Pompei Hărășteanu, Valentin Lo- ghin. Eleonora Enăches- cu.
LIBRAR UL-SCRIITORCitim cu întârziere, dar cu răsplata unei lecturi captivante, cartea lui Cos- tea Marinoiu „Drumuri pe 
Olt", tipărită de Ed. E- minescu. C. Marinoiu e librar, directorul Centrului dte librării al Vîlcei. a maj scris si alte prețuite cârti . (folcloristică. Istorie etc.). iar acum, cînd se supune la. proba scriitorului-repor- ter. se vădește o peniță fină, trecută prin filtrul unor exigente experiențe. E te cartea asta, firesc si poezie, scrisă sub dictarea frumuseților îereetate. e si o vastă si 

solidă informație, reflectând nu o dată originale desconcriri ale autorului. Aproape că s-ar fi putut chema ..Totul despre Olt". Intr-atât e de bogată această carte. pretențioasă prin însusi subiectul ei. ..A scrie despre Olt este o adevărată aventură", spune cu simulată umilință autorul. prea stăpân Pe materia pe care ne-o dăruiește. La rîndu-mi. îi dăruiesc cu plăcere (deși, nu mai tin bine minte, parcă a uitat să mi-o ceară) titlul capitolului său „Ev nou în Tara 
Vâlcei". care seamănă oaresicum. ca să zic asa. cu ceti al cărții subsemnatului „Ev nou în Tara 
Banilor". tipărită prin anii ’60 la Ed. Tineretului. Ori poate că „fes Brands esprits se ren- contrent" ? îl mai așteptăm pe Costea Marinoiu Și cu alte cărți frumoase. (I. Purcaru)• Recent, la Casa de cultură din orașul Rîmr nicu Sărat a avut loc un autentic spectacol de revistă. Câțiva tineri — toți muncitori pe platforma industrială —> și-au făcut o formație de muzică ușoară (se cântă mai toate genurile), numită „La

ser" care, în cel mai scurt timp, a devenit cunoscută în zonă. Spectacolul lor este un adevărat recital, o manifestare care, fără nici un fel de exagerare, poate concura cu orice reprezentație a unui teatru de revistă. Prezentarea aparține u- nui instructor de la Casade cultură — Costel Ma-^ ținea. El cîntă și dansează*

ca un adevărat profesionist, spune glume cu un haz irezistibil. Numele tinerilor muncitori din formație sînt : Ștefan Godă. Valentin Iosif, Gabriel Gambpș, Cornel Tu- dose. . Dansul modern, fiindcă există și așa ceva, este modelat cu grijă de Liliana Petre. Muzica folk este asigurată de Ni- ^oleta Pamfil și Florentina Torcaru Mal cântă 

muzică populară Luminița Godă și Ionica O- prea. Regia tehnică este semnată de Costel Popa. 
(I*. Sorin)

O EXPOZIȚIE 
INSOLITAA avut loc la Biblio
teca „Mihail Sadov eanu" din Capitală (Piața Am- zei) vernisajul primei expoziții individuale a lui 
Mihail Garbi, care oferă publicului 50 de mici piese de pictură pe smalț. Scriu despre acest artist plastic amator pentru, frumusețea adesea fantastică a mulțimii de fresce în miniatură, multe sugerate de tărâmuri de vrajă ale patriei noastre, dar și unele deschizîn- du-se 'Uimitor ca niște hublouri spre o lume extraterestră. Și mai ales subliniez tehnica puțin obișnuită : pictură fixată pe ceramică prin ardere îa 8009C. Procedeul practicat de Mihail Garbi. încă de acum douăzeci de arii nu este prea folosit de pictori din cauza dificultăților și a meticulozității pe care Ie pretinde.Materializarea investigațiilor artistice ale lui Mihail Garbi îmi amintește de soarta ciudată a 

unei alte descoperiri plastice realizată de un alt amator. Prin anii ’50, scriind ca ziarist despre școlile profesionale, l-am cunoscut pe profesorul de desen Paul Luțescu, un om simpatic și inimos, pe care-1 'ascultam cu plăcere de cite ori îl întîl- neam. Ultima dată, pare- se prin 1971, l-am găsit ca director al unuia dintre muzeele bucureștene. într-un rînd m-a invitat la atelierul său din Bu- zești, unde mi-a arătat cu o fermecătoare mândrie niște peisaje superbe, dar a căror performanță era mai mult tehnică. Omul descoperise pictura metalizată, adică fixată pe metal și indestructibilă chiar sub suflul flăcării cu acetilenă. (Nu sună puțin a Jules Verne ?) Avea cîteva asemenea tablouri.Apoi, după o vreme am aflat cu stupefacție și amărăciune că fusese secerat de o boală numită eufemistic^ necruțătoare.Acum vreo doi ani ani vorbit la telefon cu soția Ipi, cu care m-'ara înțeles să încercăm să resuscităm metoda acestui modest și talentat și ingenios meșter român. Și din nou vicisitudinile 

existenței (operații, mutări) ne-au tăiat comunicarea. Văduva lui Paul Luțescu și-a schimbat adresa, telefon n=are, la Uniunea Artiștilor Plastici nu figurează deoarece soțul ei nu fusese membru al acestei instituții. Și astfel o interesantă creație românească riscă să se piardă, de parcă nici n-ar fi fost. Fac apel prin aceste rânduri atît la soția lui Paul Luțescu, cît și la cei care l-au cunoscut sau dețin tablouri de-ale lui ca să încercăm să-i salvăm de la uitare memoria (Adrian Rogoz).

EVENIMENT!Duminică 11 noiembrie 1984, la ora 18, la Opera Română din București va avea loc premiera spectacolului MICUL COȘAR de Benjamin Britten (a- vanpremiera în aceeași zi la orele 11).Este de notat că, în noua concepție regizorală, publicul va constitui partenerul de .nădejde al soliștilor de pe scenă.Deci, cel ce doresc să cînte, sînt invitați cu mic cu mare ■— duminică 11 noiembrie la Opera Română..

vintur.au
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e PETROWÎAR, un far al certitudinii • Se montează prima conductă care va aduce țițeiul

La Congresul al XII-lea, secretarul general al parti
dului anunța, cu emoție, că s-a descoperit petrol în 
platforma continentală românească a Mării Negre. O 
resursă de preț a dezvoltării noastre. Acum, în preaj
ma Congresului al XIII-lea, petroliștii marini îi aduc 
drept omagiu finalizarea primei sonde de exploatare 
prin care șe va extrage țiței și începerea forajului la 
cea de a doua. Trei platforme lucrează în larg, a patra

se află în probe într-o radă a portului Constanța, a 
cincea, în construcție la Șantierele navale din Galați, 
iar altele sînt pe planșetele proiectanților. Străvechea 
istorie a tehnicii petrolifere românești acumulează 
una din cele mai de vîrf tehnologii te ne alătură pu
ținelor țări din lume care scot aurul negru din adîncul 
mărilor și oceanelor. Este una din inegalabilele vic
torii ale poporului nostru în anii socialismului, în ine
galabila Epocă Ceaușescu.

...E 30 octombrie și negura amestecă cerul cu marea într-o nesfîrșită întindere de plumb. Intre ele doar vîntul, țipătul crud și fîlfiitul viu al pescărușilor, horbota albă a valurilor sparte de chei mai delimitează, către mal, elementele primordiale. în acest peisaj ca pentru visare și melancolii apare, dintr-odată, la picioarele noastre, umbra uriașă a unui elicbpter și zgomotul motoarelor lui acoperă totul. Aterizează pe o pistă cît perimetrul unui șotron de copii, desfășurată în pragul unei clădiri a cărei arhitectură amintește pe cea a unui cochet transatlantic, pe acoperișul căreia stă scris, cu litere mari, roșii — PETROMAR. La fiecare sfert de oră apare încă unul și încă unul... Coboară alert’, înfigînd picioarele intr-un anumit fel in pămînt de parcă i-ar încerca tăria, consistenta, adevărul, bărbați de toate vîrstele îmbrăcați Îngrijit și cu genți de voiaj în mîini ca și cum ar veni dintr-o îndelungată călătorie. Alții, echipati la fel, urcă în aceleași elicoptere grăbite, ce staționează puțin și decolează rapid, pierzîndu-și zborul în negura din care* au apărut. De la 9,30 la 12,30 vin și pleacă, pleacă și 
viii, oficiind același act. Bărbații monumentali aduși din largul mării se îndreaptă spre poarta nr. 5 a portului Constanța, dincolo de care devin anonimi, •amestecati în mulțimea de trecători. Se duc spre casele și familiile lor. spre grijile comune, după ce două săptămîni au trăit ieșit din comun, îhtr-un spațiu desprins de pămînt și de cer, suspendati deasupra apei pe o insulă de otel, dă- ruindu-se generos muncii lor de excepție. Spre casele și familiile răspîndite, pentru cei mai multi, prin cele mai diverse orașe ale țării. Gara se umple de acești navetiști de un tip aparte, mai tăcuti, mai interiorizați, care nu flecăresc nici între ei nici cu alții, care, în gravitatea lor, par de nepătruns. Inginerul Dumitru Oancea, de pildă, pleacă spre București, unde îl așteaptă soția sa, o geologă cu care a colindat șantierele de. explorări vreme de 12 ani, fiind mereu* împreună. Inginerul Petre Balaș — spre Buzău, maistrul Stere Dumitru — spre Ploiești... Marțea se schimbă sondorii, miercurea — mecanicii, electricienii, bucătarii..., aflăm de la inginerul șef: me- 
cano-energetic Paul Berbecaru. La fie

care două săptămîni are loc această Ștafetă de elicoptere care duc și aduc de la 80, 100, 120 km de țărm lucrătorii de pe cele trei platforme de foraj marin — Gloria, Orizont, Prometeu. Munca de-acolo are alte ritmuri și orare decît cea de aici, de pe uscat. Un schimb de-acolo nu se potrivește cu un schimb de-aici și nu este egal cu orarul de lucru. Acolo un schimb durează două săptămîni iar orarul de muncă este cuprins între orele 12 și 24. De la miezul zilei la miezul nopții. Acolo nu se pot orîndui 2 sau 3 schimburi pe zi, nu e loc pentru atîția oameni pe patrulaterul de 40 X 50 metri, acolo nu există persoane de rezervă ori înlocuitori, fiecare e la post fix și de fiecare depinde munca și uneori chiar viața tuturor. Acolo, la orele 24,00, cînd, aici, majoritatea sîntem cufundați în somnul cel mai profund, este clipa cea mai trează a universului. Marinari, sondori, mecanici, electricieni, telegrafiști, geologi, bucătari, medici și oficianti sanitari... își schimbă tura, predau ștafeta celorlalți care pînă atunci s-au odihnit. Dacă totul a fost în ordine. Insula plutitoare, invadară de lumină, pulsează de viată. în sala de mese se oficiază dejunul ce se termină obligatoriu cu un ceai ori o cafea fierbinte și, după ce locuitorii micii planete și-au strîns mîinile, urîndu-și „noroc bun“ și „o mare calmă" fiecare își reia locul. Unii la posturi, ceilalți în cabinele minuscule cu 2 sau 4 paturi suprapuse, unde-i întîm- pină, de pe etajere, măsuțe și dulapuri, , fotografii de familie, de unde le zîmbesc copii fericiți, femei’ tinere ori cu semnele vîrstei și înțelepciunii pe chip, urîndu-le parcă „somn ușor". în lumea alcătuită din 75—80 de oameni, unul trebuie să fie permanent în tură, să rămînă permanent de veghe, să aibă ochii, mintea, urechile, nervii, arterele treze și peste versantul celălalt al zilei și al nopții. Să simtă în fiecare minut, chiar și în somnul pe apucate, prin pulsul său, pulsul întregului, al motoarelor de forță, al turlei de foraj, al pompelor de toate felurile, să simtă fiecare vibrație a mării trimisă spre nava lor, să simtă starea de spirit și starea de sănătate a celor de dincoace și de dincolo de cabine, încer- cînd să surprindă și să prevadă, chiar 
înainte de acele barometrelor și giruete

lor din stațiile meteo ca și înainte de tensiometrele medicilor, starea vremii și starea* lumii de care răspund. Acesta este șeful de platformă, de regulă, un inginer de foraj a cărei misiune este astfel copleșitoare. El răspunde de viața, munca, producția, destinul, viitorul celor 75 ca și de viața, producția și destinul sutelor de milioane de lei, bun național, investite într-o asemenea uzină-schelă petroliferă și casă plutitoare.
Gloria, insula 

marilor speranțe

Prima — ne amintim, desigur — a fost 
Gloria, cu predestinare parcă botezată astfel. Ea a fost, ea este, ea va rămîne începutul, pionierul, cutezanța, școala, universitatea unde s-au învățat și se învață, se desăvîrșesc știința și arta forajului marin în platforma noastră continentală, pe care s-a luat în stăpînire explorarea geologică a fundului mării ca și tehnologia de extracție a țițeiului și de aducere a acestuia la suprafață, unde yiața și civilizația secolului nostru îl așteaptă. Gloria ne împlinește un vis. Ea a dat răspunsuri unor fundamentale întrebări, a dat girul și a probat idei, capacități, competențe, o multitudine de caracteristici ale ingineriei și tehnicii românești, a cercetării științifice naționale. Ea a descoperit -aurul negru din adîncile straturi subacvatice într-o zonă delimitată de geologi și denumită, și ea simbolic, „Lebăda", într-un moment de istorie, într-un moment cînd avem nevoie mai mult ca oricînd de certitudini, de certitudinile dezvoltării noastre pașnice prin noi înșine într-o epocă zguduită de crize și de tensiuni mondiale. „Istoria forajului nostru marin, ne spune directorul întreprinderii Petromar, inginerul Septimiu Seiceanu, a început imediat 
după Congresul al ÎX-lea al partidului".

Primele preocupări datează chiar din 1969, cînd, lucrînd la Comitetul geologic, a fost printre cei învestiți de tovarășul Nicolae Ceaușescu de elaborarea documentațiilor și demararea cercetărilor geologice în platforma continentală de pe malul românesc al Mării Negre. A fost între cei care și-au legat destinul,. încă de la idee, de acest nou domeniu al tehnicii petrolifere â tării. îi înțelegem, de aceea, sentimentele abia reținute să nu explodeze juvenil, cînd ne conduce prin toate zonele și compartimentele colosului de 10 000 de tone, de la bucătăria cu cuptorul ei electric de pîine, din inox, șl magaziile ei frigorifice pentru provizii, robotizată și mecanizată, la sala ma' • • lor cu motoare de forță făcute la R la instalația de foraj executată la „1 Mai" Ploiești, la macaralele de punte și instalațiile și laboratoarele de cercetări ale probelor geologice, la computer prelucrarea datelor, la numeroase al.juterii tehnice realizate în țară. Tot mai multe componente ale platformei sînt realizate acasă, însuși proiectul H< ei cumpărate cu ani în urmă, cum an ai scris, se află pe planșetele proiectantilor noștri pentru modernizare. Este, firește, un sector al tehnicii de vîrf care nu poate sta pe loc. „O asemenea platformă, precizează inginerul Seiceanu, este o sinteză a întregii industrii naționale și toate cele trei existente în larg au dat examene extraordinare, ca rezistentă și funcționalitate, în care s-au comportat pur și simplu excepțional". Ca și oamenii, de altfel, nu mai puțin excepționali, oameni de egală forță și rezistentă, de cursă lungă a căror combustie rămîne iubirea pentru ceea ce fac, spiritul și educația lor pentru timpul și tara in care trăiesc. Indiferent de generația căreia aparțin, începutul, greul a fost, mai întîi, trebuie să recunoaștem, pe umerii generației de mijloc, a generației mature cu investiția ei de experiență și cu dreptul ei la răspundere. Generație căreia îi aparține și inginerul Septimiu Seiceanu. Ardelean de pe Tîrnava Mică, inginer petrolist din 1949 — intrase pe băncile institutului în anul de răscruce 1944 — continuă o tradiție de familie, este chiar fiu de petrolist. Tatăl său „a cărai poveste nu e lungă, dar e foarte frumoasă", cuh? ne spune, în speranța că avem timp s-o .Ascultăm, a terminat liceul la Blaj, în 1914, si a fost primul ardelean care a studiat Petrol și gaze la București, ca și primul inginer român care s-a reîntors în Transilvania pentru a lucra la Societatea de gaz metan, unde pînă atunci toți inginerii erau străini. „Ei, eu n-am mai rămas în Transilvania, deși am terminat același liceu, la Blaj, și aceeași facultate, la București". A lucrat în explorări pentru petrol, străbătîn- du-i geografia în lung și lat, din Bihor în Oltenia, din Argeș și Maramureș ori Cîmpia- Română, unde a conturat șl Identificat numeroase zăcăminte aflate azi în exploatare precum și în zestrea sa de amintiri, trăiri, întâmplări, sentimente. Gloria și o dată cu ea forajul marin, îi apar astfel o experiență la care avea dreptul, o experiență ce trebuie trăită de un împătimit al petrolului. 
Gloria este copilul său de suflet și de dor.
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1976, cînd Gloria își găsise locul în apele irii Negre, în lume existau circa 300 itfârme de foraj marin, astăzi, în mai țin de 10 ani, sînt peste 700. între timp, nea a mai aflat multe secrete ale a- stei tehnici și tehnologii, atît de noi și îndrăznețe, uneori cu prețul unor iri catastrofe. Gloria; Orizont și Pro- ;teu au fost și ele zguduite de mari și •redibile furtuni, aducîndu-le în sittia- limită, la pragul de sus al coeficientu- de rezistență, au fost și ele rprinse de fenomene surpriză ale •aturilor geologice din adîncuri care u, de regulă, explozii de sonde, r ele au ieșit învingătoare. Ro- în" care le stăpînesc au ieșit bill Fără îndoială, cu efort, cu dă- irt, cu competență, cu starea de veghe weu încordată, cu ambiție, cu ajutorul turor celor de pe mal care îi ajută, rolul să-i ajute. De aceea ei . doar 2 săptămîni iar celelalte uă stau lă țărm, pe uscat, în familie, se refacă, pentru un nou schimb,G? îi s-a dat dreptul să fie și im platformă de foraj care să execute să monteze și prima sondă pentru fracție, gata în chiar acest octombrie 34, în preajma și în cinstea Congresului XIII-lea al partidului, dîndu-ne cer- udinl pentru proiectele noastre de vi- ir, aducînd încă o confirmare a politicii onomice trainice, lucide, științifice a rtidului nostru, a secretarului său ge- ral, cu'profunde deschideri pentru pro- esul și înalta civilizație a poporului, ideva, pe mal, pe o imensă plajă "din- re Capul Midia a apărut o uriașă hală aer liber, o platformă de sudură, unde montează, în vederea apropiatei lan- ri pe fundul mării, prima conductă ntru aducerea țițeiului la mal și o altă rperiențâ e gata cîștigată.
lio^râîid Orizontului 

t naște în lurtuna

Pe 3 octombrie 1982 dimineața, cea de doua platformă, Orizont, pornește în rg, gata să-și ia locul în flancul deschis 5 Gloria. Toate pregătirile sînt făcu- , nu s-a uitat nici cel mai mic amănunt,, ’ognoza meteorologică e bună, se pre- ide doar o ușoară intensificare a vîn- Jui către prînz. Echipajul pleacă. Vreo 1 de oameni la bord — marinari, son- >ri, mecanici, electricieni și alți mese- ași responsabili cu funcționarea meca- smelor ciudatei nave, precum și ingi- sri și persoane cu funcții de decizie din mapartimentele întreprinderii. Are în iță un remorcher puternic de care e tgată solid cu parime forte. în spate, teva vapoare ce transportă restul percalului ca și proviziile și materialele 3 foraj necesare în larg. Deasupra un icopter și el cu funcții de transport și • 

supraveghere a marșului. Prînzul vine și vîntul se intensifică, dar nu nesemnificativ, nu ușor, ci tot mai puternic și tot mai puternic, cuprinzînd marea intr-o năprasnică furtună, ridicînd valuri de peste 7 metri înălțime, cu o putere a vin- tului care ajunge la 160 de kilometri pe oră. Seara, la orele 20,00, colosul de peste 10 000 de tone sălta pe valuri ca o umilă și rătăcită bărcuță. începe să trosnească, începe să se zguduie, începe să se încline pînă la 6,6 grade jumătate, iar la 7 grade este limita de răsturnare, limita catastrofei. Oamenii încep o noapte de coșmar. Parîmele se rup, ancora se rupe și ea, orice încercare de restabilire a legăturii cu remorcherul eșuează. Se dă alarma de abandon și se hotărăște ca 30 de oameni să fie îmbarcați pe bărcile de salvare în direcția vapoarelor din jur care-i așteaptă. Rămîne un număr cît mai mic dintre cei., absolut necesari pentru a continua munca de menținere a platformei la suprafață. Dar nu pleacă nimeni. Un lucru la care inginerul Sep- timiu Seiceanu, pe atunci inginerul șef al întreprinderii, nu se așteptase. Apare chiar o situație absurdă și incredibilă, nimeni nu iese din front. Se ordonă, se repetă alarma, se explică starea în care se află platforma și cu greu se adună oamenii pe punte, în locurile de îmbarcare. Inginerul Paul Berbecaru începe atunci să nominalizeze pe cei care pot să rămînă dacă vor — mecanici și electricieni. Lui Ion Matei i se strigă „Ioane, îți dau ordin să pleci, ai doi copii acasă !“ S-â ascuns și el după o barcă de salvare șl a revenit. Pe sanitarul Boabek Aihan nu l-a putut convinge nimeni să-și părăsească locul de muncă, „dacă cineva are nevoie de mine, i se face rău, sau se rănește"... Conducerea intrase în panică, superbul aet de sacrificiu și de solidaritate devenea, iată, derutant și periculos ; era absurd, se gîn- dea, să moară atîția oameni ! A doua zi în zori, cu toată munca epuizantă de redresare, furtuna îi zvîrlise înapoi spre țărm, deși străbătus? aproape 70 de kilometri spre zona unde trebuia să acosteze. Furtuna continua mai acerb și mai dramatic. Zbătute continuu de valuri picioarele uriașe de 120 metri înălțime ajungeau în impact cu greutatea de peste 6 000 de tone a corpului platformei și astfel pragul de sfărîmare era pe-aproape. Este anunțat un petrolier din larg să vină să-i remorcheze. Acesta sosește și, cu greu, ajutați și de elicoptere se prind cîteva parîme de metal și de fibre textile ce par invincibile, dar se rup curînd ca niște biete fire de ață. Cei 26 dau bătălie pe viață și pe moarte, uzi pînă la piele, deși elicopterul le-a aruncat cîteva schimburi uscate, să mențină uriașul și ciudatul corp în stare de plutire și cu instalațiile în stare de funcționare. în a treia zi, sub aceeași tensiune a furtunii și a-oamenilor, inginerul Seiceanu, împreună cu colaboratorii săi, ia decizia unei ultime încercări, a singurei manevre care ar mai fi putut menține intactă platforma. Manevră însă incalculabilă, cu fantastice riscuri pentru supra
viețuirea ei și a celor de pe ea, Să 

coboare picioarele platformei pe fundul mării și să încerce să-i ridice corpul deasupra valurilor. Ca și cum ar fi efectuat o operație normală de fixare pe locația de lucru. O decizie fără precedent, care nu s-a mai luat vreodată în scurta dar dramatica istorie a forajului marin mondial, o premieră absolută. Decizia s-a luat, muncă a fost multă, surprize din cele care pat face să albești ?.ntr-o secundă, dar pînă la urmă au reușit. Către orele 20,00, în cea de-a treia zi, deși vîntul bătea cu aceeași furie, n-a fost răpusă, platforma plutea, bine ținută pe picioarele ei solid înfipte în solul din adînc. După aproape 56 de ore, cei 26 se liniștesc. Această probă de excepție, nedorită dar reală, verifică deopotrivă oameni și, cum spuneam, numeroase etaje ale industriei românești.în acea dramatică încleștare se întîlni- seră biografii și destine tangente. Inginerul Paul Berbecaru, clujean de fel, cu Polithenica la București, născut în ’937, este format ca mulți dintre cei care au început forajul nostru măriri la „școala IFLGS", cum spune. în colectivul întreprinderii de foraj și lucrări geologice speciale care a modelat și cimentat nu numai caractere ci un climat și un spirit care îi leagă pe oameni de destinele țării, lupta lor pentru noi zăcăminte fiind serii de oglinzi paralele. S-a specializat pentru întreținerea platformelor de. foraj marin pe o instalație a companiei americane licențiatoare ce lucra în Egipt, în Marea Roșie, în Golful de Suez. Acolo, alături de macaragiul Ion Matei și maistrul de foraj Sava Ciubotaru, s-a încolonat în echipa de voluntari pentru salvarea unei sonde în erupție ce periclita platforma. Acolo nu se numeau Berbecaru, Matei, Ciubotaru, erau românii cu hărnicia lor, cu priceperea lor, cu rezistența lor fizică și morală, cu solidaritatea lor. Inginerul Petre Balaș, unul dintre cei mai tineri, avea atunci 32 de ani. A terminat Mecanica la București, în 1976. Buzoian, fiul a <toi dascăli, a doi profesori. Cînd a venit de pe băncile Politehnicii, Gloria era încă în radă, în stadiul de montaj și probe în care se află acum Fortuna, speciali- zîndu-se pe ea în sistemele hidraulice. Este trimis la Galați să lucreze și să-și adîncească aceeași specializare pentru „Orizont". „Cum as fi putut să plec a- tunci ? !. zice. Să mă duc pe bărcile de salvare, ca un laș dinainte învins, fără nici o luptă ? ! Fără să mă acuzați de vorbe mari, dar mi-as fi făcut de rîs întreaga mea generație. Oare noi nu sîn- tem în stare de sacrificii 1 1 în plus, țineam la platformă ca la un lucru al meu personal, ca la un' lucru de suflet ce mi-a marcat existenta. Să stiti că n-am crezut o clipă că se va răsturna, participasem doaj. la construcția ei si știam cum e făcută. Decizia care s-a dat era singura ei salvare si faptul că am reușit, deși pericolele au fost imense și nu s-a mai făcut un asemenea lucru în lurne pe furtună se datorează, aș zice eu, extraordinarilor muncitori și ingineri pe care îi avem. Stăpînesc bine meseriile cele mai delicate și știu să execute manevre tehnice cu o suplețe și o pricepere 
demne de cele mai mari tradiții.

Maistrul Stere Dumitru, prahoveanul, este descendent dintr-o dinastie de petroliști si dînsul tine Ia memoria înaintașilor. la prestigiul lor. cum tine confratele său mai tînăr la tînăra sa generație, „în numele lor, n-as fi putut să abandonez. Bunicul a intrat la sondă în 1898 iar tata l-a urmat din fragedă copilărie. ca si mine de altfel. Aveam 14 ani, cînd am intrat la școala profesională de ucenici de la Astra română. Ei au lucrat la Buștenari, prima schela petroliferă românească". Are 43 de ani de meserie pe care i-a petrecut în locurile cele mai grele, acolo unde erau evenimente, acolo unde se întîmplau avarii si neprevăzu- turi care puneau în pericol sondele, lu- crînd în echipele de intervenții. întreg colectivul său mecanic cu care muncește acum si-a făcut „ucenicia", si-a dat proba de foc a priceperii si capacității la Cobia, la sonda-școală pentru forajul de mare adîncime. căci, se înțelege, o sondă sub mare străbate dincolo de 6 000 de metri.Se mai înțelege, prin urmare, că aici n-au venit să lucreze nici aventurieri, amatori de cîștiguri mari și de întîm- plări extraordinare care, ce-i drept, nu lipsesc, se petrec chiar zilnic, ci numai oameni —■ Oameni pe care îi găsim pretutindeni în România. Căci pretutindeni înfăptuim unicate, premiere, noutăți, opere prin care ne definim și ne desăvîr- șeșc pe noi înșine.Am întîlnit si înregistrat numeroase si numeroase biografii și vieți de asemenea domni ai muncii și ai devotațiunii. Ca și ale tînărului muncitor Petrea Fercu, un moldovean care, la 28 de ani, este unul dintre cei mai iscusiți sondori marini, reprezentînd o generație de muncitori formată pentru și destinată acestui nou domeniu al petrolului românesc. A venit pe „Gloria" cînd abia împlinise 19 ăni. Ale mecanicului Gheorghe Radu care, la peste 60 de ani, după ce 20 a construit, în premieră după premieră, motoare diesel la Reșița, și-a început o nouă vocație la Constanța. Pentru că este nevoie aici de priceperea, inscusința, experiența și lecțiile sale de viață. Pentru că este nevoie aici de o conștiință curată ca a sa. Are 63 de ani și, chiar dacă ar vrea să se retragă, nu este încă lăsat să se retragă. Ale inginerului Dumitru Oancea, unul dintre șefii de platformă ai „Orizontului", care si-a ales si si-a pregătit singur schimbul, pe inginerul Valeriu Iri- mioiu. ne care l-a avut stagiar în Munții Buzăului. Trăirile de ne insulele însingurate de oțel sînt cele mai desăvîrșite creuzete de caractere. Miercuri, 31 octombrie, cînd a coborît din elicopter pentru perioada de refacere, a lăsat sonda într-o stare de excbptie, tînută în frîu prin intervenții de secundă cu secundă pentru a nu ajunge în erupție. Nu are emoții însă e calm, știe că cel ce s-a urcat are cel puțin o competență egală cu a sa, chiar dacă este mai tînăr, și este capabil să ia deciziile corespunzătore. „Nimic nu-i ușor pe pămînt și nimic nu-i prea greu, spune, cînd vrei și poți să trăiești ca un om adevărat". Un gînd cît filozofia unei 
lumi întregi.

CICI IORDACHE-ADAM ■
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Delimitări
Cronica literară

Etimologii populareSe știe in genere ce este etimologia, nu și termenul mai savant, etimon : cuvintul străin din .car,e derivă cel din.limba națională. Mai puțin răspîndită e noțiunea „etimologie populară", privind — transcriem definiția din Mic dicționar 
enciclopedic — „modificarea formei .unui cuvînt mai puțin cunoscut sub influența altui cuVînt mai cunoscut^ asemănător ca formă, uneori și ca sens".Astfel, într-o carte apărută la noi cu aproape 150 de ani în urmă, despre Isprăvile lui Napoleon Bonaparte, acest din urmă cuvînt apărea mai pe înțelesul tuturor, românizat f Bunăparte.Voi. da mai departe exemple ațît de nume comune, cit și de nume proprii de persoane și de focuri (onomastice și toponimice).Poreclim beșleagă, un om fără vlagă și fără inteligență. Cuvintul derivă din turcește : beșli-aga, comandant (aga) peste beșlii (cavaleriști).în popor, germanul era poreclit „neamț cotofleanț". Enigmaticul epitet derivă din etimonul german Kartbffelpflănzer, cultivator de cartofi, plantă venită din America prin filieră germană.Prin stîlcirea cuvîntului interogatoriu, s-a spus îp popor intrigatoriu. Curios, nu-i așa 7 Un neologism înlocuit prin altul, ce e drept mai aproape de înțelesul general.Din reelamație, omul necăjit care depunea o plîngere, adeseori cu lacrimi ta ochi, a făcut lăcrămație. Cînd N; lorga a ajuns președinte al consiliului de miniștri și ministru al învățămîntului' public, în 1931, luindu-și reședința la Vălenii de Munte, o numea Cu un iz latinesc, lacrimatoriu. Asta însă nu mai era ® etimologie populară, ci una cultă !Germanii numesc Zuchthaus închisoarea, care este și cum o arată cuvintul compus Zucht și Haus o casă de corecție. De aici a ieșit cuvintul argotic țuhaus.fără ca autorul săli să-și dea seama că pe nemțește „zu Haus" înseamnă acasă. Nu-i vorbă, haimanalele delincvente, fără domiciliu fix, și-1 găseau la închisoare, așa fel că se nimerea ! 1In popor, farmazoa însemna cam ca solomonarul din literatura lui Agâr- 
Mceanu, magicianul care vrăjește de ploaie sau de vreme bună, prof ițind de superstiția oamenilor fără carte. Aceeași să fi "fost și credința acestora despre 
francmason? Se vede că da, deoarece asta-i etimologia cuvintului.Cînd. țara noastră, cu 44 de ani în urmă, a fost bîntuită de guvernarea 
legionarilor, poporul a arătat o justă intuiție, spunîndu-le lighionari. Ce alta erau decît lighioane hămesite,-eu chip de om 7Despre epilepsie sau boală copiilor, cum i se mai spunea, poporul superstițios credea că este venită de sus,ca o pedeapsă și i-a spus pedepsie. Cuvintul se găsește și îri opera lui Creangă.Tot acolo am găsit, pentru vînzătoarele de mode, în franțuzește Marchan- des de modes și în românește marșande de mode, barbarism luat în rîs de autor, cu creația, cred, proprie, a etimologiei populare niîfșavele de modă.în sfîrșit, ca să termin cu numele comune, voi aminti că în popor a ieșit cuvintul cumpărativa pentru cooperativa, ce e drept, de vînzare, la începuturile cooperației în țara noastră.Trecem așadar la numele proprii de persoane. Una din poreclele diavolului, la noi, era misteriosul Scaraoski, socotit tartorul tuturor relelor. De unde-i venea acest nume 7 Din slavonă, după desinență 7 Cituși de puțin, ci de la Iuda 
Iscariotul, după locul lui de bașnită, vînzătorul lui lisus Hristos.în timpul războiului nostru de întregire, după prima-fază, urmînd reorganizarea armatei retrase în Moldova, ne-a sosit din Franța „misiunea militară", de sub conducerea generalului Berthelot. Prin bonomia lui, personajul a devenit popular. Era jovial și ventripotent. I s-a nimerit de minune etimologia populară de Burtălău.Ion Creangă nu s-a avut bine cu mitropolitul Moldovei, Callnic Miclescu. De aceea, a cules cu satisfacție din gura arhimandritului Isaiia Teodorescu, zis și Popa Duhu, porecla Cînilic (om cîinos, odios etc.).în splendida lui carte memorialistică, Anii de ucenicie (1945), Mihail Sado- veanu ne povestește copilăria, adolescența și primul popas în București. Dimpreună cu alți doi colegi, moldoveni ca și dînsul, a frecventat o bucată de timp un fel de conservatorii! particular al poetului macedonskian Th. M. Stoenescu. Acesta era solicitat și de tineri pe care-i punea la încercare, să recite ceva, versuri știute pe de rost. Apare o fată frumoasă și e pusă la proba de recitare, în prezența și a celor trei de mai sus. Fata anunță titlul poeziei. E întrebată cine-i autorul. Primește răspunsul : poetul Inimescu. Ați înțeles că era vorba de Eminescu. N-a fost el oare prin excelență poetul iubirii 7 Și sediul acestui sentiment nu este inima 7 Fata, săraca, o nimerise, făcind, din incultură, o etimologie populară, pe cît de sugestivă, pe atît de justă. Restul episodului nu interesează.Politicianul Constantin Argeioianu, fiu de mare proprietar oltean, purta se vede numele unuia din domeniile lui, moșia din satul Argetoaia. Din mai sus numitul Dicționar, vedem că în 1976, comuna din județul Dolj își ridicase populația la 6 300 de locuitori. Numele lui apărea însă adeseori stîlcit, nu numai verbal, dar și în scris : Argintcianu. Asupra Ulcului acestei etimologii populare, orice comentariu este de prisos.într-una din anecdotele versificate ale lui Șt. O. Iosif, Eroul de la Konigg- 
râtz, din războiul austro-prusac (1866), soldatul român care luase parte, în armata austriacă, se lăuda cu faptele lui de arme în bătălia de la Cînecreț.O altă etimologie populară toponomastică aparține comunei rurale prahovene Poligrafii. Am trecut adeseori cu mașina prin acel sat, pe traseul București—Ploiești. Multă vreme nu i-am dat de hac acestei curioase denumiri, într-un tîrziu, am fost edificat : satul își luase numele de la un tipograf.închei cu această omagială etirhologie populară, în cinstea culegătorului ăstor rînduri de vulgarizare a 'noțiunii, nu fără a sezisa tîlcurile psihosociologice ale fenomenului.
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Un nou studiu despre V Voicuiescu

V. Voicuiescu in orizontul tradiționalismului. (Minerva, Universitas, 1984) se cheamă lucrarea pe care Mircea Braga, critic de la Sibiu, o dedică lui V. Voicuiescu, după studiul monografic V. Voicuiescu (Minerva, Universitas,., 1975) de Ion Apetroaie și substanțiala Introducere în opera Iui Vasile Voicuiescu (Minerva, 1980) de Elena Zaharia Filipaș.Mircea Braga a simțit nevoia să-și preceadă studiul său cu o amplă dizer- tație despre tradiție și tradiționalism, întrucîț primii critici l-au trecut pe Voicuiescu împreună cu Ion Filial la tradiționalism (E. Lovinescu) sau împreună cu Lucian Blaga la ortodoxism (G. Călinescu). Adevărul e că tradiționalismul ep formulă prea largă și că nu definește precis nici pe Ion Pillat care a început, prm simbolism și a sfîi-șit prin neoclasicism, nici pe Lucian Blaga care a debutat prin expresionism și a sfîrșit tot prin neoclasicism și nici chiar pe Vasilb Voicuiescu, original abia, după apropierea, de neoromantismul lui Rilke și de. manierismul secolului al XVII-lea. Ar mai fi fost de spus că despre tradiționalism s-a vorbit în literatura noastră critică abia după primul război mondial,, cînd s-a pus cu mai multă pregnanță problema raportului dintre tradiție și inovație și s-au constituit cei doi termeni antinomici : tradiționalism și modernism,' ultimul creat de E. Lo- vinescu. O curiozitate este că Lovinescu însumează la poezia tradiționalistă pe Ion Pillat. pe Lucian Blaga, pe Adrian Maniu și pe Voicuiescu, la modernism inserînd doar pe Arghezi care a făcut sinteza poeziei moderniste și tradiționale, 
nu tradiționaliste (Ion ’Barbu figurează la poezia cu tendință spre ermetism, iar Ion Vinea la poezia extremistă). Abia la Călinescu moderniștii (Arghezi și Adrian Maniu) sînt despărtiți de tradiționaliști, iar tradiționaliștii de ortodoxiști, cum am văzut, Ion Barbu și Ion Vinea fiind așezați împreună în capitolul „Dadaiști, suprarealiști, ermetici".Concepția despre poezie a lui V; Voicuiescu extrasă de Mircea Braga dintr-un 
text publicat postum era cam rudimentară, biologistă : poezia ar fi un instinct „care vine mai de jos de om, de la animal și trece prin om, mai sus, dincolo", în poezia numită tradiționalistă apare dragostea de locul natal, de pămînt, de graiul neaoș, de cer. de strămoși, de țară, de pbîrșii, de misterul propriu „unde încep și sfîrșesc toate, neam, familie, priveliște, lume, univers". în Confesiunea 
unui scriitor și medic din Gîndirea (1935), Voicuiescu-mâi amintește, citind pe Freud, dar și pe William James (transcris. greșit șl reprodus la fel de Mircea Braga în text și la indice : James Williams) de acele „complexe vechi magice, străvechi refulări" pe care „știința lui James Williams le respecta și le recunoștea puternica lor realitate sacră... Tnai. mult ca știința de azi a lui Freud". Este vorba de reflexele așa numite de Jung inconștient colectiv cu care individul se naște, complexe ce alcătuiesc zestrea, „misterul" său personal. „Știința" lui William Jameș este desigur cea din Varieties of Religious Experience (1902) : „Lumea vizibilă face parte dintr-un univers spiritual din care-și trage principala semnificație". Determinant! i operei lui Voicuiescu sînt religia și folclorul, deoarece, cum spune altădată, „muzeul sufletului nostru e în folclor".Cariera literară a lui V. Voicuiescu se întinde în prima etapă între 1916 și 1939, cînd e numai poet. în 1944 își publică o culegere din toate poeziile. După 1944 nu a mai publicat. Abia după moarte, se publică în 1964 Ultimele sonete 
închipuite ale lui W. Shakespeare în traducere imaginară de V. V., scrise între 1954 și 1958, iar mai tîrziu Veghe și Clepsidra. Se mai află în manuscris circa o sută de poezii. Analiza lui Mircea Braga este în genere reticentă. Apreciază mai mult postumele : „Cu volumul Clepsidra sîntem în fața adevăratei poezii religioase a lui V. Voicuiescu. Și poate în fața singurei poezii religioase autentice din literatura română". în Ultimele sonete „cadrul eticii desfășurat cu o subterană vehemență este temelia unei estetici de dizolvare a dihotomiilor fundamentale. Poezia se confirmă prin invocarea mitologicului și a originarului (apelul la divinitate) și în același timp prin modelarea arhetipilor, ca stări ale spiritualității și afectivității" (limbaj cam sofisticat).Mai prețuită decît poezia este proza, în întregime postumă, scrisă între 1947 și 1958, nu fără incriminarea unor piese : Vaca, „text submediocru", Limanul î „osatura epică c simnlistă și simplificatoare", Farsa, Ciobănilă și Proba : „simple anecdote, pendulînd între melodramatic, idilic și senzaționalul bulevardier ieftin". Amintiri despre pescuit : „relatarea se istovește pe șine... și se abandonează într-o morală care-i dublează, inutil și exterior, condtățiile" etc. Criticul identifică structuri și invarianți. Dăm peste excursuri educative, restaurări epice (evocări), prezentări de tipuri și moravuri cu alunecări spre șarjă, teme livrești cu dezvoltări didactice, pitorești sau conciliind fabulosul, cu realismul, dar 'și narațiuni în fabulos pur ca Schimnicul (cu tema licantropului) sau în cod mitic (Lostrița, îij mijlocul lupilor, Ultimul Berevoi, Pescarul Amin). Aceste două din urmă categorii dau și măsura prozatorului original care a fost Voicuiescu, atunci cînd, depășind stadiul etic, satiric, livresc, realist elementar al povestirii, a intrat, păstrînd unghiul fantasticului populat?. în inima mitului, restaurat nu ca ipoteză, ci ca o ipostază existențială, prin recrearea condițiilor și datelor do adevăr din illo tempore. A descoperi în modern niște ecluze ale arhaicului, niște adîncuri ale existenței, aceasta a fost fapta de nuvelist a lui V. Voi- . culescu în cele mai izbutite proze ale lui. S-ar fi cuvenit însă mai stăruitor explicate anumite simboluri, ritualuri și practici de care autorul se servește sau le imaginează (de exemplu ce semnificație are cuvintul berevoi și care ar fi proveniența sa 7). Nici măcar cînd se referă la povestirea Behavorism, criticul nu lămurește de ce autorul și-a intitulat-o‘astfel, pomenind doar de „principiile enunțate de J. Watson".De ce criticii au vorbit de roman în legătură cu Zaheî Orbul ? Pentru că autorul și l-a considerat astfel, deși nu era decît tot <j povestire parabolică, povestea unui mit, un mit căzut în ficțiune după expresia lui E. M. Forșter.Despre teatrul lui Voicuiescu citim că tentația formulei realiste nu se deschide pe un strat atras de ritmurile "creației populare pînă în orizontul mitului, ca în proza sa, ci „se oprește în zona de interferență a basmului cu legendarul". De unde valoarea sa de mijloc.

în niște sumare concluzii, Mircea Braga declară că a urmărit în lucrarea sa refacerea structurii operei lui Voicuiescu printr-o „grilă marcat teoretică". Studiul a comparat cîteva esențiale aliniamente ale organizării tradiționaliste cu palierele interne ale operei scriitorului, cum realitățile teoretice se metamorfozează în realități artistice. Indiferent dacă acest demers e sau nu cel mai adecvat, recunoaștem că exegeza nu e lipsită de interes. Cît despre valoarea operei lui Voicuiescu, ea se va mai discuta, nu ne îndoim.
AL PIRU ■

Romanul ca mozaic 

policrom
(Urmare din pag. 13)tnttmplarea din casa pădurarului. Toate acestea revin în confesiunea lui ruptă, Incoerentă și, totuși, mult mai sugestivă decît cea dinainte. Este o delicată tristețe și o frumoasă -poezie ■ în desenul apestui personaj fumuriu. Un om în crepusculul vieții ascultă într-o zi de decembrie un cvintet de coarde și își retrăiește, deodată, toate timpurile și toate senzațiile. Reflecțiile lui au substanță și stilul este potrivit. O pregătire de stingere, o percepere neobișnuită a muzicii ca un .element unificator și salvator : „Așa ar trebui să ne naștem, Ca dintr-un fluviu, printr-o simplă țîșnire a capului afară, la lumina unei zile de vară ca cea de care își amintește atît. de bine și la o vîrsta pe care fiecare să și-o potrivească după voie, numai fragedă să fie. Să nu trebuiască. să bîjbîim, să nu trebuiască să așteptăm ca cineva să ne ia de mină și să ne conducă ci, singuri, fără alt sprijin de- cît propriile picioare, să descoperim năs,- eîndu-se lucrurile fără , seamăn ale acestei lumi, lucrurile cele mai simple, cela mai simple dar fi cele mai frumoase.

Iată-1 privind din nou cerul de decembrie, cu nori din ce în ce mai amenințători. Mai coboară cîteva trepte cînd, deodată, nu știm de unde, izbucnește furtunos o muzică. Liniștea chinuitoare de dinainte e sfîșiată în mii de bucăți. Aerul, pînă atunci greoi, compact, se face subțire, transparent, o lumină nouă îl transformă în ceva colorat, învăluin- du-i ființa slăbită, tremurîndă'".Faptele rămîn și în acest caz intr-un plan nedeterminat. Poate fi în intenția lui Costache Olăreahu și o sugestie luată din muzică, pentru a fi în acord cu titlul romanului. Barbaria realului nu pătrunde în text. Concretul istoriei intră într-un flux al amintirii și își pierde din asperitate. O poezie discretă învăluie' aceste existențe modeste, prezentate într-o proză ce se desfășoară în ritmuri domoale și muzicale.Factorul activ, unificator în acest cvintet este autorul care își întîlnește întîm- plător personajele. El scrie de cinci ani un roman și, se pare, fără spor. Zărind într-o zi pe domnul în vîrstă, adus de spate, se gîndește să-1 introducă în carte, idee pe care ne-o comunică într-o pa- •ranteză : „el ar putea deveni un personaj foarte interesant într-o carte pe care mă tot silesc s-o scriu de vreo cinci ani...". Și cum precizarea apare în primele rînduri ale romanului, asta înseamnă că romanul despre care este vbrba nu-i altul decît acela ce se constituie, acum, sub ochii noștri. Un artificiu care dă iluzia autenticității în planul tipologiei și al 

scriiturii. Costache Olăreânu folosește des asemenea abilități și, trebuie să spun, că prin ele își construiește personajul cel mai interesant al cărții: autorul care are o viață dublă (funcționar la uri institut de științe umanistice și, în orele libere, autor de romane) și scrie acum cu dificultate o carte. Dificultățile sînt notate, separat, într-un jurnal, iar jurnalul intră în substanța cărții.Autorul recitește pe Pascal și reține o propoziție pe care ne-o comunică. Se întîlnește cu prietenul M.S. și merge cu el la Bacău. Sînt prinși de inundații și ajung cu greu la București. Telefonează altui prieten, Mircea, care este și el scriitor și, cînd nu-1 găsește Ia telefon, îi trimite o scrisoare pe care o transcrie, în prealabil, pentru a o plasa în romanul la care ostenește. Scrisoarea nu-i memorabilă, dar ca document al unei existențe chinuite poate fi acceptată. Jurnalul vorbește, apoi, de Radu (Petrescu) și de cărțile lui și, din cele notate, înțelegem că prietenul Radu este un model literar : „O proporție desăvîrșită a elementelor, calculul precis al efectelor, dozarea amănuntului, anvergura descrierii". Mai puțin anvergura descrierii, acestea sînt și dimensiunile prozei lui Costache Olărea- nu, intrat — pe față —- In roman, ca per- sonaj-autor ghinionist, sîcîit de viață, nedreptățit de contemporani. Trebuie să plece, ca specialist, la un congres internațional la Hamburg, și se pregătește cu Înfrigurare. în ultimul moment pleacă însă un coleg cu relații mai bune, Autorul

transcrie cîteva pagini din Didactica prietenului Radu și se plimbă, seara, cu cățelușa Chirița. Citește pe Canetti, I. Lăncrănjan și pe Dinu Săraru (Niște ță
rani — „foarte bună după primele 30 de pagini"), primește un chestionar de la Mircea Zaciu și stă de vorbă cu Marin ... Preda...Jurnalul ca jurnal este prea puțin interesant. Ici, colo cîte o propoziție ce se poate reține („Nu cumva acestei lumi turbate îi lipsește un câine turbat 7“), în rest obișnuitele amănunte de viață. Ne putem face cu greu o idee despre viața spirituală a creatorului care amestecă în chip așa de bizar (în plan intelectual) valorile. Dar să nu nedreptățim pe Costache Olăreânu : jurnalul său este o formă de ficțiune într-o ficțiune mai amplă : romanul. O voce într-un cvintet care are ca temă esențială tocmai nașterea (scrierea) romanului. Livrescul este în chip deliberat amestecat cu realul, personajele trăiesc în același plan cu autorul, indivizii cu o identitate precisă (ei înșiși scriitori cunoscuti) au în carte același statut ca personajele inventate. Procedeul a fost utilizat întîi de Proust. L-au folosit, apoi, mulți romancieri, . voind să întărească ideea că viața spiritului este o formă a realului și cultura constituie o parte a existenței individului.

Cvintetul melancoliei este un roman original care transformă tema creației în- tr-o temă epică și face din dificultatea de a scrie o sursă pentru fervoarea de • scrie.
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atelier literar Compensație Scrisori fora sigiliu

• Ol

Aurelian R. Petrescu : încercare teoretic meri- . torte. dar rezultatul concret. în plan literar, ră- mîne niodest. neconclu-
Iul. cu nimb de’ neliniște, pe care ni-1 atribuiti („judecător"). Nu poate fi vorba !... Termenul Poemul însoțitor.„crud" parcă, e în încă liniaobișnuită, cu observația că metafora finală ar fident

D. Amurg ..Primăvară" lătoriei". Regăsim ta . ..Riscul că- .. Coșmarul",
trebuie de urgentă înio- meritat niște prelimina- cuit cu ceva de genul :

„Rîul", „Bucuria care mă așteaptă", bunele pronii-, siuni mai vechi, cafe în- tirzie totuși să se realizeze plenar, în toată puterea cuvîntului. Nu e de crezut că nu puteti atinge această măsură superioară a împlinirii.
W. Kramps : Unele reluări. unele pagini noi. — în general, lucruri mai mult de efort, de „strun- gărie". si mai puțin deinspirație („Zodiapenei". Mare". de“. ..Alexandru aim

edhîrtie").
X. Armeanu

..Ospăț cu lebe- .Pipaind coala deVersifi-cări de oarecare îndemî- nare si acuratețe, pagini- livrești, de album si salon. cu multe ecouri simboliste si topîrceniene. — 4ntr-un cuvînt. o nobilă vioară Ingres-iană a unui spirit ales, diletant sensibil si cultivat.
M. Cosmetto : Povestea

prieten mai în vîrstă. sfătuitor, etc. tn ce privește numele adoptat, el aparține si unui compozitor român ceva mai x vechi si mai puțin cunos- 's cut. de la care l-a împrumutat probabil si romancierul de care vorbiti. desigur pentru aceleași rezonante mateine care v-au ispitit si pă dv. Așteptăm cu interes vesti ,noi.
Viviana Antonia : Regres dezamăgitor. către confecția convențională, către compunerea sîrgu- incioasă. dar pedestră fără ecou, cu eminescia- nizări de începător. etc. Ceva (încă șovăitor, nefinalizat) în ..Așteptare", „Cu trudă de visare". „Pădurea e soră".
C. Stamate : O scrisoare cam formală („ca să

rii. o „punere în scenă" mai susținută si mai convingătoare.*
Cassandra Șerban : îmbucurătoare cîstiauri în substanță. ' în densitate, în rotunjimea si proprietatea expresiei, etc. A- nrpane toate paginile o- feră asemenea semne defericită si promițătoare evoluție, pentru.putem economisi rile si urările de bine.
Victor Antonie

care nu felicitatei mai)Abuz

fie"...) necorespunzînd
e mult Prea ..ascunsă' metafore. încifrată

unui imbold real, unei nevoi imperioase (se si repetă unele lucruri deia discutate si rezolvate — „parantezele". de nildă).în Âm reținut (bine de tot !)In-tr-un fel.; ca să șe poată Înțelege ceva. Nici scri-soarea nu e prea explicită în ceea ce se referă la poveste si la supărările pe, care vi le produce. Pur si simplu, nu știm ce să vă spunem... 
D. Cavadia : Interesant, mesajul dv.. frumos Stadii și scris, plin de ob- servatii 'pătrunzătoare si de proiecte judicioase. El confirmă bănuielile anterioare si ne justifică gîn- dul că avem de așteptat din partea dv. isprăvi deosebite. Un singur lu-

doar chestia cu ...unda de căldură adevărată" si cu „serile reci" ale toamnei, lucru nou si revelator, scăpat fără voie cum se’ în timpi ă uneori. (Desigur utilizarea cea mai rațională ce se poate da unei „unde de căldu-ră“ !...). Butada lui Shaw, cu care în esență puterii fi de acord (cînd e vorba de progresul general al lumii) nu corespunde unei realități imediate. în care — conform acestei simplificări — indivizii ar trebui să se împartă strict în ..rezonabili" si

de metafore si de teribilisme (uneori, periferice), insuficiente și nesiguran- te de gust si disciplină (rigoare) artistică». Ră- mînem la părerea că aveți talent si că trebuie să faceți mai mult pentru întreținerea, cultivarea si punerea lui în valoare. O serie de pagini confirmă și acum acest punct de vedere : pline de idei și imagini interesante, dar și de neglijențe, șovăieli, carențe . de ordinul concepției și meșteșugului poetic („Fabrică de iluzii", „Ceas, deșteptător", „Dacă vă place". „De mîine", „Toamnă". „Vin ploile", „La fotograf", „Scrisoare de la țară" — cele mai multe, risipite, dezlînate, nefinî- sate).
Daniel Marian. Manuel 

D. L. (ceva. în ..Ce mult vă iubim"). R. Pavel (Brasov). C. Ghenoiu, 
Aurora Savu. Mircea 
Martin. Denisa Dan. Flo
rea Dorin, Ov. Vuia : încercări de nivel modest.

GEO DUMITRESCU ■cru nu ne convine : ro- ..nerezonăbili" ... N.R. Manuscrisele nu se 
(uni !...), înapoiază.

Nu pot să-mpart nimic cu tine, 
nici măcar 
răsăritul soarelui ; 
străbat orașul in zori, 
cu o carte de mină, 
să nu mă simt singură j 
absorb 
priviri și gesturi, 
obrazul neted 
al adolescenților, 
brațul unui bărbat, 
retras curtenitor, 
să-mi facă loc, 
răspunsul amabil 
al unei femei — 
superfluu, din dorința 
de comunicare.»
Oameni tăcuți, pe eare-aș vrea 
să-i iau de braț 
și șă-i privesc în ochi, 
să-i întreb cum au dormit, 
ce grijă le-ntuneeă fruntea, 
dăruind fiecăruia-n zori 
un zimbet — inconfundabilul semn al 

iubirii.

Mă cuprinzi iar în brațe de ceară 
care se topesc.

...Și mă picură fierbinte, 
și mă doare cu durere de ceară 

fiecare gînd.

Demult nu mai ești marea, mea dragoste.
Demult nu te mai visez 

pe căi galbeni, 
și demult nimbul tău de fluturi azurii 
nu mai trezește în mine capră neagră 
șl încăpățînată cariatidă 
de lemn aurit și călit 

în spumă de carii !

Demult nu mai ești marea mea dragoste,
Și demult nu mai sperii, 

om rău, 
liliecii din peștera tristeților 

și spaimelor mele !

VIRGINIA SOARE

Cîteodată sint trist
Cîteodată sint trist, pun păpuși în

fereastră
Și-nsoțesc un păianjen pe veîoza albastră.

Aranjez în oglindă un fragment de
fîntînă

Două linii din palmă se plimbă pe mină.

Scot lacrimi din cuie, bat crini în pereți 
Pun mireasma în linguri, iau poziția 

drepți.

Trag o haină pe trup, putrezesc pe o 
parte 

Cîteodată sint trist dar departe de moarte.
VIOREL GRIGORE

Bucuria care mă așteaptă
Așa ca-ntr-o hrubă ca ntr o haină străină 
ințri-n numele tău 
încă -și încă 
numărul nu e de aur 
aritmetica vîntului 
bună dimineața ordonanță a memoriei 
spui în oglindă 
și-ncepi dereticatul aerîsitul 
aseptizarea conștiinței 
pregătind-o pentru o bucurie 
care odată și odată 
negreșit va să vie.

DANIEI, AMURG

Demult nu mai ești marea mea dragoste, 
și, să știi, te-am mințit 

o singură dată :
acum.

CASSANDRA ȘERBAN

Optimism
Să nu-ți fie frică, 
om de păminț 
decît cînd vei ajunge 
om do zăpadă, 
cînd fiecare rază 
în loc să te crească 
te va micșora.
Fină atunci, 
mai e un timp, 
mai e un spațiu 
și multe 
cercuri de înscris 
în inima copacului.

OANA KADAR

Toamnă
Ștrandul
își bagă toată apa-n bazin
ea intr-un rucsac
și fuge spre sud.

Pe munte
excursioniștii!
va stringe cărarea in mină 
ea sfoara pe ghem...

E timpul...,
E timpul 
să vezi 
jarul elipind într-o veche mașină de căleai 
ca un imens regret 
al tinereții...

VICTOR ANTONIE

i înmiii Poli
Statuile de fum, volumul apărut recent la Editura Cartea Românească prin grija și strădania lui George Macovescu, adună „o parte din poeziile găsite în manuscrisele lui Ștefan Roll", apoi Cuvinte („metafore, poeme într-un vers, reflecții, fulgerări de gînduri și sentimente «scurt? circuite» de istorie literară, publicate în revista Contemporanul în anii 1972, 1973 și 1974" — âm citat din Cuvintul editorului), precum și un manuscris inedit, 

Antracte, Toate la un lec alcătuiesc un autoportret și un „itinerar întors", prin care imaginea păstrată de istoria literară lui Ștefan Roii se cumpănește. Ar fi interesant de urmărit, în cazul poeților avangardiști, dialogul care se naște între diversele lor vîrste de creație. Pentru Ștefan Roll — care, după cum spune în același Cuvînt introductiv George Macovescu, „a scris necontenit, dar a publicat rar, din cînd în cînd" —; între Poeme în aer liber (1929) și Statuile de fum, dialogul se nu
mește timp — dimensiune claustrantă sau nostalgie, sau punte înțelept contemplată și niciodată străbătută pînă la capăt— puntea dinspre acum înspre atunci.De la versul agresiv prin carnalitatea, orbitoare a metaforelor („Iubita mea dezarticulată perpendiculară / splina ta e o mașină de cusut nori") și pînă la versul non-agresiv, ademenitor însă prin muzicalitatea și amplasamentul savant al detaliului metaforic în ansamblul bine întocmit, echilibrat al poemului, Ștefan Roll a străbătut nu numai un drum, ci o multitudine de drumuri prin sine însuși („Am adunat atîtea drumuri în mersul meu, îneît am ajuns o răscruce"), desebi- zînd, cum se știe, și drumuri stilistice în istoria poeziei noastre...

Itiiierar, ciclul de poezii cuprins în sumarul acestui volum, etalează, tematicvorbind, motive caracteristice ultimeivîrste poetice. Sentimentul trecerii ireparabile a timpului prilejuiește constelații de imagini de o mare plasticitate ^ „mugetul de violoncel al unei vieți" (Itinerar 
întors) ; „Pe eîmpia nu știu cărei zile âm umblat / căutînd unlbra unei singure ore" 
(Pe eîmpia nu știu cărei zile) ; „în urma mea. a rămas / să pască mînzul întunericului / suspinul ierbii de mătasă" (Harta 
memoriei). Cîteva frumoase poeme de dragoste, înnobilate de ceața dulee-amă- ruie a amintirii (Madrigal, Pe rugul unei 
nopți, Discreție) se adaugă delicatelor 
Stampe („Prin fereastră / mă privea toamna 7 ca o femeie dezbrăcată rn vis"). Ochiul înregistrează cu voluptate spectacolul anotimpurilor, al fenomenelor atmosferice („Ca o pisică, furtuna / zgîria cu ghearele ei de foc cerul, / de parcă se făcuse țăndări luna / ieșind cu spadele /> zdrențuite pe nicovala tunetului." — Fur

tuna). în veritabile poerne-tablou imaginile se alătură după principiul petelor de culoare : „Cariatidă fluidă 7 cu verzi sini de ostroave, / Dunăre, ești chitră, ești omidă / ori herghelie fără potcoave ? /.../ Orașele mici ard ca pupile cuminți și roșii / cu cap eu tot te tot cufunzi în tăcere, / te uiți în amurg unde-s chiparoșii / și sălciile devin treptat, treptat, de miere." (Dunăre). Cîteodată, rar, hergheliile de imagini scapă, libere : „în bufnițe, ca în cești, umbra se înspumează. / în lămpi, cîte capete de mongoli puse-n glastre ? / Sărutul știut odată prin sînge emi- grează / Și-n florile țesute în albume cu mîinile albastre // Sub arcadele serii, pe catafalc îl duc, / înmănușați în lumini, crinii. / Luna ne privește ca un sinucis năuc. 7 Lîngă fîntîhi, iubito, tot noi ajungem primii". (întrecere). Mult mai cuminți decît începuturile de poezie integrâ- listă, poemele postume din Statuile de 
fum nu sînt totuși spectacolul unui Vulcan stins. Ele oferă o cu totul altă priveliște, mai domoală, dar nu învinsă. Poetul a mers mai departe, schimbînd decorul.

Cuvinte (un fel de Pietre pentru templul 
meu ale lui Ș. Roii) sînt rezultatul actului reflex de a gîndi poetic. Gestul orfic al numirii lucrurilor capătă : aici haina de' modestie a^ifoniei, a calamburului : „Duminica : ,e cocoșul săpt-ămînii. De aceea e în calendar cu creastă roșie." „Vrabia : un pumn de mălai care zboară" ; „Poemul doarme totdeauna cu ochii lui ," albaștri deschiși." Uneori mecanismele' celebrelor sale metafore paradoxale reînvie aici ; „Un om are o mînă de lemn. Se închină crucea la el ?" Calamburul, nelipsit, pune sarea și piperul inteligenței peste aceste jocuri devenite, o clipă, prea serioase : „Ai un mijloc, frumoaso, care scuză toate scopuAle !" Cuvinte sînt însă și frînturile de portret (parte din ele cu nuanță comemorativă) : Scarlat Calli- machi, Brunea-Fox, Vineâ, Bogza, Teodor lorga, Fundoianu, apoi amintirile despre Bacovia, Arghezi, I. Ross, Chitră dar și despre sine însuși, despre părinți și bunici. Fragmente dintr-o poetică ordine a gîndîri libere „incandescentul gîndodrom al frunții"), Cuvinte-le lui Stefan Rol! neagă un .principiu C,Șcriu ce-mi vine? Cape garduri."), jn numele altuia („Cuvin-, tele vin în poezie ca oamenii la rugăciu-, . ne în biserica de lîngă casa lor"), âdu- cîndu-Ie pe amîndouă sub semnul egalelor drepturi întru adevăr. .

Antracte — bizară întretăiere de voci surde (și. absurde), vacarm deliberat, cu gri jă «regizat, în care se sufocă reciproc adevăruri incontestabile („într-o poezie de drago’ste, cuvintele trebuie să intre :și - să umble în vîrful picioarelor și să nu Se . . vadă ca sperietorile") încheie acest vo- lum-mozaic, în care trăiește încă, priij voința lecturii noastre, un mare îmblîn- zitor de cuvinte : Ștefan Roii.
TANIA RADU S

Iubirea de frumos

.’ Pierre EmmsmelȘă fi i plecat așa de devreme dintre noi poeții mai vîrștnici și mai. tineri ai Europei fiecare în limba neamului său unul dintre' cei mai de seamă poate cel mai mare din generația lui Pierre Emmanuel.Pe acest scaun la care scriu cu ani în urmă invitat, al Uniunii Scriitorilor a stat îndelung la masă cu noi între copiii mei și tocmai ne-a vorbit despre bucuria de a exista despre om ca. ființă a bucuriei înainte de toate.l-am arătat Bucureștiul vechi' l-am dus la mormîntul lui Brâncoveânu, la ctitoria lui Antim Ivireanul, apoi o după masă, de neuitat în ctitoria lui Matei Basarab din apropierea Capitalei. In preajma Dumnisale zi de zi căci îi datoram mult cîteva luni petrecute' în casa Dumnisale într-o cămăruță de mansardă unde își păstra manuscrisele de unde plecam zilnic la cursuri învățînd- limba franceză.A-m rămas în legătură prin scrisori, : ultima , de anul trecut o ani pe masă scrisă cu mîna Dumnisale.Născut la Gan pe 3 mai 1916 a făcilt parte din rezistența franceză și a plăsmuit b operă poetică excepțională în mai multe cărți mii de pagini tipărite de la Mormîhtul lui Orfeu la Sophia operă' poetică după cea a lui Peguy și Claudel cea mai importantă după opinia noastră în poesia franceză.După Blâga era primul mate poet european pe care îl cunoșteam care și-a deschis inima și mi-a împărtășit din viața și' opera lui. A însemnat enorm pentru mine. Celebrul poem despre mare serfs în vara lui șaptezeci cred că a'm fost cel dinții cititor, al manuscrisului încredințat îndată ce se întorsese la Paris din . provincie.Fie-ți țarina ușoară Iubit frate Pierre - Emmanuel. Cit vor fi veacurile și limbile pe pămînt versurile Tale stint nemuritoare. Iți mulțumesc pentru prietenia c.e; mi-ai purtat pentru dragostea ce mi-,ai arătat pe care știu să le păstrez , ca pe p comoară pentru totdeauna.
IOAN ALEXANDRU H

Orîeu în Cîmpia DunăriiTeatrul Nottara și-a deschis săptămîna trecută „stagiunile permanente de poezie" cu un spectacol Nichita Stănescu. într-un caiet program (excelent întocmit de poetul Gheorghe Tomozei), noul director al teatrului, scriitorul Ion Brad, 

precizează că alegerea celui care inaugurează Seria de spectacole de poezie nu este deloc întîmplătoare : „Lăsăm, deci, criticilor și celorlalți colegi de literatură continuarea’ interpretărilor, tot mai bogate, ce l-au însoțit pe Nichita Stănescu încă dp la debutul său, noi ne luăm doar îndrăzneala de a deschide stagiunile permanente de poezie ale Teatrului Not țâra — ce vor fi în mod sigur onorate de toate numele ce-au onorat Poezia acestei țări, ca și de noile talente ce-i vor spori zestrea, —• cu poetul de geniu al socialișshului românesc".
Orfeu în eîmpia Dunării se desfășoară într-o ambianță austeră, de priveghi. Zece oameni stau pe scaune într-un decor cernit (scenografia Sică Rusescu) și își amintesc unele din cele mal fru- mOase versuri ale celui care de la prima întîlhire; indiferent dacă erai mai tînăr sau mai bătrîn decît el, îți dădea voie Să-i spui Nichita. George Constantin, Lucia Mureșan, Cristina Tacoi, Emilia Dobrin Besoiu, Dragoș Pîslaru, Alexandru • Repan, Elena Bog, Catrinel Paras- chivescu, Ruxandra Sireteanu, Valeriu Preda, sub, îndrumarea regizorului Alexandru Dabija rostesc poezii semnate de autorul Elegiilor care dovedesc cît de . tulburător de complexă este lirica sa.Versuri .de iubire sau de adîncă meditație filozofică, de un violent sarcasm împotriva războiului sau de profundă dragoste de țară de elogiere a valorilor din- totdeauna. ale omului sînt prezentate în țesătura unei reprezentații care se desfășoară coerent, fără să cadă în monotonie, alțernînd cu finețe momente dramatice cu altele pline de liniște, secvențe -jucăușe cu altele de reculegere. Cel care odinioară era hulit fiindcă îndrăznise să împingă, fruntariile poeziei noastre în zone pînă la el inaccesibile este astăzi socotit un poet ale cărui cuvinte și necu- vințe găsesc un public cu o sensibilitate care-i îngăduie să le recepteze înțelesurile și să se lase, cuprins de vraja lor. Da fapt, întregul spectacol de la Nottara preamărește strădania unui mare truditor al condeiului* de a -ne aduce vești din tărîmuri ale cunoașterii doar de el vizitate, invitîndu-ne cordial să ne aventurăm și noi intr-acolo. Desigur, nu toți cei de pe scenă au reușit să ne farmece , (cu clouă excepții : Cristina Tacoi și balerina Raluca Ignegic, perfecte în toate aparițiile lor). Au mai fost și stridențe, unele dintre ele chiar supărătoare. Dar zum să le numim cînd e vorba, de un spectacol Nichita Stănescu, adică un spectacol despre, un om bun, care trecea cu im surîș peste toate stridențele lumii ? Mai bine să salutăm, aidoma lui, cu un „ave", inițiativa Teatrului Nottara și să dorim stagiunilor de poezie recent intrate în viața publicului bucureștean, o durată cît mai mare, în folosul tuturor iubitorilor de frumos.

GEORGE ARION ■
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Un muzeu in labirint

Petrașcu sau căldura rece (I)

Niicli de piatrfi
Am impresia că am mai evo-

cat undeva această amintire, 
dar n-aș putea-o evita acum. 
E vorba de niște nuci enigma
tici, .stranii, pe care i-am întîl- 
nit cîndya in munții Mehedin
ților. Exact unde anume, nu 
mai țin minte. Nici in ce împre
jurări. Mă rătăcisem ? Vroiam 
șă ajung într-un loc anume ? 
Mergeam fără o țintă precisă ? 
Nu mai știu. Imi amintesc însă 
bine că trecusem parcă într-o

Gh. Petrașcu, 
Autoportret

lume de 
veveriță i 
calea mea

dincolo de timp. O 
speriată a fugit din 
i cățărîndu-se între

cîtne cenușiu care a 
n-am mai întîlnit nici

crengile unui 
zărit în josul 

întors botul spre 

brad, apoi am 
unei poieni un 

mine, după care
o vietate care să-mi atragă atenția.

4

l

Am continuat să merg prin păduri care suprimau punctele 
cardinale, intr-o lumină filtrată, imprecisă și din ce in 
ce mai slabă, semn că se apropia seara și, într-adevăr, 
cînd am ieșit pe un. tăpșan soarele aproape se lovea 
de spinarea de dromader uriaș a unei culmi aride și, 
cum devenise sonor, ca în pînzele lui Van Gogh, mă 
așteptam ș.ă sune din moment în moment ca un clopot 
de catedrală anunțînd solemn iminenta trecere în noapte. 
A atins însă stincile fără zgomot și în afară de foșnetul 
stins și intermitent al brazilor și fagilor înfiorați cînd și 

- cînd de vînt nimic nu tulbura calmul acelei ore. Mă 
aștepta probabil o noapte petrecută sub cerul liber, fără 
să știu măcar cît de departe mă aflam de o cabană 
sau de un sat, dar am copilărit pe munți, geologia mă 
sperie mai puțin deeît unii oameni. îneît nu mi-am făcut 
probleme. Am mers mai departe liniștit. Atunci, în acel 
amurg cu tăceri limpezi și adinei am ajuns pe o coastă 
de munte unde am descoperit ceva greu de uitat.

Nu cunosc altitudinea la care mă găseam. Bănuiesc că 
ea nu trecea de o mie cinci sute de metri sau poate 
nu atingea nici atît. Dar chiar și la o asemenea altitu
dine ce să caute nucii ? Și nu doi, trei, patru, nimeriți 
acolo prin accident, ci o pădure aproape. O pădure de 
nuci, pe jumătate devastată, care acoperea o bună parte 
din coasta de munte scăldată de o lumină cu reflexe de 
aramă. Și nu erau nuci obișnuiți. Erau nuci de piatră ! 
Mineralizați. Unii cu coroană, cu crengile rigide dar 
intacte, alții mutilați, cu p parte din crengi rupte și, în 
sfîrșit, alții rămași în picioare goi, ca niște obeliscuri 
păgîne. Uluit, cu sentimentul că visam, am trecut de la 
un nuc la altul, am privit crengile împrăștiate pe jos, 
trunchiurile decapitate, am pipăit lemnul împietrit și 
cercurile de vîrstă desenate clar în piatră. La unii lemnul 
mai păstra o relativă elasticitate, era încă viu, sau par
țial viu, dar cei mai mulți dintre nuci încremeniseră, 
sculptați parcă de un demiurg bizar, iar cînd batea 
vîntul crengile se loveau cu sunete seci. Ce se întîin- 
plase ? Cum apăruse acel fenomen fantastic intr-un peisaj 
prin nimic ieșit din comun ? Explicația pe care mi-am 
daț-p . atunci e cea pe care mi-o dau și azi. Respectiva 
coastă de munte era calcqroasă. Nucii, apăruți prin ce 
capriciu al naturii acolo? își înfipseseră printre stînci 
rădăcinile ca niște odgoane groase cu care se ancoro-
seră ca să reziste și să se hrănească
cu seva absorbiseră mereu și cristale
s-au depus in carnea lor, 
treptat, ucigindu-i lent, în

în fibrele 
picioare,

tr-un fel de mumii botanice, dar și în 
Asimilată odată cu hrana, moartea

și, probabil, odată 
de calcar. Acestea 
lor, pietrifieîndu-i 
transformîndu-i în- 
p’ropriile lor statui, 
răstignise nucii pe .
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coasta aceea de munte, îi încremenise, sau îi încremenea 
încă, într-un destin nou, care nu cunoștea putrefacția și 
care, dintr-un punct de vedere, semăna cu o viață se
cundă, în alt regn, în alt timp, mai puțin efemer și mai 
puțin coruptibil. întreaga pădure de nuci trăia o agonie 
impunătoare, ca a Veneției, o extincție care n-avea 
nimic trișt, deplorabil, dimpotrivă, oferea un spectacol de 
o tragică grandoare sub fastul unul amurg tăcut. învinși 
de propria lor sete de a trăi, trădați de seva care îi 
hrănise, împietriți în plină biruință a vitalității lor, nucii 
aveau o noblețe dramatică. Pedeapsa se transformase în 
vrajă. Moartea perfidă absorbită din calcar nu reușise 
deeît să-i facă fabuloși. Ea însăși ridicase monumentele 
copacilor defuncți, mineralizîndu-i. Efemerul se refugiase, 
ucis, în sfidătoare permanență. Lupta se dăduse, și în 
parte se mai dădea, în tăcere, în fiecare fibră, în fiecare 
ramură, în fiecare trunchi, piatra se răzbunase împotriva 
copacilor care îndrăzniseră s-o înfrunte, își luase revanșa 
cucerindu-i, dar, cuceriți, nucii rămîneau nuci, dominînd 
cu înfringerea lor fascinantă scena bătăliei pierdute. 
Ireparabilul trecuse în sublim. Lumina care mîngîiase 
scoarță nucilor se prelinsele în piatră, înghețase și se 
prefăcuse în mister, La rîndul său, timpul în loc să se 
scurgă din trunchiuri, încremenise în ele. Devenise prizo
nier. Rămăsese încătușat în cercurile de vîrstă , minerali
zate și strălucea acolo ca o amintire rece. Nici măcar nu 
mai putea îmbătrîni. Stranie metamorfoză în care moartea 
ieșise păcălită, căci blestemul care lovise nucii șe schim
base pe neașteptate în miracol, pădurea aceea de o 
înfricoșătoare- frumusețe fiind străină de tristețea ruinelor 
în care timpul putrezește. Nucii erau duri ca; piatra, din 
care pricină ramurile mai slabe cînd erau presate mai 
tare de vînt cedau, dar melancolia lor avea deva dintr-o 
altă lume, în care nimic nu se descompune, în care 
vegetalul trece în mineral păstrîndu-și forma și lepădîn- 
du-șî" fragilitatea. Ei alcătuiau parcă sanctuarul unui 
univers, dispărut, din car-j. nu mai rămăsese deeît taina 
căldurii sale reci. Un sanctuar pustiu, fără nimic dezo
lant, aureolat de o seducție mai degrabă telurică, unde 
am simțit același fior ca în fața tablourilor lui Petrașcu 
în care pînă și florile, mobilele și cărțile, și chiar tăcerea, 
se mineralizează, iar pictura, dezamăgită de metafizică, 
s-a decis parcă să sărbătorească firul de praf transfor- 
mîndu-l în piatră prețioasă.

OCTAVIAN PALER ■

Desene pe asfalt

Pagini din viața
hd Labis»...VizitîncJ Fălticenii in iarna 1951, profesorul Constantin Cio- praga a trecut desigur și pe la liceul Gane, a avut prilejul să se convingă din nou de talentul literar al lui Labiș și și-a propus șă-ls„ răpească. N-a fost ușor, dar conducerea liceului și mai apoi familia și-au dat acordul lă‘ transferul „băietului" pentru care botezul lașului va fi benefic.Nostalgic, Labiș se pregătește de drum, nu înainte de a se confesa prietenului Zaharia : „Mă Mihai, zău că m-am gîndit mult și bine pînă am dat ordinul de ridicare a ancorei. Tîrgul nostru, măi, e ceva tace frumos... Să știe boala dacă l-aș fi schimbat dacă nu era Iași lașul. Iașii îs cam la fel ca înainte... ceva mai puține ruine și grădine mai multe".Cum se vede, despărțirea n-a fost ușoară cum n-a fost, cîndva. nici pentru Sadoveanu. Cu încă un'pas — deși urcă spre Iași — poetul co
boară spre Bucureștii gloriei. Și ai sfîrșitului. Se îndepărtează de fermecata lume a pădurilor, a apelor clare, a cîntecelor vechi de care, la Fălticeni, nu fusese departe. Se depărtează închizîndu-le în sipetul inimii cu strășnicie, fără putință de irosire.Aici se constituie al doilea mare popas prin lume și prin viață al norocosului și în același timp puțin fericitului poet. Rămîn în urmă „pătăraniîle" copilăriei, războiul evocat totdeauna cu înverșunarea celui ce nu știe să uite, bejenia, seceta, o dramă „la vînă- toare" cu — vom vedea mai tîrziu — o căprioară răpusă ca de un cosmic accident, rămîn începuturile literare.începuturi ce nu par să anunțe apariția, la atît de puțini ani de la această plecare a marelui. poet. începuturi dacă nu mai prejos calitativ atunci sigur „egale" cu ale altor școlari de seama lui. uimin- du-și dascălii în Transilvania sau în Dobrogea, ori în Valahia. Deci debutul, debuturile lui Labiș nu se ridică peste o anumită normalitate. (în exact acei ani, cu trei ani mai vîrstnicul. Nichita Ștănescu cel ce a ajuns, de țînăr să fie considerat poet național și clasic în viață nu •izbutea să concureze la titlul fabulos de poet al liceului...).Neobișnuite, lipsite de „măsură" pot fi socotite doar ambițiile perioadei fălticenene ale lui Labiș care, practic, încearcă totul, trudește la proiecte chinuitoare al căror eșec nu-1 deprimă și e mereu gata de altceva. ’ L-am văzut în ipostaze de poet, „om de teatru" (chiar de teatru liric), activist politic intransigent (antimilitarist și antiimperialist !), Dam văzut ju- cîndu-se („flendurind pereții bisericii" cu mingea din păr de capră, după jelania unei vecine) ori rîzînd...Dar Labiș mai era preocupat și de traduceri. Ajutat de „tov. Litvi- nenco T.“, el începe la Fălticeni și continuă la Iași versificarea
Biblioteca in aer liber

Ovidiu GenaruAu fost pînă acum o mie și una de seri, dintre care o inie de în- 
tîlniri eu versurile sale dulci-aină- rui (eu gust de mentă și cu gust de sărut al unei fete — din iubire dementă) și o singură despărțire. O seară. Doi bărbați singuri. O gară. Un tren care nu mai venea. Frigul căutindu-ne bărbile cu un brici sfios. Eu plecam. La București. El rămînea. în Bacău, firește, în orașul în care s-a născut și trăiește, în orașul marii sale cărți Patimile după Bacovia. Dar 
atunci, nio.. unui dintre noi nu pleca și rm rămînea. .Eram, atîta tot, învăluiți în oboseală de Ia sfîrșitul zilei, cu întunericul subțirel ca un logodnic strecurîndu-se printre stinghiile depărtate ale gardurilor, apăsați de o amărăciune difuză care de unde venise? Chiar, de unde ? Pentru că fusesem prin școli, prin uzine, recitasem senini versuri, răspunsesem senini la întrebări —•'totul sub semnul geniului baoovian, al lui Bacovia încă o dată celebrat în orașul numelui, său. $i ne copleșise brusc o mîh- nire care nu era. bacoviană, nu, era a lui Genaru și a mea, o nemulțumire de oameni ce ar fi dorit să trăiască o existență aurie, populată doar de blînde iubiri, și se descopereau viețuind cum se viețuiește; în „lumea ca lume" care hu e totdeauna ca lumea. Un — cum ar zice exegetul — „sentiment de vîrstă"? Se poate. Oricum, ora aceea petrecută împreună mă leagă pentru totdeauna de omul acesta cu ochi superbi, subțirei, uscățiv, tot mai subțirei și mai uscățiv cu trecerea anilor, pînă la 

românească a unei povești rusești celebre : „Căluțul cocoșat" de P.P. Erșov. La sfîrșitul unui caiet cu ciorne el își notează pedant cînd a început să lucreze „efectiv", cînd a isprăvit prima versiune și se încurajează scriind : „O voi mai ciopli. Prin muncă, înainte !“ Pe alt caiet consemnează : „Vreau să fac cu ajutorul; tovarășului profesor Litvinenco o traducere. Voi izbuti ?“ Și își răspunde„Vreau să sper. La muncă deci, către victorie ! Nicolae".Traducerea rămîne neterminată. (Mai tîrziu el va consacra mult timp activității de transpunere în românește a unor texte celebre, cu unele reușite evidente). Dar, desenator talentat (și desenator !) Labiș execută o copertă în vederea editării poefnei, în care un căluț cu~ alură de zimbru e călărit de un tînăr ce seamănă oarecum cu... traducătorul, într-un halou colorat violent și perforat de stele, toate cu cinci colțuri.Așadar, la sugestia lui C. Cio- praga, filiala din Iași a Uniunii Scriitorilor a întreprins neobișnuita „racolare" a junelui Labiș, despărțit la jumătate de an școlar dc Florența Moldovei și instalat în Iașii dominați tutelar de teiul „legat în fier"‘al Eminescului.Un drum tomnatic îl va fi dus într-o preumblare de adio prin locurile dragi în orășelul dintre dealuri (chiar șapte așa cum s-au „deprins" marile orașe ale antichității să se întemeieze) străjuind de la o anume înălțime valea Șo- muzului.Rămas bun —■ de fapt, am mai spus-o — despărțirile lui Labiș vor fi de acum încolo definitive, așezate sub semnul unui mai firesc adio, el nemaiîntoreîndu-se deeît în treacăt prin locurile de care se simte legat. Adio iazuri cu peștii, dormitînd în scocuri de moară, adio dumbrăvi cu arbori bătrâni."Nu se poate ca pelerinajul să fi ocolit casa construită pentru sine de Sadoveanu (el mai avea una, primită ca zestre) sus, în deal (la numărul 68 al uliței Rădășeni- l'or ce intersectează după cum se vede chiar istoria literaturii române) o casă temeinic alcătuită ca pentru un gospodar cu mulți copii : odăi mari, cu sobe burduhănoase în care să încapă butuci întregi, o tindă și ea de amplitudine... mănăstirească și — singură cochetărie — eu un grațios geam- lîc, la intrare. Dintr-o cornișă din lemn sînt închipuite ca tije de GHEORGHE TOMOZEi ■

oca cincizeci pe care, iată, îi împlinește în acest noiembrie, sărbătorit de toate gările de provincie ale universului (inclusiv de cele din Lună) și de toate fetele cu buze mirosind fin a frunze de mentă. ,Aveam, și el, și eu, in seara aceea, cinci ani, și încă nu înțelegeam nimic, aveam, și el, și eu, o sută de ani și nu mai v.oiațn să pricepem nimic, sătui de prea multele pricepute... Și niciodată nu l-am iubit atît de mult pe strălucitul poet, nici măcar atunci cînd îi citeam necunoscutului din Bacău cartea' de debut și-i scriam că-1 îmbrățișez și-l rugam să-1 salute din partea mea pe băiatul care, într-o poezie din acea carte, se suia pe acoperiș în zori și cînta din trompeta „nădușită" de rouă. Era în 1966. Apoi i-am citit Nudu- 
rile (să ai la dispoziție niște nu- duri și să le „citești", hm. nu prea veselă treabă), Patimile după Ba
covia, Goana după fericire, Ma
dona cu lacrimi, celelalte volume de versuri, romanele... Dar să lăsăm înșiruirile și să cităm o vorbă de duh a lui Max Frisch din Jur
nalul său recent apărut în românește : „Un actor .poate să fie e- ventual prost și mare ; mă tem că un poet nu le poate îmbina pe ămîndouă". Lui Frisch îi dă replică Lucian Răicu : „Ovidiu Genaru este dotat cu o inteligentă pe măsura deosebitului său talent nativ. Și asta se întâmplă destifl de rar..." Inteligentă, deci. Talent. Bun. Și mai departe ? Fantezia. Gustul comparației precise și al concretului. Farmecul dulce-abu- ros. Acum, în poemele mai noi, o undă de regret, un curent răcoros tăind apele prietenoase și limpezi ale poeziei. Strălucirea juneții se duce încetinel, o înlocuiesc înțelepciunea, umorul mereu măi ascuțit, rămas adolescent, iubirea pentru frunze, pentru trecători 

flori, uscate, ori ca „scheletul" unul fulg de zăpadă, geometrii simple, contrastînd cu scările de piatră dură „curgînd" spre, poteca de demult cotropită de ierburi, ștearsă de neatingere.La ora despărțirii de Fălticeni, casa lui Sadoveanu era ocupată de mai ’ mulți locatari împinși prin toate cotloanele de lipsa de spațiu „locativ" (i-am cunoscut și eu) nedumeriți de emoția călătorilor ce bat în poartă și cer cu smerenie îngăduința de a atinge clanțele de uși ori ușorii ferestrelor spre a-și apropia , intimitatea (pierdută) a - unui scriitor despre care ei știau. > că e mare, acolo la București și pe . care nu și-l închipuiau spărgînd ca ei lemne ori cărînd apă de la - fîntînă într-6 casă mai puțin făloasă deeît a unor domni farmaciști ori avocați din „centru".Deci, adio uliței Rădășenilor !Din amintiri, sînt sigur că pentru Labiș se vor fi dezvelit imagini pierdute : necăjita căsuță ce găzduia școala de catiheți a lui Creangă, bordeiul lui moș Bo- drîngă, dugheana-teatru unde s-a produs Agatha Bîrsescu și Băncuța, locul de întîlnire al scriitorilor fălticeneni unde, așa cum nu-i stă bine unei grădini a lui Epicur, va fi existat și o cîrciumioară cu vin bun, adus cu harabaua de la Cotnar ori de la Odobești...în prima vacanță de Crăciun de după Fălticeni, Labiș —obicei boieresc moștenit de la cei vechi — glossează melancolic pe cîte o carte. în ciuda obișnuinței de a scrie pe caiete șl carnetele (cel mai mult le utilizează pe cele de matematici și numite Șoimul) astfel îneît putem citi :„O carte care a văzut lucruri multe, martoră a unor bucurii de demult pe care le-am părăsit astăzi, uitîndu-le pe băncile unde ■ s-au născut, la Fălticeni, orașul primăverilor mele. Azi, cînd gîndul fremătînd slovele cărții trece mai departe de ele, în zilele celui dinții zbucium al inimii din grădina în floare pe Banca întîlnirei, dorul mă trage dureros înapoi și eu nu • vreau să întorc măcar privirea, că zilele frumoase s-au șters și eu aștept alte zile frumoase care să-mi farmece Viața că de nu vor venî, face-le-voi...“
. N. L.Văleni Decembrie 1951.

(oho, vorba altui . poet, mai ales pentru trecătoare !), pentru cișmele, statul, acoperișuri. Acoperișuri pe care cîntă mereu, în fiecare dimineață, un băiat, înălțînd o trompetă veselă.„Nebun — scrie .— dădeam ocol prilejului de-a fi / un poet fără seamăn", Câtuși de puțin nebun, poetul n-a pierdut prilejul și este chiar așa, un poet „fără seamăn", unic în felul său, solul unor tristeți apuse, dar și om de azi, ins ai unei vrăjite și binefăcătoare răspunderi. Răspundere ? Chiar așa ! Poezia elegantă și nespus de simpatică a lui Ovidiu- Genaru își asumă sentimentul, familiar marilor poeți, de â reprezenta și veacul și istoria și poporul și cîte alte lu- cruiri mărețe. Datoria pînă la ca
păt se numește o fermecătoare poezie care spune acest adevăr : „Mă chemați să dansez la balul de simbătă seara / cu îngerii fabricii de confecții / vă mulțumesc dar sînt puțin obosit / de slăbiciunile mele omenești. // Eu știu că frumoasele picioare ale femeilor / sînt amintirea unor aripi smulse. // Lă- sați-mă să stau acasă să-mi fac datoria / pînă la capăt — ou puține . imagini să acopăr / invizibilele fisuri dintre îndrăgostiți / să păzesc să nu intre în sala de dans / me- lancolia altor veacuri".' Pregătin- du-se pentru anii ce urmează și pe care îi va străbate desigur în pas gimnastic (excepționalul poet fiind, în viata „civilă", profesor de educație fizică), Ovidiu Genaru cunoaște regulile deplinei sportivități și le respectă, Dar nu cred că vor fi mulți cei care, pe pista de aur ce și-a ales-o nobila sa poezie, vor fi în stare să-1 depășească. Panglica primilor cincizeci de ani o rupe el, cu pieptul. Să vedem ce va fi cu panglica celor o sută.-

FLORIN MUGUR g



Craîova continuă cursa pcntrii Europa? Sport

Cîștigînd și partida retur cu Qlympiakos, Universitatea s-a calificat pentru turul III al Cupei U.E.F.A. •

Trimisul nostru la Atena relatează:

întreaga echipă craioveană s-a comportat excelent la Atena, dar Lung, Ștefănescu, 
Ungureanu și Cîrțu, autorul golului, s-au remarcat în mod deosebitSă mă iertați, stimați cititori, dacă nu voi fi suficient de adunat asupra rindu- rilor care urmează! Le scriu insă în zorii zilei de joi, deopotrivă marcat de oboseala zborului pe ruta Atena — Gra- iova — București, cit și, mai ales, nedezlegat încă de dramatismul meciului Universitatea — Olympiakos, care m-a dus pînă în pragul epuizării.Rezultatul, firește, îl cunoașteți din transmisia radiofonică: 1—0 pentru Craiova, grație golului marcat de Cîrțu. Ce nu cunoașteți însă, nefiind martori oculari ai întîlnirii. e faptul că Universitatea a jucat la Atena în fața a 80 000 de spectatori inițial ostili, ulterior nedumeriți și final generoși, dispuși să accepte că ispeții au fost superiori" (citat din ivessler, antrenorul grecilor), în știi de mare echipă. Ea a acționat, fără nici o exagerare, ca un ceasornic. Totul a fost, d' la cabine, pus la punct pină la ulti- mtil amănunt, spre lauda antrenorilor Mircea Rădulescu și Silviu. Stănescu (lîngă care s-a aflat și Mircea Lucescu, prezent la Atena la o reuniune U.E.F.A.), iar jucătorii n-au economisit nici un efort pentru a aplica strategia cea mai eficientă. Lung a apărat fără greșeală, cel

Deznodămint nefericit la București, dar premisele iui sini ratările de la Bordeaux: Dinamo — Girondins 1-1

Stringerea rindurilor pentru ediția viitoareSpre mîhnirea noastră, a tuturor iubi- ilor de fotbal, nereușind, după patru . eprize de joc, decît un rezultat, de egalitate în partida revanșă cu . Girondins de Bordeaux, Dinamo a ratat promovarea în a . următoare a competiției europene, a ratat această performanță dorită și, bă toate datele problemei, cu totul în area campionilor noștri, în repriza mai a meciului desfășurat miercuri seara sub reflectoarele stadionului 23 August, adică în repriza în care formația noastră campioană a jucat cel mai bine. Nu caut formulări paradoxale, mi se par indecente astfel de tentații în clipe sau legate de întîmplări dureroase, dar acesta e adevărul. Revedeți în memorie filmul partidei și veți face aceeași constatare. în. această repriză în care dinamoviștii au practicat un fotbal de clasă înaltă, aș zice, un fotbal adevărat, arătînd potențialul tehnico-tactic și fizic al echipei cît și, în general, al jucătorilor care o compun, în această repriză care a debutat cu o lovitură de colț la poarta lui Dropsy și cu acel gol din minutul 9, realizat cu o splendidă lovitură de cap de Dragnea, jucător ale cărui calități nu s-au bucurat totdeauna de cuvintele meritate, n-au fost de reținut doar frumoasele atacuri desfășurate pe fronturi largi, pe aripa dreaptă mai cu seamă sau subtilele pase ale lui > Suciu și Rednic, sau driblingurile lui Țălnar și incursiunile lui Stănescu spre careul advers, una dintre ele, cea din minutul 38, întreruptă de o. piedică dură, putînd însemna, dacă arbitrul ar fi fost mai pe fază, chiar penalti, ci au fost din păcate, și multe, mult prea multele ratări din poziții favorabile sau chiar extrem de favorabile. în minutele-15, 23. '29, 32, 37 sau 43, ș-au Irosit cîteva ocazii bune, de către Țălnar, Nicolae, Rednic, Augustin, Orac, n-are nici o importanță lâ urma urmei de către cine, ci că s-au irosit deseori din tratarea cu ușurință a fazei, din lipsă de concentrare ; fapt este că scorul putea deveni doi la zero, absolut în conformitate cu desfășurarea ostilităților din teren, și dacă se întîmpla asta, altfel ar fi decurs și jocul în continuare. Ocaziile ratate s-au răzbunat însă în dublu sens : le-au dat francezilor curaj, iar alor noștri le-au strecurat treptat, treptat nesiguranța în suflet și, de aici, slăbirea voinței și slăbirea coeziunii în joc, vizibilă mai ales în reprizele de prelungire. Am văzut asta atunci, tremurînd la prăfuita masă a presei, și eu toate astea am crezut în calificarea echipei Dinamo, chiar și după nenorocitul acesta de minut 110 în care Lacombe, de departe cel mai insistent girondin, a speculat, pe culoarul, inexplicabil de liber al fundașului dreapta, £ neatenție a apărătorilor noștri centrali și ezitarea lui Moraru și a făcut să fie 1—1, 

puțin două dintre intervențiile lui, cele din minutele 11 (cînd Anastopoulos a pătruns singur) și 45 („bombă" a lui Mi- ,-tropoulos), fiind salvatoare. Linia de fund, foarte, solicitată (raport de cornere 15—1 pentru Olympiakos), a fost exactă, harnică și vigilentă, Ștefănescu . avînd dreptul de a fi socotit, datorită calmului și lucidității sale, cel mai bun jucător de pe teren. Mijlocul a muncit enorm, închi- zînd totul și construind cu inteligență și răbdare. Mănăilă s-a încadrat perfect în „mașina de fotbal" a Craiovei, iar Iri- mescu (avertizat pe degeaba de arbitrul Ponnet, altfel foarte corect) a reușit să-1 anihileze pe năbădăiosul Mitropoulos. Geolgău șl Cămătaru au zburdat ca în zilele lor cele mai inspirate, „cărînd" cîte 2—3 adversari și punînd nu o dată în pericol poarta lui Sarganis. Cîrțu are meritul de a fi înscris, ca și la Craiova,, fantezia și ruperile sale de ritm derutînd apărarea greacă. Da, gazdele au dominat, dar căutările lor au fost oarbe, fără lumină. Cele mai mari ocazii ale meciului au aparținut românilor • și ele au fost uriașe, Cîrțu în minutele 5 și 76 (cînd i-a trecut prin minte să dribleze și portarul !) și Cămătaru în minutul -9 (ce 

am crezut, poate plătind tribut unor imagini cu dinamoviști recuperînd pînă aproape de anulare pe teren străin chiar un handicap de 3 goluri (da, de Hamburg e vorba !) pînă aproape de final, pînă în clipa aceea cînd lui Orac i s.-a arătat cartonașul roșu. Mi s-a părut între toate celelalte cea mai mare ratare din acest joc a extremei dinamoviste. Abia atunci m-am declarat învins, înțelegînd că în pregătirea pentru această partidă ne-a scăpat totuși ceva și că speranțele suporterilor dinamoviști șl ale noastre, ale tuturor legate de această reprezentantă .a fotbalului nostru erau, irevocabil, amînate pentru o nouă ediție. Judecind pe ansamblu, verdictul promovării obținut de Girondins s-a datorat neîndoielnic și valorii jucătorilor săi, dar, în bună măsură, șansei pe care le-a oferit-o la Bordeaux și mai cu seamă la București, ușurința cu care unii jucători dinamoviști și-au irosit, în ocazii cît roata carului, eforturile coechipierilor și ale lor deopotrivă.A venit, pe calea undelor, la mai puțin de o jumătate de oră, vestea cea bună de la Atena. Sigur, pentru iubitorul de fotbal lucrurile nu pot fi privite prin prisma
La peluza

Nici o minuneTrei dintre cele cinci meciuri cîșțigate, echipa, lui Constantin, Gloria Buzău, le-a tranșat în favoarea sa pe alte terenuri decît cel propriu. Nici chiar consacratele diA prima grupă valorică nu au reușit pînă acum performanța noii promovate. Pe vremea cînd Mateianu uimea lumea fotbalului prin felul cum făcea să tremure adversarii la ei acasă, i se atribuia acestuia știința unui sistem pe care n-a mai apucat să-l probeze niciodată după aceea. în cazul echipei din Buzău nu se mai vorbește în termeni atît de pretențioși. Echipa buzoiană, în componența ei largă, nu are o valoare foarte ridicată. Despre asta vorbesc înfrângerile sau’ meciurile egale în fața elitei — Steaua, Dinamo, Sportul Studențesc și Universitatea Craiova. Constantin și ai săi nu produc minuni ; înving unde și cînd se poate învinge, fără prejudecăți. în jocurile cu adversari egali de care nu-i despart multe lucruri, dar acel unul singur pare a ,fi esențial : a privi sportul în rosturile lui primordiale ; nu ca un gestionar, ci ca un atlet. Ceea ce face Constantin la Buzău nu poate fi încadrat în terminologia care definește sistemul ; el face pur și simplu educație sportivă. Degringolada Mateianu a început atunci cînd atribuindu-i-se acestuia povara sistemului, s-a ajuns la fetiș ; a apărut teama de înfrîngere și implicit a dispărut plăcerea victoriei, a victoriei fără sarcina victoriei. Vorbim de Constantin și ni s-a făcut un dor nebun de Mateianu, de toți Mateienii și Constantinii fotbalului nostru, un dor nebun de frumos și de curat și de proaspăt,de tot ce priește și nu’ poluează sportul. 

lesne putea fi 2—0 de la început !) gă- sindu-se la o fracțiune de secundă sau la- cîțiva centimetri de gol. „Armonica" oaspeților, cînd 8—9 în defensivă, cînd 5—6 în atac, a funcționat ireproșabil, obligîndu-1 pînă și pe Kessler, foarte necăjit după meci, să recunoască că „a fost nevoie să vină Universitatea ca să ne dăm seama cît mai avem de învățat" !Mi se lipesc pleoapele, dar simt nevoia să mai adaug cîfeva idei. La Atena, Universitatea n-a cîștigat doar un meci și, implicit, o calificare, ci mult mai mult: stima unui public recunoscut ca pătimaș și, cum ziceam, respectul adversarilor. Și să nu credeți că i-a fost ușor, întrucît a fost supusă, pe toată durata . șederii, unui adevărat „război psihologic". început încă de la sosire, cînd un grup de suporteri, greu ținuți în frîu de polițiști, pur și simplu i-a- sufocat (ca să reiau o expresie dintr-un ziar grec) pe fotbaliștii noștri, el aproape că n-a încetat : hotelul la 20 de kilometri de stadion, în condițiile unei circulații furibunde, terenul de antrenament mai degrabă o baltă etc. etc.Grație unei stări de spirit remarcabile, toate aceste obstacole (și altele, lipsa apei calde etc.) au fost depășite și, timp de 90 de minute, „campioana unei mari iubiri" a dovedit maturitate și echilibru, devotament și ambiție, întrecînd clar, . fără putință de replică, un adversar în fața căruia au tremurat sau chiar s-au înclinat „firme" de renume ca Ajax sau Benfica. Soarta partidei, asta aș vrea să înțelegeți, n-a stat nici o clipă în cumpănă : o formație era evident superioară, la toate capitolele, iar formația aceea se numea' Universitatea Craiova. Chiar și dominată, ea s-a arătat (și mai ales după eliminarea justă a lui Michos, fault grosolan; fără minge, la Cămătaru) stăpîna meciului. Au existat și momente dificile la poarta Craiovei, dar nici unul n-a fost de panică. Atît pentru azi, nu înainte de a-i felicita pe jucătorii craioveni, care ne-au furnizat o nouă satisfacție de proporții, precum .și pe cei care au înlesnit o astfel de performanță. în alcătuire completă (doar Bălăci a absentat), Craiova a demonstrat că rămîne o echipă superpă, de ținută continentală. Voi reveni.
OVIDIU IOANIȚOAIÂ ■
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vreunei compensații. Pentru el, lucrurile se-pun normal, astfel : Bravo și succes, Craiova ! Dinamo, strînge-ți rîndurile, bătălii vor mai fi 1
NICOLAE ARSENIE *P.S, Giresse și Augustin au ieșit din teren cam în același timp. Sacrificînd piesa sa de bază, Jacquet a urmărit un scop diabolic : slăbirea atenției adversarului și a reușit. De partea cealaltă, a fost scos din teren jucătorul de la care aștep- tîndu-se totdeauna foarte mult ni se pare, nedrept uneori, că nu dă suficient. Cum s-a întîmplat miercuri, cînd după vreo 60 de minute de joc, a. fost preferat un combatant mai rapid. Se pare însă că sporul de viteză nu-i slujește unei corăbii lipsită de săgeata aceea care, cu mișcări mai lente sau mai agitate, are o unică în- capățînare : să indice nordul, adică poarta adversă, adică ceea ce făcuse, cît a stat în teren, Augustin.Mă întreb : să fi fost acesta momentul cheie al jocului ? Și-mi pun întrebarea pe considerentul similitudinii cu aprecieri pe care le putem face nu o dată în alte domenii de viață.

NICOLAE CRISTACHE ■

Cronica șoselei

Mașina de-mprumutApar în viață și situații cînd șoferul cu mai multă sau mai : puțină experiență este nevoit să ceară unei rude, prieten, cunoscut, să-i împrumute mașina. A sa este defectă, se află la vopsit, terosonat ori pur și simplu nu are mașină. Lucrurile se desfășoară fără nici un fel de probleme cînd cel ce intră, temporar, în posesia mașinii este pilot bun, _ serios, iar mașina împrumutată se află în perfectă stare.A conduce însă o mașină împrumutată reprezintă un risc, uneori destul de mare. Un asemenea autoturism reprezintă o necunoscută. Chiar dacă e tot o Dacie, cu care șoferul e familiarizat, el nu cunoaște starea exactă a mașinii ce o pilotează. Pneurile arată bine, dar poți să știi in ce stare sînt pînzele, camerele de aer ? Nu-i deloc exclus ca drumul lor pînă la explozie să fie nu prea lung pentru simplul fapt că au fost ținute cîtiva ani „așa, de rezervă", pînă la montarea lor pe jenți. Și cîte alte ne- • cunoscute nu pot exista : gradul de uzură a plăcuțelor, starea mecanismului de frî- nare, ca să nu mai vorbim că unii piloți s-au trezit că mașinii împrumutate îi curge rezervorul de benzină, că baia de ulei e goală și cîte altele. ’ Altul s-a pomenit la lăsarea nopții că sistemul de iluminare nu-i funcționează, iar cînd a început o ploaie torențială, în alt caz, pilotul a constatat că ștergătoarele de parbriz nu vor în nici un chip să se clintească din loc. într-ș situație la fel de neplăcută, s-a trezit un automobilist atunci cînd, rămînînd în pană, a constatat, cu stupoare că roata de rezervă lipsește. Faptul că avînd nevoie dd un bec, o siguranță, un ventil, o curea de ventilator, o bujie, nu le găsești, e nu numai o neglijență a proprietarului, ci și a celui ce a împrumutat mașina și n-a verificat la’ plecare existența acesțor mărunțișuri, Dacă e vară, ești singur în mașină și n-ai vreun interes urgent, e ceva mai simplu, dar ce te faci iarna, cînd printre pasageri ai copii, iar pana s-a produs pe un drum departe de orice așezare omenească 1Plecat pe vreme frumoasă, în plină vară, cu o mașină împrumutată, aproape nouă, pilotul a ajuns pe o șosea de munte, punte obligatorie de trecere între Ardeal și Moldova. Temperatura la plecare, în jur de 30 de grade, ajunsese la 5—6'. Se impune punerea în funcțiune a instalației de încălzire. Toate încercările pilotului de a repara pîrghiile în cauză au dat greș. Haine călduroase, mai ales pentru cei doi copii din'mașină n-aveau, așa că au fost nevoiți să piardă o zi dîrdîind pentru înlăturarea defecțiunii lă un atelier.Intr-o seară de noiembrie, cînd întunericul se lasă devreme, oprim mașina lîngă un Trabant a cărui șoferiță plîngea cu hohote. „Ce este, ce vi s-a întîmplat ? Ați pățit ceva, e vorba ,de vreun accident ?“ Femeia plînge în așa hal îneît nu ne poate răspunde. Intr-un tîrziu, reușește să pronunțe cîteva cuvinte pe care la început nu le înțelegem decît parțial. Apoi ne lămurim. Conducătoarea auto pilotează o mașină împrumutată. Ea posedă o Dacia 1100 care e în reparație. Cînd a plecat de acasă, se grăbea și n-a cerut prea multe explicații colegei, proprietara Trabantului. Pe drum, cînd a încercat să aprindă luminile, s-a pomenit că nu găsește dispozitivul respectiv. II caută de o oră și n-a dat încă de el. S-a speriat cumplit gîndindu-se la perspectiva de a sta pe autostradă toată noaptea să păzească mașina. „Mă grăbesc să ajung la Pitești. Am acolo o rudă bolnavă. Dimineață trebuie să fiu la serviciu. Ce mă fac ?“ îi aprindem luminile, facem-o probă cu faza de întîlnire, cu cea de drum, cu farurile de ceață, cu lămpile stop. Toate sînt în regulă. „Puteți pleca, totul e în ordine. Vă dorim drum bun". Șoferiță, o femeie frumoasă, cam de 30 de ani, nu știe cum să ne mai mulțumească. „Vai, dacă nu erați dv., mă mîncau lupii pe aici, pur și simplu m-ați salvat !“ „Nici chiar așa, dar oricum, nu era plăcut deloc pentru dv.“.A te urca la volanul unei mașini de altă marcă, cu alte performanțe, chiar dacă nu ești un novice, înseamnă a-ți asuma un risc și deloc mic. Orice explicații ți-ar da proprietarul, ele nu pot suplini experiența la volan pe autoturismul respectiv. Obișnuit cu o mașină mai lentă, mai tolerantă, te pomenești dintr-o dată pe o mașină cu demaraj puternic rare țîșnește ca o ghiulea. E parcă ai trece de «pe un planor pe un avion eu reacție, supersonic.Urcîndu-se la volanul unei mașini puternice, cu un demaraj impresionant, pi lotul, obișnuit cu un autoturism mai „leneș" a apăsat cu „nădejde" pe accelerație, așa cum proceda el, de regulă, la plecare. Autovehiculul a demarat pe măsura apăsării, iar pilotul, pierdut și speriat, n-a mai putut controla mașina care, cu forța celor 120 cai-putere, a intrat în zidul unei case, pe care l-a dărîmat. Pomenindu-se cu bolidul în sufragerie, familia, formată din patru persoane, care tocmai servea prînzul, a rămas, cum se spune „ca la dentist". Din fericire, n-au fost victime. Frumoasa limuzină s-a ales însă cu motorul făcut praf.
VICTOR BEM B



„Numai sa vio primăvara și să vă țineți jurămîntul dat mic, căci singură 
Moria noastră, statornicia voastră in crcdinfa dată și pe mint si pc toată romănimea o poate inintui.

viața noastră Hom
© ...supusul transilvănean sau iobagul este., cel mai nenorocit țăran ce poate fi găsit pe lume

1784: Noi trebuie să
și să ne pustiim pentru

Publicăm în acest număr fragmente din „plîngerile" și „lamentațiile" țăra
nilor, avertisment la marea răscoală de sub conducerea lui Horea. Aceste „în
tâmpinări", aceste „reclamați!" scrise și rămase în arhive peste secole, exprimă 
concis și expresiv starea de spirit a țăranilor dinainte de războiul declarat de 
ei împotriva nobilimii. O stare de spirit incendiară. Jugul exploatării devenise 
de nesuportat, devenise disperat. Oamenii erau obligați la slujbe șl robote dintre 
cele mai aberante, la dijme crunte din toate produsele pămîntului, la dări în 
bani sau în daturi din cele mai felurite roade și animale, la multiple și apăsă
toare taxe pentru pășunat, pădurărit, ghindărit, morărit, cîrciumărit, măcelărit, 
vînat, ea și cum întreg pămîntul moților și al celorlalți iobagi ar fi fost din- 
totdeauna proprietatea nobililor șl toate bunurile ar fi fost luate cu chirie de 
români, în propria lor țară ! Relatările țăranilor sînt pline de exemplele unor 
abuzuri înjositoare, de silnicii cutremurătoare. Astfel îneît cine citește cu atenție 
aceste „plîngeri" și „lamentații" își poate face o idee despre motivele temeinice 
ale ridicării furtunoase a țăranilor la 1784. Este o cronică vie a disperării De 
aici, din miezul acestor strigăte, printre rindurile scrise apăsat, se poate vedea 
„capătul răbdărilor", (A. D.)

• Iobagii din Ucea de Sus se plîng că „atunci cînd se așează la noi oastea împăratului (militarii) ne fac să le făgăduim multe daruri : porci grași, grîu, ovăz, fin și, de ale bucătăriei, și totuși ne mină și la poștășit.(...) Ne vine în minte că nu de mult fiind în satul nostru un căpitan cu numele Martinech, numai aceluia i-am dat 30 de care cu fîn, 6 galete de secară, 6 galete de grîu, 15 galete. de ovăz în 5 ferdele găleata. 4 porci grași și alte multe. Totuși ne-a tăiat cu puterea 7 boi și vaci pe ales, pe seama sa și a soldaților și nouă ne-a dat înapoi numai pieile. Fiindcă în satul nostru izvorăște repede apa, în cîteva rînduri ne-a pus de am săpat fîntîrd, una după alta. Altădată,, la alți asemenea ofițeri, le-am dat. tot atîtea, ba și mai multe daruri. Și totuși, iarna , ne mînau la pescuit și numai cit nu ne-au înghețat și picioarele în apa rece. Cînd mergeau la vînătoare duceau și cite 10, 15 oameni la gonit. La bucătăria lor în fiecare zi stăteau de straje doi oameni ai noștri. Bucătarului, pentru că le gătea, trebuia să-i plătim 2—3 florini nemțești." • 
Cei din Viștea de Jos declară : „Cînd sînt găzduite ostile împărătești, dacă în satul nostru, se așează, un ofițer, poftește, după starea și rangul său, cel puțin unul sau doi porci. Afară de aceasta curci, găini, gîște, unt, ouă, oțet, miere, orez, condimente, legume, atîtea cit să poată ierna cu ele. Și cum noi nu le avem, trebuie să le plătim cu bani gata sau. să facem rost de ele. Acestea adesea ajung uneori și întreg cuantumul nostru militar. Peste acestea poftesc și ne puri să le făgăduim cinste multe galete de grîu, de ovăz, care de fîn, și dacă nu le făgăduim, ne necăjesc și ne chinuie în fel și chip pînă trebuie să le făgăduim. Pentru bucătăria ofițerului trebuie să dăm necontenit oameni, femei și unelte. Dacă sînt subofițeri său soldați de rînd, și acelora trebuie să le dăm șmăsu- rat daruri. Căci . și unui soldat de rîhd, gazda trebuie să-i dea pînză pentru că- masă, pentru sac, pentru Izmene, făină și unt, căci dacă nu-i dă, ușor nu-i poate fi cu el. Dacă nu-i place cearceaful dat de gazdă și doarme cu al lui, îi ia pentru aceasta doi florini. Dacă e călăreț, gazda îi îngrijește calul, i-1 adapă, îi dă ovăz, curăță de sub el, îi freacă și lui încălțămintea,-așa. că, mai ales omul singur nici nu mai ajunge să lucreze și pentru el." • 
Supușii din Telchi-Recea ai contelui Iosif 
Teleki Se plîng că „ne ruinăm și ne sărăcim din pricina slujbei pește; măsura, Păci, deși iarna domnul ne lasă una sau două zile pe săptămînă ca să lucrăm pe seama noastră, dar vara nici o zi, afară de duminica, ci îndată ce primăvara sosește timpul lucrului, ne ține de luni dimineață pînă. sîmbătă seara, pînă . la jumătatea iernii. Cînd avem sărbătoare

Letopiseț
Să mai citim din cînd în cînd ziare, 
Să mai privim din cînd în cînd Ia ei. 
La moartea lor ce și acum ne doare. 
Românii împușcați la Moisei.
Uitați-vă ce blinda ii-i făptura. 
Se știu nevinovați și sîni siapim. 
Cu milă creștinească iartă ura 
Sărmanii noștri, triști Eroi Români.
Nici viața nu le-a fost eu mult mai bună. 
Așa că moartea i-a găsit ușor. 
Senini, și impăcați, și împreună. 
Mai verticali ca ucigașii lor, 
i-au secerai rafalele barbare. 
Au vrut să-i tragă înspre gropi cu boi. 
Dar ca un Dumnezeu care nu moare 
Ei toți șe și mutaseră în noi.

Și pumnii noștri strînși de-o grea durere... 
Și răstignirea lor Se auzea 
Cum șîhgeră. cum spune și cum cere 
Să-i răzbunăm înfăptuind ceva.
Să nu-și mai plimbe nici un horthy eaiul 
Cu capele do oameni la oblînc 
Prin țara de români ce e Ardealul 
Și-n care-ătîtea răni române plîng.
Să știe toată țara de o lege. 
Că nu sînt unii mici și alții mari 
Și-astfel în grai fratern ne-om înțelege 
Ca oameni buni cu-ai noștri frați maghiari.

pribegim 
totdeaunabani, ci trebuia să ne ducem în. Țara Românească și de acolo să cumpărăm unt". 

• In memoriul generalului Preiss se re
cunoaște : „De fapt, supusul transilvănean sau iobagul este, în ce privește starea șa, cel mai nenorocit țăran ce poate fi găsit pe lume. In afară de viața sa, pe care și-o ține cu sudoare și în cea mai neagră mizerie, nu are nimic ce să-i aparțină personal. El poate fi privit ca un adevărat sclav al domnului său pămîn- tesc. în afară de robotele nesfîrșite, pe care trebuie să le presteze cu vitele sau cu palmele stăpînului de-a rîndul, trebuie să facă și alte servicii fără cea mai mică retribuție, ba uneori fără nici o hrană. Dacă domnul său lipsește, stă în capitală sau altundeva, trebuie să-1 strîngă vic- tualii pe șase, opt sau mai multe zile, să-și ruineze vitele, carul, să-și neglijeze mica sa economie de acasă, să lase totul baltă. La cea mai mică abatere este arun- cat de domnul său în așa numita temniță, care nu e decît o scobitură sub pă- mînt, întunecoasă și respingătoare, de unde nu mai vede lumina zilei pînă la eliberarea sa, care se întâmplă foarte târziu. Pus în libertate, nu-și duce viața mai bine decît o vităț Cu un cuvînt necazurile și poverile impuse supușilor de domnii lor pămîntești sînt fără sfîrșit, iar excesele la care sînt supuși, pur și simplu de necre
zut". • Tot în memoriul generalului Preiss 
se spune : „O probă foarte convingătoare o oferă românii din Țara Românească și Moldova. Se observă, din păcate, emigrarea unui număr de români transilvăneni în Țara Românească și Moldova. (...) Cauza poate fi găsită foarte ușor, dacă se ia în considerare faptul că fostul principe român Constantin Mavrocordat a desființat solenniter șerbia, în așa fel îneît în Țara Românească și Moldova numai țiganii mai sînt șerbi". • Una dintre eele mai 
expresive plîngeri făcute de iobagi în a- 
eeastă perioadă aparține iobagilor din sa
tele ținutului Beiuși, din comitatul Bihor 
și care e reprodusă de academicianul și 
profesorul David Prodan în monumenta
la sa carte RASCOALA LUI HOREA : „în ceea ce privește slujbele, acelea încetare nu au, zitia, noaptea ne mînă deopotrivă, căci episcopia a ridicat cohuri de fier cu oamenii ținutului, neplătind nimănui pentru munca lui nimic. Pe acestea le țin acum cu slujbele noastre, ne pun să ducem piatră (minereu de fier) pentru ele din Ardeal, iar fierul să-1 cărăm la Oradea, vreo șapte mile de drum. Ne pun să cărăm copacii perstru cărbuni, de pe munți, văi, atît de prăpăstioase că toate patru roțile carului trebuiesc împiedicate și totuși trebuie să le mai ținem trei, patru oameni ; carele ni se ruinează, vitele ni se vatămă. Cărbunii acelora din pădure noi îi cărăm cu carele la topitorii. Ne miră aceasta, pentru că are și majestatea sa împărătească mine (topitorii), dar acolo lucrătorilor la toți le plătesc, dar nouă celor din ținut nu. De aceea și ținutul nostru dorește ca luminăția șa să-și facă aceste lucrări cu muncă pe bani, să toc-, mească simbriași, care să care copacii, cărbunii, piatră și fierul. Iarăși fără plată și-a făcut episcopia cu noi crîșmele, la care vinul îl cărăușește ținutul, iarna, vara de la douăsprezece mile depărtare. Și-a făcut, de, asemenea, berării ; pe acelea le ținem cu lemne de foc, pentru ele cărăușim orzul din alte comitate, tot de la zece-douăsprezece mile. Ne mînă iarăși la Oradea să lucrăm la clădiri, acolo cărăușim fără încetare cu carele, noastre lemn de clădit, piatră, seînduri, șindrilă, de care domnia sa nu totdeauna are lipsă, 5 ci le vinde negustorește pe ele. De acolo cărăm înapoi venind bucate. în ținut, în Beiuș, de asemenea clădesc cu noi neîncetat fără plată. în ținut arăm, semănăm grîu, ovăz, porumb pe seama domniei, pe acela îl săpăm de două ori, le secerăm, le coșim, le strîn- gem, le cărăm, le treierăm, pregătim cî- nepa, o melițăm, o toarcem. în timpul strînsului scot într-o zi și o sută de lucrători pe cîmpul domniei, dar nimănui nu-i dau la nici un fel de lucra măcar b bucată de pîine, ci făcîndu-se seară îi mînă : din urmă cu toți ca pe vite la castel și ori au ori nu au pîine de acolo nu le. dau drumul pînă cînd alții de acasă nu-i schimbă. Și din pricina sărăciei, heavjnd toți pîine pe două, trei zile, unii de foame vrînd să meargă acasă, haiducii (pandurii) îi bat și le Iau zălog. Iar zălogulpen- i tru că nu-1 pot răscumpăra se pierde la ei adesea. în fiecare vară fac cu noi căra- ' midă ; acolo trebuie să ținem oameni cu ‘ săptămînă, să cărăm lemne, să o ardem, să o cărăm unde trebuie, ia ea să cărăm var, nisip și ceea ce. trebuie. La castelul ■ din Beiuș iarăși cîte’lemne poftesc tre- buie să le ducem., acolo trebuie să ținem ziuă, noaptea 'oameni fără încetare cu săptămînă. Și acolo trebuie să mai slujim ; și județul curții (provizoruiui), și nu numai Iui, ci și maierului. preotului, orga- nistului. Cînd provizoriii trimite undeva pe haiduci, aceia se duc ia piață și fără nici un rînd îi iau omului sărac calul cu putere din tîrg, el facă ce vrea, și îl hămuie și. trei, patru zile, și dacă moare în mîinile lor, pun tot sărăcimea să-1 plătească. La munte ne mină cu vitele noas

slujba noastră e și mai grea, căci atunci ne mînă pe toți oamenii casei buni de lucru, atît bărbați cît și femei. Pe. deasupra, cu toate că sîntem zi de zi în slujbă, acasă soțiile noastre torc necontenit iarna cînepă și vara lină. Din pricina acestei grele slujbe noi de loc nu mai a- jungem să lucrăm și pe seama noastră, îneît rămînem fără sămănături, în așa măsură, că abia putem5 semăna pe seama noastră 4, 5, 6, ferdele și nu sînt. mai mulți de doi, trei oameni care ajung să samene 3—4 galete. Și totuși, în fiecare an trebuie să dăm 30 de gălete de ovăz ori avem ori nu : dacă n-avem trebuie să cumpărăm cu bani partea ce vine pe fiecare și dintre noi cei mai mulți o cumpărăm cu bani. (...) Iarna ne iasă pentru noi numai două zile" 9 Iobagii din Arpa- 
sul de Sus acuză faptul eă nu mai pot pri
didi eu lucrul la nobili și că pentru strîn- 
sul puținei lor recolte trebuie să lucreze 
cum pot duminica deoarece „alteîndva nu putem ajunge din pricina lucrului domnesc care niciodată nu se isprăvește (...) Noi într-o parte, femeile noastre acasă torc întruna, iarna cînepă, vara lină și e de mirare că mai avem o cămașe în spate sau o bucată de pîine în gură". • Cei 
din Berevoiu Mie atrag atenția asupra 
faptului că „au fost cu neputință de îndurat mai departe trasul și împinsul, dările mari, care așa de greu se aruncă asupra noastră în fiecare an, că! dacă nu cerem de la alții, din puterile noastre nu le putem plăti cu nici un chip, căci ne-am băgat în asemenea datorii de poate nu le vom putea plăti niciodată. Cu toate acestea am împrumuta dacă am găsi undeva, dar nu ne dă nimeni". • Pînă și boierii 
din Arpașui de Jos sînt nemulțumiți : „Cîte asemenea mizerii, și neplăceri am îndurat. ..și îndurăm de, la domnul ar fi greu să. le înșirăm pe toate, căci unuia- i-a luat boul, la altui vaca, la aitul oaia, altuia bucatele gata, cu un cuvînt așa se trudește (nobilul) să ne facă pe toate căile necazuri, că trebuie chiar să ne pustiim. Pentru aceste multe și. mari necazuri trebuie atît noi, boierii, cît și Iobagii șă ne pustiim cu tot satul". • Obsesia 
eelbr din Arpașui de Jos este eă pentru 
nenumăratele corvezi „dar îndeosebi pen. tru slujbele domnului ne pustiim și sărăcim foarte, pentru că darea împăratului nu ne este așa de împovărătoare și amarnică cum e multa slujbă, care dacă totuși mai ține mult, poate trebuie să .ne pribegim și .să .ne pusțiirp nehtru totdeauna." • Cel din Drăguș afirmă chiar eă 
trec în alte părți locuite de români ca să 
se ajute : „Am datora 4 cupe de unt — 
pe eare.-l dăm înainte de natură’ —, a- cum ne iau 194 de bani pentru el, fiindcă e belșug de unt, dar cînd era puțin din pricina morții vitelor, atunci nu ne luau
la Moisei
Dar Moiseiul peste timp cuvîntă
Și lacrimi mari de sînge-i curg pe chip
Că-1 leagă tragic hi triada sfîntă »
Cei hăcuiți la Trăznea și la Ip. 3 *
Avertisment, balsam, program, alarmă, 
Să nu-i uităm de-a pururea pe ei, 
Cei omorîți prin sabie și armă
De criminali horthyști ia Moisei.
E condamnabil eîpd ia tine-acasă
Te sperii, uiți trecutul și te miri 
Și nu știu ee resorturi nu te lasă 
Să te închini la propriii martiri.
Ei sînt ai noștri, ne-au urcat în tâmple 
Și îi purtăm pe taipă și ia mîini
Și oriee-ar fi vreodată să se-ntîmple 
Sîntem români, c-au fost și ei români.
Iar dacă tu, copilu-acestei clipe, 
îți simți bocancii, ca și ochii, grei. 
Să lași în tine dorul să mai țipe. 
Prin lacrimi să te duci la Moisei.
Voi ce-așteptați aici ? Vă cheamă ora 
Ca să vă umpleți inima de ei, 
Să-i dâți, ea și pe Horea, tuturora 
Pe frînții roatei de ia Moisei.
Așa cum stau martirii împreună
Cu ei sub monumente sîntem toții 
Iertați-ne, români, și noapte bună, 
Veniți cu noi să trecem în nepoți.

ADRIAN PAUNESCU lt 

tre pentru lernne de clădit, în locuri îngrozitor de rele,' pe unde încă h-ă umblat om cu vitele, și pentru un trunchi tret' *- ie să tăiem și o sută ca să-1 putem trage cu mari sforțări, adesea în puterea brațelor, din vale spre creștet. (...) Nu sînt destui 24 de haiduci ca să poruncească și să mine .sărăcimea ziua, noaptea la slujbele de tot felul, ci domnii noștri mai țin încă cinci juzl mai mari (fobirăk), care ou au nici o plată de la domnie. (...) Aceștia, ziua, noaptea umblă cu haiducii prin ținut, mănîncă, beau, trag de pe săracime, înjură, terfelesc pe juzii sătești. Acești juzi, cînd sărăcimea e la muncă domnească o înjură, o bat fără milă. Cînd mină, sărăcimea în slujbă domnească își aleg vreo treizeci, patruzeci deodată și îi pun să lucreze pentru ei și tot așa și haiducii. Alți iobagi au hotărît slujba cît să lucreze într-o săptămînă sau într-un an, dar ale noastre număr nu au, ci ziua, noaptea, unde poftesc ne mînă numai, așa de mult că ținutul e în zdrențe, a sărăcit din atîta tras împins. Și acum fie din pricina slujbelor, fie din pricina timpului, ținutul a rămas fără semănături în așa măsură îneît că multe din satele noastre nu au semănat nici un pumn de sămînță de toamnă. Și unii dintre aceștia așa de ușor ar putea pleca de pe pătaîntul cu puțintelul ce-1 au de pe pămîntul luminăției sale, dacă nu se poruncește o ușurare . și dacă aceste trăgături nu se împuținează la noi. Acum judele mare Grajezar (înlăturat odată pentru excesele sale) cu daruri și-a cîștigat din nou slujba de la prefectul domeniului și umblă cu acel haiduc ucigaș (înlăturat și acesta și întemnițat pentru că ucisese două femei și doi copii) la execuții și chinuie oamenii. De la cercetare pînă acum a bătut opt și, judele împreună cu el pe un bătrîn de 80 de ani cu numele Manea Luca din Hîrșești, L-au legat eu picioarele în grindă și, tr' • gînd hainele de pe el, l-au bătut gol: biciul. Tot așa și pe o femeie strîmbă, de vreo sută de ani, au bătut-o goală. Șl i-au pus de frică să joace, deși atunci își aveau plătită darea". • Cei din Viștea» le 
jos continuă : „Aproape în fiecare zi !«’e- buie să dăm care de poștă, cai și vite pentru călători ce merg fie la Sibiu, fie la Brașov ori și mai departe, așa că de obicei vitele sînt prinse acolo pînă a treia a patra zi, de multe ori și o săptămînă și multe ni se și prăpădesc pe acolo, cum a fost de curînd cînd la Buzău (în secuime) din satul nostru, două care bune au rămas acolo. în curs de trei patru ani ne-au murit șapte cai de poștășit. Se. întîmplă adesea că duc toate vitele din sat." 9 Ie
șind în întâmpinarea Împăratului Iosif ai 
II-lea care a vizitat Transilvania în cîteva 
rînduri, țăranii îi striga : „Majestatea voastră ! Stăpînul nostru, contele Bethlen Miklos, ne distruge cu totul prin muncă cea multă. Trebuie cîteodată să lucrăm întreaga săptămână. El, totuși, nu ne dă nimic de mîncare, dar bătăi primim de ’ administratorul moșiei aproape în fieca zi, fără pricină, chiar dacă .ana lucra orice. Ne sărăcește cu totul ! Cînd mai eram încă ai fiscului, eram oameni bogați, d»- acum nu mai avem vite și nu avem pîi să mîncăm. Nu cutezăm să mergem acas„ Majestatea voastră, administratorul my ei va pune să ne omoare în bătăi. Di aude numai că noi am fost la Majestatea voastră, va pune să fim bătuți și mai mult". • Alexandru Sterea Suluțiu, unul 
dintre cei mai buni cunoscători ai realită
ților vremii relatează : „Robota și dațiile (daturile) cele nedrepte și asupritoare, ce se cereau de la iobagi, întărite prin legi, după plăcu) domnilor pămîntești, erau întru așa apăsătoare măsură, cît bietul iobag și patru zile, ba unii toată săptămînă, afară de dumineci, erau tot în slujbă domnească, fiind siliți a ținea un rînd de boi, car și plug și slugi numai pe sea- ma domnilor săi, așa cît bietului iobag nu-i mai rămînea timp din săptămînă spre lucrare și pe seama sa, ci trebuia să sărăcească și să se pustiască cu totul, apoi dacă sărăcea așa cît nu putea face robotele domnului său, răsplata pentru slujba lui și a părinților lui făcută pînă acum de multe veacuri, era nemilostiva și neomenoasa țipare (alungare) a bietului iobag, după plac, de pe avutele moșii străbune și cuprinderea moșiei lui prin domenii pămîntești. fără de a-I apăra în contra tiranelor acestora fărădelegi leghislațiunea și dieta țării. în scaunele săsăști pămîn- turile, rîurile, munții, pădurile, apele, crîșmele, morile, măiestriile (meseriile) și alte -ale locurilor foloase, de Ia. clerul și nățitfaea noastră domnii sași le iau cu.puterea. în suburMui Sibiului, unde se află mai mult ca de 300 suflete de ritul nostru care șed acolo, și cu care mai ca cu niște șerbi ai lor să slujesc, nici pe sama lui Dumnezeu încă pentru o bisericuță românească nu voeșc a da un pic de loc ; și acestea toate de aceea se fac, eă nici în comitate, nici.in scaune sau districte și în pămîntul regesc, ia oficiile senatoriale Și benefițiuri, românii deși au persopne capace (capabile) nu să primesc." • Sterea 
Suluțiu nu exagerează, tl confirmă un 
scriitor sas din acea vreme, I. Th. Her
mann în lucrarea șa Die Hora’schen Uii- 
ruhen : „Popor nefericit! înșelarea ta necontenită te va scoate pînă la urmă din răbdări. Mulți ani la rînd ai fost înșelat cu reglementarea urbarială ; acum un an ai fost înșelat cu desființarea, iobăgici sau cu restabilirea libertății tale, chiar șLzia- rele au anunțat-o, dar cătușele tale sînt încă puternice ; acum ești înșelat de starea militară. Tu întotdeauna ești înșelat, in timp ce furia fericiților făuritori ai lanțurilor tale. întotdeauna triumfă."
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Istoria noastră, 
viața noastră

In pâdurea de la Ip / Nu auzi cirip-drip

Fotografii da ELENA GHERA g

In acel an funest, 1940, eînd o parte din trupul Transilva
niei a fost sfâșiată prin odiosul Dictat de la Viena, în acelne
îndurător an, 1940, în luna septembrie, la Ip și Tresnea, în 
satele din miazănoaptea pămîntului românesc s-a dezlănțuit 
prigoana ueigașă împotriva omului, împotriva oamenilor, 
împotriva semenului. în acea cumplită zi de 14 septembrie a 
anului 1940, bătrînii înțelepți de Ia Ip și Tresnea, bărbații cei 
voinici, ce se știau stăpîni-plngari pe pămîntul moșilor-stră- 
moși, bătrînele duioase, lăcrimîhd pentru mai bine, femeile 
cele harnice care purtau in furcile lor vaierele cu povești al- 
duite, feciorii cei jucăuși și fetele cele sprintene, copiii și fe
tițele cele ce urmau să intre la prima zi de școală, toți, și 
cei nenăscuți încă, au intrat sub nesăbuința morții ucigașe 
de om. i

La Ip, într-o singură noapte, în noaptea de 14 septembrie, 
au fost ucise 157 de ființe omenești de către horthyști, numai 
pentru că erau români și-și țineau moștenirile lor sufletești, 
de români. La Tresnea, în aceeași noapte au fost ucise alte 
65 de suflete, bărbați și femei, bătrîni și tineri. Noaptea mă
celului a îngrozit prin satanismul ei. Atunci, prin palele de 
vînt se răsfira clipa urgiei : „în pădurea de Ia Ip / Nu auzi 
cirip-cirip. / Numai vîntul hăulind. / Oase de români jelind".

Tot într-o toamnă, aceea a anului 1983, la Ip și Ia Tresnea 
s-au ridicat monumentele care evocă jertfa pentru țară a 
celor de aici, în acel îndurerat an 1940. Ele sînt monumentele 
cinstirii și eternizării, sînt monumentele aducerii-aminte și 
ale vegherii, ca astfel de fapte tragice să nu se mai poată 
întîmpla niciodată.
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Dată ești grăbit, lă un ocol
© Sesizări, propuneri, soluții — un dialog fructuos între cetățeni și autorități ©

• în această perioadă, cînd în întreaga țară se serbează aniversarea a 200 de ani de la marea revoluție populară condusă de Horea,: Cloșca și Crișan, locurile unde s-au petrecut evenimente mai importante legate de; această mișcare sînt cercetate și mai frecvent. Astfel, recent, Cercul de cultură „loan Rusu Sirianu" din: Arad, cu sprijinul 6.J.T. Arad, a organizat p vizită în localitățile Țebea,. Brad, Hălmagiu și Crișan. în aceasta din urmă s-a vizitat casa memorială Crișan, ridicată pe locul casei martirului ce a dat semnalul ridicării la luptă a moților — ne scrie, înso- țindu-și rindurile cu fotografia pe care o reproducem (Gheorghe Frîncuș, din Arad, 
Calea Armata Roșie nr. 8).

• Pe Bd. Ghica Tei, între strada Maica Domnului și strada Județului, în urmă cu 2 ani s-a introdus o conductă de gaze pentru alimentarea unor imobile. Lucrările de alimentare cu gaze s-au terminat în urmă cu un an și jumătate. De atunci însă au rămas nereparate carosabilul, trotuarele, bordurile, astfel incit zona este plină de gropi, praf sau noroi atunci cînd plouă, îngreunînd circulația — ne sesizează Alexandru Mancaș din Bucu
rești, Bd. Ghica Tei 21.

© Adrian Stănescu din Timișoara ne relatează următoarea întîmplare : Jntr-una din zilele lunii septembrie, un grup format din cinci tinere, proaspăt absolvente ale Facultății de medicină din Iași, însoțite de doi turiști care le călăuzeau au cucerit cel mai înalt pisc al masivului Paring — cota 2518 m. La drumul de întoarcere spre cabana IEFS, grupul a fost surprins de o furtună, intrînd în dificultate. Remarcînd în depărtare o luminiță, sub- vîrfu'l „Cîrja“, turiștii au început să strige. în mai puțin de o oră, patru oameni au sosit lîngă grupul aflat în pragul epuizării și înghețului, cu îmbrăcăminte groasă și toate cele necesare și mai ales cu... optimismul atît de necesar.După aproape trei ore de mers apoi, deși una dintre tinere a fost dusă mai mult în spate, au ajuns cu toții, și mai ales cu bine, la cabana IEFS — cei patru luînd apoi noaptea și ploaia în piept, pentru a ajunge la bivuacul lor. Aceștia, s-a aflat, făceau parte din formația „Bel- lerdava" și pregăteau concursul traditional organizat de agenția BTT-Dolj, ce urma să aibă loc în perioada 27—28 septembrie în masivul Paring, cu participarea echipajelor de turism și alpinism din întreaga țară. Printre ei : Gabriel Mil- cescu, Vali Mocioiu și Fabian Golea, toți din Craiova — olteni „la înălțime" — cărora corespondentul nostru le transmite, prin intermediul revistei, mult succes în viitor și vie recunoștință pentru fapta lor de omenie.© „Subsemnatul Vâslan Marcel, domiciliat în Buzău cartierul Broșteni bloc J.I. scara A ap. 33, am scris redacției FLACĂRA în luna iunie a.c. cu rugămintea să fiu ajutat în a mi se remedia deficiențele ivite în apartament. Doresc să vă comunic pe această cale că apelul dv. către Consiliul popular al orașului Buzău a găsit audiență promptă, IJCM Buzău înlăturîndu-mi în prezent cele sesizate. Vă rog să primiți mulțumirile mele și ale familiei pentru sprijinul acordat, și vă mai rog să transmiteți același lucru Consiliului popular al lucrătorilor de la IJCM Buzău pentru înțelegerea acordată".Le facem, pe ambele, cu plăcere.
• Mireea Panainte din ’ satul GrăjdanL 

comuna Grivița, județul Vaslui, absolvent de liceu și dorind a participa Ia concursul de admitere în învățămîntul superior — facultatea de agronomie — sesiunea iulie 1985, ne scrie : „întrunit printre disciplinele pe care le studiez se află și 
Agrotitotehnia anul III, ultima ediție și deoarece un astfel de manual nu se găsește în librării, vă rog să mă sprijiniți în sensul de a face publică dorința mea de a . intra în posesia acestui manual, cartea fiindu-mi absolut necesară". îi îndeplinim dorința.

9 Marin Șerban din Tulcea, ne relatează un fapt aproape' incredibil: „Mă adresez dv. în numele tuturor locatarilor din strada Păcii 66, blocul 176, pentru a vă face cunoscut următorul fapt : locuim în acest bloc din anul 19'79, un bloc cu 10 etaje, dar căruia, din motive pe care nu le cunoaștem nu i s-a montat nici în ziua de azi liftul, unicul lift de altfel, astfel îneît oameni bătrîni, suferinzi, părinți cu copii, urcă zilnic etajele pe jos, în timp ce în scara liftului se adună gunoaie și colcăie diverse viețuitoare".Admiț.înd relatarea ca fiind reală, ne adresăm și noi organelor locale în drept pentru remedierea cît mai urgentă a a- cestei situații.

9 Gheorghe Bratu, pensionar militar din comuna Giulvăz nr. 107, jud. Timiș, a depus la data de 30.09.1983, la stația C.F.R. Sinaia una. valiză cu haine și obiecte personale cu buletinul de mesagerie nr. 303574/30.09.83 — destinația : Stația C.F.R. Giulvăz, jud. Timiș — pentru care a achitat suma de 37 let Valiza a sosit violată la destinație, Ia data de 10.10.83, lipsind bunuri în valoare de 1 166 lei, fapt pentru care s-a întocmit proces verbal în prezența șefului stației. Respectivul act, împreună cu buletinul de mesagerii, a fost trimis la Direcția Regională C.F.R. Timișoara în vederea cercetării și recuperării pagubei produse. Deși a revenit în repetate rînduri, G.B. nu a intrat în posesia valorii pagubei produsa Și constatate legal nici pînă astăzi.Fără comentarii...• „în ziua de 16 august am făcut o excursie în comuna Popești, județul Giurgiu. cu intenția de a vizita ruinele anticei cetăți traco-gete Argedava care se află la marginea comunei, la circa 200 metri de rîul Argeș ; cu 24 de ani în urmă mai vizitasem acest loc, în timpul săpăturilor efectuate de regretatul prof. dr. doc. Radu Vulpe. Atunci urmele cetății — avînd o importanță istorică deosebită în istoria noastră veche, fiind cea de a doua reședință regală a marilor regi Burebista și Decebal — erau foarte vizibile. Spre surprinderea mea, în prezent în acest loc nu există nici un indicator ce să menționeze că.aici se află cetatea Argedava, mai mult, am constat cu amărăciune că întreaga așezare antică este acoperită de bălării înalte și șalcîmi, ai căror rădăcini dislocă zidurile vechilor ruine. Consider că forurile locale precum și județene ar putea, chiar și printr-o restaurare parțială, să redea acest monument circuitului turistic, cu atît mai mult cu cît se află în apropierea Capitalei" — ne scrie 
Constantin Dumitrescu din București, 
strada Baia de Aramă nr. 3, blocul 5. B, 
scara C, apartamentul 93, sectorul 6.

0 Iosif Sfeta, învățător pensionar din Ghilad, județul Timiș, a cumpărat în data .de 10.09, de la magazinul din localitate, o 
bandă izolatoare produsă de întreprinderea „TURDEANA" ; banda s-a dovedit a fi complet nefolosibilă, ea fiind o simplă bandă din pînză lipsită de adezivul corespunzător. A mai încercat de două ori — același rezultat, ha, încă, gestionarul magazinului i-a comunicat că nu e singurul care se plînge de calitatea acestui produs. Omul nostru a luat atunci benzile și le-a trimis întreprinderii în cauză, primind avizul de recepție datat 17.09 și semnat de un oarecare Nau Cornel. Dar răspunsul așteptat nu a mai sosit... Benzile în cauză continuă așadar să producă nemulțumirea cumpărătorilor, o cutie nu are preț, pe alta scrie numai „Lei...", poartă însă, toate, inscripția Stas 3658-82 (? ! — n.r.).Poate că rindurile de mai sus se vor lipi de conștiința profesională a celor de la F.A.P.S. Turdeana, în sensul de a nu mai plasa pe piață bandă izolatoare care nu se... lipește 1© „Mă numesc Coștică Rotarlu, domi- ciliez în București, str. Muzelor nr. 20-A, sectorul 4 : alături de casa mea Se află un teren viran pe care nu sînt sădiți decît cîțiva pomi nefructiferi. De dimineața și pînă seara, pe acest, maidan vin tineri trecuți de 15 ani, care bat mingea, se ceartă, țipă, producînd un vacarm de neînchipuit și tulburînd grav liniștea locatarilor din. jur, mulți dintre aceștia oameni in vîrstă. Propun ca pe acest teren — mai bine zis maidan — să se amenajeze un parc cu leagăne pentru copiii miei, cu cîteva bănci pentru bătrînii care însoțesc copiii etc. Sîntem 14 familii care am adus la cunoștința consiliului popular această situație, dar nu s-a luat încă nici o măsură".• „Mă numesc Cornelia Văcaru și locuiesc în comuna Păuca, județul Sibiu : sînt abonată la revista FLACĂRA — sau mai exact, „am fost" abonată pînă la data de 1 iulie, pînă când revista mi-a venit regulat. După 1 iulie nu am mai primit nici' un exemplar, deși abonamentul l-am făcut pînă în noiembrie. întreb în fiecare săptămînă, la oficiul din comuna noastră și primesc același răspuns — n-a venit I îmi explicați dumneavoastră cauza 1“Cazul dv. nu este singular ; din păcate noi scriem și publicăm doar revista — de 
difuzarea ei, se ocupă altcineva ! Oricum, atragem atenția organelor în drept din județul Sibiu asupra aspectului cel puțin neplăcut — ca să nu spunem altfel I — pe care ni l-ați sesizat.

© Poluare sonoră : duipă ce timp de 23 de ani au avut liniștea necesară odihnei, de cîteva luni încoace locatarii domicili- ați în blocul nr. 15 din șoseaua Ștefan cel Mare (mai ales cei ale căror apartamente au camerele și balcoanele poziționate în spatele imobilului, în imediata vecinătate a întreprinderii de morărit și panificație „Dîmbovița"), sint puternic afectați de zgomotul produs zi și noapte de către două ventilatoare cu mare gabarit montate aici, la o distanță de numai cîțiva metri de ferestre. Nu numai odihna, dar, practic, locuirea a devenit aproape imposibilă aici. Deși s-au făcut mai multe sesizări, atît verbale cît și în scris, la conducerea întreprinderii de morărit și panificație — deși s-a invocat în acest sens cuprinsul Legii nr. 9/1973 privind protecția mediului înconjurător — oame

nii continuă să trăiască (și să nu doarmă, adăugăm- noi — n.r.), intr-un vacarm sonor greu de imaginat — ne relatează în 
scris Ion Mihalcea, de la adresa respec
tivă, telef. 10.71.68.• „Mă numesc Aurel Soare, din satul Dealul Viilor, comuna Moșoaia, județul Argeș și vă aduc la cunoștință următoarele : drumul din sătul nostru este de ani de. zile degradat pe o porțiune de 3 kilometri, cu gropi și bălți. Șanțurile nu mai există, pe marginea drumului au crescut mărăcini și bălării. în anumite locuri au fost săpate șanțuri și gropi de către lucrătorii Schelei Petrol Moșoaia pentru repararea conductei fisurate, dar au uitat să le mai astupe după terminarea lucrării, devenind astfel un mare pericol pentru copii și bătrîni, precum și pentru vehicule sau animale. Cetățenii satului au contribuit cu sume de bani pentru repararea drumului, nici acum nu știm insă cum s-au folosit acești bani. Am ridicat această problemă în diferite ședințe, în audiențe, degeaba însă : nimeni nu vede, nimeni nu aude î“Poate că vor auzi, odată cu publicarea acestor rînduri... !• „Am socotit de datoria mea să scriu aceste rînduri în care vă rog să vă alăturați mie pentru a aduce elogiul ce se cuvine unei familii de oameni care au pus la dispoziția concetățenilor lor biblioteca de pest© 2 000 de volume (din care nu lipsesc edițiile complete ale clasicilor români și nici cărți rare de bibliofilie precum : „Uricariul" în 24 volume de Th. Codrescu tipărit în 1882, vasta colecție de documente istorice românești „PROTO- COLULU CONGRESULUI NATIUNEI ROMÂNE DIN ARDEALU CE S’AU TIG- NUTU ÎN SABIIU LA 20/8 PRIERU 1863“ tipărită în 1883 Ia Paris în 60 de exemplare, „Biographes d’hommes ilustres" din 1895 etc. — un loc de seamă fiind cărțile tipărite în anii socialismului în România, toate împrumutate cu bunăvoință cititorilor, bineînțeles gratuit, numărul lor ri- valizînd — ca să nu zic altfel — cu cel al cititorilor Bibliotecii orășenești. Dacă la cele de mai sus adăugăm o frumoasă colecție de flori de mină, precum și una de medalii rare românești (precum „Medalia independenței" emisă la 29 august 1882 etc.) ne putem face o impresie a a- cestui cămin de oameni buni care îndrăgesc și răspîndesc cultură cu dăruire și dragoste. Este vorba de Cezar Bosoancă 
eu soția și cei doi copii ai lor, domiciliați în Moldova Veche, blocul 15, scara 2, a- partamehtul 9, județul Caraș-Severin" (această impresionantă scrisoare este semnată de Alexandru Dclici, localitatea 
Biserica Albă, R.S.F.I.).

© Teodor (sau Teodora?!) Vrabie, de la Fabrica de confecții din Roman, Neamț, ne sesizează că exact în fața grădiriiței- cămin de pe strada Ecaterina Teodoroiu din Roman ființează o „circiumă cu terasă" ai căror „permanenți clienți" oferă micuților, mai ales în orele după-amiezii, un „spectacol" departe de a fi liniștitor, și mai ales deloc potrivit acestora. Pe drept cuvînt cititorul nostru propune ca în locul acestei „instituții" să se facă o cantină pentru copii, sau o unitate de se- mipreparate, sau chiar o patiserie — orice, dar nu o circiumă !Susținem ■ acest punct de vedere.• Înființarea liniei periodice de autobuze 333 și 334 — ne scrie ing. L. lanovi- 
cie din București, strada Măgura Vultu
rului 64, ap. 32 — a fost impusă de necesitatea asigurării unui transport rapid și civilizat al oamenilor muncii din zona Balta Albă către locurile de muncă de pe platforma Băneasa din nordul Capitalei, în continuă dezvoltare. între timp, au crescut și s-au dezvoltat noi cartiere, echivalente, la rindul lor, unor adevărate orașe : Dristor — Mihai Bravu, Panteli- mon, Colentina ș.a.. Valorile de trafic au crescut vertiginos, în schimb nu întotdeauna aceste linii răspund în mod corespunzător noii calități a traficului. Absența unor mașini de pe traseu, lipsa de disciplină a unor conducători auto de pe cele aflate în traseu, circulația în coloană de cîte 3—4 autobuze și neoprirea în unele stații, deși autobuzul nu este umplut pînă la refuz, provoacă mari neajunsuri, întârzieri de la serviciu, accidente. Este de dorit ca organele I.T.B. să analizeze și să ia măsurile ce se cuvin pentru buna funcționare a acestor atît de solicitate linii de autobuze.

0 „în amonte de satul Herepeia, comuna Vețel, județul Hunedoara, Exploatarea minieră Deva a deschis un iaz de decantare unde, din luna august, a început să-și depoziteze sterilul rezultat în urma preparării minereului. Apele reziduale din iaz se infiltrează -în pîrîiașul ce trece prin sat — acesta și-a. triplat debitul, iar apele sale curg cu spume pe crestele valurilor — iar pe aici-, în fîntî- nile cetățenilor. Apa din aproape toate fîntînile satului este poluată, are miros metalic și gust de asemeni, la golirea dintr-un vas în altul face clăbuci. Am 
© „Flacăra" nu ia în considerare scrisorile anonime și nu pri

mește acte originale. Scrieți-nfc cît mai concis. Și nu uitați să vă 
iscăliți. Precizați eventual telefonul unde vă putem găsi. Audiențele 
se țin zilnic între orele 10—13.

anunțat Centrul sanitar antiepidemic Deva care, la 17 august a declarat apa NE- POTABILĂ ; pentru ca la 31 august, pe nouă fîntîni să se prindă inscripția APĂ POTABILĂ ! ? O perioadă am fost a ”0- vizionați cu apă potabilă adușâcu cisterna de. la Deva, apoi aceste transporturi s-au sistat. Oamenii își procură apa, în prezent, de la mari distanțe, din două sate învecinate, Vețel și Bretelin, considerăm însă că nu astfel trebuie rezolvată aprovizionarea cu apă a satului nostru 
(semnează Nicolae Mihuți din Herepeia. 
nr, 12).înțelegem gravitatea sesizării și solicităm forurilor. în drept luarea cît mai urgentă a măsurilor ce se impun : este vorba de sănătatea oamenilor : o soluție — căci trebuie să existe o soluție I —nu poate suferi, în acest caz, nici o amînare.

• Nicolae Maxim, din comuna Ghim
pați, județul Giurgiu, mulțumește revistei noastre pentru faptul că, în urma unui anunț apărut într-un număr anterior, a reușit să-și regăsească sora despre care nu mai știa nimic de peste 50 de ani. Ne bucură că i-am putut fi de ajutor.© Fiind detașat la Șantierul. ehergo- montaj București, antrepriza Suceava, 
Neculai Vasiîoaia din comuna Helegiu. 
județul Bacău, întîmpină greutăți în demersurile pentru reînscrierea unuia din copiii săi cu deficiențe de vorbire, la grădinița ajutătoare din județul Bacău. Greutățile au ca punct de plecare faptul că ar trebui efectuată o anchetă socială. Dar tovarășii de la consiliul popular al comunei Helegiu refuză să o facă și-l trimit pe corespondentul nostru la Suceava, unde lucrează și are viză de flotant, iar cei de la consiliul popular al municipiului Suceava îi recomandă să se adreseze conducerii comunei unde-și are domiciliul stabil. Ciim se pare că înscrierea este strict condiționată de această anchetă socială, rugăm cele două consilii să se .' ă de acord pentru *a nu-1 obliga pe Nes, i Vasiloaie să-și țină copilul acasă.

Pagină realizată d> 
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Posta redacției
Ion Cereanu — Salcia (Mehedinți) : Militarii iri termen, care înainte de încorporare au fost încadrați în muncă, primesc alocația de stat pentru copii de la unitatea socialistă unde au lucrat. Alocația de stat pentru copii nu se acordă retroactiv © Ionel Tutuianu — Constanța : Cu o vechime în muncă de r mai 3 ani în unităti de cale ferată beneficiati de permise de călătorie gratuite © Anghel Mardarc ■ — Țigănești (Teleorman) : Vechimea care se ia ’n considerare la stabilirea pensiilor pe munca depusă este timpul cît ați _ încadrat în baza unui contract de mv~"ă și nu altfel. Dovada vechimii în m i în vederea pensionării se face prin netul de muncă întocmit conform legii 

• Smaranda Mihai — Braniștea (Galați) : Cu pensie de urmaș nu puteti beneficia și de pensie C.A.P, 0 Alexan
dru Fronie — Timișoara : Propunerile dv. au fost trimise forurilor în drept 
9 Verona Cârcioană — Cîmpina : 1) Se hotărăște de către Senatul institutului de învățămint superior ; 2) Aveți dreptul cu 2 ani mai devreme 9 Constantin Bădilă — București : în situația dv., întreprinderea nu are nici o obligație. Pentru cea de-a doua problemă aveți răspunsul forului competent 9 Ilîe Sereha — Moldo- vița (Suceava) : în cazul prezentat, numai instanța de judecată poate hotărî 
9 Victor Mareș —■ .București : La întreprinderea de produse ortopedice si de protezare 9 Vasile Emacu — Reșița : Cererea de reconstituire se adresează comisiei de reconstituire a vechimii în muncă de pe lîngă Consiliul popular județean, însoțită de un înscris din care să rezulte că au existat raporturi de muncă între părțile menționate în cerere, precum și dovadă că arhiva a fost distrusă 9 Gheorghe Ispas — Baciu (Teleorman) : Hotărîrea se ia de către consiliul popular local 9 Paul Ancu — șița : Vă lămuriți, adresîndu-vă direcției P.I.R. din. cadrul întreprinderii în care lucrați 9 Gheorghe Gostin — Iași : Da, este 9 Alexandru Ștefan — Păstrăveni (Neamț) : Nu este posibil cu gradul III de invaliditate 9 Irina Berceanu — Cluj- Napoca : Absolvenții institutelor de în- vățămînt superior, promoția 1984. nu-și pot efectua stagiul în orașe declarate prin lege orașe mari. Nu se dau derogări de la lege.

MARGA NEDELEA @



Ora industriei aeronautice românești Omul la trbuna socială

® Tradiție și prestigiu ® Școala Elie Carafoli ®

— Tovarășe conferențiar Corneliu Ber- 
bente, întrueit de peste 4 ani sînteți de
canul Facultății de aeronave din Bucu
rești, aș vrea să vă întreb un lucru sim- 
r7 Js și complicat : pe studenti îi vedem 
mai puțin, in amfiteatre sau la muncă. 
Dar după manifestările lor de pe stradă, 
după aerul lor exuberant, lumea se poate 
întreba ca și noi, putem avea încredere 
în pregătirea lor 7— Eu răspund hotărît, da, putem avea încredere pentru că au o bază de cunoștințe solidă și cuprinzătoare, atît ca profunzime, cît și ca întindere. Noi știm că îi pregătim pentru o industrie de vîrf, în care nu există loc pentru eroare, în care nu există posibilitatea să tragi pe dreapta și să aștepți depanarea. în aeronautică fiabilitatea ori e maximă, ori nu există.

— Cîteva avioane DC 10, aparținînd 
unei mari companii producătoare de ma
șini de zbor, ca să folosesc o sintagmă 
care vă face plăcere, au suferit accidente 
tragice și pilotii lor ar fi fost fericiți să 
existe aeea posibilitate de a trage pe 
dreapta pentru depanare.— Oricît ar părea de ciudat, acele accidente de aviație s-au petrecut din cauze cu totul și cu totul secundare. A fost vorba de niște greșeli de proiectare la ușa de la bagaje care ceda presiunii existente în celulă.

— Ce este o celulă în aviație ?— Corpul avionului. Un alt DC 10 a căzut, situație unică, din cauza unui bulon de susținere a motorului. Acesta s-a rupt, apoi au cedat și celelalte buloane și motorul a căzut. Am relatat aceste amănunte pentru a sublinia cît de importantă este pregătirea fiecărui specialist care lucrează în acest domeniu. Iar noi, la Facultatea de aeronave încercăm să-i pregătim pe studenți în cel mal temeinic mod, să facă față și-n cercetare șl-n producție. Le asigurăm o pregătire teoretică solidă, îi instruim în laboratoare, îi trecem prin iecte care cresc în complexitate și care ■rg vîrful prin lucrarea de diplomă.
— Am auzit pe la alte facultăți că, pen

tru a parcurge materia de specialitate și 
ni .iernați cile superioare, cadrele didactice 
si®' obligate să organizeze cursuri în care 
reiau materia de liceu. Deși au reușit la 
admitere, studenții nu fac față nivelului 
universitar pentru că sînt lipsiți de cu
noștințe elementare.— Nu e o chestiune care să țină de un liceu sau de altul, ci de pregătirea individuală a fiecăruia. Oricum, nu este cazul nostru. Cei care încearcă o admitere la aeronave sînt bine pregătiți. Ei știu că vin la o facultate dificilă și nu oricine participă la concurs. Și dacă totuși ar reuși ar fi eliminați pe parcurs.

— Deci nu în toate cazurile examenul 
de admitere este o garanție pentru ni
velul de pregătire al candidaților 7— în zona mediilor mici, unii se pierd, îi triază matematica din anul I. Dar la unii se simte un fel de dopaj de cunoș- țe, rezultatul unei meditări intensive, -cută fără o bază reală. După un timp ies în evidență marile lor lipsuri și examenele îi triază de la sine.

— Asta înseamnă că pentru fiecare din- 
studenții care termină puteți depune 

v mărturie, puteți da în scris că are o 
v 'țgătire serioasă.■ Și chiar depunem o mărturie prin u.ploma pe care o eliberăm studentului. Mediile din toți anii sînt o oglindă fidelă a pregătirii. Măsurarea cunoștințelor prin examene este exactă; pe de altă parte noi îi recomandăm pe toți absolvenții diversificat, după aptitudinile pe care le-au dovedit. La facultatea noastră o medie de 9 se obține foarte greu. Cine a absolvit cu media 9 a fost un student foarte bun, care va putea merge pe picioarele lui în orice împrejurare. El va face față la orice.

— Dar studenți excepționali mai apar Ia 
Facultatea dc aeronave 7— Sînt și ei lucrează cot la cot cu noi, în programe de cercetare. în anii III—IV—V avem 10—15 studenți excepționali care lucrează la un nivel înalt. Noi sîntem mîndri că Ovidiu Bădescu, Laurențiu Pascu, Sorin Caian, Mihaela Avram și Mihaela Dragomir, deși studenți, lucrează la cercetări împreună cu • noi. E o dovadă că munca noastră dă roade.

— Nn se cuvine, dar sînt tentat să vă 
întreb, ați' angaja într-o competiție fără 
nici p reținere un student excepțional de 
la Facultatea de aeronave din București 
« un student excepțional de la o cele

bră facultate din lume 7— Fără nici o reținere ! Cu ani în urmă studenți pe care i-am trimis să studieze la Imperial College din Anglia au absolvit tot printre primii. Iar absolvenții noștri foarte tineri care lucrează la programul RO5JBAC s-au descurcat extraordinar în cooperarea cu specialiștii englezi. Noi considerăm că studenții foarte buni se pot integra imediat și pot da un randament deosebit în producție. Eu personal am foarte multă încredere în teoria bine învățată pe care o pretindem de la studenți. în 1976 am avut un contract de cercetare cu o universitate din S.U.A., Virginia Politechnic Institute and State University. Am plecat cu convingerea că voi lucra în domeniul teoretic. A trebuit să fac cercetare experimentală și atunci m-am convins că teoria bine studiată îți dă acces spre toate domeniile practicii.
— în afară de faptul că sc spune că 

sînteți un demn urmaș al marelui savant 

care a fost Elie Carafoli, nu știm multe 
lucruri despre dumneavoastră !— Eu aș spune că profesorul Carafoli 
a creat o școală românească de aerodinamică și ea se vede acum prin activitatea unor mari cercetători, unii dintre ei discipoli ai savantului. E vorba de colaboratorul profesorului, profesorul V. N. Constantinescu, de doctorii ingineri Dan Pantazopol, Lucian Dumitrescu, Ștefan Săvulescu, Mihai Neamțu și 'mulți alții. Marele merit al profesorului Carafoli a fost acela de a investi. încrederea în cei mai tineri, de a-i îndruma. Nu toți savanții creează o școală.

— Și totuși ezitați să vorbiți despre 
dumneavoastră !— Eu sînt prahovean din Moreni, cu liceul la Tirgoviște. în copilăria mea din preajma Morenilor, trăită în timpul războiului. vedeam avioanele românești I.A.R. și eram mîndru că se ridică mai sus decît celelalte și pot să le doboare. Mai tîrziu, fratele meu, student la hidraulică, atunci cînd mă auzea povestind despre avioane, îmi spunea că la politehnică, la o altă secție, lucrează un profesor care e mare . savant în aerodinamică și dacă sînt în stare să încerc să merg acolo. Pe profesorul Elie Carafoli l-am avut 1a aerodinamică. Remarcabile erau siguranța lui la curs și deschiderile pe care le crea la fie-

Problema 
fundamentală 

pentru anul 2000, 
ca și acum, 

va fi ca omul 
să fie om

care subiect. Ne spunea, cunoaștem pînă aici. Cercetarea va mai trebui să limpezească asta și asta și asta. Aș fi bucuros dacă vreunul dintre voi ar izbuti. Profesorul făcuse și industrie, și cercetare, și învățămînt. Mi-am ales o temă de cercetare legată de zborul avioanelor la viteze supersonice. Era anul 1958. Aviația supersonică își trăia copilăria, iar la noi industria aeronautică nu era relansată. Abia în ultimii 15 ani, președintele Nicolae Ceaușescu, intuind posibilitățile de dezvoltare și cunoscînd tradiția aviației românești a impulsionat relansarea industriei aeronautice românești. în perioada aceea aeronautica, în domeniul practic, însemna exploatarea și întreținerea avioanelor din dotare. Dar în timp ce partea practică aproape nu exista, profesorul Elie Carafoli a ținut cercetarea teoretică la zi, și încă la un foarte înalt nivel. Noi ca teoreticieni căutam metodele de calcul mai simple și le comparam cu rezultatele teoretice și cu ce puteam experimenta la Institutul de mecanică a fluidelor de pe lingă Academie. Astăzi institutul s-a dezvoltat, a devenit INCREST și este unul din cele mai mari institute de cercetare. Politehnica bucureșteană a continuat cercetările în domeniul aviației și, astfel, cu 15 ani în urmă industria aeronautică a găsit se- . rioase puncte de sprijin. Eu, pe linia cercetărilor din școală, am lucrat în domeniul aerodinamicii vitezelor mari, supersonice și hipersonice.
— La ce trebuie să ne mai așteptăm de 

la aceste viteze hipersonice 7 Pe mine 
personal măr cam sperie ! *— Termenul de hipersonic e utilizat a pentru viteze care depășesc de 4—5 ori viteza sunetului și apar la rachete, la reintrarea în atmosferă, la avioane experimentale.

— Vă cer scuze pentru întrebarea ur
mătoare, ea este : la ce ne folosesc nouă

■ aceste cercetări 7— în primul rînd că domeniul cercetării fundamentale este nelimitat, nimeni și niciodată nu va putea susține că limitele cunoașterii au fost atinse. Apoi cercetarea din știința aerospațială, chiar atunci cînd nu poate fi aplicată direct și imediat în acest domeniu, are implicații cu totul neașteptate în alte domenii. Bunăoară, tubul de șoc de la Institutul de mecanică a fluidelor — azi reprezentativul institut de cercetare cunoscut sub numele de INCREST — a fost utilizat pentru studiul undelor de șoc care ar putea lua naștere la prăbușirea unor galerii de mină. Au apărut o sumedenie de alte situații cînd rezultatele cercetărilor din știința aerospațială au fost folosite de alte domenii. Sau cine cercetează și este în stare să rezolve probleme la viteze foarte mari e în stare să rezolve și problemele care apar la viteze mai mici.
— Este pregătită industria noastră să 

preia marea parte din cercetările teore

tice de vîrf, să ajungă la acel nivel de 
dezvoltare tehnică spre care tinde ome
nirea în preajma anului 2 000 7— Sub aspect teoretic și de laborator eu cred că sîntem pregătiți să preluăm orice, să facem față celor mai moderne exigențe. Sub aspectul transpunerii acestor cuceriri la scară reală, trebuie văzut care este cea mai bună alegere. Din acest punct de vedere nu trebuie să refuzăm nici un progres, oricît ar fi el de sofisticat. Din experiența pe care o avem, se dovedește că putem face, în condiții convenabile, transfer de tehnologie din aviație în alte domenii, astfel îneît să devenim competitivi în aceste domenii. Am avut prilejul să contribuim la modernizarea unor componente de la locomotivele diesel electrice, produse la Craiova și ale motoarelor diesel produse la Reșița. Problemele care au apărut ca fiind de vîrf în acest domeniu erau rezolvate în aviație de multă vreme sau se aflau în situații ana- loage deja rezolvate. Macheta pentru metrou sau Cea. a viitorului turn de televiziune au fost studiate și în tunelul aerodinamic. Sursele de energie pot fi mai bine proiectate dacă se iau în considerație cunoștințele din domeniul aviației.

— Sînteți un teoretician de prestigiu, 
care nu este străin de industria aeronau-

tică. Cum vedeți producția domeniului 7— O văd ținînd pasul cu cercetarea și realizînd pe scară internațională nivelul de informații și exigența tehnico-științi- fică. în ce privește realizarea mașinilor de zburat, o văd perfetționînd soluțiile luate în licență pentru avioane și elicoptere.
— Avem deja un prestigiu în lumea 

cercetătorilor, eîștigat cu aceste produse 7— Sînt avioanele și elicopterele realizate în cooperare cu Anglia și cu Franța. Ideea ar fi ca plecînd de la licențele preluate să încorporăm inteligență nouă, românească spre a putea fi competitivi și să ținem pasul cu cercetarea care se desfășoară de la an la an și să ne perfecționăm, să ne profilăm pe anumite tipuri și să le ridicăm la vîrf. Iar sarcina noastră, în învățămînt, este să pregătim specialiști care să ducă la îndeplinire aceste deziderate.
— Președintele Nicolae Ceaușescu, por

nind de la tradiția românească în acest 
domeniu, a intuit perfect posibilitățile in
dustriei românești, dar a avut și curaj de 
a relansa o industrie care, la momentul 
respectiv, nu reprezenta mare lucru, în 
timp ce alte țări ajunseseră deja la rea
lizări și performanțe deosebite.— Cooperarea cu industria aeronautică britanică, impulsionată de președintele țării noastre s-a făcut treptat. întîi cu un avion mai mic prin intermediul căruia 

Omul — interimare de conștiint®Doctorița
Mirosul de cărămidă veche încinsă a! cămăruței de gardă. Bustul aplecat 

peste măsuța joasă - mîinile strînse în poala halatului alb - al doctoriței care 
citește. Pelicula de grăsime pe pleoape. Cînd ridică privirea — albastru! de
gradat ol ochilor. Oboseala nu e de-acum - nici de ieri ; s-a cuibărit de mult 
între umerii aplecați și între cutele gîtului. Cu vîrfurile descărnate ale degetelor 
întoarce filele dosarului. Și-a terminat argumentele și așteaptă. Spune : - Dați-mi 
dumneavoastră un sfat, ceva... Iar noi nu știm ce sfat i-am putea da. Mai zice . 
—Sînt psihiatru de atîția ani, nu mă pot înșela...

O frunză roșie s-a lipit de geam și de privirea ei- Lucirea strălimpede a 
lacrimilor. — Și eu am pierdut totul, continuă. Totul. De foarte mult timp. Și 
n-am protestat. Am pierdut copiii și soțul și nu m-am luptat cu nimeni. Am 
știut să pierd. Și ea I... Bolnava asta care mă reclamă I... Pot eu să cred ca 
nu e bolnavă ? Nu pot s-admit că un om se poate zbate cum se zbate ea fără 
a se afla sub incidența paranoiei... Nu pot I _ ..ou

Plecăm. Aproape se agață de noi. Nu vreți să-mi spuneți nimic .... Un 
sfat... ceva !.-

NICOLAE CRISTACHE

specialiștii noștri au intrat în contact cu o tehnică avansată. în paralel, tovarășul Nicolae Ceaușescu a cerut învățămîntului să producă specialiști și a susținut înființarea facultății de aeronave. în 1971 facultatea și-a deschis porțile, Institutul de mecanică a fluidelor a fost dezvoltat și s-a născut INCHEST. în paralel s-a trecut la dezvoltarea întreprinderilor de avioane de la Brașov și Bacău și au fost construite cele de la Băneasa și Craiova.
— Formidabil, parcă nu-mi vine să cred 

că avem patru fabrici de avioane 1— Avem și ele produc !
— Există posibilitatea să devenim cu- 

noseuți ca producători de mașini de zbu
rat 7— întîi se pune problema calității și a performanțelor. Cantitatea se poate dimensiona. Experiențele românești și tradiția noastră in acest domeniu sînt celebre. Acum specialiștii noș- trii fac eforturi spre a depăși faza licențelor cumpărate. Am convingerea că ea va fi depășită foarte repede. La fel s-a întîmplat șl în domeniul calculatoarelor. întîi am făcut pași mai timizi și. apoi industria românească de calculatoare a cunoscut un salt puternic. Dar să nu dau un exemplu din alte do- e menii. Celebrele avioane I.A.R. au fost cumpărate tot sub licență și apoi specialiștii noștri, prin muncă și inteligență, le-au ridicat cu mult peste nivelul modelului inițial.

— Siudiați vitezele hipersonice ! Cum 
vă descurcați în viteza cotidiană a auto
buzului și a troleibuzului 7— Ca orice om, doar că atunci cînd călătoresc cu viteze de 20—30 de kilometri Ia oră și străbat orașul mă gîndesc tot la vitezele mari, la civilizația tehnică a viitorului. ,

— Și ce vă spuneți în aceste gînduri 7— Că în anul 2000 vom depinde de sursele de energie, că tendințele de, introducere a calculatorului în testarea și reglarea optimă a fiecărui mecanism, a fiecărui sistem motor vor triumfa. Dar va apărea și o altă problemă, că o dată terminată modernizarea ea va fi deja depășită. Și atunci prognoza va conta enorm.
— De ce vor avea neapărat nevoie con

cetățenii noștri în preajma acestui an atît 
de invocat ?— O prognoză pînă în anul 2000 e o prognoză pe termen lung, deoarece ritmul schimbărilor e foare mare și 16 ani reprezintă enorm. Dar eu cred că va trebui să ne gîndim tot la valorile umane care s-au dovedit solide și sigure. Munca onestă va fi în continuare necesară. Ea rămîne și pentru anul 2000 principala sursă de satisfacții. Cel care muncește cu pasiune îi respectă pe ceilalți și, pe baza aceștul respect reciproc, oamenii își pot face viața plăcută. Unui student care va termina facultatea noastră în anul 1990 nu i-aș spune, pregătește-te în cutare sau cutare domeniu pentru că acesta este de viitor. I-aș spune, cu ce ai învățat ai o deschidere către orice latură a aeronauticii, nu-ți rămîne decît să-ți păstrezi curiozitatea și caracterul, să muncești, adică să fii om.

— Dumneavoastră ce vă reproșați cel 
mai adesea 7 .— Poate faptul că nu am timp.

— Dacă ați avea, v-ar tenta să vă ocu
pați și de construcția de mașini de zbu
rat 7— Mulți tineri care au fost preocupați de cercetare fundamentală, în cele din urmă au început să se preocupe de tehnologie, Pe mulți studenți excepționali încerc să-i îndrept spre tehnologie, expli- cîndu-le că aici pot găsi și cercetare fundamentală. Am chiar convingerea că nu se mai poate face tehnologie de vîrf fără oameni care să știe cercetare de vîrf. în ce mă privește am fost într-un avion, cum altfel aș face călătoriile lungi 7, am fost chiar în cabina pilotului dar nu am devenit pilot. Nu am chiar nostalgia zborului. Eu rămîn în continuare preocupat de vitezele supersonice și hipersonice.

CORNEL NISTORESCU



lacara

Arta impreunindu-se
Cenaclul Flacăra al Tineretului Revoluționar,

Greu, dar frumos

Localitatea : Hunedoara, 31 octombrie 
1984, orele 18, stadionul Corvinul.Număr de spectatori : 10 000.Atmosfera : Mult entuziasm, dar mai 
putină coeziune.Calitatea spectacolului : bună.Noutăți : prezențe locale — Maria Mic 
și grupul Ghinion.Aportul organizatorilor : bun, dar parcă 
ăr ti tost nevoie, ca o parte din oamenii 
mai vechi din conducerea organizației 
municipale U.T.C. Hunedoara să-l ajute 
mai mult pc noul prim-secretar al acestei 
organizații care a făcut tot ce i a stai în 
putere pentru ca această manifestare să 
fie o reușită.în goana mașinii ce ne poartă spre destinație, trecem repede, prea repede, prin «dineurile istoriei. ULPIA TRAIANA SARMISEGETUZA răsare în dreapta, sub aparența unei danturi de strămoși de vremi, dar încă puternică, înfiptă adînc în gingiile pămîntului dac, „Ce măcel cumplit trebuie să fi fost pe aici !“, spune unul dintre membrii cenaclului, remarcă primită cu un minut de reculegere spontan. Mă gîndesc că. vorbijn atît de rar despre istoria noastră, doar pentru faptul că o avem in noi, că ne aparține și, probabil, un sentiment de pudoare, de mare bun simț ne împiedică șă facem paradă de propriile noastre vieți.Paradoxal, dar nu ne doare ceea ce ne; doare pe moment ci ceea ce ne-a durut atunci cînd n-am avut timp și stare să înțelegem ceea ce ne doare.Atenți. să nu fim hăcuiți de duritatea acrului pțelit al Hunedoarei, pioși, în fața muncii fără sfîrșit și fără prihană, revenim în ființă, renaștem — a cita oară ? —; „cine suntem și de unde venim" — ca-nttț-un tablou al devenirii, urmind calea, locul ce ni s-a dat sub soare, pen- tru a ne confunda mereu cu unicul lucru etern, continuitatea în fapte.Cei lipsiți de personalitate nu aii curajul să-și afirme principiile decît .ascunși în textura unei stofe fine, ca un viciu de . fabricație, perplexind bunul simț, lăsin- dd-i pe ceilalți, muliți, doritori de cultură, fără replică (de ce oare ?!), trebuie să facem eforturi calitative deosebite pentru a capacita marea . masă de , tineri de bună-credință din preajmă.Evenimentele neplăcute dgtprațe cîiorva indivizi ce au confundat locul unde , șe aflau cu un birt, așa după cum precizează nota din numărul trecut al. revistei , (și . asupra căruia revenim cu numele lui Alexandru Neagu și Viorel Lupul eseu,violenți și lipsiți de elementarul bun-simț), nu constituie decît ca. menționare a faptelor, obiectul , manifest, tării culturale la care au participat cu inima deschisă siderurgiștii cu. fiii și fiicele lor. Efortul moral al membrilor cenaclului, respectul față de majoritate și receptarea pe măsură din partea tribune:- lor au demonstrat cît de puternică este „sudura" de suflet cînd mesajul este al adevărului.înnoită din nou prin revenirile. Iții Dinu Bodocan, a lirismului vocii MireVci. Aludorei, umorului fin al lui Marian Cor- jos, „trupa" se desfășoară din plin, tre- cînd repede peste momentele grele,Clapele lui Nicolae Enache calcă pe omizile nervilor, țesîndu-le in marame fine de sunet — bun re-venit .și lui. Nicu Enache „Doina lui Lucaci" dă ocazia sătmăreanului Emilian Onciu să pregătească un moment de poezie de excepție — muzica străbătînd spațiul ca niște- ghilimele la un text celebru.Poetul Adrian Păunescu, conducătorul, cenaclului, intră în scenă, sub. asupipiile Sisifului căutat da. Golgota, memorie vie. a parastaselor noastre, somnul . rănii făcîndu-se siglă nopții ardelene —- atît de tandră reverberația durității muncii, hunedorenilor cărora se adresează, în sufletul Poetului.Cîntăm cîntecele de patrie și revoluționare ale cenaclului sub aura Poesici — descifrând în limbaj muzical „Repetabila povară" — devenirea grandioasă a țării- acestor ani, cărora le suntem martori și meșteri — ce nu are nevoie de samsari lesnicioși ci de. șei dure pentru cîntăreții sensibili.„Ultima zi" — cea mai bună interpretare a lui Alexandru Zărnescu de pînă acum, a versurilor poetului Adrian Păunescu — marchează parcă, încă o dată, o „ștergere" a păcatelor momentelor slabe de început — mtinzînd aerul pînă la limita admisibilă a „durerii — plăcerii".Spectacolul rămîne ca un estuar in noaptea hunedoreană, ne gîndim la cei din schimburile doi și trei care, la datorie, poate au auzit cu gîndul lor bun și harnic, că am cîntat șl pentru ei, mai ales pentru ei.Nu ne așteptam să fie ușor la Hunedoara ! Dar cine nu simte gusul unic al lucrurilor obținute cu greu, are ' un simț mai puțin.

AUGUSTIN FRĂȚILÂ

La Beiuș—cea mai 
tulburătoare manifestare 
pentru patrie, pentru 
partid, pentru tovarășul 
Nicolae Ceausescu

Localitatea : Beiuș, 1 noiembrie £984, 
orele 19, stadion.Număr de spectatori : 10 000.Atmosfera : vibrantă manifestare de 
spirit revoluționar.Calitatea spectacolului : excepțională.Noutăți : prezențe locale — Eugenia He 
și Emilia Gavra, Daniela și Eugenia Popa, 
Gherghina Croitoru, Alina Seica, Gheor
ghe Moruț. A revenit pentru două seri 
Mircea Tureanu din orașul Dr. Petru 
Groza.Aportul organizatorilor-: foarte bun.Stagiunea noastră din județul Bihor a început la Beiuș sub cele mai bune auspicii. Am găsit aici un‘ public supra- numerar ce ne-a întîmpinat, îa ciuda întârzierii cu care am ajuns după un drum lung și eu dificultăți, eu multă generozitate probind chiar de la Început o mare receptivitate. în scurtă vreme, „acrul Belușului se umple de cîntec". O extraordinară dispoziție capacitatâ de publicul a cărui prezență activă avea să fie un catalizator de maximă eficiență transformă manifestarea noastră într-o impresionantă lecție de istorie și conștiință. Se scandează „Horea, Cloșca și Crișan"! în acostă zi ce reînvie dera pururi in ființa păs- , trățdare. a neamului fapta celor trei martiri. -,',în țara moților" este parcă un jură- mînd făcut în eternitate. Realizăm împreună cea mai bună interpretare de pînă acum a cîntecului „Lancea lui Horea" ca 

o primă performanță a serii. Atmosfera este' de-a dreptul fantastică, de o plasticitate emoționantă, fermecătoare prin prezența oamenilor; Prin „Colindul Ardealului" ai vor primi semnul recunoștinței noastre; strălucirea cristalului pe. carp-1 șlefuiau chiar ei prin 'arderea lor, lumi- nîhdu-i : „Să se țină minte / Astea nu-ș , cuvinte. / Apusenii nu ne sînt apuși / Și ne -sînt dovadă / Fără de tăgadă, / Moții fără seamăn din Beiuș"; Roata ce-1 zdrobise pe Horea dinspre vîrful picioarelor spre cap s-a rostogolit peste timp ca un simbol al demnității supreme. Urma în- slngerată pe care a lăsat-o ne va readuce din orice rătăcire a ființei mereu acasă. Ne-o reamintește vocea Iui Mircea Tureanu, acest tînăr ce poartă, la piept chipul lui Horea ca pe-o sfînță icoană. Cum să nu fii impresionat de această reorientare a spiritului tînăr către valorile autentice,, către istoria adevărată ? Acesta, este drumul deschis de președintele Nicolae Ceaușescu. generațiilor timpului nostru, o cucerire dintre cele mai însemnate ce tre-, buie apărată cu fermitate căci frumusețea sufletului șe cultivă greu și păstrarea ei sis face cu tot atîta greutate. Din acest punct de vedere întreg acest spectacol este o maro revelație. Ne reamintim întâlnirile noastre anterioare de la Beiuș, rcștrînse la spații mici, cu bucuria de-a fi venit aici pentru un spectacol cu adevărat mare, chiar cu riscul de-a ne periclita vocile în frigul de afară, de dragul oamenilor, de dragul tuturor acelora care doreau la Beiuș această manifestare. Felul în care reacționaseră de la început cînd la scuzele noastre pentru întîrzicrea survenită cineva din tribună ne-a răs- puhs : „Nu face nimic", lăsînd loc su- pefbei inițiative de-a cînta „Șă fie pace în lumej‘, starea de grație în care se mențineau de ore întregi printr-o intensă păiticipare, totul făcea ca această manifestare să se înscrie în rîndul celor mai bune din orașele mici și mijlocii. Cu totul adevărată ni se pare această rethărcă făcută de poetul Adrian Păunescu și anume că „declanșarea resorturilor de angajare morală se poate face în mod fericit nu prin mijloace obosite la card oamenii nu mai reacționează decît formal ci printr-o artă cu priorități mobilizatoare. Artistul trebuie să găsească mijloacele, de a transforma marile idei în combustibil al entuziasmului general, al atașamentului tuturor. Datoria artistului este să-l sensibilizeze și să-i capaciteze pe oameni. Decît să enunți o idee și să nu aibă ecou jnai bine iți îndrepți eforturile spre a-i învăța pe oameni să reverbereze, pregă- tindu-i pentru a da ecou". Pe fondul acestei preocupări a Cenaclului Flacăra, apariția publicului din Beiuș în exprimarea sa a însemnat decorsetarea marii bucurii de a participa la un act de conștiință națională cu consecințe decisive asupra destinului nostru prin realegerea tovarășului Nicolae Ceaușescu în funcția 

supremă în partid. Se scandează minute întregi cu o impresionantă convingere : „Ceaușescu — P.C.R.", „Ceaușescu — Tinerii", mareînd momente excepționale în cea mai frumoasă seară a Cenaclului Flacăra din ultimul timp. Vibrație istorică, omenie, sinceritate, sînt atribute pe care tinerii aceștia le exprimă deplin. Se scandează în continuare „Ceaușescu — Pace" și avem in aceste clipe dovada că Beiușul și-a păstrat nealterate înaltul simț al datoriei față de adevăr, înaltul simț artistic; înaltul spirit revoluționar. Cîntăm „Trăiască România" cu sentimentul că rostim ceea ce oamenii simt și doresc, cu adevărat. Se cîntă impecabil „Treceți batalioane române, Carpații", apoi „O șansă păcii". Atmosfera este de o limpezime fantastică. Flutură steaguri tricolore, bra- țele sînt ridicate, în legănare, un Întreg arsenal emoțional își impune forța. Mesajele scrise sînt și ele foarte frumoase, inspirate și edificatoare asupra bunului gust, spiritului și culturii oamenilor. într-unul dintre ele un grup de la Fabrica de mașini de găurit din localitate ne urează bun venit in „Blajul Bihorului — Beiuș" și în continuare: „Vă .informăm, stimați prieteni, că fabrica noastră se prezintă cu un bilanț bun în cinstea Congresului al XHl-lea al partidului, toți indicatorii de plan fiind îndepliniți și depășiți. Pentru fruntașii noștri, pentru fruntașii' Belușului și țării, vă rugăm respectuos să interpretați Oda bucuriei". Mereu la dispoziția Măriei Sale Publicul, nici nu. putea fi altfel. Cu atît mai mult Cu cît era și una din cele mai fericite descrieri alo chipului acelor oameni. Momente excepționale au fost și acelea în care . a recitat poetul Adrian Păunescu, acompaniat de orgă inegalabilă a lui Nicolae Enache, odată cu revenirea căruia un sunet nou. și profund se face remarcat, în liniștea de peșteră ce S-a făcut în jurul poeziei cîte-o stea ce-și dă Nadi- , ruL pd Zenit ne învață că sunetul s-a născut, din îunȚÎnă. Șlagărele programate tîrziți în noapte ne-au făcut remarcată . orientarea cenaclului spre cîntecul populai’ autentic, spre folclor nu doar prin aducerea unui cîntăreț sau a mai multora „specializați" cît mai ales prin orientarea tu.îiiror membrilor săi spre tezaurul de inspirație populară, învățînd tot mai multe cmtece de acest fel, dezvoltindii-și o npuă și durabilă dragoste. Vor ști. cîndva Că -a fost și o nouă școală.S-a împlinit, astfel, o seară minunată de ..care ne vom aduce aminte multă vreme, o seară de spirit și înalță conștiință,, o seară vibrantă și emoționantă pe dc-a-ntregul. Nota 101 !
Noaptea mariPor refrene

Localitatea : Dr. Petru Groza, 3 noiem
brie 1981, orele. 18, stadion.Număr de spectatori: 10 000.Atmosfera : omogenizarea publicului 
s-a realizat greu abia finalul spectaco
lului ridicindu-se ia cota ca mai înaltă a 
mani testărilor noastre.Calitatea spectacolului : foarte bună, 
raportată mai ales la condițiile de tem
peratură în care a avut loc.Aportul organizatorilor : normal.Publicul acestei seri a fost ceea ce se cheamă un însetat salvat de la înec. Deși oamenii aceștia au făcut dovada marii lor dorințe de participare, atunci cind simțeam cel mai acut nevoia de-a-i avea uniți în jurul aceleiași idei, „colegi ai aceluiași ideal", cineva sau ceva intervenea cu ’ regularitate greșind măsura, stricând proporțiile unei compoziții ce pierdea astfel din armonia și frumusețea1 spre care ar fi trebuit să tindă. între multele gesturi tandre, cum a fost și acela al artistului plastic Cornel T. Durgheu, altp gesturi, chiar dacă mult mai puține și cu o frecvență de apariție mult mai rară, anulau într-o clipă tot efortul ce ni se părea mereu zadarnic. Și cum condițiile în care venisem și rămîneam, numai din dorința de a-i satisface pe toți aceia care solicitaseră o astfel de manifestare, suportînd frigul ce îmbrăcase scena într-un strat alb și strălucitor de gheață deși aveam la dispoziție o sală ale cărei lumini o prefigurau îmbietor, dar care n-ar fi putut primi decît o parte din cei prezenți, lipsa de fermitate a celor mulți și buni, pasivitatea în fața răujui agresiv ne aducea în suflete sentimentul unei incomensurabile ingratitudini. Cînd timpul avea sâ le lase în trecerea sentimentului ireversibilității, cînd, în fine, oamenii s-au putut debarasa de indulgența și toleranța ce proliferau răul, balanța relației noastre s-a echilibrat dintr-o dată. Era poate prea tîrziu ? Niciodată nu-i prea tîrziu pentru ca sufletul omului să redevină lilmina din care a luat ființă. Ceea ce a urmat au fost momente aproape de condiția eroică a omului. Cu tot frigul s-au ascultat în liniște cîntecele profunde, s-a participat extraordinar la cîntecele noas

tre de angajament și substanță, s-a ascultat chiar și poezie, ba mai mult, printr-o participare care acum era excepțională oamenii aceștia și-au înscris numele pe lista de recorduri ale cenaclului. Refrenul cîntecului „Lancea lui Horea" nu .. fusese parcă niciodată cîntat atît de bine. Oricum, niciodată atît de mult, 5 minute fără întrerupere. Doar refrenul ! Iot astfel s-au petrecut lucrurile și în continuare într-o atmosferă debordantă. „Cei alcoolizați și zerodimensionali" ori se indispuseră ori plecaseră lăsîndu-i doar pe cei buni care, chiar dacă erau maț puțini, păreau mai mulți. Ei au reușit să amine în mod repetat sfîrșitul pentru a face din finalul manifestării noastre un întreg spectacol și dintr-o seară aproape compromisă „o noapte a marilor refrene".
Oradea cu un nimb feeric

Localitatea : Oradea, 3 noiembrie 1984, 
orele 18, stadion.Număr de spectatori : 20 000.Atmosfera : beneficiind și de scenogra
fia naturii aliată intr-una din zilele ei de 
mare inspirație, cu un public de nota 101, 
această manifestare va rămîne definitiv 
in marea antologie a cenaclului.Calitatea spectacolului: excepțională.Noutăți : prezențe locale —• Irina 
Mihoc, Luminița Tomuță, Mihaeia Oltea- 
nu( 5 ani). Alina Popovici, surorile Adină 
și Luminița Dumitrescu, Alina Seica, 
Teodora Abrudan, grupul Gris — o selec
ție realizată in urma unei audiții la care 
s-au prezentat 40 de oameni. A fost cintat 
prima oară in public cîntecul scris de 
Alexandru Zărnescu pe versurile poetului 
Adrian Păunescu, „Castelul".Aportul organizatorilor : cu totul exce 
ționaL Mulțumim Conducerii organiza) 
de tineret a județului Bihor pentru marea 
sa receptivitate față de nevoile oamenilor 
tineri, față de cultură, depășind cu 
goste și competență dificultățile organi
zării acestor manifestări în aer liber.

Vreme friguroasă și cețoasă, vreme pe care cu siguranță n-ar fi. putut avea Ioc in aer liber nici un spectacol din lume. 
Dragoste și sacrificiu — sub semnul lor, așezam manifestarea noastră de la Oradea și imaginea aceasta ni se relevase chiar de la început cînd, deși foarte frig, cițiva oameni dintr-un colț al tribunei își dezbrăcaseră hainele sugerîhdu-ne prin apropierea lor Tricolorul, Pe astfel de oameni se sprijinea desigur întregul efer al Cenaclului Flacăra. Și chiar dacă afai. temperatura coborîse mult sub limitele imaginate pentru o manifestare artistică de durată participarea fierbinte prin ca oamenii își exprimă adeziunea de co știință la marile idei poate fi un combustibil inepuizabil. De altfel, aici, la Oradr s-au cîntat întotdeauna extraordinar c tecele de -patrie, de apartenență, făcîn- du-șe astfel dovada înaltului spirit revoluționar ce-i animă pe oameni. Momentele. de intensă emoție nil se lasă prea mult așteptate. Un fragment din „Apus de soare" a lui Barbu Delavrancea spus de A.P. precede „Jurămînt la Putnâ" cîntat ca o legănare de clopot în lumina mică, tremurătoare a unor simbolice luminări aprinse în mîinilc oamenilor. Ceața istoriei plutește parcă parcă asupră-ne în- văluindu-ne. Oradea cîntă fantastic într-un nimb feeric, într-o aureolă ce-i individualizează imaginea pentru totdeauna.. Atmosfera . este, superbisimă, o atmosferă de vis „programată parcă de la curtea Danemarcei de Prințul Hamlet". Se cîntă ■„O șansă păcii și gldripi ei" și Oradea „bate" astfel foarte sus. Nu mai vedem publicul. II auzim, 11 intuim în toată splendoarea sa, îi stabilim pulsul cu urechea plecată aproape de inimă. Din curiozitate merg în tribună și privesc spre scenă. Mi se pare o barcă plutind pe ceață. Atmosfera este un fericit amestec de mister și dăruire și binecuvîntăm ceața ce dă un farmec cu totul aparte acestei inedite manifestări. Se scandează „Trăiască, trăiască trăiască, să trăiască Moldova, Ardealul și Țara Românească" și o proiecție din istorie în prezent „România, România". Minute întregi, fără întrerupere ! Cîte jertfe sînt presărate pe drumul ce le leagă. Ne amintim de anul 1874 cind Horea, Cloșca și Crișan s-au pus în capul unei mari revoluții a românilor ce a premers cu 5 ani revoluția franceză de la 1789. Glorie de-a pururi curajului și jertfei lor ! Comunicăm in continuare cu publicul printr-o perdea fără transparență și cu toate acestea îl simțim mai frumos ca orieînd. Spiritul își înalță semeția fără opreliști. Beniamin



cu viața spre gloria omului
organizat de C.C. al U.T.C. și Revista Flacâra

Rus, de profesie șofer, artist prin vocație este un exemplu. A părăsit nunta la care fusese invitat, purtând ps umeri lucrarea 
■ ji, un gips reprezentând capul lui Horea, 'considerând că este de datoria sa să ni-1 aducă la această manifestare. Acest gest a câpacitat participarea tuturor la alte momente de înaltă vibrație. „Lancea lui Horea “ bate recordul înregistrat la Dr. Petru Groza și refrenul său este reluat timp de zece minute neîntrerupte. „Și capul lui Horea acum nu mai cade / Că-l ține pe umeri întregul popor / în tinere mâini la hotar de Grade / Ea, / Lancea lui. Horea, treșare-n Bihor / Ce noapte ciudată, ce noapte aleasă > Cu cei mai cinstiți dintre oamenii buni ) Aici, în Bihor, la Oradea acasă / Cu lancea lui Horea noi facem minuni".A fost întreadevăi* extraordinară a- ceasta seară cu multe momente excepționale, cîndîildu-se cu O 'însuflețire rară în ciuda frigului și-a umezelii, a ceții care era parcă „a ochilor care plîng ele doi’ și de amintire". O seară fantastică petrecută într-un stadion cu tribune suprapopulate dind senzația unei curți de gospodar cu de toate.
În inima Marghitei stă 
steagul tricolor

Localitatea : Marghita, 4 noiembrie 1984, 
orele 16, stadion.Număr de spectatori : 10 000.. Atmosfera : caldă și apropiată prin fru
moasa implicare a factorului uman in. 
cursul acestei manifestări.Calitatea spectacolului : foarte bună.Noutăți : prezențe locale — Dana Baieu, 
Pascu Bălăci, grupul folk al Casei pio
nierilor din localitate. A cîntat pentru 

"ima oară în public noul său cîntec „Mount de odihnă" (versuri Adrian 
ăunescu). Văii Șerban.Aportul organizatorilor : excelent, în- 

«Heritor, dar cu unele deficiente de eu- 
fo>.e. Considerăm că este inadmisibilă con
sumarea băuturilor alcoolice de către oa
meni aflați în exercițiul funcțiunii, cu 
ații mai mult cu cît se află la o mani
festare cu profund caracter educativ, și 
dînșii ar trebui să fie primele exemple. 
Și aici și pretutindeni.Găsim Marghita în haine de sărbătoare. Scena are pe fundal un imens tricolor, drapelele supreme ale țării și steagurile partidului sînt așezate în partea cea mai înaltă a să. Cu gîndul la oamenii acestor locuri de care voiam să fim cît mai aproape și la propriu și la figurat, pentru o mai bună comunicare și un eurs cît mai firesc al manifestării facem efortul ’<j-a muta scena așezată impropriu, spre ..litrul terenului. E o sarcină pe care ac-o asumăm eu devotament și dragoste. Un exercițiu de pace în rîndul celor multe lansate de manifestările Cenaclu-i Flacăra. Nu se sustrage nimeni, ba .iar desprind din priviri bucuria de-a duce la capăt o treabă de care cu toții ne aoueasem gospodărește. Forța echipei eraIbatâ și în acest fel. Satisfacția reuși- vine euțînd, odată cu începutul spectacolului al cărui curs beneficiază totodată de apropierea spre care tindeam și de o extraordinară receptivitate pusă repede în evidență. JSe ascultă și se eîntă eu competența marilor noștri performeri. Atmosfera își extinde gama expresivității sala odată cu exprimarea cântecelor de patrie și conștiință revoluționară. Descoperim într-adevăr blinda lumină roș-gal- ben-albastră pulșînd în mijlocul unui grup ce pare nucleul entuziasmului general. Se eîntă emoționant, se eîntă anga- jant și conștient. Se eîntă eu căldură și dragoste nestinsă, cu simplitate și sinceritate. Marghita se alătură astfel marilor noastre spectacole din orașele mici și mijlocii, rivalizând fratern prin modul în care se implică în actul cultural capitalele .de județ. Spiritul cunoaște o altă geografie. Se scandează „Trăiască, trăiască, trăiască, să trăiască Moldova, Ar-. dealul și Țara Românească", o confirmare a ideii de unitate născută din sufletul și conștiința oamenilor pe care se sprijină unitatea reală a neamului. Cîntăm „Trăiască România" la ordinul tribunei ce ne precede cu dăruire. JȘe scandează din nou cu o forță surprin- »ătoare : „România, România". Tată, Marghita se . alătură prin spirit Cugirului, Aiudului, Roșiorilor, Morenilor, în care au avut loc manifestări de referință. Este un fenomen îmbucurător acesta prin care conștiința, spiritul, dragostea de cultură spun, înfrîng materia amorfă. Comuniunea no-astră capătă caracteristici palpabile. Un omuleț urcă de-a bușilea treptele scenei. „Este cea mai frumoasă scrisoare a .părinților săi către noi". Dialogul capătă ritm. A.P. răspunde unui bilet nrin poezia sa ,,,Copii de țărani". Apoi ..Repetabila povară" continuă acest reyital, unul dintre cela mai expresive din cîte au avut loc în ultimul timp. Poate si prin frumusețea imaginii pe care-o. lasă în admirația ochiului prea obosit de cadrul limitat al scenei. „Manifest pentru sănătatea Pămîntului" este recitat într-o „proiecție aproape ideală, cu umbra îngrijorată a unui copil pe chip". Frigului tăios, înghețînd totul în jur, i se opune revolta ființei, inima fierbinte a oamenilor. Cu un anumit tragism ce înfioară se eîntă „Dor de Eminescu" 

și „Ultima zi". Șlagărele aveau să ne redescopere ca într-o oglindă întreagă imaginea acestor oameni atît de plini de viață. Superbă și sugestivă imagine. Participarea la cântecele de profunzime „Doina lui Lucaci", „Lancea lui Horea", pledează pentru adevărul limpede că astăzi istoria este nu doar cunoscută și iubită ci investită în destinul fiecăruia sporind zestrea ființei.Am încheiat, dar de undeva din tribună cântecele noastre continuau să se facă auzite. Un repertoriu larg iheluztnd pînă și cântece ale trupei Totuși, absentă și astăzi pe stadionul din Marghita dar prezentă în sufletul multora ce-și mărturisiseră dragostea pentru ea în numeroase bilețele. Nș-am întors spre a-i vedea mai de aproape, pe acei tineri. Stăteau strînși ca o inimă pulsînd de „viață. în mijlocul lor Tricolorul era lumina ce li se răsfrîn- gea pe chipuri. Cu o astfel de! inimă tinerețea e veșnică șl viața, fără, de moarte.
Saionta, o apoteoza

Localitatea : Saionta, 5 noiembrie 10Ș4, 
orele 18, stadionNumăr de spectatori : 10 000Atmosfera : o participare peste orice aș
teptare, împlinind aici prima manifes
tare de nota 101 obținută de orașele miei 
și mijlocii. Saionta intră astfel în rînd 
eu Galați, Brașov și Oradea.Calitatea spectacolului : excepțională.Noutăți : prezențe locale — Laviniu Mar
ta, Nicolae Dobra, Ramona Bulboacă, 
Ioan D. Talas, grupul Cro-Mag.Aportul organizatorilor : foarte bun. .

Toate drumurile Salontei duceau în această seară spre stadionul din locali- ’ tate. Aveau să fie prezenți aici nu doar oamenii Salontei dar și foarte mulți din împrejurimi, unii veniți de la mari distanțe, de la zeci de kilometri. Un stadion arhiplin aștepta această primă manifestare a noastră aici pregătit să se ridice prin oamenii săi la înălțimea confraților lor din Beiuș sau, de ce nu, al celor din Oradea, unde înregistrasem cele mai bune manifestări din stagiunea bihoreana. Primele momente sînt și primele semne că entuziasmul pe care-1 afișau nu era doar dorință ci și o neînchipuit de mare capacitate. Cântecele 'noastre sînt preluate, imediat de glasurile tuturor eăpătînd o nouă expresivitate. N-a existat aici nici un'moment de așteptare sau neadaptare. Era ca și cum ne-am fi cunoscut de multă vreme și, iată, ne regăseam după o absență ce avusese darul să amplifice puterea simțurilor. prin care comunicam. întreaga bogăție a sufletului acestor oameni trecuse din starea de zăcămînt profund spre o suprafață direct palpabilă. „Am vrea să rezistăm marii iubiri ce ne-o arată, oamenii", pentru a putea împlini mesajul acestei forme de cultură ce unește oamenii în idealul român. Vom găsi pentru aceasta un mediu de o receptivitate emo- v țtonantă. într-unul din primele bilețele primite din public citim : „Astăzi la Saionta f Am venit cu toții / Aici s-ascunde arta / Ce-o eîntă patriotii". Ne reglăm pulsul după bătăile acestei mari inimi. Adrian Păunescu coboară din scenă pentru 
a veni mai aproape de oameni și. realizează un recital complex de poezie românească. Fiecare vers e< o fereastră deschisă din ■suflet spre lume. Oamenii privesc prin ele cu ochii mari și respirația întretăiată. Cuvintele lui Lucian Blaga din finalul lucrării sale „Spațiul mioritic" ne introduc în substanța spiritualizată a cîntece- lor de țară, de pace și revoluționare.. „Marele concert al iubirii de patrie", cuprinde în această seară Saionta, aflată parcă sub o stea inspiratoare. Se scan-. dează cu o extraordinară coeziune „Trăiască, trăiască, trăiască, să trăiască Moldova, Ardealul și Țara Românească" Toți oamenii sînt în picioare pregătiți parcă să depună un jurământ de credință. Steaguri tricolore încălzesc aerul tăios. “ Reînvie istoria adevărată în conștiințele tinere. „Azi cînd spunem Avram Tancu, spunem de fapt Ardeal. laneu, Horea Buteanu, Cloșca și Crișan nu sînt morți. Ei n-au vîrstă, sau mai bine zis au o yîrstă mitică. Istoria a marcat o răbufnire puternică' a conștiinței lor. Ei trăiesc prin noi ! Au luptat pentru noi. ! Au murit pentru noi dar sufletul lor a pătruns în fiecare fir de iarbă, în fiecare piatră, în fiecare pom și, cel mai important, în fiecare om". „Lui lancu-nchi- nare 7 Trăiască Ardealul / Trăiască întregul popor românesc". Substanța comunicării este de o remarcabilă densitate. Fiecare om, români și maghiari într-o fraternitate emoționantă, contribuie decisiv la realizarea acestei seri fără precedent. Se eîntă pacea și independența națională. Din public doi oameni în uniformele gărzilor patriotice înalță înscrisul „Trăiască pacea mondială". E o comandă pe care o respectăm cîntînd „A treia pace mondială". E frig, din ce în ce mai frig, umezeală, ceața tot mai densă dar nimic nu știrbește din frumusețea acestei seri al cărei izvor se află în oamenii pe care nu-i condiționează starea vremii. Nimic nu le poate micșora dorința de-a se împlini, imbogățindu-și existența cu o seară de fericire în plus. „Treceți bata

lioane române Carpații" aproape că nu poate fi sfârșit. E reluat de public obli- gîndu-ne sâ-1 cîntăm din nou. „Colindul Ardealului", „Deșteaptă-te române"; „Să fie pace în lume" completează reliefurile acestui program de profund atașament față de istoria adevărată a românilor. Două ore Saionta a fost inegalabilă. La cântecul „Să fie pace în lume" notăm un record : 15 minute de cîntec neîntrerupt. Impresionantă dovadă de conștiință. „Două pre vibrante cum altele asemenea lor n-au trăit multe cu Cenaclul Flacăra". Pînă la final, cota acestei manifestări de nota 101 n-a Scăzut cU nimic, între momentele sale semnificative, apariția lui Valentin Moldovan alături de Măjay Gybzo cîntînd în limba maghiară, a fost un gest de tandrețe față de frații noștri care au știut să participe atît de unit la cântecele dedicate României. Șlagărele, au dezlănțuit aici toate latențele. în condițiile fizice și meteorologice deosebit de grele, miracolul incredibil al existenței acestor manifestări, adunînd atîția oameni, înfruntînd orice dificultate, este aproape inexplicabil. Ea a existat și aici pentru a aduce bucuria ca pe o aleasă împlinire a sufletului acestor oameni. Români și maghiari, frați sub zodia aceluiași ideal, au participat exemplar alături 3e noi la- una din cele mai intense manifestări de patriotism românesc, încununare a rodnicei noastre stagiuni din județul Bihor.
CONSTANTN DRAGOMIR »

Intimitate și măreție

Localitatea : Arad, 6 noiembrie 1984, 
orele 16, stadionul U.T.A.Număr de 'spectatori : 25 000. sAtmosfera : excepțională.Calitatea spectacolului : foarte bună.Noutăți ; prezențe locale — Mona Bol
der, Alina Zembrod, Lucia Florea și Le- 
tiția Vasicuță. Au revenit în cenaclu 
Aurel Cohan — umorist din Arad și 
trupa timișoreană Pro Musica.Aportul organizatorilor : foarte bun.Așa cum am promis eu cîteva ore înainte, la terminarea spectacolului, ne oprim în drumul nostru spre Arad la Saionta. Cîntăm din nou pentru acești oameni minunați, în direct^ fără microfoane și folosim drept amplificare mulțimea din jurul Consiliului popular ce reia ' refreite, ari cântece întregi, făcîh- du-he să ne simțim în continuarea spectacolului de aseară. Deși ne grăbim să ajungem la Arad, nu putem pleca așa cum ne-am propus și cîntăm aproape o oră împreună cu oamenii Salontei, piese îndrăgite și cunoscute de majoritatea. Le mulțumim mult atît lo'r cît și forurilor în drept ce au făcut posibilă, la înalte cote de cultură, îritîlnirea noastră de aici.Ajungem aproape la limită de timp pe stadionul arădean și, cu „încălzirea" făcută, intrăm direct într-un spectacol ce, prin atmosfera debutului, se arată a fi cu totul deosebit. Pe măsură ce membrii cenaclului se produc iese în evidență un lucru pe care l-am mai sesizat și care devine tot mai pregnant în cadrul colectivității care este Cenaclul Flacăra ; fără nici un fel de obligativitate, asistăm tot mai des la formule inedite de „trupe ad-hoc“, ce interpretează cîntece ale unuia sau altuia dirftre noi, încercînd să dea astfel mai multă pregnanță și prospețime programului pe care-1 supunem exigenței celor ce ne ascultă. Pe de o parte, acest lucru reflectă respectul și responsabilitatea din ce în ce mai mare a membrilor cenaclului față de tribune dar și Xfoarte important) respectul între noi și față de producțiile fiecăruia.Astfel, Marius Bațu (Poesis) eîntă „La 

Programul Cenaclului Flacăra
Cenaclul Flacăra al Tineretului Revoluționar, organizat u? 

C.C. al U.T.C. și Revista Flacăra, condus de poetul A dric ’ 
Păunescu, îi anunță pe iubitorii săi că intenționează să-și con
tinue turneul prin țară, după următorul program :

CUGIR, 11 noiembrie, orele 16 ; AIUD, 12 noiembrie, orele 
18 ; TtRGU MUREȘ, 13 noiembrie ; REGHIN, 14 noiembr e ■ 
TlRNAVENI, 15 noiembrie. Spectacolele din județul Mureș vor 
începe de la orele 17.

Spectacolele vor avea loc de preferință în aer Ijber sau, în 
caz de timp nefavorabil, în cele mai mari săli.

adio" împreună cu Florin Șerban — bas și voce — și > Cristian Minculescu... — baterie ! Mai departe, aparent, trupa Krypton este susținută la lumini de inspirația de moment a lui Minculescu iar recitalul lui Ducu Bertzi de către George Lungu (Krypton) și Mirela Atudorei !Florin Șerban, înțelegîndu-și din ce în ce mai profund compozițiile, pe versuri de Adrian Păunescu („Sila" și „Să-mi scrii"), dă frîu liber inteligenței din sentiment, realizînd un moment de poezie și muzică. Greu de spus cine are succes pentru că piesele sînt primite în mod. cu totul deosebit și în mod egal de tribunele ce par un cor, la rîndul lor, pentru un alt spectacol, atît de cunoscute sînt . poeziile și partiturile ce se eîntă.Emiliart Onciu și Cristian Buică ridică în continuare cota de forță a manifestării, pentru ea, apoi, Nica Zaharia și Mirela Atudorei să aducă în scenă sensibilitatea și finețea risipindu-le prin glas, ca pe un dar de suflet, spectatorilor.Recitalul lui Cristian Minculescu pune rock-ul în drepturile sale și dizolvă stinghereala din tribune, ritmînd miile de oameni cu vocea sa comparabilă cu a multor „somități" ale noului val și eu jocul de șeenă nativ.La ideea conducătorului cenaclului sa rupem șirul cîntecelor patriotice, cu cîntece populare, considerînd 'că sentimentul de patriotism . este mai complex deeît o înșiruirp de texte axate direct pe teme patriotice. Deasemenea, trecerile bruște de la un anumit tip de cîntece la altul, eîntate de altfel de aceeași oameni, demonstrează disponibilitatea membrilor cenaclului și cultura muzicală ce fac posibilă această mobilitate spirituală, reclamată dealtfel atunci cînd vrei să realizezi un mare specțacol.„Să fie pace in lume" bate recordul, cîntîndu-se pește 16 minute într-un cor imens. Senzațional, Aradul dă senzația . că rămâne „creuzetul unității naționale", spune poetul Adrian Păunescu.Vali Șerban susține într-o formă deosebită recitalul său din care nu lipsesc „A plecat moțul prin țară", excepționalul „Dor de Bacovia", pe versuri de •Adrian Păunescu și „Din nou Beatles".Revine în cenaclu formația timișoreană Pro Musica —■ un recital de opt piese. Inteligentul Nicolae Cenan, mereu proaspăt, mereu în căutare de „încurcături" pe care le limpezește cu umorul său inefabil, smulge ropote de aplauze. La umorul lui Cenan se atașează și tobarul trupei Flapo, Romeo Beianu, care, în astă seară, Ja el acasă este proclamat „șef" de orchestră și „dirijează" sobru soliștii și formația în aclamațiil’e membrilor cenaclului și ale tribunelor.Nici o eroare pînă acum, nici o fisură nu scade spectacolul, dimpotrivă. Tonusul spectatorilor crește minut de minut. Este efectiv din nou o „operație pe cord deschis", exclamă poetul Adrian Păunescu.Un prilej trist, dispariția unuia dintre prietenii cenaclului, descuie cu o daltă fină baierele sensibilității triste ale poetului Adrian Păunescu și „Repetabila povară" urcă prin glasul și ochii săi către .inimile miilor de muritori vii, ca un clopot în dungă ce-1 auzim uneori în adîncul ființei noastre. Excepțional moment ; împreună cu Maria Tănase, Adrian Păunescu șoptește „Foaie verde spic de pîlne". Astfel trece viața noastră și astfel nu știm unii despre alții nimic, iar cînd aflăm e prea tîrziu, „Manifest pentru sănătatea Pămîntului" se confundă cu primii fulgi de zăpadă ai acestei toamne — ninge — ca o nevoie de puritate peste lume.Alexandru Zărnescu împreună cu poetul Adrian Păunescu, eîntă „Castelul", o piesă nouă, ca o propunere de imn de final al manifestărilor noastre. „Noapte bună" — finalul cîntecului și al spectacolului nostru. Aradul a obținut 101 !
AUGUSTIN FRĂȚILA S3Ati citit cronicile manifestărilor cu numerele : 1 408, 1 409, 1 410, 1'4'il, 1412,1 413, 1 414, 1 415.
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ȘTIINȚA DE A FI SĂNĂTOS di)ADRIAN PAUNESCU : Discutarăm ce 
discutarăm și ajunserăm Ia chestiuni 
esențiale ; oamenii care îmi scriu, oame
nii care vi se adresează dumneavoastră, 
cititorii noștri sînt doritori să mergem 
mai departe în aoeastă excursie de docu
mentare in condiția umană.' N-aș insista 
prea mult asupra paradoxului că un in
giner se ocupă de ființa omenească dacă 
n-aș ști cîți rău-voitori sînt dispuși Pri
cind să nege evidențe. De aceea, în aceste 
dialoguri am să vă întreb din cînd in cînd 
și chestiuni legate de dumneavoastră, 
pentru ca prin răspunsuri logice și la 
obiect să dați celor ce cred in aceste 
idei simple și mari temeiul de a-și con 
tinua ciu încredere drumul reîntparoerii 
ta natură și la sănătate. Așadar, cum e 
posibil oa un inginer să-și asume răspun
derea de-a studia, de-a înțelege și de-a 
nu păstra doar pentru el o experiență 
(repet, una din experiențe, între atitea 
altele care pot coabita și care pot fi ia 
fel de interesante și pe care lumea le 
așteaptă, cu condiția să fie sincere, utile 
și aduse la cunoștință publică) și cum ați 
ajuns la această stăpînire a mijloacelor 
de expresie — pentru că pînă la urmă 
aceasta a fost dificultatea în anii mai 
vechi care vă stătea în față, chiar în anii 
cînd începusem să vă cunosc și eu ? Sîn- 
leți acum inginer pensionar. Colegii dum
neavoastră, de-a lungul deceniilor cit ați 
lucrat, au numai cuvinte de laudă cu pri
vire ia dumneavoastră. N-am auzit un 
singur om, care să vă fi fost coleg, contes- 
tîndu-vă calitățile profesionale, de inginer 
în primul rînd. Atita vreme cit ați avut 
responsabilități mai mari decît simpla 
muncă de inginer ați fost extrem de exi
gent și de corect. Și totuși, cum ați ajuns 
la situația actuală, cum ați intrat în 
aoeastă horă obositoare, a luptei pentru 
binele celorlalți, într-o clipă care v-ar fi 
fost priincioasă odihnei și v-ar fi fost 
îndestulătoare simpla faimă de protipen- 
dade de cartier ?VALERIU POPA : Plecînd de la încercarea de a răspunde la cele trei mari în trebări : cine sîntem, de unde venim și unde mergem și avînd în față de mic copil formată mirarea : de ce unii știu să facă să se vorbească despre ei prin faptele lor bune sau rele, am început în primul rînd să mă autostadiez prin cunoaștere, prin acumulare continuă - de cunoștințe. Investigînd foarte mult mediul înconjurător natural am desprins că a căuta în afara ta cauzele dereglărilor este o greșeală.

— O diversiune ? î—- Am ajuns la concluzia că marile dereglări ale corpului uman sînt determinate de necunoaștere și atunci cînd se încearcă a se cunoaște, mai puțin se fi xează o deprindere de a lucra cu ține cînd ești în echilibru decît atunci cînd ești bolnav (abia atunci vezi pragul de jos rând . te lovești de cel de sus).
— Asta este și condiția profunzimii, 

«uferioța...— Bine, . dar dacă așa cum am. arătat mai înainte, analizînd bine .situațiile din jurul nostru, veșnic vedem, că frați, prieteni, membri de. familie sau pur și simplu oameni cad pradă unor dezechilibre, noi cei care îi vedem de ce nu ne gîn- dim că și noi vom fi cîndva pradă acelorași dezechilibre. Pentru că nimic nu ne desparte de momentul . cînd și noi o să ajungem în situația lor dacă vom comite greșelile lor.
— Probabil că le-au comis tocmai pen

tru că nu știau că sînt greșeli său că sînt 
greșeli atît de grave. Aș fi curios dacă 
studenții la medicină din vremea noastră 
studiază problemele nutriției într-un mod 
corespunzător importanței pe care o are 
nutriția pentru sănătatea omului. Așa că, 
referiudu-mă încă o dată Ia mai Vechea 
și sacra idee care l-a animat pe om, 
de a preveni bolile, nu de a aștepta de
clanșarea lor pentru a le ataca — idee 
cxprhnată atît de hotărît și de nobil de 
președintele României, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, în urmă cu ani, și reluată de 
domnia sa — aș întreba, și desigur nu pe 
inginerul Valeriu Popa, dacă actuala pro
gramă de învățămint a studenților la me
dicină ține seama .de om în complexita
tea sa mereu relevată în ultimele decenii 
sau ține seama de numărul de profesori 
pregătiți anterior pentru anumite disci
pline care trebuie acoperite mereu. Nu 
cumva aici este una dintre hibe 1Așa cum arătam, bine ar fi, precum ee spune, ca nod toți să învățăm din gre- șelile altora și nu numai din greșelile noastre, cum procedăm cel mai adesea și nu mai e timp să valorificăm ce învățăm.

— Pentru că se și moare. îmi povesteați 
ultimele zile ale marelui actor care ă fost 
Amza Peltea, cînd el vă spunea, cii o deo
sebită plasticitate, niște adevăruri zgu 
duitoare.

— Vi le redau întocmai. îmi zicea : „Oltene, dacă veneai acum 7 luni de zile, nici nu stăm de vorbă cu tine. Credeam că sînt imuabil. Credeam că de- mine nu se va prinde’ niciodată o boală. însă astăzi îmi dau seama că ai dreptate în ceea ce mă privește." Dar, cum spunea textual, „aeroportul e încărcat, turnul de control nu mai primește. Dacă veneai acum 3 luni de zile și te înțelegeam și făceam precum încerc acum s-o fac, sînt sigur că mă ajuta". Așa zicea Amza Pellea, pe care l-am îndrăgit și l-am vegheat și îmi pare atît de rău că l-am întîlnit' tîrziu. Aceleași cuvinte le întîlnesc la foarte mulți dintre cei ce mă caută — și prieteni, cunoscuti — în discuțiile pe care le purtăm majoritatea au impresia...
— Dar, din păcate, gîndesc la fel.-- Cum gîndea Nea Mărin în perioada aceea cînd... Pe cei care cunosc consecințele unor îndeletniciri care duc la instaurarea unor boli cronice și nu le respectă eu îi consider, fără menajamente, „autocri- minali", iar cei din jurul lor, care-i lasă să comită greșeli (membrii de familie, colegi, prieteni, subalterni) sînt „criminali", iar pe doctorii care îi au în primire, dacă le. 

cunosc bolile și Le tolerează greșelile,' îl consider „criminali la pătrat". Amintiți-vă discuțiile ce se poartă în urma unui deces provocat de boli cronice : regrete, lacrimi, suferințe etc. Nu era mai bine ca, în loc de regrete, cei care cunoșteau consecințele greșelilor pe care le comitea cel decedat, să-l fi obligat să renunțe la ele din timp ? De ce nu facem aceasta ? Cine ne oprește ?
— Fiecare crede că discuția este despre 

altul, că răul este în grădina altuia, fie
care consideră că nu sint atenți la sănă
tate ceilalți. Chiar și eu, acum cînd vor
besc cu dumneavoastră, mă aflu după o 
perioadă și înitr-o perioadă de mare în 
cărcătură nervoasă, de oboseală cumplită, 
de mese neregulate, de stress peste limita 
de toleranță, răceală pe care nu o termin 
și o amplific de la o zi la alta. Și, totuși, 
vorbesc, despre situația altora. Singura 
care mă mai salvează este dieta extrem 
de ușoară și, peste ea, conștientizarea la 
care — mă laud eu — puțini au ajuns eu 
privire la relele prin care trec și la modul 
în care trebuie să le elimine. Uite, ieri 
am încercat să mănînc ceva gătit, fără 
carne, bineînțeles — o supă de fasole. 
Mi-a fost imposibil, mi-a fost rău și, la 
12 ore de la acea deviere pe care n-am 
considerat-o importantă, mi-e încă nu su
ficient de bine. Asta dovedește că afir
mația dumneavoastră, Valeriu Popa, cu 
privire la respectarea strictă a dietei de 
care te apuci este foarte adevărată. De
altfel, nu este singura confirmare a spu
selor dumneavoastră. Cititorii mei pot fi 
convinși că, întrucît singura mea avere 
cu adevărat de neinlocuit c numele meu, 
nu mi l-aș pune gaj, nu mi l-aș investi 
și nu mi-i voi investi decît acolo unde 
funcționează convingeri, nu impresii. De 
sute de ori mi s-a confirmat adevărul 
spuselor inginerului Valeriu Popa în 
cursul acestor ani. Știu și am văzut cu 
ochii mei reacția oamenilor cu care intră 
în contact Valeriu Popa și care doresc să 
afle de la el și de ce suferințe sînt bîn- 
tuiți, și toți ar vrea să nu sufere de ni
mic. Veștile proaste sînt insuportabile în 
genere, cu atît mai greu de suportat cu 
privire Ia tine însuți. Poate că Valeriu 
Popa nici n-a fost suficient de diplomat 
— și nici nu-i nevoie de prea multă di
plomație pentru a-i ajuta pe oameni.’ în 
fond, Valeriu POpa nu umblă după oa
meni, să-i convingă să se mențină într-o 
stare de echilibru. Dar dacă i te adresezi, 
e datoria lui — așa consideră Valeriu 
Popa —• c datoria lui de om să-ți spună 
adevărul. Mereu observăm răul la alții și 
nu ne gîndhn că și noi vom ajunge sau 
chiar am ajuns în situația aceasta. în 
„Descripție Moldaviae", Dimitrie Canter 
mir vorbește despre niște păsări foarte 
gustoase, foarte dulci, care puteau fi du
horite ușor de vînător, și vînătorul le do 
bora una cîte una, și ele vedeau căzînd 
pe fiecare dintre ele, dar nu știau de ce 
cad pentru că erau surde. Păsările surde 
ale ilui Cantemir, despre oare mi-a vorbit 
prima oară doctorul Apostol Turbatu — 
fiind și el tot o pasăre surdă, care, deși 
practică o meserie dedicată omului, chi
rurgia, nu se interesează intru nimic în 
ce situație se află personal sub raportul 
sănătății, și chiar mi-a spus că : „Dom
nule Păuneseu, eu sînt chirurg, nu mă 
interesează pe mine Valeriu Popa al du- 
mitale" — păsările surde despre care atît 
de fascinant mi-â vorbit doctorul Tur
batu, gindindu-se Ia situația socială a 
unor oameni care cad și ceilalți nu văd 
ca și ei că vor cădea pradă cite unui vî
nător de ocazie, păsările surde sîntem 
noi.— întăresc spusele dv. Celor cu care, mă întâlnesc' le spun : suporți să te uiți puțin în oglindă sau vrei s-o țin înclinată ? Am făcut-o dimotdeauna : dacă am văzut că un individ are o carie, i-am spus, deși știind că pe moment m-a înjurat, că o are și că trebuie să și-o trateze, întrucît ea va duce mai departe la îmbolnăvirea în totalitate a dintelui și va fi nevoie să fie extras. Orice dinte extras atrage după sine o diminuare a digestiei... .

— Adică a potențialului digestiv.— ...întrucît dinții aceștia, care sînt lă- sați de natură să-i avem completi, au . menirea lor. Așa cum spuneam mai înainte, o digestie bună nu aparține decît celor care mestecă bine, dar și pentru ca să mesteci bine trebuie să ai o dantură completă. Mai sînt încă unii medici stomatologi care; n-arn înțeles din ce motiv, recurg la extragerea dintelui cînd ar putea s-o evite. Trebuie să caute modalități de a-1proteja și de a-1 salva. Extragerea dintelui trebuie făcută numai în cazuri extreme. însă cel mai bine ar Jfi ca fiecare individ .să. fie supus controlului periodic șl, atunci cînd se constată că apar anu- minte formații de carii mici, ele să fie imediat înlăturate. însă nici acest lucru nu este suficient, ci trebuie educat individul ca să prevină îmbolnăvirea dinților atît prin nutriție cît și prin curățirea zilnică a danturii de resturile alimentare după fiecare masă. Poate îi va surprinde pe cititori că accentuez în mod deosebit asupra 'păstrării danturii în perfectă stare de sănătate. Așa cum am subliniat și în ocazia anterioară, fiecare dintre noi, după ce am citit aceste rînduri, să căutăm in noi dacă facem tot ceea ce depinde de noi pentru a ne păstra în stare de echilibru. Marile dezechilibre pornesc din interiorul nostru, însă sînt și dezechilibre care provin din afară și anume : dacă nu sîntem îmbrăcati adecvat în timpul frigului, dacă nu sîntem protejați adecvat contra umidității, dacă nu ne protejăm contra curenților de aer atunci cînd sîntem transpirați, dacă nu ne protejăm în mod corespunzător față de radiațiile solare — și acestea nu le putem face decît atunci cînd am fost în- vățați sau am căutat să învățăm ce se întîmplă cu noi. Nerespectînd regula jocului față de aceste cauze care vin din .afara noastră, încet-încet ,ne dezechili

brăm.
— Deci toi dinăuntru vine dezechili

brul, chiar dacă el este favorizat de fac
tori externi.— Acești factori externi influențează dezechilibrul lăuntric. Să dăm u<n mic exemplu, însă de foarte mare importanță. Vara se stă la soare cu gîndul că pigmentarea corpului ne. face și bine. Insă multora dintre cei ce se expun exagerat la soare li se declanșează tulburări digestive, pe care ei nu și le explică, tulburări digestive care duc în final la forme diareeice, datorită faptului că s-au dezvoltat focare microbiene în căldura excesivă, care i-a determinat să bea multă apă...

— Iată un șir logic.— ...și sistemul de echilibru organic nu a mai putut să se mențină în echilibru. Aceste greșeli pe care le comit foarte mulți dintre noi, la unii se soldează în final cu declanșări fatale, cum ar fi leucemii și alte forme oncologice.
— Chiar așa ?— Da. Vin către mine mulți oameni și din relatările lor se desprinde adevărul că, urmare a expunerii prea puternice la soare în timpul verii, a apărut acest fenomen de dereglare, care nu trebuie pus pe seama soarelui, nu soarele este . de vină că noi nu știm. Nu soarele produce forme oncologice, pentru că dacă ar fi așa, ar însemna că toți cei ce stau _ la soare sint bolnavi. Adevărul e că se îmbolnăvesc acei oameni care au organismul dezechilibrat și soarele favorizează această manifestare a bolii prin expunerea exagerată la razele lui.
— Din cîte țin minte, există perioade 

hune pentru întilnireă cu soarele și pe
rioade nocive.— Ultravioletele și infraroșiile sînt emise, de soare în tot cursul zilei. însă dimineața, urmare a contactului cu suprafața apei, emanațiile de irifraroșii sînt absorbite, iar cele ultraviolete sînt reflectate de oglinda apei, lovesc corpul nostru și aduc beneficiu în special prin vitamina D care se formează în dermă. Pe măsură ce. — aceasta e o chestiune care va trezi multe, capete — soarele se ridică pe bolta cerului, infraroșiile nu mai sînt absor- .bite, ele lovesc corpul, nostru și-1 atacă, distrugind multe globule roșii. Dacă nu cunoaștem regula să ne odihnim, să nu consumăm alimente grele, numărul globulelor roșii se reduce, facilitînd dezvoltarea unor boli existente în corpurile noastre.

— Ultravioletele ce fac la prînz ?— Sînt emanate în aceeași proporție ca și dimineața, în aceeași cantitate, însă infraroșiile nc-maifiind absorbite de suprafața apei, infraroșiile produc pînă la urmă leziuni, arderi de gradul I sau II.
— Eu v-aș ruga să-mi spuneți, așa cum 

v-am cerut și la început, cum dumnea
voastră, inginer, vă ocupați de ființa 
umană la modul acesta atît de profund ? 
Și eu cred că medicul viitorului va fi un 
personaj plurivalent al societății umane, 
posedînd cunoștințe profunde cu privire 
Ia fința umană, dar și cu privire la tot 
ceea ce a creat ființa umană — cunoș
tințe de inginerie, de astronomie, de geo
logie etc.— Adiică o integrare în finitul în care no aflăm. Arn plecat la aoeastă cunoaștere de la premisa că pentru a putea face sau a realiza mâi mult întîi trebuie să te au- tdeunoști. în sensul acesta am început să lucrez cu propriul meu corp, supunîndu-1 la diferite încercări. Am ajuns pînă chiar să mi se facă operație pe viu de apendicită, controlîndu-mi eu prin gîndire zona asupra căreia se făcea operația. Deci, gîndul e forță. Echilibrul în caz de dezechilibru provenit din neatenție poate fi refăcut, deci, de către cei ce prin gîndire ajung la cunoaștere, autocunoaștere prin cunoaștere și acționează sincer în consecință. Constat că ajung să se îmbolnăvească oei ce sînt dominați de frică...

— Dar și de indolență.— ...de teamă. Ca să poți realiza cât măi mult • trebuite să cauți să cunoști în primul rînd principiul de funcționare al corpului uman, pentru că el Înglobează tot ceea ce natura a putut realiza la modul superlativ pe planeta noastră. Fiind de mic un observator foarte atent al naturii, am constatat că animalele, în special cele sălbatice, nu au nutritionist, adăpător, doctor și cu toate astea sînt atît de frumoase și sănătoase. De pe 1O altă observație care m-a preocupat foarte mult era fierberea laptelui. N-am văzut nici un animal care să-și fiarbă laptele, cu atît mai mult o mamă. De ce se fierbe laptele și de ce nu este bine să se fiarbă, aceasta o vom dezvolta cu altă opazie. în domeniul ingineriei nu există efect fără cauză.
Nu numai în inginerie.— De asemenea, se știe foarte bine că oricare ar fi natura cauzei, ea poate fi remediată de către inginerul bine pregătit. Aceasta m-a determinat să caut cu mai multă atenție cauzele care duc la diferite dezechilibre ale corpului uman (boli).

— Și totuși, reveniți Ia relația inginer- 
sănătate.— Considerind funcționarea unei mașini în parametrii prevăzuți de documentația tehnică, același lucru trebuie căutat și în funcționarea corpului uman.

— Măcar același lucru !— Pleeînd de la acest principiu, totdeauna noi trebuie să fim învățați de cei în drept cum trebuie să ne întreținem ca mașina „corpului uman" să fie în perfectă stare de funcționare. O mașină are prescrise în documentația tehnică date fixe de verificare, locurile de verificare și dacă aceste: indicații sînt respectate, utilajul funcționează și produce ceea ce ii este scris în documentație.
— O mașină bună !— Așa ar fi bine ca și corpului uman să i se stabilească parametri, mod de verificare, termene de verificare la care tre

buie să fie supus periodic, nu la întîmplare și în special atunci cînd s-a îmbolnăvit, cînd de multe ori este tîrziu. Acolo unde inginerul este bine pregătit și are utilajele în primire și urmărește cu exactitate verificarea, întreținerea în conformitate cu documentația utilajului, atît funcționarea cît și produsele realizate sînt de bună calitate. Comparînd inginerul cu doctorul, amîndoi avînd o pregătire superioară, diferența este aceea că doctorul nu are încă fixat numărul de persoane de a,, ■- , trebuie să răspundă și să fie retribuit 1.7 funcție de starea de sănătate, precum am citit că în antichitate chinezii aveau pe lingă curțile familiilor înstărite doctori- care erau rctribuiți în funcție de starea de sănătate a membrilor familiei pe care îi avea în primire.Inginerul are' utilaje date în primire pentru care este tras la răspundere atunci cînd utilajele nu func- țioinează Ta parametri prescriși și nu realizează produse de calitate. Diferența între om și mașină este aceea că mașina poate fi făcută să facă precum inginerul o gîndește, însă omul este o mașină mult mai complicată, întrucît de multe ori zice ca tine și face oa el. Și atunci doctorul sau medicina de mîine trebuie să găsească căi prin care, așa cum mașina ascultă de inginer, și omul să fie făcut să nu facă acțiuni pe care nu le cunoaște pînă nu consultă pe inginerul-doctor în primirea căruia. este dat. Știu că pentru acestg cuvinte voi fi... însă datoria de semen și de contemporan mă obligă să le spun pentru cei ce vor să se mențină în echilibru.
— Nu cred că veți fi... Mă. temeam că 

veți fi grăbit în definirea rolului docto
rului, dar văd că nu ați fost. Dar medicul 
nu poate să-și asume puteri pe care nu 
le are. Deci, nu poate să țină pe om de 
rău dacă nu acționează și celelalte pirghii 
sociale ale exercitării puterii. Cred că ar 
trebui întreprinsă o acțiune bipolară : pe 
de o parte, creșterea competenței medi
cului în cunoașterea ființei umane și re
zolvarea problemelor omului înainte de a 
deveni boli și, pe de altă parte, sporirea 
prestigiului și autorității medicului ; ne 
putem, de exemplu, întreba ce se face 
pentru păstrarea purității alimentelor, 
cile din apele pămîntului sint bolnave, 
iar doctorii ori nu. se ocupă de asta, r 
vo.bese în vini ; cîte animale nu vor 
sacrificate decît Ia stările de necesitate, 
cînd sînt bolnave, de parcă ce nu poate 
rămîne între animale poate deveni hrar ” 
pentru oameni ; cîte acțiuni de protejare 
a mediului înconjurător nu sînt zădărni
cite de pripa și lipsa de interes a unor 
organisme asupra cărora medicul nu are 
competență. Cum s-ar simți inginerul 
dacă asupra mașinii pe care o are el în 
răspundere nu ar avea decît vot consultativ, nu deliberativ ?

Nu vrem de aici să se înțeleagă în nici 
un fel că valoarea socială ți-o dă cineva, 
cîtă vreme nu ți-o cîștigi tu. Cred că este 
și vina medicului de-a se fi pus de prea 
multe ori în coada evenimentelor vieții 
și de-a trata efectul și nu cauza și de-a 
fi devenit un fel de apendice al fabrici
lor de medicamente.— De oe o face asta : ca să fie acoperit ?

— S-a creat pur și simplu impresr 
Intre oameni că, dacă intri într-o casă ș 
nu te servește cu alcool, cafea sau carne 
— nu ți-a dat băutură, nu a fost gazdă 
bună sau nu ți-a dat carne, deși exist? 
zeci de feluri de rădăcinoase, legutr 
fructe, semințe, nuci, produse ale natur». 
cu care ospeția ar fi onorată mai ono
rabil. Dar prejudecățile funcționează di
ce în ec mai puternic. Avem datoria, 
simpli cetățeni ai planetei Pămînt, măc„ 
atît : să nu ne lăsăm înșelați de preju
decăți. Din acest punct de vedere poate 
li judecată și intervenția noastră în dia
logul condiției umane.— Pe mapamond vedem mereu crescînd numărul spitalelor și numărul paturilor de spital. Aceasta consider că este o notă slabă lă adresa medicilor, care se limitează la lichidarea efectelor și nu la stabilirea certă a cauzelor și la prevenirea lor, făcînd din aceasta ca să nu creăm spitale, ci omul să fie în echilibru, așa cum este animalul sălbatic în natură, care n-are nici sanatoriu, spital și nu numai animalul sălbatic, ci înșiși cei ce trăiesc direct în natură, ca oameni. întrucît omul modern'a fost obișnuit rău ca altul să aibă grijă de sănătatea lui și el să rămînă doar un parazit, este bine ca fiecare dintre noi să reflectăm și să învățăm ce să facem să nu ajungem, parăziți și bolnăvi decît, ferească viața !, în momentul: accidentului care, și acesta, dacă sîntem bine pregătiți și atenți, poate fi evitat.

~ Dacă sîngele e atît de important în 
păstrarea, echilibrarea sau dezechilibrarea 
organismului, vă rugăm să ni-1 definiți 
și să insistați asupra nevoii pe care de, 
atîtea ori v-am auzit că o invocați ca 
sîngele să fîc curat. Ce căi există pentru 
a-I păstra curat sau pentru a-1 aduce la 
purificare ? Ce căi există pentru a-1 
otrăvi ? Ce poate face omul modern pen
tru ca sîngele să nu fie nici prea acid, 
□ici prea alcalin ?—• Poate îndrăznesc să dau o nouă definiție. Din punctul meu de vedere sîngele este elementul de legătură între fizic și bioenergetic. De calitatea Iul depinde echilibrul fizic și bioenergetic. Căile pentru a păstra un sînge cît mai curat sînt, așa cum am arătat cu altă ocazie, stress în limita de toleranță, nutriție adecvată, respirație corectă, eliminarea toxinelor pe căile naturale și recuperarea prin odihnă. Căile pentru a menține: sîngele curat sint, în primul rînd, cunoașterea cauzelor principale care duc la impurificare, una din ele fiind nutriția. Dacă vom învăța să ne nutrim cu alimente naturale crude zilnic în proporție. de 90 la sută, sîngele poate să se mențină, într-un pH. de 7,35—7,42. Căila 



care duc la otrăvirea sîngelui .sau la im- purificarea_ lui sini, așa cum am arătat mai sus, în primul rînd necunoașterea, în cazul aceștia intrind consumul de alimente coapte, fripte, fierte, prăjite și neeliminarea toxinelor pe căile naturale. Pentru aceasta trebuie ca fiecare dintre noi să-învățăm și să respectăm în totalitate cele învățate. Să nu ne lăsăm să ne ajute alții cind este cunoscut că tu ești cel mai. bun medic al tău. Pentru ca sin- gele să nu fie alcalin sau acid, omul trebuie să evite a se nutri cu alimente fie prea acide, fie prea alcaline.:
— De «e este aciditatea un pericol 

pentru om ? Agresiunile nu sini cumva 
consecințele acidității ? Care sînt mijloa
cele de alcalinizare a organismului omu
lui prea acid ? Valeriu Popa, vă rugăm 
să explicați pericolele actualei diete pen
tru răspîndirea bolilor, pentru decimarea 
organismului, pentru înstrăinarea omului 
de condiția lui fundamentală, anume 
apartenența Ia natură și la univers. Vă 
rog să folosiți cît mai multe exemple, 
fiindcă exemplele conving mai mult decît 
ideile teoretice.—■ In continuare arătăm, după dt. Ernst Giinter, nocivitatea acidității în corp, din lucrarea sa „Să trăiești fără să fii bolnav", al cărei moto este ; „Eu, ca' medic, cer ea terapia alimentației să fie și să rămînă la baza tuturor năzuințelor de vindecare".„Reumatismul și artrita sînt bolile cele mai frecvente azi. Au devenit un chin al poporului. Medicamentele chimice ajută puțin și favorizează apariția altor boli. Pentru adevărata vindecare trebuie și. aici înlăturată mal intîi cauza bolii, iar apoi natura vindecă de la sine. Cauza reumatismului și. artritei, ca și aceea a majorității bolilor, mai ales suferințele renale, de piele, se află în hiperaeidita- tea sîngelui. Sîngele nostru se compune din 1/5. (20 la sută) acizi și 4/5 (80 la sută) alcalii sau baze.; Dacă ne hrănim cu pre-- cădere cu asemenea alimente care duc la creșterea acidității sîngelui atunci organele noastre de eliminare, mai ales ■ rinichii, sînt suprasolicitate, nemaifăcînd ", față acestei sarcini. O continuă acidizare a sîngelui duce la apariția bolilor. Partea principală a surplusului de acizi se compune din acid uric, la care se asociază sarea de bucătărie. Multe din aceste substanțe se depun peste tot în corp, con- stipă, îngrașă și încarcă organele. Unii acizi formează cristale mici în mușchi și articulații. Nu trebuie deci să ne mirăm dacă produc dureri reumatice, dacă sclerozează arterele, dacă rinichii nu mai fac .. față, dacă rănile nu se vindecă, dacă se ,, formează pietre la rinichi sau fiere sau dacă se dezvoltă un cancer. Și durerile de cap, răcelile și oboseala apar atunci frecvent.Una din urmările cele mai grave ale hiperacidizării este lipsa de calciu organic, 1 pentru că acesta trebuie utilizat la neutralizarea surplusului de acid și deci este răpit oaselor și dinților. Așa apar " desele fracturi, boli ale coloanei verte- . brale, ale articulațiilor șoldului, ale nervilor și multe altele, așa cum au fost menționate mai sus. La acestea se asociază intoxicarea, care are drept urmare. apariția bolilor infecțioase. Noi știm că hrana noastră este supusă cu ajutorul oxigenului în timpul metabolismului din celulele corpului uiiei fel de arderi. La acest proces chimie apar acizi și baze care trebuie să corespundă procentului din singe amintit mai sus pentru a. nu scoate din echilibru acest raport acizi — baze. •Dintre toate alimentele, laptele crud este singurul la care după metabolism raportul acizi — baze corespunde exact raportului din sînge ; este normal, pentru că laptele trebuie el singur să satisfacă nevoile unui sugar. Unele alimente formează numai acizi, iar altele numai baze . sau un raport al amândurora. De aceea, trebuie să aflăm cum stă acest raport la diferitele mîncăruri pentru a respecta acest lucru în alimentație. Există cercetători care au efectuat tabele privind valorile acizilor și bazelor din alimente. Pe baza acestora, împreună cu experiența practică, putem să le clasificăm în felul următor :— alimente ce formează în procent de 100 la sută acizi sînt carnea, grăsimile animale, zahărul alb, sarea ’de bucătărie, ' margarina solidificată, uleiul rafinat, pîinea albă și intermediară, multe fructe acre și toate alimentele preparate cu . rahăr alb și făină albă și ciocolata.în ce privește reacția acidă a fructelor, cercetătorii încă nu au ajuns la o părere comună.— alimente ce formează în procent de " 100 la sută baze' sau reacționează bazic sînt toate legumele, toate . verdețurile, < ceapa, cartofii cruzi, . castanele, tărița, ' germenii de grîu și hrișcă (excepție fac " toate păstăioasele).Toate' celelalte alimente formează atît acizi cît și baze ; singur laptele, așa cum : am arătat, .păstrînd raportul de acizi — ' baze din sînge. Drept neutre trec unele fructe ea’ bananele răscoapte, pepenii, roșiile și merele dulci coapte. Pentru ’ reumatici se indică multă atenție, Cerealele forfneazâ baze în proporție de 60 ■ la sută. La fiert Valorile bazei se reduc considerabil. Nu avem voie să fim sclavii tabelelor. Hipocrat nu cunoștea nici tabelele de calorii. Nu sîntem sclavii hranei crude. Dacă ni se pun pe masă mîncăruri exclusiv din prima grupă vom mînca măsurat pentru ca organele noastre să poată face față la surplusul de ' acizi. Bolnavii care vor să se însănătoșească ar fi mai bine dacă s-ar abține și în această privință (mîncăruri gătite).■Atrag atenția să nu vă bazați pe țabe- , Iele care indică toate ' fructele ca 'fiind bazice. Cînd ăm locuit ani îndelungați în Florida și am avut acolo o grădină tropicală am abuzat, pe baza acestor tabele, de fructe acide, mai ales de grepfruit. Dinții mei au început să se carteze și .■ m-am mai tales și cu un reumatism la un , umăr. Mi-am spart capul, gîndindu-mă ■'"'cum de era pdsibîî'aeest lucru “ia o tirană ' SOS la sută arudă. Cînd m-am mutat din 

nou în Elveția unde nu creșteau grep- fruits, durerile au dispărut imediat. Dinții nu au mai putut fi salvați. Abia acum mi-am dat seama de înșelăciune.Bolnavilor de reumatism, ischias, artroză, artrită, celor suferinzi cu dinții, cu oasele le recomand să se țină de hrana bazică amintită mai sus. Pe lingă aceasta se mai permite cel mult laptele acru crud, pentru că este foarte bogat. în calciu. Apa de zarzavat și tărița se recomandă în mod deosebit. Cine este intr-adevăr interesat de vindecare acela renunță la toate fierturile.Din păcate, aproape toți oamenii suferă de hiperaciditate. . Pentru că procentul din sînge nu are voie să se modifice, surplusul de acid care nu poate fi eliminat se depune în corp. Astfel, cam 95 la sută din populație suferă de acest rău ce stă la baza tuturor bolilor : hiperaciditate — lipsa de substanțe minerale. Cea mai bună măsură și dovadă în acest sens o constituie cei 98 Ia sută bolnavi de dinți, — a se spune bolnavii de hiperaciditate, căci hiperaciditatea, înseamnă lipsă de baze și mai ales de calciu. Există într-adevăr o modalitate de a fi scutit de carii dentare, hrana să fie corect constituită și în proporție de 80 la sută bazică. Ceea ce este valabil pentru cariile dentare este valabil pentru oricare altă boală. Celor mai mulți oameni li se pare imposibil să constituie în așa fel mînca- rea pentru eă în acest caz ar fi vorba numai de crudități. Mai bine suportă dureri de măsele, injecții" dăunătoare și boli. Cel mult cînd boala este mortală sau cînd durerile devin insuportabile, cînd nici un medic, și nici un medicament nu mai ajută atunci abia te supui. Celor mai mulți nu le mai poate fi de nici un folos. Zic unii : „mie personal o .asemenea viață mi s-ar părea prea periculoasă."' „Dacă medicul ar prescrie o schimbare a regimului, alimentar ar fi altceva, dar numai ce scrie un asemenea fanatic nu poate fi un lucru bun. în final, nici medicul nostru - nu se hrănește altfel decît noi,. și el se îmbolnăvește din cînd în cînd, deci boala temporară este ceva normal. Literatura privind regimul alimentar de crudități nu mă interesează." Cam în acest fel a vorbit și tatăl suferind al celui ce scrie atunci cînd s-a îmbolnăvit. Dar cind s-a văzut față-n față cu moartea a dat-o pe altă tonalitate. Vrei și tu, stimate cititor, să ajungi pînă acolo ? Oare nu-va fi atunci prea tîrziu 1 Din fericire mai există și azi adepți ai lui Hipocrat care consultă o boală de la originea ei. Acum să ne întoarcem la problema acizilor, Acidul mănîncă corpului calciul și alte minerale bazice.Pentru a menține dinții- sănătoși se recomandă ca după consumarea fructelor uscate sau a dulciurilor și în general după mese să se mestece puțină sare grunjoasă, pentru a împiedica fermentarea acizilor între dinți. Astfel se protejează și gingia.încă o. idee pentru protejarea danturii : se vînd ia farmacie tablete de calciu. Din acestea veți purta mereu 1—2 tablete . asupra dv. pentru ca după o gustare să mestecați o bucățică. Acest lucru evită fermentările."
— Care dintre cărțile de nutriție vi se 

pare mai aproape de adevăr și mai aproa
pe de posibilitățile generale ale omului — 
cele chineze, cele japoneze, cele indiene 
sau mai recenta lucrare a lui Giinter, „Sa 
trăiești fără să fii bolnav" î— Lucrarea doctorului elvețian Ernst Gunter o consider foarte completă, apreciere făcută și de mulți cititori străini, și aș ruga organele în drept să .editeze de urgență această lucrare. Ea cuprinde peste o sută de rețete de pregătire a preparatelor din produse naturale. Alte lucrări pe care le consider foarte prețioase sînt : „Tratamentul bolilor fără medicamente și fără operații" de Louis Kiihne ; după- această carte m-am auto- vindecat de nenumărate ori cînd aveam stomacul deranjat, prin frecarea abdomenului cu apă rece timp de 10 minute. Cunosc nenumărate cazuri care s-au auto- vindecat de boli în fază incipientă și chiar cronice, respectând indicațiile din această carte. O lucrare de larg interes, pe care o consider de asemenea că merită să fie editată este „Reflexologia" de Masafret. Și la noi în țară au apărut multe cărți . valoroase, dintre care cităm : „Cum putem trăi sănătos și ieftin" de V. Florescu, „Folosirea plantelor medicinale" de Ovi- diu Bojor, și alte cărți editate în trecut. Lucrările de genul de mai sus propun să fie introduse și studiate îri facultățile de medicină și farmacie, obligatoriu. Iar medicii să primească sarcina dea trata mai întîi bolile pe cale naturală și după aceea să încerce cu medicamente industrializate. Spun aceasta pentru a nu le fi rușine doctorilor să apeleze la experiefnțe^ i verificate îndelidig pe care le taxează' drept leacuri băbești, uitind mulți dintre doctori că sînt în viață urmare a unor astfel de tratamente făcute, de mamele sau bunicile lor cînd erau mici. Unii dintre . ei chiar și în prezent practică, dar. le e rușine să le aplice pe bolnavii pe care îi tratează. De asemenea, fac propunerea ca nici un medic să nu consulte up bolnav dacă nu se prezintă cu o fișă în care să fie înscrise clar medicamentul și tratamentele consultațiilor anterioare, iar la farmacii să , se servească medicamente numai pe bază de rețetă. jjSpun ă-eeasta deoarece pe plan mondial : și la noi, în afara bolilor curente au apă- ■ rut două boli foarte grave : „boala medicilor" (fiecare medic neținînd cont sau neștiind ce medicamente a luat bolnavul înainte de a veni la el) și „boala auto- medicamentațiilor", — din auzite, își procură r și consumă . medicamente care de multe ori le agravează starea de sănătate.

— Valeriu Popa, parcă împreună as- 
eultam a> știre despre niște medici 
americani, care anunțau o premieră mon
dială reușită și anume, că a trăit S zile 
(poate că între timp a mai trăit, dar 
atîta trăise atunci) o fetiță de etțiva ani- 

, șort căreia. îi schimbaseră inima eu • 
inimă de babuin. Pi-âu dailacrimile cînd 
am auzii și am fost, ea șt dumneavoastră. 

profund tușat de această reușită. Dar o 
frază mai tîrziu, șmecherii care anunțau 
știrea și care vroiau să facă politică 
anticomunistă, aducînd dovezi eu privire 
la ceea ce considerau a fi libertatea și 
bunăstarea medicilor din Statele Unite 
ale Americii (chestiuni pe care nu le 
contest), ce mi-era dat să aud ? Că acești 
medici realizaseră tot ce realizaseră din 
banii lor, care se spunea că au fost circa 
1 milion de dolari.— De unde acești bani ? Din cite am putut cunoaște, în Statele Unite ale Americii marea artă a doctorilor este de-a te convinge să faci operație și atunci cînd ai nevoie și atunci cînd n-ai nevoie. Aceasta explică de unde medicii respectivi au avut banii necesari.

— Degeaba afli că nu știu cîți cetățeni 
americani și-au scos vezica biliară prin 
operație — cum era moda și la noi acum 
câțiva ani, imediat se scoteau apendicele 
sau amigdalele. De unde pînă unde are 
dreptul un medic, — care oricum nu e 
mai puternic decît Dumnezeu, chiar dacă 
Dumnezeu nu există, un medic nu e mai 
puternie decît Dumnezeu ; un medic 
existent nu e mai puternie decît Dum
nezeu chiar inexistent — să conturbe ceea 
ce s-a așezat în om de-a lungul a mili
oane de ani, căci omul nu este un mem
bru supleant al naturii, nu a apărut mai 
Zilele trecute prin frecarea maimuței de 
grațiile cuștii în care a fost izolată la 
Zoo ? De unde pînă unde această goană 
după reforme în trupul uman ? Teoria 
lui tanti Matilda, eă omul trebuie să aibă 
capul cît mai marc și stomacul din ce în 
ce mai mic prin consumarea de pilule, 
cît și teoria N.A.S.A., a medicilor 
N.A.S.A., eă putem consuma oricîtă 
carne, chiar și slănină, și vom slăbi —■ 
sigur că slăbim, dar cu ce preț, cu ce 
tulburări, cu ce dezechilibru, eu ce copii 
procreați în urma luptei animalice dintre 
toxinele slăninei consumate de bărbat și 
carnea macră consumată de femeie. E 
ușor să te gindești la bucuria unei clipe 
și este greu să evaluezi consecințele unor 
lungi etape. De aceea sînt așa înrăit în 
lupta aceasta pe care vreau s-o ducem 
împotriva falsificatorilor naturii umane, 
împotriva celor ce deturnează condiția 
umană.— Pot să -spun că dumneavoastră ați fost în situația aceasta acum 4—5 ani, sau spuneți dumneavoastră ?

— Pot spune eu, dar mai bine spuneți 
dumneavoastră.■— Dumneavoastră erați acum 4 ani In situația în care 8 medici căutau să vă ajute...

— Cu bimă credință, cu multă bună 
ere.dință.— ...dîndu-vă fiecare medicamente încât purtați după dumneavoastră două geamantane de medicamente, la care în momentul în care ajungeați într-p situație de forță majoră, făceați apel. Astăzi puteți spune în fața semenilor și contempo-, rănilor că acestea le-ați redus în proporție de 98 la sută.

— Mai iau din cînd în cînd cîte un 
„Valium". Știu că-mi fac rău, Sar știu că 
mi-ar fi și mai rău să nu pot dormi chiar 
deloc, ori eu nu-mi pot permite să nu 
dorm deloc în ritmul infernal în care 
trăiesc, ritm pe care denigratorii mei 
se fac a nu-i observa, ignorînd și bene
ficiul social pe care ii aduce mica 
mea jertfă, trebuie din cînd în cînd 
să-mi induc somnul, pentru eă nu 
am timp să aplic toate metodele natu
riste, de a căror valoare sînt convins și 
pe care, dacă mă voi liniști, le voi apli
ca. Deși, probabil că, dacă mă voi liniști, 
tiu va fi nevoie să apelez la nimic. Li
niștea este mai necesară decît orice. Insă 
aveți dreptate, Valeriu Popa, eram vic
tima spaimei mele și a încrederii totale 
în medici. Și astăzi cred în valoarea me
dicilor. Și astăzi mă mai străbat spaime. 
Dar mai mult decît orice; cunoscîndu-mâ 
încep să înțeleg cauzele răului. Și pentru 
că sînt un om cinstit, dar și creîndu-mi 
o mare responsabilitate, fiind destui eei 
care mă cred, voi declara aiei că este 
fericită clipa în care profesorul Ion 
Mânzatu mi-a prezentat un om interesant 
— eu bărbie proeminentă, cu nasul ușor 
borcănat, cu ochi de o profunzime încă 
nemaiîntâlnită de mine, cu o minte ex
trem de bine mobilată, cu plasticitate în 
exprimările față de fiecare dintre cei cu 
care conversează, un om bogat sufletește, 
un om generos șî care se dăruiește cau
zei sănătății și este în stare în fiecare zi 
a vieții lui s-o îa de la capăt explicând 
tuturor mecanismul sănătății și al îmbol
năvirii lor. Poate că asta m-a impresio
nat cel mai mult, în afară de puritatea 
dumneavoastră sufletească, faptul eă 
aveți răbdare s-o luați de Ia capăt, faptul 
că nu vă plictisiți în fața noului caz _ care 
vi se adresează. Așa mi-am închipuit eu 
doctorul. Așa cred că trebuie să fie doc
torul. Regret doar că, uite, vă trece viața, 
că, uite, sărirăți pîrleazul a 60 de ani și 
nu veni nici o somitate medicală la dum
neavoastră să vă ia într-o elinică șî să . 
vă zică : „Nărodule, zăpăcitule, demago- 
gule, interesaiitule, hai să demonstrezi, 
hai să vedem dacă este adevărat ce spui ". 
Nu veni nimeni. Numai oameni de 
bun-simț, numai oameni simpli, numai ; 
oameni pe care am avut posibilitatea să 
vi-i aduc în fața ochilor. Numai ei vă 
luară în serios, pentru eă le «puseserăți 
adevăruri pe care aveau . să le afle în 
luni și luni de investigații, eu aparatura 
medicală de cea mai mare faimă.

Și știți ee zic? Și știți ce cred? Ce 
ziceam și despre Odobleja, cînd se stin
gea pe un pai de țăruși la Turnu Seve
rin : e cumplit că nu ne dăm seama <1« 
valori atunci cînd ele sînt în fața noas
tră și mi putea să le folosim cum sw 
cuvine, să le exploatăm — seuzați-mi 
cuvîntuî, domnilor capitaliști — așa cum 
el poate îi exploatat, căci Valeriu Popa 
n-are de gîud să-și facă ulei casă, copiii 
lui sînt pe mări, soția lui, generoasă, est# 
acasă și “rezistă eroîe asalturilor' bolnavi
lor, iar el, Valeriu Popa,- învață mere®
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pe cîte unul care vrea să învețe eeea ee 
ne ar putea învăța pe toți în niște dis
cuții publice controlate riguros de oameni 
de știință, dar argumentate și convingă
toare. Ăsta e oful meu, că v-am cunoscut 
cînd aveați 50 și ceva de ani și, uite, 
acum începeți să aveți 60 și ceva de ani 
și o-am rămas decît la stadiu! unei su
perbe discuții teoretice. Nimic practic nu 
s-a întreprins, ca să fiți captat și folosit 
în beneficiul general. Și doctorul Io 
neseu-Tîrgoviște, o eminență în materie, 
vă iubește, vă înțelege și v-ar lua în 
clinica unde lucrează, și doctorul Filimon 
din Bălțătești este convins de capacita
tea dumneavoastră, și doctorul Moraru 
clin Constanța, și doctorul Caba vă 
citează și vă stimează, și toți doctorii 

. care vă cunosc n-au cum să nu rccu 
noaseă adevărurile dumneavoastră. Dar 
ce facem ?— Sputieați că fiecare individ care vine în fața mea caută un sprijin. Este foarte greu, trebuie să stai ore întregi eu fiecare, să schimbi o mentalitate formată în timp, ca abia după aceea, după discuția largă, după întrebarea pusă : cine consideri că se face vinovat de situația în care te afli ? răspunde : „eu“, o dată ce a spus aceste cuvinte, cel ce recunoaște sînt sigur că are șanse să se auto- vindece, dacă nu-i prea tîrziu. Insă am văzut că situații foarte avansate de diferite boli au căzut în fața încrederii omului în el, în resursele sale.

-— Resurse care fac parte din caracte
rul dîrz al omului. Așa cum spuneați, 
fricoșii nu pot învinge.— Aș cita un caz: un individ era în situația de a i se amputa piciorul, îi? urma unei cangrene. I-am spus înainte de a face această operație, ar fi bine să se introducă piciorul într-o cizmă • de lemn, în care sa se pună gheață și s« stea peste noapte și în timpul acesta să-i facă antibiotice. Stupoare : dimineață," piciorul cangrenat...

— Redevenise roz. Țin minte cazul. 
Dar văd că nu-i spuneți numele. Fae din 
nou observație eă nu prea țineți minte 
nume de oameni dintr-o reală democrația 
s gîndirii dumneavoastră. Dumneavoastră 
tratați omul.șl nu numele Iui.— Soția mă întreabă : cum ții minte cazurile, tu care nu vrei să ții minte și un număr de telefon ? Totdeauna este uimită.

— Așa vă zice soția ? A propos : mai 
țineți minte cum o cheamă pe soția dum
neavoastră ? (Valeriu Popa ride, dar nu 
se grăbește să .spună numele.)— Sigur că țin minte, dar în situația în care mă aflu îi mulțumesc, în numele sănătății și în numele semenilor, că este atît de înțelegătoare și luptă alături de mine pentru a ajuta să curmăm puțin din suferința oamenilor. Este foarte greu, însă este posibil.

Totuși, cum o cheamă ?— Rodica Popa.
— Vedeți în ce formă sînteți acum față 

de discuția de Ia ora prânzului.— Eram inhibat atunci.
— Revenind la responsabilitatea medi- 

eilor.— Eu consider că, mai cu seamă în sistemul nostru socialist, așa cum fiecare inginer are în primire un număr de utilaje de cară răspunde, tot așa să fie împărțită populația la numărul medicilor existenți în țară, iar medicii să fie re- tribuiți după zile de sănătate (acceptând un procent de zile-boală, așa cum e și normal în toate activitățile) ale fiecărui individ pe care îl are în grijă, deoarece se vor . duce Ia medicină numai aceia care au. chemare pentru cea mal nobilă activitate consacrată semenilor. Aci aș reaminti că orice doctor gras peste limita de toleranță și fumător, care încearcă să convingă pe pacientii grași sau fumători, este în situație ridicolă : nu va fi crezut deoarece bolnavul judecă mai întîi după ce vede și apoi după ce aude. Atunci poate că nu va mai fi uzitat cuvin- tul pe care îl auzim.fiecare cînd este întrebat cineva unde i-a dat copilul la facultate : „Tot la medicină?" „Ah, ce meserie bănoasă !“, și eu zic : îh, ce afirmație ! După cum au și obligații, doctorii trebuie să aibă și drepturi asupra celor ce nu le respectă indicațiile prescrise. Să aibă dreptul de a propune ■ sau trage, la răspundere direct pe cei vinovați în cazul cînd nu respectă programul de control șl remediere stabilit prin lege. Dereglările sănătății trebuie determinate cu aparat? care să obiectiveze precis diagnosticul. Numai atunci consider că medicul poate fi tras la răspundere. Asta va atrage după sine verificarea periodică a fiecăruia dintre noi.. Un baci iscusit, cunoaște calitățile și defectele fiecărei oi.pe care o îngrijește. Nu neg faptul că sînt și foarte mulți medici care se îngrijesc fără să fie organizați în felul în care am spus, de sănătatea semenilor și suferă alături de ei cînd nu pot să-i ajute." însă pentru gene- ralizarea aceașța trebuie- ^ușă o - munca atît din partea medicilor cît și din partea populației, pentru că numai printr-o colaborare strînsă; dintre medic și individul conștientizat putem să ne .aflăm cît mai mult timp în echilibru. TTegeaba avem cadre bine pregătite,, dacă sînt șubrede din punct de vedere al sănătății. Eu, consider că această educație trebuie făcută din fragedă copilărie. Știu, că este un. vis, un ideal, însă către acesta trebuie să tindem dacă vrem să nu ne mai speriem de bolile industrializării, pare ne-au adus îri faza de robotizare", uitând că în structura, noastră nu au fost explozii așa eum sînt în realizările noastre tehnice, chimice.
— Excepțională observație.— Se vorbește foarte. mulf de. nutriția prin pilule sau alte alimente condensate. Eu consider că este greșită această concepție la ora actuală întrucît structura noastră nu s-a modifeat și nu se va modifica atât de ușor și că, menținerea în
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«»«„ între războiul tragicomic și războiul „cinstit"
• Protestul studenților din Providence • Laserul și vaccinul contra cariilor dentare • Uriașa industrie de rebuturi militare •

— - u I • 1 ° rachetă năucă, un avion scăpat
o IlfftFSTnA’Iir de sub control, un submarin indolentnlllUI a*l*V<Ui sînt lucruri care nu au ce căuta în-tr-un scenariu de război bazat pe o

Bombe, bomboane 
și cianurăStudenții universității americane Brown din oraștil Providence, sțatul Rhode Island, au supus aprobării senatului un proiect de hotârire cars recomandă stocarea unor capsule cu cianură în vederea sinuciderii în. caz de atac nuclear. Conducătorii universității au declarat că, în cazul în. pare votul studenților va valida acest proiect, ei nu au intenția de a se conforma. Prezentată de doi studenți, propunerea a fost susținută, de o petiție semnată de alți 700 in care se motivează că această inițiativă este „o dovadă a fricii noastre pe care nu tie putem opri să o exteriorizăm. Groaza noastră în fața probabilității izbucnirii unui conflict nuclear este dovada certă că trăim într-o societate bolnavă".îhtr-b altă zonă a mapamondului, cianura este folosită nu ca ultim refugiu, ci ca obiect al unui cinic șantaj. La Osaka, în Japonia, numeroși comercianti au primit scrisori de avertizară în care li se atrage atenția că bomboanele „Marinaga" sînt otrăvite cu cianură. Semnate „omul cu 21 de fețe", scrisorile au tgezit, cum era de așteptat, o reacție promptă. Au fost făcute . numeroase sondaje și s-au descoperit 18 cutii de bomboane care conțineau doze de cianură între 0,1 și 0,2 grame, suficiente pentru a răpune și un taur. Poliția japoneză crede că este vorba de vendetta unui răufăcător care,, nereușind să estorcheze de la fabricant 400 000 de dolari, încearcă, în acest original și periculds mod. să-1 ruineze. Se pare că nu-i va fi greu, devreme ce 870 de magazine au dispus retragerea de la vînzare a produselor incriminate.Două modalități diverse de utilizare a cianurii, dar ambele cu un violent numitor comun, una imediată, meschină și cu efecte pariicard-falimentare, alta, într-o sumbră perspectivă, pe care nu vrem și nu trebuie să o facem credibilă, atîta vreme cît dreptatea, adevărul sînt de partea noastră, a celor amenințați da holocaustul nuclear. E cutremurător și inutil ca niște tineri să-și pregătească, cu calm și detașare, precum gospodinele conservele de iarnă, doze de cianură care să-i dea unei morți cumplite, „sal- vîndu-i“ de alta, pentru care nu mai există superlative. Expediind cîteva cutii de „Marinagâ" ciamirizate acelora care i-au determinat pe studenții de peste ocean să semneze petiția cu miros de migdale amare, comercianții japonezi și-ar reduce substanțial pierderile.

IOAN ROȘCA ■

după dezvăluirile anterioare în sensul Că milioane de plăcuțe defecte, pentru computere au fost livrate unor con- tractăhți din industria apărării și că racheta de' infanterie „Stinger" a devenit depășită.GAO a dezvăluit, de asemenea Mi-... hn- titanică și rece corectitudine. Milioni-. trim mile de secundă : șt miliardimile decind începeai a , Fij centimetri sînt unități de măsură ih-în ' dispensabile în vastul atentat care misterul Apărării a cheltuit 437 mi-s^manifestau frecvent nu se concepea vizează zăpăcirea definitivă a omeni- lioane dolari pentru testarea unorca nost arcaș wi> geografiei, florei și celorlalte ba- ■ tipuri de rachete, în cursul căreia s-atabosa^oricît de brav ar fi fostPacestăJ nale $ strălucite realități ale vieții constatat eă patru din cinci rachetetoboșar oricit, de brav ar t l e celei de toate zilele. Capătă m acest antitanc din dotarea corpului de puș-‘ sever context semnificații urii spec- cași marini prezintă riscuri mai mari
în lerit nile
Au trecut veacurile, oamenii s-aualfabetizat și expertizat în minții- taculoase . detaliile oferite de „The pentru cei care le folosesc decît pen-rea unor arme care, la rute Guardian": „Cîteva mii de rachete tru țintă".dul lor, au devenit fenomenale, aer-aer de care dispune America sînt Autorăzboiul, generat de o uriașă uzine de- asasinat m masa. In . ayț de prost fabricate sau întreținutemod firesc amatorismul nu are ce îneît au devenit inutilizabile, relevăcăuta în acest departament unde , . „ .bîlba poate căpăta, cu o excesivă sigu-*. W raport publicat de General Accoun- ranță, caracterul unei sinucideri nu- ting Office (GAO) din Washington.eleare de proporții calculate, dar in- Raportul constituie un nou motiv credibile. de îngrijorare pentru administrație,

industrie de rebuturi, nu este, cu nimic mai tragicomic decît războiul cinstit generat de arme perfecte și dus de tabere opuse în dauna întregii planete.
RADU BUDEANU ■

Vești bune pentru cei care suferă de dințiîn ultima vreme — fapt îmbucurător pentru cei ce suferă de dinți -r, procentul de dinți nesănătoși a scăzut pe plan mondial. Aceasta se datorează și faptului că stomatologia a făcut însemnați păși înainte. Dintre aceste realizări, cel puțin șase sînt cele mai importante : două să referă la viitor (înainte de anul 2000 la care se referă doctorul Loe) și anume vaccinul anti carie și descoperirea .genei care produce smalțul dinților; două se află deja în fază înaintată experimentală, deși n-au fost încă puse în aplicare': ionoforeza și laserul ; și ultimele două cunoscute de multă vreme au o utilizare tot mai mare : fluorarea apei potabile'și scalantul (sigilanții).Dar care este fiziologia durerii de dinți, mecanismul care declanșează durerea 1 Dintele este acoperit Ia suprafață cu două straturi protectoare, smalțul și apoi den- tina, ambele se compun din cristale în- tr-un amestec de proteine și constituie materialele cele mai solide ale organismului nostru. Smalțul și dentina sînt traversate de mici canale care ajung pînă la pulpa dintelui, secțiunea în care se află țesutul conjunctiv, vasele sanguine și nervii dentari. Prin aceste canale (mai ales ale dentmei, cea mai poroasă) bacteriile plăcii, rezerva de bacterii care se formează intre dinții neîngrijiți, pătrund pînă la pulpa dintelui, o inflamează, aceasta reacționează chemînd în ajutor leucocitele. celulele albe ale sîngelui care combat bacteriile.Leucocitele sînt pline cu ser și vasele sanguine ale pulpei dintelui trebuie să se dilate pentru a le primi, apăsînd astfel (pentru a-și extinde spațiul) pe nervii dintelui. Această presiune provoacă durerea de dinți.Am ajuns la marile progrese înregistra
te în domeniul stomatologiei. Să începem cu cel de-al doilea grup, cu descoperirile făcute deja, dar care n-au fost puse încă in practică.

Laserul. Ajută la tratarea dinților bolnavi atît cu „cald" (CO2 chirurgical, de 50. 100-Wați putere), cît și cel „rece" (laser cu diode sau cu CO2 cu o putere foarte slabă). Laserul chirurgical „nu numai că distruge, pulpa invadată de germeni în cavitatea cariată" — afirmă specialistul roman în laseroterapie, profesorul Marcello D’Ovidio, „dar pe lingă acest efect, străpungînd dentina, el izolează și sigilează canalul în care există caria". Este nevoie de practică și abilitate pentru a evita atingerea terminațiilor nervoase cu laserul: dar acest procedeu

are avantajul de a. fi rapid, steril, eficace, nediireros.îh ce privește laserul rece, acesta nu este folosit pentru carii, dar este util in tratamentul paradentozei. El sterilizează pungile gingivaîe, afirmă Alberto Ciani, dbcent la clinica dentară din cadrul Universității din Milano, și accelerează cicatrizarea ; acest proces bioștimulator scurtează și etapele noii formări a țesuțu- Itii osos (în paradentoză infecția provocată de placa bacteriană determină retragerea ’ gingiei și- descoperă rădăcina dintelui care nu mai este protejată de smalț.Laserul mai este folosit și pentru stabilirea diagnosticului în stomatologie : primele studii experimentale, de data aceăsta cu un laser pe bază de argon, demonstrează că rază reacționează la anumite emisii luminoase ale smalțului și permite depistarea cavităților încă foarte mici care nti sînt puse în evidență cu ajutorul razelor X.
Ionoforeza. Această tehnică (care utilizează curentul electric destul de slab) ests folosită pentru a introduce ioni cu fluor negativi în smalțul dintelui (care are o încărcătură electrică pozitivă) ; astfel fluo» rul ajunge la dentină, exercitînd asupra acesteia efectele sale antibacteriene, binefăcătoare. Metoda este sigură, dar are utilizare redusă, din cauza prețului foarte , ridicat.Cele două metode anticarie care au fost deja puse în aplicare sînt :
Fluorul. Fluorul este toxic : dar în doze extrem de mici (1 miligram Ia 1 litru de apă) nu este dăunător pentru organismul uman și prezintă avantajul de a mineraliza smalțul dinților, întărindU-1 în acest fel. în S.U.A. astăzi este fluorată apa în aproape jumătate din țară și în această jumătate (care cuprinde circa 110 milioane locuitori) procentul de carii, s-a redus cu 50%.Studii recente arată că există un risc minim în cazul unei supradozări. British Medical Journal menționează că testele făcute pe șoareci arată existența unor „tulburări enzimatice", fluoroză dentară (care afectează dezvoltarea celulelor dintelui), întîrzieri în creștere și amintește că, îh timp ce dozele prezente în apa fluorată sînt „cu siguranță inofensive", pericolul există atunci cînd se administrează o „supradoză" din alimente (sardelele în cutie conțin la fiecare 50 g 1 mg de fluor ; la fel și 5 cești de ceai pe zi) prin terapie stomatologică bazată pe fluor.Astfel de pericole n-ău existat niciodată In realitatea clinică, itn America, acum trei ani, s-a produs un grav accident : din

cauza spargerii unui dozimetru în instalația de fluorare au intrat in apa potabilă doze de fluor de circa. 30 tag la litru. Au murit 5 persoane „care făceau dializă" (cu o boală gravă de rinichi) din cauza unor doze de 30 de ori . mai mari decît norma : un accident dureros, dar și o confirmare indirectă că fluorarea apei în limitele stabilite are un efect binefăcător asupra dinților și nu este dăunătoare pentru persoanele sănătoase. Fluorul protejează numai suprafețele netede ale dintelui, cele laterale, nu însă .și pe cele de masticație care au diferite șănțulețe. Pentru aceasta este necesar scalantul.
„Sigilantul". „Scalantul" sari „sigilantul" este o rășină sintetică extrem de subțire care trebuie aplicată pe partea „în relief" a dintelui. A fost inventat în urmă cu 20 de ani, dar primii „sigilanți" sau erau prea moi sau aveau o durată foarte mică. De cîtva timp s-a găsit formula potrivită, acum, după opinia NIH (National Institute of Health) din S.U.A., acești „sigilanți" „asigură dintelui o protecție anticarie, care împreună cu cea asigurată de fluor poate ajunge la 90%.“ Au o rezistență îndelungată și protejează, de exemplu, la tineri, molarii, tocmai acei dinți care, de regulă, constituie prima țintă a cariei.Dar în viitor ?
Vaccinul. Experimentele făcute pe animale au intrat într-o fază avansată și ne mai despart cîțiva ani • de ziua în care vaccinul anticarie va fi folosit la om. Potrivit datelor prezentate la un recent congres pe această temă, care a avut loc la Acquaviya delle Fonti în apropiere de Bari (la care au participat autori ai acestor studii cum ar fi americanul Jerry Alabama și japonezul Shigeyubi Hamada de la Departamentul pentru cercetări în domeniul stomatologiei din Tokio), viitorul vaccin va fi antistreptococic (principalul germen care determină caria, este Streptococcus mutans), va stimula producerea unor anticorpi și va fi eficace timp de doi ani cu o serie de rapeluri.
Gena care produce smalțul. Aici Intră în joc ingineria genetică. Smalțul dintelui este format din patru proteine. Cercetătorii de la Baylor College of Medicine din Houston au izolat gena uneia dintre acestea (amelogenină) și aii reușit să o reproducă la nesfirșit. Studiile făcute în scopul delimitării ADN care sintetizează celelalte trei proteine ale smalțului dentar se află într-o fază -avansată (se fac deocamdată pe țesuturile dentare ale șoarecilor, dar se știe că aceste țesuturi sînt la fel ca cele umane). Este clar obiectivul final al acestor cercetări : în viitor (peste circa 5 ani) se va putea produce regenerarea smalțului în cavitățile produse de carii astfel încîl, dintele își va recăpăta integritatea anterioară atacului cariei. ■Știința de a fi sănătos (ii)

(Urmare din pagina 29) echilibru se va face tot cu .cereale, vitamine, tot cu proteine — toate din natură cît mai curat.
— Indicînd un regim de fructe 

gume, nu cumva indicați tot un ' 
nenatural, luind în calcul marea

4000000000În efortul de a atrage atenția asupra-i, discul optic emite semnale în direcția necredincioșilor, sau și mai rău, a infidelilor colaboratori. Nu sînt oftaturi Ia colțul străzii, nici mina întinsă după gologani nemeritați aceste sublinieri operate cu autoritate și — de ce nu — îneîntare de- sine. Una din armele expuse Ia vedere pentru a inspira încredere și dorința de apropiere se numește . capacitatea de sto- caj — superioară soluțiilor clasice. Exemplul îl constituie sistemul 7 600 — Storage Technology. El permite înregistrarea a 4 miliarde de date, pe o singură față a platoului optic de 356 mm diametru. Adică peste un milion de pagini.Combina făcută să ușureze drumul informației de la posesor Ia beneficiar are în compunere, în afara memoratorului optic, un controlor, suportul optic și sistemul logic.Unitatea de memorizare apelează la tehnica luminii coerente emise prin doi laseri — unul specializat în scris, celălalt în lectura de date, în legătură cu unitatea. centrală. Un dispozitiv de detecție și de corecție poate asigura o abatere de înregistrare de IO13 biți (adică o posibilitate de eroare la fiecare 312 platouri optice). Au fost luate în considerație necesități privind ameîîbrarea supleței sistemului și disponibilității de date și, în consecință, s-au prevăzut dispozitive da comutare adecvate.Cum orice âmînare poate să însămîn- țeze un plus de neîncredere sau de răgaz pentru a privi către ferestrele altora, producătorii discurilor optice în cauză ău și făcut precizările necesare : primele livrări sînt prevăzute pentru a doua parte a anului în curs.
NtAGu UDROiU ■

care o fot șoptiți.—• Adică epoca modernă nu mi-a adus 5 metri de intestin în plus sau al treilea rinichi etc. pentru a face față solicitărilor mereu crescînde, precum și sjstetaul hepato-biliar este același, însă nemaicon-ților Caupați care n-au fost atinși de 
chimizare este un mare salt înainte,noi poVnirn In întoarcerea la natură de naturală...
la un bun cîștigat și anume, faptul .că — ...și în ritm normal, se ajunge la o 
ne-a ocolit nenorocita bucurie a fa - dereglare a acestor organe înainte de
cam naturu. termen,- Intrucît sistemul hepato-biliarDegeaba avem nțult cantitativ^ șî are durata de viață — din cele citite —prost calitativ din punct de .vedere nu- pdgt 0 d ‘ } ( _ 0______ __ ________ _____ _ trițional. Mai bine mimași mai puțin și r^ervă de 900 de ani 

lectori chimici -ai creșterii plantelor ee • mai hrănitor, asigurîndu-ne astfel un
există astăzi în agricultura lumii? Mai edhilibru organic real.
este vreo plantă curată, în afară de cele = Nu cumva fenomenul foarte larg 
sălbatice, dacă nu cumva și peste ele a 
trecut vreun avion sau vreun sanitar tri

tot cu luate
șl le- 
regim 
agre-

siune de îngrășăminte chimice, de pro

mis acolo ca să înlăture ceva boli și care 
a înlăturat și ceva boli, dar și ceva din 
compușii obligatorii ai naturii ?— în țările capitaliste care au purcesprimele la chimizare asistăm la fenomenul reîntoarcerii la natură prin cultivarea legumelor, fructelor, cerealelor pe cale naturală exclusivă, vînzînd produsele acestea cu certificat — în Elveția și Ungă Lyon, unde există un primar care a declarat așa-zisul „război chimizării".

Dacă e să ne întoarcem la noi, doc
torul Radu Rey cu toate lucrările lui 
dovedește o idee care trebuie să ne bu-
cure ; răminerea în urmă, din acest 
punct de vedere (fals progresist) al 
chimizării, răminerea în urmă « Mun

răspindit al bolilor biliare și hepatice se 
explică nu prin ceea ce îndeobște se nu-
mește „bilă leneșă", ci prin graba cu care 
trăim în exterior, vezica biliară rămînînd 
cea normală, în ritmul ei ancestral ?— Se știe că sistemul hepătb-biliarface parte din organele de filtrare. Dacă alimentația ingerată de noi este de proastă calitate, solicită prea mult acest ’ sistem, obosindu-1 înainte de vreme.

— Eu nu asta am întrebai, deși răs
punsul dumneavoastră este excelent.
merltînd chiar o întrebare, atît de frumos
este răspunsul. Eu am întrebat dacă nu 
cumva bila a rămas aceeași cu sine, nu 
s-a lenevit, ci s-au mărit ritmurile soli
citărilor exterioare.— Organele au rămas aceleași.

— Și noi, dacă îl folosim vreo citeva 
ore in viață! Uneori deloc!— în medie, se spune, creierul estefolosit 8—9 la sută, restul gîndiți-vă, cită . rezervă există. .

—■ întrucât noi am folosit creierele
noastre pentru astăzi destul, iar vezica 
biliară își cere drepturile și eu trebuie 
să-i dau paiele pe care le abordez de 
săptămini și săptămîni cu o plăcere mai 
mare deeit am mincat vreodată niște 
mititei cu bere rece, vă propun să nu mai 
conversăm șalivind, ci să lăsăm pentru 
paginile următoare infinitul care ne-a 
mai rămas de discutat.— Și eu spun rîzînd : mulți dintre cititori vor reține acest pasaj.

— Aștept cu interes opinii și de Ia alți 
oameni în legătură eu problemele pe care 
le discutăm, făgăduind să nu lăsăm de-o
parte nici un adevăr care poate sluji să-

Ziceți chestiunea ai i eu 4 metrr, , nătății noastre. - = -



Deocamdată, viața de pe Terra Univers

înțeleptul nu-î altceva decît copilul care plînge c-a ajuns bărbat în toată firea © Poștașii,,lungi de mină" •

0 viața mai lungă în cosmos?Iată că recordurile cad de la un an la altul și oamenii reușesc să stea tot mai mult în spațiu. Au fost depășite treptat pragurile psihologice de o sută, de două sute de zile, și în curînd, probabil, a sta un an în spațiul cosmic nu va mai fi un fapt senzațional. Experiența de pînă acum arată că viața cosmonauților și as- tronauților nu este ușoară : există și riscuri, măi ales în ce privește decalcifierea și atrofierea mușchilor. Dar, cercetările au arătat că aceste riscuri sînt compensate prin faptul că cine trăiește 
în cosmos are șanse de prelungire a vieții, în primul rînd datorită faptului că metabolismul omului se încetinește în spațiul cosmic, ceea ce duce la o reducere a procesului îmbătrînirii. Specialiștii au stabilit și un procent — cu 15 la sută. Așa încît, de pildă, speranța de viață de 70 de ani pe Terra devine peste' 80 de ani în cosmos. Cel puțin, aceasta este concluzia la care s-a ajuns într-un studiu efectuat de cercetători din S.U.A. și Europa, bazat pe experiența practică s echipajelor cosmice sovietice și americane, precum și pe experimentele efectuate în cosmos pe animale. Studiul, coordonat de Jaime Miquel (neurolog și gerontolog al centrului N.A.S.A. din California) și Angelos Economos (de la Universitatea Louvain din Belgia), relevă că în cazul unei șederi mai îndelungate. In spațiul extraterestru, în condiții de imponderabilitate, viața se prelungește. Firește,, că un asemenea efect se va observa abia cînd spațiul cosmic va fi colonizat și vor exista stații spațiale și baze pe Lună și pe Marte. Pentru că este nevoie de timp pînă cînd corpul se va obișnui cu starea de imponderabilitate și vor fi echilibrate stările negative ce apar tn prezent în cursul șederilor de mai scurtă durată în spațiul cosmic. Nevoia de calorii a „omului spațial" va fi mai, redusă — cu circa o treime mai mică decît 
a „pămînteanului" — metabolismul său va fi încetinit, atrofierea musculară și de- thineralizarea vor spori, iar tensiunea arterială va scădea. în studiu se remarcă faptul că deși pe pămînt acestea sînt manifestări de bătrînețe, în cosmos, datorită ■Imponderabilității și „ușurinței" vieții și muncii, »ele sînt condiții favorabile prelungirii vieții. Firește, aceasta presupune o lungă ședere în spațiul extraterestru, însă, în cazul cînd un om ar trăi 30—40 de ani în noile condiții cosmice și corpul său s-ar adapta total la ele, ar apărea un mare pericol în momentul cînd s-ar pune problema revenirii sale pe pămînt. Oasele sale decalcifiate ar fi de pildă atît de fragile încît s-ar rupe chiar și Ia un mic șoc, iar musculatura atît de atrofiată Încît nu s-ar putea ține pe picioare. Iată de ce cosmbnauții și astronauții fac exerciții fizice intense și au un regim alimentar special care să-i protejeze împotriva acestor pericole care deocamdată sînt de nici proporții, dat fiind timpul scurt de ședere în cosmos. Oricum, studiile efectuate au ridicat o serie de probleme în ce privește cucerirea cosmosului, la a căror rezolvare se lucrează intens.

'ROMEO NADĂȘAN ■

O speranță foarte mică .Este cunoscut că speranța de viață, adică vîrsta (medie) pînă la care se consideră că pot ajunge < nou-născuții, diferă de la o țară la alta, de la un grup de țări la altul. Ea este mai mare în țările cu nivel de trai ridicat și mai redusă în țările slab dezvoltate, sărace, în condițiile actualei configurații a mapamondului, principala diferență se înregistrează între țările dezvoltate din punct de vedere economic și țările în curs de dezvoltare. Cît este de mare această diferență ? în 1950, speranța de viață la naștere era de 65 de ani în țările dezvoltate și de 42 de ani în cele în curs de dezvoltare. După 30 de ani, acest decalaj s-a redus, cifrele care indică speranța de viață fiind astăzi 72 de ani și, respectiv, 55 de ani. Dacă la aceasta se mai adaugă și pronosticul pentru anul 2000 — adică 75—80 de ani în țările dezvoltate și 65 de ani în cele în curs de dezvoltare —, s-ar părea că evoluția este pe deplin mulțumitoare, că diferența între speranțele de viață din cele două lumi se reduce continuu (de la 23 de ani în 1950, la circa 10 ani la sfîrșitul secolului).

De pe toate meridianele
„MILIONARI" FĂRĂ VOIECu vreo 15 ani în urmă, în Italia au dispărut subit din circulație monedele de 10 lire. Forurile de resort au fost la început îngrijorate, dar în curînd cauza acestui fenomen a fost descoperită : moneda, făcută din aluminiu, era, utilizată în întreprinderile și atelierele de îmbrăcăminte drept suport pentru nasturi. Și nu doar pentru că se potrivea ca mărime, ci și fiindcă așa era folosită mai „rațional" — un suport de nasture costa mai mult de 10 lire. întîmplarea de mai sus ilustrează cît se poate de bine o curioasă caracteristică a monedei italiene : conținutul în aur al unității monetare naționale (care se fixează de stat, prin lege) este foarte scăzut, fapt care duce la punerea în circulație a unei cantități enorme de bani. Astfel, un dolar este echivalent cu nu mai puțin de 1 800 de lire italiene. De aici decurg, pentru frații noștri intru gintă latină, o mulțime de dificultăți, între care și cele legate de scrierea sumelor, care sînt întotdeauna mari și foarte des astronomice. Așa, de exemplu, pentru a nota fondul de rulment al concernului FIAT sînt necesare 14 cifre, iar pentru produsul social total trebuie scris un număr compus din 15 cifre. 90 la sută din bancnotele italiene sînt de 50 000 și de 100 000 de lire. Se vorbește chiar de intenția Băncii Centrale de a pune în circulație bancnote de 1 milion de lire. Mulți sînt de părere că unica ieșire din impas este reforma bănească, prin care 1000 de lire să devină 1 liră. Sînt însă și impedimente la o astfel de acțiune. E vorba mai întîi, firește, de cheltuielile pe care statul ar trebui să le facă cu retra

Adolescenta
Deasupra ta, neprihănită

, adolescentă
plutește-o umbră sacră.
Nimic mai tainic și plin de farmee 
decît trupul tău gol.
Te zăvorăști însă-n veșmînt 

neîntinat 
și cu imensă grație 
sălășluiești departe, 
unde nu știi cine te află. 
Oricum, nu eu. Cînd te zărese 
trecînd la asemenea maiestuoasă 

distanță 
nepăsătoare și cu părul desfoiat 
mă răpune amețeala.
Pielea ta e netedă, făptură 
in răsufletul căreia palpită 
bucuria tăinuită a cărnii 
ce greu își indura plenitudinea. 
In sîngele răspîndit

Este adevărat, dar lucrurile se petrec astfel numai dacă privim țările lumii a treia' ca un tot. în realitate însă, dintre aceste țări se detașează un număr însemnat, vreo 30, care formează grupul țărilor celor mai sărace și în care speranța de viață este cu 10 ani mai redusă decît apare ea pe ansamblul țărilor în curs de dezvoltare. în aceste state, venitul mediu pe cap de locuitor, care repre-
Comentariul 
sa ii

zenta jumătate din cel care se realizează pe ansamblul țărilor în curs de dezvoltare, a scăzut la o treime. Situația s-a agravat foșrte mult în anii ’70, importurile acestor țări, de alimente, de petrol și de produse manufacturiere avînd prețuri din ce în ce mai ridicate, în timp ce exporturile lor, adesea reduse la unul sau două produse de bază stagnau sau erau chiar în declin. Este de înțeles că în aceste țări malnutriția, bolile infecțioa- se au o frecvență foarte mare, dînd un procent ridicat al mortalității, în special infantile. Chestiunea se complică și mai mult dacă
gerea din circulație a actualelor bancnote și cu tipărirea altora noi, cu adaptarea numeroaselor aparate, de la automatele din comerț, telefoane ș.a., pînă la computerele din instituțiile financiare. Pe urmă, nu puțini cetățeni care au cam ocolit fiscul se tem că va trebui, cu ocazia schimbării banilor, să aibă unele discuții nu tocmai plăcute cu autoritățile. în sfîrșit, se ia in considerare și faptul că o reformă bănească în termenii preconizați ar putea stimula inflația, întrucît negustorii care azi stau la îndoială dacă să ridice prețul, să zicem, de la 1450 la 1500 de lire, cu noii bani vor putea rotunji fără strîngere de inimă 1,45 în 1,5 lire.
RESURECȚIA CHIMONOULUI ?Din nici o reclamă japoneză — comercială sau turistică — nu lipsește gheișa, îmbrăcată în „tradiționalul" chimonou. Tradițional de cînd ? Specialișții spun că de pe la începutul perioadei Nara (între anii 645 și 724), cînd, pornindu-se de la un model chinez,a fost creat chimonoul nipon, devenit, obligatoriu în garderoba atît a bărbaților, cît și a femeilor. în decursul veacurilor, meșterii japonezi au elaborat canoane estetice stricte, creațiile lor atingînd adevărate culmi ale măiestriei în secolele XVII—XIX, cînd această îmbrăcăminte era nu numai un prinos pe altarul modei, ci și semnul poziției sociale. Treptat însă chimonoul a început să fie abandonat. în momentul de față, doar 5 la sută dintre japonezi, în principal oameni în vîrstă, mai poartă chimonou în fiecare zi. Cu excepția ocaziilor festive, japonezele și japonezii preferă să poarte îmbrăcăminte modernă, sportivă. Așa este și-mai comod, și mai în pas cu moda, și mai ieftin. Iată încă că în ultimul timp, creatorii de modele din Tokio încearcă să modernizeze acest veșmînt tradițional, «ă-1 facă nu doar mai elegant și mai fru

Roză vini uri lor 

VINCENZO CARDARELLI
prin flacăra chipului tău 
rîde universul 
ca-n ochiul negru al rîndunicii. 
Ți-e arsă pupila 
de lăuntricu-i soare.
Gura ta e gingaș zăvor.
Mîinilor tale albe le este străină 
sudoarea atingerilor, umilitoare. 
Trupul tău luminos 
sădește deznădejdea iubirii 
in inima bietului om. Și totuși, 
un fieștecine o să te ajungă, 
dulce gură de izvor. Unul 
mie străin, un pescuitor de bureți, 
lui e menită perla scumpă.
Va avea nesperatul noroc 
nici să nu te fi căutat măcar, 
nici să știe cine ești 
și nici prin profundă cunoaștere 
să fie conștient că-1 stârnește 
pe creatorul invidios.
Oh, bestia va fi 
destul de proastă să nu moară 

înainte

(Italia)
de-aș mingîîa pe tine degetele, 
Toate-s astfel sortite în viață. 
Nici tu habar nu ai cine ești.
Și te vei lăsa furată 
de plăcerea jocului și-a rîsului. 
Asemenea flacărei ce piere-n lumină 
cînd ziua se revarsă asupra ei 
pier in neant făgăduitele tale 

mistere.
Cită bucurie risipită !
Te vei dărui, te vei pierde 
de dragul capriciului înșelător, 
primului bărbat pe plac.
Timpul îndrăgește gluma care-1 

susține 
și nu prudenta voință în cumpănă.
Și iată, copilăria rostogolește lumea 
iar înțeleptul nu-i altceva 
decît copilul care plînge 
e-a ajuns bărbat în toată firea.

In românește de 
PETRE STOICA ■

privim lucrurile în perspectivă. Căci, după previziunile demografilor, datorită ratei înalte a natalității țările în curs de dezvoltare vor înregistra progresia cea mai spectaculoasă. Tendința va continua, astfel că în anul 2000 aceste țări — adică cele în curs de dezvoltare — vor reuni 80 la sută din populația mondială. Acest fapt conferă un caracter de urgență absolută realizării unui echilibru durabil între necesități și resurse.Fără îndoială că problema măsurilor ce trebuie luate, pe numeroase planuri, pentru creșterea speranței de viață șe va pune, ca și pînă acum, pentru toate țările în curs de dezvoltare, pentru întreaga lume a treia. Dar, în acest cadru larg, atenția principală trebuie în mod firesc îndreptată spre grupul țărilor celor mai sărace. Aceasta este și concluzia la care au ajuns importante foruri internaționale, printre care F.A.Q. și O.M.S. Este necesar ca printr-o dezvoltare prioritară a economiilor acesto» țări, printr-un program alimentar adecvat, printr-o politică globală de asistență socială care să cuprindă, printre -altele, domenii cum sînt aprovizionarea cu apă potabilă și vaccinarea împotriva bolilor infec- țioase, speranța de viață mică sau foarte mică de astăzi, să se transforme intre marb speranță mîine.
ION D. GOîA K

mos, ei și mult mai practic. La’confecționarea noului chimonou se folosesc țesături moderne. în ceea .ce privește croiala, sînt mai multe variante, toate simplificate în comparație cu forma clasică. Totuși, procesul de modernizare a chimonoului nu a dus la creșterea popularității lui, din cauză că un singur element a rămas neschimbat : prețul, tot fabulos, ca șl pentru chimonoul clasic.
NU-I PREA COMOD SĂ FII
BINEFĂCĂTORUnui cartator de corespondență de Ia un oficiu poștal din Anglia i-a căzut In mînă o scrisoare pe al cărei plic era notat, în chip de adresă a destinatarului, doar atît : „Bunului Dumnezeu, în ce- ruri“. Frapat de această formulă insolită, împins și de curiozitate, dar și de împrejurarea că nu avea altceva de făcut, poșta nefiind în legături de serviciu cu „adri- santul", funcționarul a deschis plicul, înăuntru a găsit un text, scris de o văduvă în vîrstă de 75 de ani, care suna astfel : „Dumnezeule mare și bun, tu ești ultima mea nădejde. De curînd mi s-a trimis, pentru plata curentului electric, o factură în valoare de 96 de lire sterline, pe care nu am cu ce s-o achit. Nu m-ai putea cumva ajuta ?“ Mișcati de aceste rînduri, cartatorul și colegii lui de muncă au pus mînă de la mînă și au adunat 90 de lire sterline, pe care le-au trimis femeii sărmane. O săptămînă mai tîrziu, scrie ziarul „Financial Times", la poștă a sosit o a doua scrisoare, adresată, se-n- țelege, tot lui Dumnezeu din ceruri. în ea se spunea : „După cum știi, factura era de 96 de lire, dar eu n-am primit de- cît 90. Nu am nici o îndoială că cele 6 lire care lipsesc au fost pur și simplu furate de acești funcționari poștali lungi de mînă". în aceste condiții, s-o tot faci pe filantropul, oă merită.

ION CODRU ■



Universitatea Craiova s-a dovedit, din nou, 
echipa fanion a fotbalului românesc!(Prin telefon de Ia rămasul nostru special acasă). Aproape că era să transmit de la Salonta această cronică despre meciul Olympiakos Pireu ’ — Universitatea Craiova, dacă n-aș fi avut norocul pe care l-aș fi dorit mult tuturor campatrioților mei, să văd la un televizor de pe un vârf de deal o mare parte a meciului retur al .echipei mele preferate, care atît mi-a amărit zilele în primul meci de la Craiova. Sigur că toți acei care au propovăduit in meciul tur victoria pot acum să-mi dea cu sic și să zică : Asta am vrut, asta am obținut. Eu cred însă că am fi fost scutiți de emoțiile îngrozitoare ale unui meci cu reprezentanții unui fotbal in ascensiune, fotbalul grec, dacă la Craiova se juca mai hotărît și dacă ar exista în fotbalul nostru în genere mai multă preocupare pentru rezerve, care sînt de cele mai mul te, ori .cheia marilor meciuri. Oricum, ceea ce a arătat Craiova în Grecia se pare că Grecia trebuie să țină minte. Cine n-a avut hîrtie și creion poate să-și noteze din memorie cîteva faze de fotbal bine gîndit, fără durități, dimpotrivă, cu eleganță și hotărîre, așa cum se cuvine într-o întrecere totuși sportivă. Căci dacă ne-am fi luat după alura unor momente ale meciului pe care l-a făcut Olympiakos Pireu la Craiova, părea că ne-ațn fi aflat în plin război balcanic, ceea ce nu era nici frumos, și nici drept să se întîmple. M-a surprins plăcut și atitudinea publicului e- len, care a fost de data aceasta probabil cel mai reprezentativ pentru renumele său străvechi (chiar dacă petardele nu fac parte din arsenalul preferat al lui So- crate), cu mult mai reprezentativ decît gălăgia insuportabilă și agresivă a unei minorități turmentate, care era să dă- rîme Craiova aproape ca șl cutremurul din 1977, prin niște porniri- temperamentale de care îi credeam mai degrabă în stare pe bunii noștri amici din cartierul Romanești. La Atena alta a fost viteza de reacție și altul a fost modul de a se comporta al spectatorilor. Eu, care am scris cuvinte foarte aspre la adresa comportării celor 3 000 de greci spectatori la Craiova, incit am auzit cu emoție că revista noastră a interesat prin articolul respectiv și pe unii reprezentanți ai țării prietene, care au desenat-o cu sublinieri, trebuie să mărturisesc — după ceea ce am văzut și auzit în meciul Olympiakos Pireu — Universitatea Craiova din Grecia, că publicul elen a fost deseori, superb. Atunci cînd arbitrul Alexis Ponnet, care degeaba ni s-a părut nouă, în subiectivismul nostru neînfricat, un adversar al nostru de cîte ori am jucat, a eliminat cu obiectivitate și 6uraj un jucător grec, care l-a lovit fără minge pe Cămătaru, n-am auzit o singură fluierătură, ci doar stupefacția și vîntul trist al Greciei parcă ingînînd ceva între Copiii Pireului și Zorba Grecul. Realmente, simt nevoia să adresez aceste cuvinte de omagiu spectatorilor greci care, temperamentali cum sînt, au știut să păstreze măsura și să aplaude sportiv, ca niște buni cunoscători ai fotbalului, ca niște buni degustători de spectacol. Calităților fizice ale fotbaliștilor greci, care aleargă tot timpul și nu totdeauna în direcția potrivită, antrenorul vest-german — al cărui nume îmi scapă și probabil îmi va scăpa definitiv — n-a reușit să le impună 

o rigoare nemțească. Se vede treaba, că fotbalul exprimă, atunci cînd e jucat corect, intr-un grad de înaltă fidelitate felul de a fi al colectivității care-1 susține. Ceea ce a fost intr-adevăr nou în jocul echipei elene nu a fost suficient. Rigoarea nu se cîștigă din afară dacă nu exprimă și o convingere lăuntrică. Dar, în fine, nu este căderea mea să fac o analiză a fotbalului jucat de Olympiakos Pireu. Ca să glumesc, ne-am săturat de cartofi pai, acuma am mîncat și „pireu" I Oricum, .felicit pe adversarii noștri pentru faptul că au știut să piardă și nu pot să-mi explic de ce nu se împăcau ei cu ideea că pot pierde și în deplasare. De ce la Craiova atîta nervozitate, cînd la ei acasă era clar că avea să urmeze ceea ce a urmat, adică un joc dezorientat al grecilor de jocul bine orientat al romă-; nilor ? N-am fost sigur de calificarea noastră, mi-au transpirat mîinile de cîteva ori în timpul meciului, noroc că nu i-au transpirat lui Lung și a prins cu ele niște mingi grele. N-am crezut niciodată că Lung va fi un atît de mare portar și m-am înșelat. El este un mare portar. Lung a fost o cheie bine ascunsă a unui lacăt pe care nu putea să-1 deschidă nimeni. Extraordinar a jucat Ungu- reanu, a cărui prezență în echipa Universitatea Craiova și în fotbalul românesc este la ora de față poate cea mai necesară dintre toate prezențele în defensivă. Ungureanu nu ne-a lăsat să vedem, cu ușurința cu care joacă, în anii de cind slujește Craiova- și fotbalul românesc, marele său travaliu, extraordinara sa clarviziune și altruismul aproape nemaipomenit la un fundaș de margine, care a jucat de multe ori toate posturile de care era nevoie în momentul în care 

era nevoie lâ echipa sa. De Ungureanu fotbalul românesc are nevoie și ar fi un imens păcat, ca evenimente exterioare vieții - lui de sportiv sâ-1 împiedice vreodată să-și exercite vocația fundamentală. Cît de necesari sînt jucătorii valoroși în echipă s-a văzut din nou la Atena, cînd, cu Cămătaru și Irimescu în formație, Craiova părea că se dusese la un meci atpical de pregătire pentru întâlnirea cu F. C. Argeș din campionatul intern. I-a lipsit Craiovei tracul nenorocit din meciul tur, pînă și greșelile au avut siguranța lor, pînă și grecii simțeau că degeaba trag cu praștia în tanc. Mi-a mai plăcut în acest meci Cămătaru pentru felul în care reușea să disloca apărarea adversă, lăsînd spațiu liber lui Cârțu și Mănăilă, pe care absența lui Cămătaru departe de a-i pune în valoare, mai degrabă îi inhibă. Și iată, vin la o idee mai generală : valorile nu pot inhiba valorile. Nu numai în fotbal, ci în orice domeniu. Ideea că Sorin Cârțu joacă bine atunci cînd nu sînt Bălăci, Cămătaru și Irirhescu în echipă e o idee greșită. Jucătorii buni joacă bine atunci cînd au lîngă ei jucători buni. Ba chiar merg mai departe cu ideea șl zic : jucătorii buni joacă bine atunci cînd au și ca adversari jucători buni. Jocurile care presupun un anumit consum de inteligență — și uneori fotbalul solicită și zona superioară a ființei umane —- obosesc pe cei valoroși tocmai în momentele în care ei trebuie să-și joace șansa cu adversari inferiori. Mai evidentă este situația în tenis. Dar ea rămîne valabilă și în fotbal și chiar și în șah, jocul supremei încordări a inteligenței.Și uite așa trecu Universitatea Craiova în turul trei al competiției în care o tri- miseră ăi mări din fotbal, cum ar zice unul de la mine din sat. Și ar fi fost mai sus dacă mergea în Gupa Cupelor sau în Cupa Campionilor Europeni, în situația in care nu erau ocupate locurile respective. U.E.F.A. prezintă dezavantajul că se joacă mai la grămadă. Probabil că numai noi, după cum stau lucrurile în campionatul actual, vom încerca șă forțăm ușa Europei, pentru a înscrie în C.C.E. la anul două echipe, ca să încapă și Steaua și Dinamo, să nu se supere nimeni și să putem încerca o premieră mondială : două campioane ale aceleiași ediții a campionatului. Sperăm că sorții să nu fie răi cu noi, să ne trezim că în primul tur joacă una împotriva celeilalte. Dar la U.E.F.A., cum ziceam, trebuie să tot bați echipe. Treci de una și imediat vine alta. E ca la radar. E ca la „filtru total". De-abia îți închipui că gata și iar trebuie să te oprești. Acum, dacă Universitatea Craiova era în Cupa Cupelor sau în Cupa Campionilor Europeni — ferească Dumnezeu, n-am vrut să zic nimic și nici nu vreau să emit pretenții, sînt un om rațional, ca să zic așa, mă supun fatalității — ei bine, dacă Universitatea Craiova ar fi fost lăsată măcar într-un singur an să se ducă și ea acolo unde sînt mai puține tururi, probabil că ruperea de oase și oboseala ar fi fost mai mici și Craiova ar fi putut să aștepte primăvara cu un suflu nou, să nu se mănăileaseă atît, rugîndu-se pe la toate cluburile pentru cîte un transfer pe care, dacă vroia marele conducător de club de la Bihor, Naom, să-1 rezolve, îl rezolva imediât, că dînsul poate. Am aflat chiar că dînsul poate tot. Dînsul lucrează si te antrenamente cu ușile închise și dacă vrea Crișân are Crișan, dacă vrea Grosu ia Grosu, dacă vrea subțire îmbracă tot grosu.Dar Craiova trebuie șă joace acuma Încă un tur. Lăsînd la o parte că ne face plăcere că mai avem ceva meciuri internaționale anul ăsta și că ne bucurăm de încă un eveniment noi, oltenii, fie ca avem în locuință încălzire centrală, fie că avem godin, mă întreb totuși ca prostul : de ce ? Nu puteam noi s-o luam de-a lungul Europei cu pași mai rari dar mai hotărîți să fim în optimi cmd puteam să fim în sferturi și să nu-i chinuim pe bieții ologi ai Craiovei și să-i obligăm să-și bată adversarii, conform atît sarcinilor primite pe linie sportiva centrală, cît și pe linie locală ?Cu. cine dracu o cădea Craiova nu pot să-mi explic. Mister. Singura mea temere e să nu cadă cu Minerul .Certe j. Asta ar complica lucrurile într-o' măsură foarte gravă. Am fost și eu la Certej. Am fost și la Săcărîmb. Este foarte frumos,pe acolo. Oamenii sînt foarte de treabă și deodată se pomenesc în cîte o dilemă generala, cum că ar trebui ei să scoată Universitatea Crâiova din Cupa României și daca e ordin, gata, ce șă. facă, o scot IDar problemele, reale ale Craiovei se rezolvă încet-încet. Răutatea din teren a lui Ștefănescu e pînă intr-un punct bună, ca să zic așa. Dacă ar fi jucat Ștefănescu și cu Dinamo cum a jucat cu Olympiakos Pireu ! La Atena Ștefănescu n-a avut mamă, n-a avut tată, n-a avut cumnați. A avut un prestigiu de apărat 

și o echipă de condus în teren și a făcut-o. impecabil.îmi permit să fac cîteva observații cu privire la jucători. Mă consult și eu cu oamenii care au avut bunăvoința . să mă primească între ei să văd meciul și constat că avem. aceleași păreri. Negrilă a jucat foarte bine, deși a luat o palmă zdravănă. Aș face observația că n-a luat-o la vreme, dar încolo o palmă de Ia un prieten din Balcani uneori poate să facă să-ți crească, cum ziceau bătrînii, carnea. Tilihoi nu e încă refăcut după întreruperea din vară, dar și el s-a dăruit deplin și probabil că a . știut mai bine decît ceilalți olteni jocul grecilor încă de pe vremea cînd era la Brăila. Ungureanu — extraordinar. Ștefănescu — exact ceea ce trebuia. Nițel mai stins pare a fi Geolgău (deși pasa de gol este a lui și merită toate laudele pentru ea), părea cu gîndul în 'altă parte. Nu știu ce-o fi cu băiatul ăsta din Pie- lești, pe care mult l-am iubit și mult l-am lăudat. Vlaga lui de altădată parcă se consumă în direcții necunoscute. Să fie Geolgău într-o criză estetică ?! .Să iubească el ceva frumos pe lume?! Nu știu, dar parcă ar fi păcat. El era născut pentru fotbal și mi se părea că poate juca în orice echipă a Europei, chiar și în echipa Universitatea Craiova. Geolgău, în mod cUrios, era mai bun cînd era rezervă la Craiova, atunci intra la națională și dădea cîte un gol. Acum și-a văzut visul cu ochii și parcă nu mai vrea altceva. Excelent s-au integrat Mănăilă și Octavian Popescu, acesta din urmă chiar nejucînd și-a derutat adversarii cu un joc de pleoape foarte elastic. Acuma eu nu pot să pun mîna în foc dacă Adrian Popescu, sau Octavian Popescu, sau alt Popescu ar fi fost pe-acolo prin teren, dar trebuie să fi fost vreun Popescu, că nu puteam merge la atac și nici la apărare dacă n-aveam vreun Popescu Octavian, Adrian ș.a.m.d., adică rog pe cititorii mei să mă scuze că, ocupat aici cu ceața de la Salonta, Beiuș, Ștei, preocupat de ce mai e la Mădăraș și cum o mai duc cooperatorii din Biharea, n-am distins bine decît esențialul și nici n-am cunoscut pe mulți dintre spectatorii greci din tribune. Deși un ziarist bine informat ar trebui să știe cine participă la o manifestare de amploarea acesteia. Repet credința mea că prezența lui Cămătaru în echipa Craiovei este un bine, un mare bine și uite că uit mortarul, elementul care leagă între ele cărămizile — nu . în sensul că s-ar fi lovit mingea de jucători și sare ca dintr-un zid, ci în sensul că o echipă este' o construcție al cărei element de legătură a rămas Țicleanu. cu strădania lui permanentă, cu dăruirea lui exemplară, cu sclipirile lui de clarviziune, care cu cît sînt mai numeroase cu atît echipa joacă mai bine piesa pe care o are de jucat. Antrenorul l-a sfințit și pe Bicu cîteva minute și el s-a întors cu tricoul la camerele de luat vederi și ne-am putut da seama că era chiar el, (vioi și doritor de bine. Atît de vioi șf de convins că nu se poate să nu ajungă mare. Pînă i-or veni și lui melancoliile lui Geolgău. Și încă o dată aplauze pentru Cârțu, care, dacă n-ar trebui împușcat pentru cît ratează. ar trebui sanctificat pentru cum înscrie. Mărturisesc aici că 20 -30 de secunde după ce mingea pe care Cârțu o expediase se odihnea în plasă eu n-am avut senzația că e gol. Nu știu de ce are băiatul ăsta un fel de lehamite în el care te deconcertează și cred că și pe adversari îi sperie și deodată simți că mingea nu mai este înăuntrul terenului, ci undeva unde s-ar fi agățat și crăpcenii, adică în plasă. Asta după ce același Cârțu, e adevărat împreună cu colegii săi care nu I-au dezis nici în această ocazie negativă, a ratat cît a putut el, ca să dea iluzii echipei adverse. îl felicit pe Sorin Cârțu și din simpatie rog pe linotipist să-i scrie numele cu â din a.Sigur că ar urma cuvintele despre ma- seuri, antrenori, doctor, forțele locale, do- mozina d'e serviciu, care mi-a plăcut foarte, mult în felul cum a transmis, mai ales că n-am ascultat nici un minut la radio, dar am simțit un impuls în radioul mut, în felul lui cum a încurajat eforturile noastre generale de a ne afirma prin Universitatea Craiova. Dar lumea îmi spune că Domozină a transmis bine și • era hotărît ca, dacă mal ratează Cârțu, să intre el în teren și să facă dreptate. Mulțumiri autorităților de la Craiova pentru faptul că n-au descurajat și au continuat să creadă în echipa lor și nu ne-au uitat nici pe noi, care am sprijinit mereu Craiova, și ne-au invitat la meci, lucru pe care nu l-am putut face, întrucît n-am mai suportat să văd meciurile pe viu si mărturisesc că nu m-am dus acolo și de teamă să nu mă pomenesc cu o mulțime de greci strigînd : de ce nu vii cu cenaclul la noi, să cîntăm împreună Copiii Pireului sau Fata albă din Pireu.Regret, ca toți românii, lipsa de inspirație a echipei Dinamo în atacarea meciului cu echipa franceză din Bordeaux, 

pe care a dominat-o într-un mod umilitor și chiar trebuia să-i dea goluri, pentru că, după cum ține minte Dinamo din campionatul intern* fotbalul se joacă pe goluri. Prima repriză a echipei Dinamo nu mi-a displăcut, dimpotrivă, a fost admirabilă și cred că regretul tuturor iubitorilor de fotbal din țara noastră e cu atît mai mare cu cît Dinamo putea cîș- tiga. Jucătorii francezi păreau o cavalerie ușoară, care se bizuia mai degrabă pa lipsa,noastră de fermitate în atac și pe erorile de pregătire a meciului. Nu cred că programarea unui atît de important meet al echipei Dinamo București în nocturnă, după ce Dinamo n-a jucat de cîteva campionate decît ziua, a fost un avantaj pentru noi, ci pentru adversari. Cum aveam dreptul să programăm meciul la ce oră voiam, mai degrabă puteam să programăm meciul dimineața, ca să-i îi» curcăm pe francezi, care ar fi intrat în teren cu ochii împăienjeniți de cafea cu lapte. Dar, după cum bine observă cineva, noi nu putem juca dimineața, întrucît sîn- tem amatori și lucrăm, sintem la serviciu. Serios vorbind, se putea discuta cu șefii de instituții unde lucrează jucătorii de la Dinamo și se putea rezolva situația pentru a nu se ajunge să ne batem noaptea, noi care nu ne-am bătut decît ziua pînă acum. Poate că lucrurile ar fi fost explicabile vara. Dar cum am trecut de zero grade în jos, spre minus, cum am programat un meci în nocturnă. în vară am transpirat pe stadioane că se jucau meciurile ziua și acum, cînd începu să miroasă a cozonac de sărbători, ne apucă nu știu cum dorul de nocturnă. Consider că este foarte civilizat și îndreptățit ca echipele noastre fruntașe să dorească să joace meciurile lor importante în nocturnă și în acest sens Dinamo a procedat bine apărînd un principiu care înscrie fotbalul nostru de club, sub acest aspect, în elita organizatorică a fotbalului continental. Chiar aș propune ca și Universitatea Craiova să aibă posibilitatea — prin unirea eforturilor tuturor celor ce-o iubesc și prin acordul celor ce trebuie s-o slujească — unei instalații de nocturnă la Craiova și să-și joace meciurile pe care le consideră semnificative la lumina reflectoarelor. Dar nu s-a procedat inspirat atacîndu-se o performanță în condiții cu care jucătorii noștri nu erau obișnui ți. Dacă obișnuința e o a doua natură, se cuvenea să se permită echipei Dinamo să joace cîteva meciuri din campionatul intern în condiții de iluminare nocturnă. Sigur, echipa Dinamo nu poate fi acuzată că nu s-a calificat, dar nici nu poate fi lăudată pentru asta. La cît s-a făcut pentru eă echipa Dinamo a* răspuns cu o monedă mai mică și nu a îndreptăț decît în parte strădaniile suporterilor ei, pentru .că toată copilăria din prima repriză, cînd tactic Dinamo a desfăcu' echipa adversă pe partea dreaptă, px1 acolo pe unde nu se. aștepta nimeni, avîndu-se în vedere ascendentul lui Orac, ne-a costat eliminarea campioanei noastre din Cupa Campionilor. O eliminare onorabilă, căreia îi era de preferat o calificare oricît de confuză.. Nu încetăm să stimăm eforturile pe câre le-au făcut dinamoviștii, dar credem că puțină maturitate și nițel mai multă solicitare In campionatul intern s-ar fi reflectat pozitiv- în potențialul de joc și în felul de a aborda meciul cu echipa din Bordeaux. Cinstit vorbind, fără a iubi echipa Dinamo, dar fără a contesta lucrurile bune pe care le-a făcut această echipă, lucruri pe care nii trebuie să le uităm și nu trebuie să le bagatelizăm, chestiunea esențială de care s-a izbit Dinamo a fost și rămîne comoditatea meciurilor nule din deplasare în campionatul intern și relativa îngăduință cu care sînt privite de către oficialii fotbalului greșelile din jocul acestei echipe. Ce e prea ușor în campionatul intern atârnă înzecit ma greu în competițiile internaționale. Ceea ce la Craiova este un blestem și anume frustrarea echipei în campionatul interr devine în competițiile internaționale u suport și un factor de călire. La Dinarno lucrurile nu stau așa. Dacă puțin din sentimentul nedreptății ar fi întărit organismul jucătorilor dinamoviști în prima lor repriză excepțională 3—4 goluri ar fi fost diferența dintre Dinamo și Bordeaux la pauză.Rămînem deci cu Craiova în Europa. Sorții vor spune ce-avem de făcut în etapa viitoare a competiției. Oricum, toate energiile fotbalului nostru trebuie să concure la reprezentarea măcar prin această echipă, extraordinară de atâtea ori, nedreptățită de atîtea ori, puternică tocmai prin victoria nedreptăților în elita fotbalistică europeană.Din nou : Bravo, Craiova ! Mulțumim, Crâiova 1Cine n-a crezut pînă acum poate, în fine, să se încredințeze : nu contează ce ai, contează ce faci cu ce ai. Asta nu înseamnă că jocul împotriva Craiovei trebuie să continue în campionatul intern, pentru ca echipa să fie bună în Europa.Și cu aceasta închei relatarea mea de pe un deal pe care un televizor norocos a agățat o emisiune a televiziunii elene, produeîndu-mi bucuria de a vedea echipa mea iubită învingînd și continuîndu-și ascensiunea.
ADRIAN PĂUNESCU ■
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